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معاون اقتص��ادي رييس جمهوري گفت: اي��ران آرام 
آرام در حال خروج از دوره نوس��انات اقتصادي اس��ت 
و برآورده��اي كارشناس��ي در همه بخش ه��ا به ويژه 
كشاورزي، گردش��گري و صنعت نويد بهبود وضعيت 
و تراز مثبت را براي كش��ور مي دهد. به گ��زارش ايرنا، 
محمد نهاونديان روز گذش��ته در شوراي گفت وگوي 
دولت با بخش خصوصي سيس��تان و بلوچس��تان در 
زاهدان اظهار داش��ت: با عزم دول��ت و همرايي بخش 
خصوصي به دشمنان نشان داديم كه با همه سختي ها 
و تحريم نمي توانند اقتصاد جمهوري اسلامي ايران را 
به زانو درآورند. وي افزود: در ۲ ماه نخست سال ۹۸ رشد 
اقتصادي ايران مثبت بوده و تورم نيز روند كاهش��ي را 
نشان مي دهد. وي تاكيد كرد: امسال بايد تلاش كنيم تا 
رونق توليد در كشور محقق شود و اين مهم نيازمند عزم 
دولت و بخش خصوصي است. معاون رييس جمهوري 
سياس��ت جه��ش اقتص��ادي را از اولويت ه��اي مهم 
دولت برش��مرد و گفت: اس��تان هايي نظير سيستان 
و بلوچس��تان با برخورداري از م��رز دريايي و زميني با 
كشورهاي پاكستان و افغانستان مي تواند در اين مسير 
گام هاي ارزنده اي را بردارند. وي با بيان اينكه سيستان 
و بلوچستان از ظرفيت هاي بي نظير اقتصادي برخوردار 
است افزود: آينده اين استان با اقدامات مثبتي كه دولت 
در زيرساخت و امور زيربنايي برداشته بسيار درخشان 
است. نهاونديان گفت: از آنجايي كه دولت بدون بخش 
خصوصي نمي تواند توسعه اقتصادي را محقق كند و 
بخش خصوصي نيز نمي تواند بدون كمك هاي دولت 
به مقصد و هدف خويش برسد رمز توفيق در اين مسير 
هم افزايي دولت و بخش خصوصي با يكديگر اس��ت. 
وي با بيان اينكه سال گذش��ته به دليل نوسانات ارزي 
سال دشواري بود اظهار داشت: با وجود همه مشكلات 
دشمنان و مسببان اين التهابات نتوانستند به اهداف 
خود برس��ند. معاون اقتص��ادي رييس جمه��وري با 
اشاره به ظرفيت بالاي تجارت و ترانزيت در سيستان 
و بلوچس��تان گفت: اين اس��تان با برخورداري از هزار 

و ۱۰۰ كيلومتر مرز خاكي با كش��ورهاي پاكس��تان و 
افغانس��تان، افزون بر ۳۱۰ كيلومتر مرز س��احلي در 
درياي عمان، استقرار در كنار آب هاي آزاد بين المللي 
خارج از تنگه هرمز، نزديكي مناطق س��احلي استان 
با كش��ورهاي حوزه خليج فارس، درياي عمان، شبه 
قاره هند و كشورهاي آفريقايي از منظر ژئوپليتيكي، 
ژئواستراتژيكي و ژئواكونوميكي داراي اهميت فراواني 
است بطوريكه در امر صادرات مي تواند پيشگام باشد. 
وي تاكيد كرد: عزم دولت در مقابل تحريم هاي دشمنان 
اعمال استراتژيك تسهيل ترانزيت است به طوري كه 
دست دستگاه ها در تسهيل توسعه و تجارت باز است. 
نهاونديان از استاندار سيستان و بلوچستان خواست تا 
نشس��ت هاي متعددي با فعالان اقتصادي اين استان 
برگزار و مشكلات را براي رفع به اين معاونت منعكس 
كنند. وي تاكي��د كرد: يكي از مهم تري��ن برنامه ها در 
معاونت اقتصادي رياست جمهوري بهبود محيط كسب 
و كار در كش��ور اس��ت. معاون رييس جمهوري گفت: 
سيستان و بلوچس��تان با دارا بودن موقعيت راهبردي 
و روابط بسيار مطلوب و ارزش��مند ايران با كشورهاي 
افغانستان و پاكستان مي تواند ش��رايط ممتازي را در 
صادرات و تأمين نيازهاي كشور بر عهده داشته باشد. 
وي تقويت پل دوم ميلك و پيگيري تصويب منطقه آزاد 
سيستان را از مهم ترين اقدامات مورد توجه دولت براي 
بهبود وضعيت اقتصادي سيستان و بلوچستان ذكر كرد 
و افزود: هيات دولت در دي پارسال مصوبه توسعه اين 
استان را داشت به طوري كه اين سند توسعه در قالب 
۳۰ بند در بخش هاي مختلف مورد توجه قرار گرفت. 
نهاونديان با اش��اره ب��ه ظرفيت هاي س��رمايه گذاري 
خارجي در ايران گفت: دولت علاوه بر نزدن هيچ مهري 
در پاسپورت گردشگران براي سفر به ايران در شوراي 
هماهنگي اقتصادي تصويب كرد ك��ه هر خارجي كه 
در ايران ۲۰۰ هزار دلار سرمايه گذاري يا سپرده گذاري 
كند اجازه اقامت پنج ساله با قابليت تمديد خواهد داشت 

كه آيين نامه آن به زودي ابلاغ مي شود.

محمدنهاونديانمعاوناقتصاديرييسجمهوري:
ايراندرحالخروجازدورهنوساناتاقتصادياست

ايسنا|س��خنگوي وزارت خارج��ه گف��ت: م��ا از 
كاه��ش تنش در منطق��ه اس��تقبال مي كنيم و به 

دنبال افزايش تنش در منطقه نيستيم.
 سيدعباس موسوي در نشست خبري افزود: همه 
كس��اني كه به دنب��ال راهكارهايي ب��راي حل اين 
موضوع هس��تند را به ريش��ه تنش ها و علت وقوع 
اين مس��ائل ارج��اع مي دهيم كه عل��ت آن همان 
بدعهدي ه��ا و تروريس��م اقتصادي دول��ت امريكا 
عليه ايران اس��ت. وي در مورد اس��ناد ارايه شده از 
س��وي ايران در ارتباط با تجاوز پهپاد امريكايي به 
سرزمين ايران به س��ازمان ملل و ارايه شكايت در 
اين زمينه به اين س��ازمان اظهار كرد: اسنادي كه 
جمهوري اس��لامي ايران در اين زمينه ارايه كرده 
است، اسنادي متقن و ثابت شده است و تشكيكي 
كه مقام��ات امريكاي��ي انجام مي دهن��د، در اصل 
تجاوز خلل��ي ايجاد نمي كن��د و رادارهاي نظامي و 
غيرنظامي ما اين م��ورد غيرقانوني را ثبت كرده اند 
و حرف هايي كه آنها )امريكايي ه��ا( در اين زمينه 
مي زنن��د، خيلي دقيق نيس��ت و درواق��ع به دقت 
فتوشاپي اس��ت كه در مورد برنامه موشكي ما ادعا 
كرده بودند. سخنگوي وزارت خارجه همچنين در 
پاسخ به س��وال ديگري در ارتباط با اعلام آمادگي 
برخي از كش��ورهاي منطقه از جمله ع��راق براي 
انجام ميانجي گري بين ايران و برخي از كشورهاي 
حوزه خليج فارس از جمله عربستان اظهار كرد: ما 
هيچ گونه ميانجي گري را رد نكرده ايم. كشورهاي 
زي��ادي از جمل��ه برخ��ي از كش��ورهاي منطقه، 
كشورهايي در شرق دور و حتي كشورهاي اروپايي 
بودند كه از ما خواستند در اين زمينه ميانجي گري 
كنند و م��ا چ��ون خواه��ان تعام��ل و گفت وگو با 
همس��ايگانمان هس��تيم، حتي همس��ايگاني كه 
جور ديگ��ري مي انديش��ند، اي��ن ميانجي گري را 
رد نكرديم. البته نمي دانيم ك��ه آنها وقتي با طرف 
مقابل روب��رو ش��ده اند و اي��ن موض��وع را مطرح 
كرده اند، چه پاسخي دريافت كردند و چگونه رفتار 
كردند. همانطور كه پيش از اي��ن نيز گفته ايم ما با 

قدرت و صلابت آماده گفت وگو هستيم.
وي همچنين در مورد اخبار منتشر شده در ارتباط با 
برگزاري نشست سران كشورهاي ايران، آذربايجان و 
روسيه در مسكو در ماه آگوس��ت و اينكه ايران به چه 
ميزان علاقه مند است كه از اين مكانيسم ها، براي رفع 
تحريم ها و فشارهاي امريكا استفاده كند، اظهار كرد: 
اين ديدار كه شما اش��اره كرديد، انجام مي شود ولي 

تاريخ دقيق آن هنوز مشخص نيست.
موسوي خاطرنشان كرد: مكانيزمي كه شما اشاره 
كرديد، مكانيزم تازه اي نيس��ت. ايران مدت هاست 
از اين س��از و كار در قالب گفت وگوهاي دوجانبه، 
س��ه جانبه و حت��ي پنج جانب��ه كه ممكن اس��ت 

خبرهاي آن را به زودي بشنويد، استفاده مي كند. 
ما معتقد ب��ه تعامل با همس��ايگان و كش��ورهاي 
منطقه هس��تيم و اينگونه تعام��لات را نيز فرصت 
مناسبي براي كشورهاي همسايه خود مي دانيم تا 
روابط خود را گس��ترش دهند و از منافع اقتصادي 

اينگونه تعامل ها استفاده كنند.
س��خنگوي وزارت خارجه كش��ورمان در پاس��خ 
ب��ه س��والي مبني ب��ر اينك��ه ب��ه نظر مي رس��د 
مقامات اروپايي در جريان س��فر به اي��ران با لحن 
طلبكارانه اي حرف مي زنند سوال من اين است كه 
اصولًا آنه��ا در ديدار با مقامات ايراني چه مس��ائلي 
را مطرح مي كنند و واكنش ايران در اين جلس��ات 
به س��والات آنها چيس��ت، اظه��ار ك��رد: آنچه كه 
اروپايي ها مي گويند از آن اب��راز نگراني مي كنند يا 
درخواس��ت مي كنند، با توجه به عملكرد و س��ابقه 
عملكردي آنها چندان قابل ش��نيدن نيست و اگر 
حرفي را بزنند، در برابر س��خنان خود جواب قاطع 
و قانون��ي دريافت مي كنن��د. صحبت هايي كه آنها 
مطرح مي كنند مبني بر اينكه اگ��ر ايران از برجام 
خارج شود، چنين و چنان مي شود، خيلي مسموع 

نيست و در قالب برجام نمي گنجد.
وي با اراي��ه توضيحاتي در ارتباط ب��ا برجام اظهار 
داشت: اس��تحضار داريد كه برجام به طرفين اجازه 
مي دهد ك��ه اگر طرف��ي نقض عهد كنن��د، طرف 

مقابل نيز اقداماتي را انجام دهد.
وي با بي��ان اينكه اي��ران در ابتدا به س��اكن نقض 
عهد نك��رده و تعهدات خ��ود را اجرا ك��رده و ۱۵ 
گزارش آژانس مويد اين اس��ت كه اي��ران با وجود 
بدعهدي هاي طرف هاي مقابل به برجام و تعهدات 
خود پايبند بوده اس��ت، ادام��ه داد: اگر جمهوري 
اس��لامي ابتدا به س��اكن اقدام به كاهش تعهدات 
خود مي كرد، ش��ايد حرف هاي آنها قابل ش��نيدن 
بود ولي طبق ۱۵ گزارش آژانس اي��ران همواره به 
تعهدات خود عمل كرده و اقداماتي كه اكنون انجام 
داده، در قالب برجام و عكس العملي به عدم اجراي 
تعهدات از س��وي طرف هاي مقابل است، بنابراين 
حرف هايي كه طرف ه��اي اروپاي��ي در اين زمينه 

مي زنند، به هيچ وجه قابل قبول نيست.
موس��وي تاكيد ك��رد: تا زمان��ي ك��ه گام عملي و 
ملموس از س��وي طرف ه��اي برجام ب��راي اجراي 
تعهدات شان برداشته نش��ود و خواسته هاي ايران 
عملي نش��ود، اي��ران اقدامات خود را در راس��تاي 

كاهش تعهدات برجامي ادامه مي دهد.
س��خنگوي وزارت امور خارجه خاطرنش��ان كرد: 
چند روز ديگر از فرصت ارايه ش��ده از س��وي ايران 
باقي مان��ده و اگر ببينيم كه از س��وي آنه��ا اقدام 
ملموس��ي انج��ام نش��ود، گام دوم را قاطعانه آغاز 

مي كنيم. 

سخنگويوزارتخارجه:

اگراروپااقدامينكندگامدومراقاطعانهآغازميكنيم

كلانديپلماسي
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گزارش

 بازگشت تورم ملك 
به محدوده تورم عمومي

شهلاروشني|
بر اساس آخرين آمار به دست آمده از معاملات بازار 
مس��كن در بهار ۹۸ حجم فروش املاك مسكوني 
در اين فصل حدود ۲۱ ه��زار و ۲۰۰ واحد بود كه 
نسبت به بهار س��ال ۹7 حدود ۳7 درصد كاهش 
داشته اس��ت. اما تعداد معاملات مسكن در شهر 
تهران در خرداد ۹۸ حدود 6 هزار بوده كه نس��بت 
به ارديبهشت ۵۰ درصد و نس��بت به خرداد سال 
قبل ۵4 درصد كاهش داشته است. متوسط قيمت 
مس��كن در بهار ۹۸ حدود ۱۲ ميليون و 44۰ هزار 
تومان و نسبت به بهار قبل ۱۰7درصد گران تر شده 
است. به گفته كارشناس��ان حوزه مسكن، كاهش 
۳7 درصدي معاملات بهار نسبت به سال گذشته 
و كاهش نرخ تورم ملك بيانگر س��ه اتفاق منفي و 
يك اتفاق مثبت است. سه رويداد منفي حاصل از 
تحولات معاملات مسكن شامل عقب گرد بخش 

تقاضاي مصرفي و ...
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بانك و بيمه

يوآن چين بيشترين سهم را در 
مبادلات ارز نيمايي دارد

احسانشمشيري|
يوآن چين با بي��ش از ۲۸ درصد س��هم در فروش 
ارز صادراتي و بانك مركزي و نزديك به 6 ميليارد 
يورو سهم در خريد ارز بابت واردات در سامانه نيما، 
بيشترين سهم را از نظر تقاضا براي واردات داشته 
است و بررسي آمارهاي سامانه نيما پُرتقاضاترين ارز 
براي واردات اس��ت اين در حالي است كه دلار تنها 
۰.۲ درصد در خريد ارز بابت واردات و ۱۰.۱۵درصد 

سهم در فروش ارز صادراتي و ...

راه و شهرسازي

كاهش اثر تحريم ها بر 
فعاليت هاي دريايي ايران

زهرهعلامي|
تازه ترين آمار منتشر شده از سوي يك موسسه 
معتب��ر بين الملل��ي، حكاي��ت از آن دارد ك��ه 
شركت كش��تيراني جمهوري اس��لامي ايران، 
چهاردهمين ش��ركت برتر دنيا ش��ده اس��ت.  
قرارگرفتن ايران در رتبه ۱4 درحالي اس��ت كه 
اين شركت در سال گذشته ميلادي )۲۰۱۸( و 
براساس گزارش موسسات بين المللي رده بندي 
در جايگاه س��يزدهم جهان قرار داش��ته و طي 
چند ماه گذشته ميلادي با افزايش رتبه مواجه 
شده اس��ت. كارشناس��ان حوزه دريايي، اعمال 
تحريم ها عليه بخش كشتيراني ايران را يكي از 
دلايل و نه دليل اصلي افزايش رتبه اين شركت 
مي دانند البته معتقدند كه اين تحريم ها، اگرچه 
بي تاثير نبوده اما نتوانسته در رسالت اصلي بخش 
كشتيراني يعني واردات و صادرات كالا از بنادر 

كشور نقش پررنگي ايفا كند.
13

ظريف:سالانه300ميليوندلاربرايمقابلهباعرضهموادمخدردركشورهزينهميشود

شاخصكلبورسسقف242هزارواحدراشكست

فشار اقتصادي مبارزه با مواد مخدر بر ايران

نيروهاي پيش ران بورس درآينده

ارتباطات

خانهمل�ت| وزير ارتباط��ات از سوءاس��تفاده 
توزيع كنن��دگان موبايل ب��ه دليل ع��دم اتصال 
گم��رك و ناجا به س��امانه دول��ت الكترونيك در 
يك مقطع زماني خب��ر داد و گفت: در حال حاضر 
واردات موبايل از كانال هاي رسمي انجام مي گيرد. 
محمدجواد آذري جهرمي وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات درباره رجيس��تري موبايل مس��افرتي، 
گفت: در قان��ون جاري هر مس��افر مي تواندبار به 
ارزش ۸۰ دلار با خود به همراه داش��ته باشد، اين 
قانون گمرك اس��ت و ارتباطي با س��اير حوزه ها 
ندارد. وزي��ر ارتباطات و فناوري اطلاع��ات افزود: 
گمرك نمي تواند حقي كه قانون به م��ردم داده را 
از آنها دريغ كند؛ اگرچه در قانون ذكر شده مسافر 
مي تواند ۸۰ دلار بار مس��افرتي با خ��ود به همراه 
داش��ته باش��د اما در اين قانون درب��اره كالاهايي 
وارداتي صحبتي نش��ده اس��ت، بنابراي��ن افراد 
مي توانند از اين ۸۰ دلار براي واردات گوشي همراه 
اس��تفاده كنند. وي با بيان اينك��ه واردات كالا به 
ارزش ۸۰ دلار توسط مسافران محدوديتي ندارد، 
اظهار كرد: بايد مابه التفاوت بار مسافرتي بيش از 
۸۰ دلار محاسبه و مس��افر آن را پرداخت كند، در 
اين موضوع بايد به دو نكته توجه شود؛ نخست آنكه 
فرد بايد مسافر باشد دوم آنكه تا ۸۰ دلار معافيت 
دارد. بازار رسمي واردات به دليل مشكلات ارزي، 
ثبت سفارش و... قدرت واردات نداشت در نتيجه 
توزيع كنندگان گوشي همراه از ظرفيت ايجاد شده 
به دليل عدم اتصال ناجا و گمرك استفاده كرده و 
به اسم مسافري-كه عملا مسافري نيست- گوشي 
وارد كردند اين عضو كابينه دوازدهم با بيان اينكه 
براي رعايت حق قانوني مردم، شرايط رجيستري 
گوشي هاي مسافري فراهم شد، خاطرنشان كرد: 
در بره��ه اي اتصال ميان گمرك و ناج��ا در دولت 
الكترونيك برقرار نبود كه ب��ا پيگيري هاي انجام 
گرفته اين اتصال برقرار ش��د. آذري جهرمي ادامه 
داد: بازار رس��مي واردات به دليل مشكلات ارزي، 
ثبت سفارش و... قدرت واردات نداشت در نتيجه 
توزيع كنندگان گوشي همراه از ظرفيت ايجاد شده 
به دليل عدم اتصال ناجا و گمرك استفاده كرده و 
به اسم مسافري-كه عملا مسافري نيست- گوشي 
وارد كردند. آذري جهرم��ي تصريح كرد: با تلاش 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت و بانك مركزي 
مشكلات بازار رسمي حل ش��د و در حال حاضر 
واردات گوشي همراه انجام مي شود از سوي ديگر با 
تلاش گمرك و نيروي انتظامي سامانه رجيستري 
به اي��ن مراكز متصل ش��د. در نتيجه در ش��رايط 
كنون��ي از يك س��و واردات از كانال هاي رس��مي 
انجام مي گيرد و از سوي ديگر رجيستري موبايل 
مسافرتي نيز براساس قانون-واردات ۸۰ دلاري- 

انجام مي شود.

 واردات گوشي همراه
 به اسم مسافر

دولت

س��هميه حداكث��ر ۵ درصد مازاد ب��ر ظرفيت 
دوره روزانه دانشگاه هاي كشور براي داوطلبان 
كنكور در مناطق دچار بلاياي طبيعي توسط 

رييس جمهوري ابلاغ شد.
به گزارش ايرنا، متن ابلاغيه رييس جمهوري به 

اين شرح است: 
ماده واحده »تكمي��ل و تعميم ش��مول ماده 
واحده اختصاص س��هميه به داوطلبان آزمون 
سراس��ري در مناطق زلزله زده كشور )مصوب 
جلس��ه 7۳۹ م��ورخ ۱۳۹۲/۸/۲۸( ب��ه كليه 
مناطق »درگير بلاياي طبيعي«، كه در جلسه 
۸۱7 مورخ ۱۳۹۸/۳/7 و براس��اس پيش��نهاد 
مورخ ۰6/ ۰۱/ ۹۸  س��ازمان س��نجش آموزش 
كشور به تصويب رسيده است، براي اجرا ابلاغ 

مي شود.
م��اده واحده: ب��ه داوطلبان آزمون سراس��ري 
ورود به دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي كشور 
در ش��هرها يا بخش هاي��ي كه دچ��ار بلاياي 
طبيعي اعم از زلزله، سيل يا آتش فشان همراه 
با خس��ارت مس��تقيم جاني و مالي ش��ده اند، 
ظرفيتي به مي��زان حداكثر ۵ درص��د مازاد بر 
ظرفيت دوره روزانه دانش��گاه هاي واقع در آن 
مناطق و در صورت نبود رشته در آن مناطق در 
دانشگاه هاي استان هاي همجوار در رشته هاي 
مورد تقاضاي اس��تانداري ها به مدت حداكثر 
۳ سال و با اخذ تعهد خدمت به ميزان دو برابر 

تحصيل، اختصاص مي يابد.
بر اس��اس تبصره ۱ اين ماده واحده، ش��هرها 
يا بخش هايي كه دچار بالاي��ي طبيعي همراه 
با خس��ارت جان��ي و مالي ش��ده اند توس��ط 
وزارتخانه هاي كشور، علوم، تحقيقات و فناوري 
و بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي تعيين 
مي ش��وند. همچنين طبق تبصره ۲ آيين نامه 
اجرايي اين ماده واحده بطور مش��ترك توسط 
وزارتين علوم، تحقيقات و فناوري و بهداشت، 
درمان و آموزش پزش��كي ظرف مدت حداكثر 
۲ ماه از تاري��خ تصويب اين مصوب��ه تهيه و به 

تصويب خواهد رسيد. 

توسطرييسجمهورابلاغشد
سهميه ۵ درصدي مازاد 

كنكور براي بلاياي طبيعي 

جهان

شكست هاله 
شكست ناپذيري اردوغان
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»فيليپ آلستون« گزارشگر ويژه سازمان ملل در امر فقر 
مطلق و حقوق بشر روز دوش��نبه در گزارش جديد خود 
هشدار داد كه جهان با »آپارتايد زيست محيطي« روبه رو 
اس��ت، زيرا ثروتمندان از توانايي بهت��ري براي تطبيق 
دادن خود با س��ياره اي گرم تر برخوردارن��د در حالي كه 
فقرا بيش��ترين زيان را از تغييرات آب و هوايي متحمل 
مي شوند. به گزارش خبرگزاري فرانسه از ژنو، وي گفت 
كه تغييرات زيست محيطي خطر باطل كردن پيشرفت 
۵۰ سال گذش��ته در زمينه كاهش فقر را به همراه دارد. 
گزارش آلس��تون كه قرار اس��ت هفته آينده در شوراي 

حقوق بشر سازمان ملل ارايه شود، به تحقيقاتي اشاره دارد 
مبني بر اينكه تغييرات زيست محيطي ممكن است ۱4۰ 
ميليون نفر در كشورهاي در حال توسعه را تا سال ۲۰۵۰ 
بي خانمان كند. گزارشگر ويژه س��ازمان ملل در گزارش 
خود يادآور شد كه هرچند فقرا مس��وول بخش كمي از 
انتش��ارات گازها در سراسر جهان هس��تند، بار سنگين 
تغييرات ج��وي را متحمل مي ش��وند و از كمترين توان 
براي محافظت از خود برخوردارند. وي گفت كه با وجود 
هشدارهاي جهاني مبني بر خطر تغييرات آب و هوايي، 
اين مساله در مباحثات جامعه جهاني در حاشيه قرار دارد.

سازمانملل:جهانباآپارتايدزيستمحيطيروبروست

خبر

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320



روي موج خبر

   نامه مجلس به رهبر انقلاب براي استفاده از 
صندوق توس�عه جهت تقويت پالايشگاه ها؛ 

تسنيم|
علي لاريجاني رييس مجلس دهم از نامه پارلمان به 
رهبر انقلاب براي استفاده از صندوق توسعه جهت 
تقويت پالايشگاه ها خبر داد. حسينعلي حاجي دليگاني 
نماينده مردم شاهين شهر در مجلس در جلسه علني 
ديروز مجلس، در اخطاري در جريان بررسي بخشي 
از طرح حمايت توسعه صنايع پايين دستي نفت خام 
و ميعانات گازي با استفاده از سرمايه گذاري مردمي، 
گفت: بايد از ظرفيت صندوق توسعه ملي در راستاي 
صدور مجوز و توسعه پالايشگاه ها استفاده كرد. علي 
لاريجاني كه رياست جلسه را به عهده داشت در پاسخ 
به تذك��ر حاجي دليگاني گفت: ما براي اس��تفاده از 
ظرفيت صندوق براي صدور مجوز در راستاي توسعه 
پالايشگاه ها به رهبري انقلاب، در نامه اي پيشنهاد 
داده ايم كه هنوز پاسخ نداده اند، زماني كه پاسخ ايشان 
را درياف��ت كنيم، در اين خص��وص تصميم گيري 

خواهد شد.

   درگيري رزمندگان قرارگاه حمزه با يك تيم 
تروريستي ضد انقلاب؛ سپاه نيوز|

رواب��ط عمومي ق��رارگاه حمزه سيدالش��هدا )ع( از 
درگيري مي��ان رزمندگان اين ق��رارگاه با يك تيم 
تروريستي ضد انقلاب در منطقه عمومي چالدران 
درآذربايجان غربي خبر داد. به گزارش روابط عمومي 
قرارگاه حمزه سيدالش��هدا نيروي زميني سپاه در 
اطلاعيه اي اعلام كرد: شامگاه گذشته )يك شنبه( يك 
تيم تروريستي ضد انقلاب وابسته به استكبار جهاني، 
كه قصد نفوذ به داخل مرزهاي كشورمان را داشت، در 
منطقه عمومي چالدران در استان آذربايجان غربي در 
تور اطلاعاتي رزمندگان قرارگاه حمزه سيدالشهدا)ع( 
نيروي زميني س��پاه قرار گرفت.  بنا بر اين گزارش؛ 
در درگيري ميان اين تيم تروريس��تي با رزمندگان 
شجاع و دلاور قرارگاه حمزه سيدالشهدا)ع( يك نفر 
از تروريست ها به هلاكت رسيد، دو نفر زخمي و يك 

نفر ديگر نيز توسط رزمندگان قرارگاه دستگير شد.

   بخشي از مطالبات شاكيان پرونده سكه ثامن 
به زودي پرداخت مي شود؛ فارس|

وكيل مالباختگان سكه ثامن گفت: با تدبير و پيگيري 
رييس قوه قضاييه و موافقت رهبر معظم انقلاب مقرر 
شد بخشي از مطالبات ش��اكيان پرونده سكه ثامن 
به زودي پرداخت شود. رس��ول كوهپايه زاده افزود: 
در طول تاريخ قوه قضاييه و دستگاه قضايي بي سابقه 
است كه در مرحله دادسرا از اموال و وجوه توقيف شده 
از متهم پرونده به نسبت طلب و سهام شكات اين وجوه 
بين مالباختگان توزيع شود و رد مال صورت گيرد كه 
موافقت رهبر معظم انقلاب كه با پيگيري رييس قوه 
قضاييه انجام ش��د در واقع گام بسيار بزرگي جهت 
احقاق حقوق بيش از ۴ هزار خانواده قلمداد مي شود 
كه بنده به وكالت از دوستان مالباخته نهايت تشكر 
صميمانه خود را خدمت رياست محترم قوه قضاييه و 

همينطور رهبر معظم انقلاب ابلاغ مي كنم.

   انتخ�اب يا انتصاب بر اس�اس منافع فردي
و گروهي ظلم و خيانت است؛ ايسنا|

عضو مجلس خبرگان رهبري و استاد دانشگاه تهران 
با اش��اره به انتقاد امام علي)ع( از دخالت دادن حب و 
بغض هاي شخصي در آراي انتخاباتي، گفت: بر اساس 
بينش عل��وي و ديني، حت��ي در جايي كه گزينش 
زمامدار و متصديان امور سياسي و اجتماعي به آراي 
عمومي واگذار شده است، كس��ي حق ندارد طبق 
انگيزه ها و گرايش هاي شخصي رأي دهد. محسن 
اس��ماعيلي از »تقبيح انگيزه هاي شخصي در آراي 
انتخاباتي« به عنوان درس مهم از س��يره سياس��ي 
اميرالمومنين نام برد و گفت: بر اس��اس آموزه هاي 
ديني، مناصب عمومي امانت ه��اي الهي و مردمي 
هستند كه بايد به افراد شايسته تر واگذار شود: »إنِ الله 
يأْمُرُكمْ أنْ تُودُّوا الْماناتِ إلِي أهْلِها«. پيامبر)ص( هم 
فرمود »از ما نيست كسي كه در امانت خيانت كند.« 
اين درباره هر امانت و امانت از هر كسي است؛ چه رسد 
به امانتي به بزرگي و اهميت تصدي امور مسلمانان. 
امور مس��لمانان را بايد به دست كس��اني سپرد كه 

بيشترين صلاحيت را دارند.

   اگر چيزي بيش از برج�ام مي خواهند بايد 
چيزهايي بيش از برجام بدهند؛ تعادل|

مشاور رييس جمهور با تاكيد كرد: مذاكره بي قيد و 
شرط با تداوم شرايط تهديد و تحريم پذيرفتني نيست، 
اگر چيزي بيش از برجام مي خواهند بايد چيزهايي 

بيش از برجام بدهند؛ آن هم با تضمين بين المللي.
حسام الدين آشنا در حس��اب توييتري خود درباره 
گفته هاي اخي��ر رييس جمهور امريكا، نوش��ت: ما 
مي گوييم ما نه جنگ طلبيم، نه مستحق تحريم، اما 
جنگ و تحريم را دو روي يك سكه مي دانيم. ادعاي 
آمادگي امريكا براي مذاكره بي قيد و ش��رط با تداوم 
شرايط تهديد و تحريم پذيرفتني نيست. اگر چيزي 
بيش از برجام مي خواهند بايد چيزهايي بيش از برجام 

بدهند؛ آن هم با تضمين بين المللي.

   ترامپ بايد بولتون و پمپئو را از كابينه اخراج 
كند؛  ايلنا|

مشاور امنيت ملي سابق امريكا با انتقاد از تصميم هاي 
ترامپ، بر تلاش براي كاهش تنش ميان ايران و امريكا 
تاكيد كرد. به گزارش نيويورك تايمز، »سوزان رايس« 
با انتقاد از تصميم هاي ترامپ گفت: ترامپ مي گويد 
تنها ۱۰ دقيقه با آغاز جنگ با ايران فاصله داشته است 
اگر اين اتفاق مي افتاد، آغاز يك جنگ وحشتناك بود. 
جان هزاران نفر امريكايي و نيروهاي متحد ما به خطر 
مي افتاد و همين طور اقتصاد جهاني تحت تاثير قرار 
مي گرفت. من باور نمي كنم چنين تصميماتي را بتوان 
در يك لحظه گرفت و يك لحظه بعد از آن پشيمان 
شد. بايد بررسي هاي لازم صورت بگيرد و عواقب اين 
تصميم بررسي شود. وي افزود: ترامپ بايد براي كاهش 
تنش، دو جنگ طلب در كابينه خود يعني جان بولتون 

و پمپئو را اخراج كند. 

ايران2

بان كي مون دبيركل سابق سازمان ملل متحد:

تنش ها در خليج  فارس نتيجه خروج احمقانه امريكا از برجام است
گروه ايران|

توافق هس��ته اي ميان ايران و ١+٥ كه بعد از سال ها 
مذاك��ره و چك��ش كاري در نهاي��ت در س��ال9۴ 
)۱۴جولاي 2۰۱5( در وين به امضاي طرفين رسيد 
و اجراي آن در سال 95 )۱6ژانويه 2۰۱6( آغاز شده 
بود، با اعلام خروج امري��كا در ۱397 )8 مه 2۰۱8( 
توسط دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا، در حقيقت 
از هم پاشيد. توافقي كه تلاش مي كرد الگويي پايدار 
از مذاك��رات مبتني ب��ر ايده برد - ب��رد را براي نظام 
بين الملل ارايه كند با تصمي��م غير معقولانه ايالات 
متحده و شخص ترامپ در وضعيت كما قرار گرفت. 
بعد از اين رفتار مخرب ترامپ و حاشيه س��ازي هاي 
متحدان ترامپ در منطقه معروف به گروه بي  بود كه 
دوره اي از تنش و تشنج در فضاي مناسبات منطقه اي 
و بين المللي حاكم شد. فضاي غير سازنده اي كه باعث 
شد تا چهره هاي سياسي بين المللي و رهبران سياسي 
كش��ورهاي مختلف در خصوص تداوم اين وضعيت 

اعلام نگراني كنند. 
اين بار دبيركل س��ابق سازمان ملل متحد ضمن ابراز 
نگراني شديد از افزايش تنش ها در خليج  فارس تصريح 
كرد: اين تحولات بيانگ��ر فقدان يك چارچوب موثر 
براي امنيت خاورميانه و نتيجه تصميم احمقانه امريكا 

در خروج از برجام است.
بان كي مون كه اكنون سمت معاونت گروه بين المللي 
»الدرز« را بر عهده دارد، همچنين عنوان كرد: اقدامات 
ضد ايران��ي امريكا نه تنها موج��ب تضعيف ثبات در 
منطقه، بلكه پيام اشتباهي را به مذاكرات در حال انجام 

بر سر مساله هسته اي كره شمالي ارسال مي كند.
گ��روه بين المللي »ال��درز« كه مق��ر آن در انگليس 
قرار دارد، نهادي متشكل از شخصيت هاي بلندپايه 
بين المللي است كه در راستاي برقراري صلح، حمايت 
از حقوق بشر و مقابله با سركوبگري فعاليت مي كند.

در بيانيه اين سازمان بين المللي كه همزمان با افزايش 
تنش ها در منطقه صادر شده، از تمام طرف ها خواسته 

تا از اقدام و سخني كه تنش ها در منطقه خليج فارس 
را شعله ور مي كند، پرهيز كنند.

در اين بيانيه ضمن اعلام وفاداري به برجام، از پايبندي 
ايران به اي��ن توافق با وجود خ��روج يكجانبه امريكا 

تمجيد شده است.

   تداوم پايبندي به برجام
ال��درز در اي��ن بيانيه تصري��ح كرده اس��ت: ادامه 
پايبندي س��اير اعضا به برجام هم س��بب شده تا از 
طريق ديپلماس��ي بتوانند اختلافات خود با ايران را 

موردبررسي قرار دهند.
اين بيانيه درعين حال اقدامات امريكا براي تش��ديد 
تحريم هاي اقتصادي و محدود كردن توان ايران براي 
ف��روش نفت را مورد انتقاد ق��رار داده و از آن به عنوان 

اقدامي مغاير توسعه ثبات در منطقه ياد كرده است.
ريي��س گ��روه  الدرز گف��ت: برج��ام ي��ك پيروزي 
موفقيت آميز در عرصه ديپلماسي چندجانبه بود كه 
بايد به عنوان س��نگ بناي ديپلماسي بيشتر با ايران و 
عدم اشاعه تسليحات هسته اي در ساير كشورها مورد 
اس��تفاده قرار گيرد نه اينكه براي مقاصد يك جانبه از 
بين برود. ماري موريسون افزود: رييس جمهوري و وزير 
امور خارجه ايران تاكنون شكيبايي قابل ستايشي را از 
خود نشان داده و ايران بايد به همين مسير ادامه دهد.

اين تحولات در حالي صورت مي گيرد كه امريكا پس 
از خ��روج از برج��ام و در ادامه فش��ار حداكثري براي 
كش��اندن ايران پاي ميز مذاكره دست به جنگ رواني 

تازه اي زده است.
دونالد ترام��پ رييس جمهوري امريكا پ��س از آنكه 
ايران پهپاد جاسوس��ي امريكا را در حريم هوايي خود 
منهدم كرد در توييتي مدعي شد كه لحظه آخر از اقدام 
تلافي جويانه صرف نظر ك��رده، اما احتمال درگيري 
نظامي همچنان وجود دارد. برخي رسانه ها به نقل از 
وي مدعي شده اند كه واشنگتن روز )دوشنبه( سياست 

تحريمي عليه ملت ايران را تشديد خواهد كرد.

وزير امور خارجه انگليس درباره اين تحولات مي گويد، 
لن��دن گمان نمي كن��د تهران يا واش��نگتن خواهان 
جنگ باش��ند اما بس��يار نگران آن اس��ت كه جنگ 
به صورت تصادفي رخ دهد. جرمي هانت كه نامزد پست 
نخست وزيري انگليس نيز به شمار مي رود، به بي بي سي 
گفت: ه��ر چه در توان داريم ب��راي كاهش )تنش ها( 

انجام مي دهيم.
وي با هش��دار درب��اره آنچه اوضاع بس��يار خطرناك 
خليج فارس خواند، اظهار داشت: مي خواهيم تنش ها را 

كاهش دهيم اما طبيعتاً بسيار نگران هستيم. لندن از 
نزديك با امريكا در تماس بوده است.

تحليلگران و صاحب نظران مسائل بين الملل معتقدند 
كه كش��ورهاي امري��كا، عربس��تان، ام��ارات و رژيم 
صهيونيس��تي از انگيزه هاي لازم براي تنش آفريني، 

ايجاد ناامني و ناآرامي در منطقه برخوردارند.
به نظر مي رس��د چهره ه��اي سياس��ي بين المللي و 
دولتمردان كشورهاي مختلف متوجه اثرات رفتارهاي 
مخرب امريكا و متحدانش در منطقه حساس خاورميانه 

و خليج فارس شده باشند. همين درك از شرايط ويژه 
منطقه اس��ت كه باعث شده كشورهاي مختلف براي 
جلوگي��ري از آغاز يك وضعيت پرنوس��ان در منطقه 
به ديپلماس��ي اولويت دهند و از امريكا بخواهند كه از 
ارتكاب اعمال حاشيه ساز و خطرناك در منطقه دست 
بكشند. بايد ديد كه در نهايت اين تذكرها تاثيري روي 
راهبرد غير مسوولانه ايالات متحده در منطقه خواهد 
داشت با اينكه در براي ترامپ بر همان پاشنه اي خواهد 

چرخيد كه تا به امروز چرخيده است.

رييس قوه قضاييه اعلام كرد

حساب هاي قوه قضاييه به 5 حساب تقليل يافت
گروه ايران|

»شفاف س��ازي حس��اب هاي قوه قضاييه« بخشي از 
برنامه هايي است كه رييس دستگاه قضا با حضور در يك 
برنامه تلويزيوني درباره آن صحبت كرد. حجت الاسلام 
رييس��ي در پاسخ به س��والي درباره 63 حساب بانكي 
و تصميم گي��ري درب��اره آن گفت: آن حس��اب ها 63 
حساب نيست و اين عدد درس��تي نبود كه اعلام شد. 
اين حساب ها امكاني براي قوه قضاييه بود و آنجايي كه 
بودجه دولتي و مصوب نمي تواند مشكلات را حل كند، 
از آن براي رفع مشكلات و ارايه خدمات به مردم در قوه 

قضاييه استفاده كند.
رييس ق��وه قضايي��ه بيان ك��رد: ما ب��ه دليل همين 
ذهنيت هايي كه در جامعه ايجاد شده، اين حساب ها را 
به 5 حساب تقليل داديم و براي اينكه كه مردم عزيزمان 
در جريان باشند، سالانه هم درآمد از اين حساب ها و هم 
هزينه هاي آن را براي عموم مردم اطلاع رساني مي كنيم.

وي اظهار داشت: تاكنون هم اين حساب ها در اختيار 
روساي قوه قضاييه وقت بوده و مصارف آن در ارتباط با 

خدمات قضايي به مردم بوده است.
حجت الاسلام رييسي در پاسخ به پرسش مجري درباره 
نحوه استفاده از اين حساب ها ادامه داد: استفاده از اين 
حساب ها با امضاي رييس قوه قضاييه بوده؛ اما از روزي 
كه من آمده ام، س��ه امضاء براي اين چك ها قرار دادم و 
كار را به اين شكل س��اماندهي كرديم كه اين مبالغ از 
طريق بخش اداري - مال��ي قوه قضاييه به بخش هاي 
مختلف تخصيص پيدا كند. رييس قوه قضاييه افزود: به 
نظر مي رسد موضوع حساب هاي قوه قضاييه تا حدي 
بُعد سياسي پيدا كرده است؛ اما چون در افكار عمومي 

مطرح شده، بنده آمادگي دارم نسبت به سنوات گذشته 
نيز گزارش اين حس��اب ها را براي م��ردم اعلام كنم. 
اين حس��اب ها و درآمد ها در سنوات سابق، مشخص و 
هزينه هاي مربوط به آنها هم كاملا روشن است. در عين 
حال در دوره خودم يعني از اين دوره، بنده ان شاءالله در 
پايان س��ال گزارش امسال را خواهم داد و در سال هاي 
آتي هم تا روزي كه توفي��ق خدمتگزاري در اين قوه را 
داشته باشم، پايان هر سال به صورت شفاف گزارشي از 

درآمد ها و هزينه ها را در اختيار عموم قرار خواهم داد.
حجت الاسلام رييسي در پاس��خ به اينكه آنچه امروز 
موضوع مهم اقتصادي و گلايه مردم است، رانت و فساد 
اس��ت؛ در س��ند تحول قضايي درباره اين موضوع چه 

اقداماتي خواهيد داش��ت، تصريح كرد: فساد به هيچ 
عنوان زيبنده نظام نيست چه در درون دستگاه قضايي 

و چه در جامعه يا سازمان اداري كشور باشد.
اما نشس��ت س��فرا و كارداران كش��ور هاي خارجي و 
نمايندگان س��ازمان هاي بين المللي با حجت الاسلام 

رييسي رييس دستگاه قضا هم ديروز برگزار شد.
به گزارش ميزان، رييس قوه قضاييه در نشست سفرا و 
كارداران كشور هاي خارجي و نمايندگان سازمان هاي 
بين المللي با تش��ريح اقدامات جمهوري اس��لامي در 
زمينه ارتقاي  حقوق بش��ر و توجه به كرامت انس��ان 
گفت: عقلانيت اسلامي و مردم سالاري كه از ابتكارات 
و نوآوري هاي حضرت امام خميني )ره( بوده است، در 

نظام قضايي جمهوري اسلامي تجلي روشني دارد و اين 
تجلي در ساختار قانوني آن منعكس شده است.

وي ادامه داد: در اين راس��تا قانون اساسي ايران يكي از 
فصول خود را به حقوق مردم اختصاص داده اس��ت و 
قوانين متعددي در حمايت از برخي حقوق شهروندي 
نظير حق دسترسي به عدالت، حق دادرسي منصفانه، 
قانون احترام ب��ه آزادي هاي مش��روع و حفظ حقوق 
شهروندي، منشور صيانت از حقوق شهروندان در نظام 
اداري در مجامع قانونگذاري و تقنيني تصويب ش��ده 
است. حجت الاسلام رييسي تصريح كرد: رهبري معظم 
انقلاب اسلامي نيز با ارايه سياست هاي كلي كشور در 
زمينه هاي انتخاب��ات، خانواده، جمعيت، س��لامت و 
همچنين با تعيين خطوط كلي دستگاه قضايي در ايران 
به س��وي تحقق حقوق عمومي گام هاي مهمي را در 
جهت صيانت از كرامت انسان برداشته و روند پيشرفت 

را مديريت مي كند.
وي اضاف��ه كرد: اينجان��ب با تجربه در ح��وزه قضا در 
جمهوري اس��لامي با صراحت و دقت كامل مي گويم 
آيين دادرسي در نظام قضايي جمهوري اسلامي يكي 
از دقيق ترين و به روز ترين آيين هاي دادرسي است كه 
در آن حقوق متهم و حقوق عامه و ريزه كاري هاي فراوان 

قضايي به نحو روشن و وسيع رعايت شده است.
رييس قوه قضاييه خاطرنشان كرد: نظارت هاي متعدد و 
مكانيزم هاي قانوني مانند ديوان عدالت اداري، سازمان 
بازرسي كل كش��ور ميدان هاي روشن براي پاسداري 
از حقوق شهروندان و اجراي عدالت را باز نموده است؛ 
از سوي ديگر نظارت بر محاكم و دادگاه ها و دادسراها، 
اقدامات ضابطين ق��وه قضاييه و نظارت ب��ر زندان ها 

به نحو مس��تمر و ويژه ب��وده و در اين حوزه به تربيت و 
تاديب توجه ويژه ش��ده است. بسياري از شما از مراكز 
تاديب��ي زندان هاي ما بازديد كردي��د و از نزديك با آن 

آشنا شده ايد.
وي تصريح كرد: طبق اصل شش��م قانون اساسي همه 
نهاد هاي حاكميتي در جمهوري اسلامي با راي مستقيم 
و غيرمستقيم مردم تشكيل مي شود. اصول متعدد قانون 
اساسي به تبيين حقوق ملت و شهروندان پرداخته است 
و فصل سوم قانون اساسي تماما به احصاي حقوق مردم و 

لزوم احترام و پاسداشت آن اختصاص دارد.
حجت الاس��لام رييس��ي اضافه كرد: با وجود تمامي 
اين دستاورد ها در جمهوري اس��لامي ايران برخي از 
كشور ها به واس��طه غلبه نگرش هاي سياسي همواره 
تلاش مي كنند تا ايران را به واسطه ادعاي نقض حقوق 
بشر محكوم كنند؛ اين در حالي است كه شهروندان در 
جمهوري اس��لامي ايران در طول چهل ساله گذشته 
با نقض سيستماتيك حقوق شان از سوي كشور هاي 

متخاصم مواجه بوده اند.
وي اظهار كرد: آيا كشور هاي غربي كه با امريكا عليه ملت 
ايران همراهي كرده اند و حتي از ارايه مواد غذايي، دارو و 
تجهيزات پزشكي به ايران خودداري مي كنند دلسوزان 

و حاميان حقوق بشر هستند؟
رييس قوه قضاييه در بخشي از اظهاراتش با بيان اينكه 
همين كش��ور هاي غربي كه مانع دسترس��ي ايران به 
دارو و تجهيزات پزشكي هستند، محور اصلي تصويب 
قطعنامه هاي حقوق بشري عليه ايران هستند، اظهار 
كرد: امريكا و متحدان كليدي اش در منطقه، مهم ترين 

ناقضان حقوق بشر در فلسطين و يمن هستند.

 ادعاي بي اساس امريكا
در حمله به تاسيسات نظامي

سخنگوي كميسيون امنيت 
مل��ي و سياس��ت خارجي 
مجلس ادعاي امريكايي ها 
مبني بر حمله سايبري به 
تأسيس��ات نظامي ايران را 
بي اس��اس خوان��د و گفت 
كه آنها ب��ا طرح اي��ن ادعا 
مي خواهند موفقيت ايران در سرنگوني پهپاد جاسوسي 
اين كشور را خنثي كنند. سيدحسين نقوي حسيني 
در گفت وگو با ايس��نا، گفت: يكي از اقدامات خصمانه 
امريكايي ها عليه كشورمان برنامه ريزي براي حملات 
سايبري است كه تعداد اين حملات بسيار زياد و به صورت 

مستمر بوده و به شيوه هاي مختلف طراحي مي شود.
او افزود: آنها تلاش مي كنند كه در ش��بكه ارتباطي ما 
مشكلاتي ايجاد كنند اما توانمندي ما براي مقابله بسيار 
بالاست. ما ضمن خنثي كردن اين حملات با آنها مقابله 
مي كنيم و اجازه حمله را نمي دهيم. حس��يني افزود: 
ادعاي امريكايي ها در موفقيت در اين حملات بي اساس 
است . ما اجازه نمي دهيم آرامش شبكه هاي ارتباطي و 
اطلاعاتي به هم بخورد. آنها حملات زيادي را طراحي 
كردند اما به نتيجه نرسيدند. او   تصريح كرد: در همين 
باره وزير ارتباطات هم اشاره اي داشت كه در سال چند 
ميليون حمله سايبري خنثي مي شود، دشمنان تلاش 
خود را براي حملات سايبري انجام مي دهند اما توانمندي 

جمهوري اسلامي ايران براي مقابله بسيار زياد است.

 تجميع دادسراهاي  مربوط
 به پرونده هاي اقتصادي

از  ته��ران  دادس��تان 
تجمي��ع دادس��راهاي 
ب��ه  رس��يدگي كننده 
پرونده ه��اي اقتص��ادي 
در دادس��راي وي��ژه امور 

اقتصادي خبر داد.
به گزارش روابط عمومي 
قوه قضاييه، علي القاصي مهر در نشستي خبري با 
گراميداشت هفته قوه قضاييه و ياد و خاطره شهداي 
هفتم تير، خاطرنشان كرد: دوره رياست جديد قوه 
قضاييه با برنامه هاي تحولي در دستگاه قضايي شروع 
شده كه رياست قوه قضاييه از منويات مقام معظم 

رهبري به عنوان منشور قضايي ياد كردند.
او در ادامه به موضوع��ات برنامه تحولي در رويكرد 
رياست قوه قضاييه اشاره كرد و گفت: مساله توجه 
به حقوق عامه و رسيدگي به پرونده ها از اولويت هاي 
ما است و دس��تگاه قضايي و به ويژه دادستان ها به 
عنوان نماين��ده مدعي العمومي موضوعات حقوق 
عامه را مورد هدف قرار داده و در اين مجموعه دنبال 

مي كنند.
دادستان تهران برخورد با جرايم اقتصادي و مفاسد را 
از ديگر حوزه هايي دانست كه در اولويت كاري حال 
حاضر دادس��تاني قرار داشته و در آينده نيز صورت 
خواهد گرفت و گفت: خط مقدم اين امر دادستان ها 

و در مركز دادسراي تهران قرار دارد.

به زودي اولين مبادله از طريق 
اينستكس اجرايي مي شود

وزي��ر امور خارج��ه آلمان 
بر ضرورت مقابل��ه با ايجاد 
جنگ در منطقه تاكيد كرد و 
گفت: اينستكس آماده است 
و ب��ه زودي اولين مبادله از 
طريق آن اجرايي مي شود.به 
گزارش ايلنا به نقل از رويترز، 
هايكو ماس وزير امور خارجه آلمان در تازه ترين اظهارات 
خود در مصاحبه با ش��بكه ZDF در مورد تنش ميان 
ايران و امريكا گفت: ش��رايط بسيار نگران كننده  است. 
كش��تي ها هدف قرار داده شده اند. يك پهپاد سرنگون 
شده است. تنش در منطقه به شدت بالا گرفته است اما 
همه مي گويند كه به دنبال جنگ نيستند، بايد براي اين 
هدف تلاش كرد. من در تهران و س��فرهايي كه داشتم 
متوجه شدم هيچ كس خواهان جنگ نيست. بنابراين 
بايد براي كاهش تنش تلاش كرد. وي در ادامه در مورد 
برجام گفت: اين توافق هنوز وجود دارد من به تهران رفتم 
تا نشان دهم اين توافق زنده است و ما به تعهدات خود در 

قبال برجام متعهد هستيم.
ماس در ادامه در مورد اينستكس هم گفت: اينستكس 
آماده است و به زودي اولين مبادله از طريق آن اجرايي 
مي شود. اينستكس قابليت اجراي مبادلات بين المللي 
را هم دارد اما شركت ها بايد در اين مورد تصميم بگيرند. 
در واقع شرايط براي شركت ها سخت است و اين موضوع 

نتيجه فشار حداكثري امريكا بر ايران است.

پيگيري طرح موضوع شكايت 
ايران در سازمان ملل

مع��اون دادس��تان كل 
كش��ور با اش��اره به اقدام 
حقوقي اي��ران در تجاوز 
پهپاد امريكايي  گفت: در 
حال حاضر وزارت  خارجه 
موض��وع را در ش��وراي 
امنيت سازمان ملل مطرح 
كرده  و دادستان كش��ور نيز از باب دعاوي خارجي 

موضوع را از سوي وزارت خارجه پيگيري مي كند.
به گزارش تسنيم، مهدي اميري اصفهاني ديروز در 
حاشيه نشست بررسي مسائل حوزه قضايي با تأكيد 
بر برخورد با مفسدان اقتصادي تصريح كرد: در دوره 
جديد پيش از اصلاح قانون مقرر شد كه از ظرفيت 
مراجع قضايي استفاده و يك مجموعه تخصصي براي 
مبارزه با مفاسد اقتصادي با استفاده از مراجع قضايي 
دادگاه ها و دادسرا آماده شود و يك مركزي به صورت 
ستادي اين موارد را هدايت كند و به صورت متمركز 

در كوتاه ترين زمان برخورد موثر انجام شود.
معاون دادستان كل كشور سپس با اشاره به موضوع 
رس��يدگي به پرونده  حقوق هاي نجوم��ي و اموال 
مس��وولان افزود: تمام كارگزاراني كه مشمول آن 
قانون هستند مكلفند تمام دارايي هاي پيش و پس 
از خدمت خود را اعلام كنند كه دفتري در قوه قضاييه 
براي رسيدگي به اين موضوع تشكيل و سامانه اي 

ظرف 2 ماه آينده ايجاد خواهد شد.

انتقاد  از سياست هاي انگليس 
در مورد ايران و منطقه

در حالي كه كمتر از دو هفته 
به پايان مهلت 6۰ روزه ايران 
براي مت��وازن كردن توافق 
هسته اي وفق ماده 36 برجام 
مانده، »آندرو موريسون«، 
معاون وزير خارجه بريتانيا 
در امور خاورميانه با سفر به 
تهران با سيدعباس عراقچي معاون سياسي وزير خارجه 

ديدار و گفت وگو كرد.
به گزارش ايس��نا، موريس��ون در اين ديدار بار ديگر بر 
پايبندي دولت خود به برجام تاكيد كرده و گفت: انگليس 
مصمم اس��ت كانال مالي اينستكس را هر چه سريع تر 
عملياتي كند. وي خواهان ادامه پايبندي كامل ايران به 
برجام شد. معاون وزير امور خارجه در پاسخ به يادآوري 
تعلل و كوتاهي كشورهاي اروپايي در عمل به تعهدات 
خود در توافق برجام گفت: متأسفانه هيچ توازني ميان 
تكاليف و حقوق م��ا در برجام وجود ن��دارد و بنابراين 
دليلي براي ادامه تعهد ايران به برجام باقي نمي ماند. وي 
همچنين اظهار كرد: ما متقاعد شده ايم كه عدم پايبندي 
اروپا به تعهدات خود در برجام نه به خاطر ناتواني بلكه 
به خاطر عدم اراده بوده اس��ت. اروپا حاضر نيست براي 
حفظ برجام اندك هزينه اي بپردازد. شركت هاي اروپايي 
جرات تخطي از دستورات خزانه داري امريكا را ندارند و 
اين به معناي عدم حاكميت اروپا حتي در داخل مرزهاي 

خود است.
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خبر 3 كلان

به گفته نوبخت 3000 ميليارد تومان از تامين مالي مناطق سيل زده توسط بانك ها انجام مي شود 

مركز پژوهش هاي مجلس تبعات طرح حذف دلار از معاملات بين المللي را بررسي كرد 

خسارت 36 هزار ميلياردي موسسات غيرمجاز به دولت

نوسان در بازارها در پي ممنوعيت استفاده از دلار 

بررسي راهكارهاي رونق توليد در روستاها و عشاير

روز گذش��ته مراسم امضاي تفاهم نامه تأمين مالي 
٣٠٠٠ ميليارد توماني كمك به مناطق س��يل زده 
ميان بانك ها و س��ازمان برنام��ه و بودجه با حضور 
رييس سازمان برنامه و بودجه و چند تن از روساي 
بانك ها امضا شد. طبق گفته نوبخت، در سيل اخير 
38 هزار ميليارد تومان به ابنيه زيرساخت ها و اموال 
مردم خسارت وارد ش��ده است كه 3000 ميليارد 
تومان از منابع براي بازس��ازي آن توس��ط بانك ها 
تامين مي ش��ود. به گزارش »تع��ادل«، محمدباقر 
نوبخت در مراسم امضاي تفاهم نامه تامين 3 هزار 
ميليارد توماني منابع مالي براي بازسازي و مناطق 
آسيب ديده از س��يل گفت: س��يل اخير خسارات 
زيادي به كش��ور وارد كرد و اين موضوع مسووليت 
افراد، دس��تگاه ها و س��ازمان هاي مختلف را براي 
جبران خس��ارت ها بسيار س��نگين كرده است. به 
گفت��ه رييس س��ازمان برنامه و بودجه براس��اس 
گزارش قرارگاه بازسازي مناطق سيل زده 38 هزار 
ميليارد به ابنيه زيرساخت ها و اموال مردم خسارت 
وارد شده است. وي با بيان اينكه براي تامين منابع 
لازم براي بازسازي و نوسازي مناطق سيل زده 23 
هزار ميليارد تومان از منابع دولتي تامين مي شود 
گفت: 15 هزار ميليارد باقي مانده از محل تسهيلات 
مختلف تامين خواهد ش��د كه نظام بانكي كش��ور 
نيز براي كمك در اين ح��وزه اعلام آمادگي كرده 
است. در بحث سيل اخير 13 بانك براي بازسازي 
زيرساخت ها براي تامين تسهيلات به ميزان 3 هزار 
ميليارد تومان اعلام آمادگي كردند وي همچنين 
افزود: روز گذشته در دولت براي بازسازي مناطق 
س��يل زده 3900 ميليارد توم��ان ديگر اختصاص 
يافت كه 1000 ميليارد براي راه و زيرس��اخت ها، 
1500 براي اماك��ن و 1400 ميليارد تومان براي 
جبران خسارت به زيرساخت هاي آب و برق و گاز 
اختص��اص داده خواهد ش��د. نوبخت درخصوص 
سياس��ت دولت براي تامين ارز كالاهاي اساس��ي 
گفت: اولا بايد مشخص شود چه كسي گفته است 
دولت بناي حذف ارز 4200 توماني را دارد و در ثاني 
دولت همچنان سياست تخصيص ارز 4200 توماني 

به كالاهاي اساسي را ادامه خواهد داد.

نوبخت با اشاره به اينكه، سيستم بانكي وظايف خود 
را به درس��تي انجام مي دهد، گفت: تنها مشكل ما 
موسسات اعتباري غيرمجاز بودند كه اين موسسه ها 
حدود 36 هزار ميليارد تومان به دولت خسارت زدند 
و دولت ناچار شد براي جبران تعهدات و خساراتي 

كه وارد كردند اين مبالغ را پرداخت كند.
 وي همچني��ن در پاس��خ به س��والي در خصوص 
قطع وابستگي بودجه به نفت گفت: بودجه طوري 
طراحي ش��ده كه همه تكانه هاي متكي به نفت به 
حداقل برسد و تلاش مي كنيم در اصلاح ساختاري 
بودجه بتوانيم آنچه كه مربوط به نفت اس��ت بطور 
مس��تقيم وارد بودجه نكنيم و مناب��ع غيرنفتي يا 

حداقلِ منابع نفتي را وارد بودجه كنيم.
گفتني اس��ت، مجي��د قاس��مي، مديرعامل بانك 
پاس��ارگاد نيز در اين نشس��ت گفت تفاهم نامه اي 
كه براي مناطق س��يل زده امضا شده جزو يكي از 
كارهايي اس��ت كه بانك ها معمولًا انجام مي دهند 
و در مقابل خدماتي كه نظام بانكي در اقتصاد ارايه 
مي كن��د چندان قابل توجه نيس��ت. آنچه بانك ها 
انجام مي دهند بس��يار بزرگ است؛ بطوري كه 90 
درصد تأمين مالي اقتصاد برعهده آنهاس��ت و 10 
درصد ديگر كه بازار س��رمايه برعهده دارد از كانال 

بانك ها انجام مي شود. 
پ��س در چنين فضايي چرا بايد ت��ا اين حد درگير 
فشار و انتقاد و بدگويي باشد و كسي از مزايا و نقاط 
مثبت آنها س��خن نمي گويد. وي با اشاره به اينكه 
بانك ها توقع دارند تعهدات آنه��ا مورد توجه قرار 
بگيرد گفت: با توجه به موج تبليغات غير منصفانه 
عليه نظام بانكي، از آقاي نوبخت درخواست داريم 
كه امكان نشس��ت با شخص رييس جمهور را براي 
بانك ها فراهم كند و مسائل بانكي مورد بررسي قرار 
گيرد. همچنين در ادامه حس��ين زاده -مديرعامل 
بان��ك ملي و رييس ش��وراي هماهنگي بانك هاي 
دولتي- گفت: نظام بانكي ب��ا وجود اينكه همواره 
بط��ور غيرمنصفانه در آماج حملات قرار مي گيرد، 
در بزنگاهي همچون سيل اخير، به مسووليت خود 

عمل كرده است.
پرويزيان- مديرعامل بانك پارسيان و رييس كانون 

بانك هاي خصوصي- هم با اشاره به اينكه بانك ها 
همپاي س��اير نهادهاي كش��ور در جريان سيل به 
كمك مردم آمدن��د، گفت: از همان زمان ش��روع 
حادثه بانك ها در مناطق س��يل زده حاضر شدند و 
خدمات شبكه بانكي برقرار شد و سرويس هاي مورد 
نياز در اختيار مردم قرار گرفت. اين در حالي است 
كه در حوزه اشتغال بانك ها حدود 5000 ميليارد 
و در مورد زيربناي��ي 1200 ميليارد تومان تأمين 

منابع كرده اند.
همچنين حميد پورمحمدي گفت: بانك ها اولين 
گروه��ي بودند كه به صورت خودجوش در مناطق 
س��يل زده حضور يافتند و در جلسه مشتركي بين 
بانك هاي دولتي و خصوصي منابعي براي اين كار 

در نظر گرفته ش��د. معاون سازمان برنامه و بودجه 
با بيان اينكه منابع دولتي براي بازس��ازي س��يل 
محدود است، عنوان كرد: بنابراين از بانك ها كمك 
گرفته شد و قرار شد تا اصل و سود اين وام ها براي 
بازسازي مناطق سيل زده در قالب بودجه سنواتي 

بازپرداخت شود.
وي ادامه داد: هفده بانك در اين حوزه فعال شده اند 
و سهم هر بانك مشخص است، بر اين اساس بانك 
مل��ي٣٠٠ ميليارد تومان، بانك كش��اورزي ٢٠٠ 
ميليارد تومان، هر يك از بانك هاي س��په، تجارت، 
ملت و ص��ادرات ٢٢٥ ميليارد توم��ان، هر يك از 
بانك هاي رفاه، صنعت و معدن، توس��عه صادرات، 
توس��عه تعاون، س��ينا، اقتصادنوي��ن، كارآفرين و 

س��امان ١٠٠ ميليارد تومان، هر يك از بانك هاي 
پارس��يان و پاس��ارگاد ٣٠٠ ميليارد تومان و بانك 
آينده ٢٠٠ ميليارد تومان براي بازس��ازي مناطق 

سيل زده پرداخت مي كنند.
مع��اون نوبخ��ت معتقد اس��ت: نبايد ب��ه بانك ها 
تس��هيلات تكليفي داد، اما در موضوع بازس��ازي 

مناطق سيل زده خود بانك ها پيشگام شدند.
وي با بيان اينكه س��ال قب��ل از بانك هاي دولتي و 
خصوصي و بانك مركزي يك ريال هم اس��تقراض 
نكرديم، گفت: با وجود اينكه سال سختي را پشت 
سرگذاش��تيم، اما يك ريال از بانك ها اس��تقراض 
نكرديم و پايه پولي را افزايش نداديم. امس��ال نيز 

همين روند ادامه خواهد يافت.

ح��ذف دلار از معاملات بين الملل��ي طرحي بود كه 
چندي پيش به امضاي ح��دود 57 نفر از نمايندگان 
مجلس رس��يد با اين هدف كه اقتصاد كشور در برابر 
نوس��انات ارز مقاوم شود. مركز پژوهش هاي مجلس 
اكنون با بررسي اين طرح چنين آورده است: كماكان 
دلار امريكا به عنوان شاخص بازار ارز و به عنوان واحد 
محاس��به و نيز واس��طه تبديل ارزهاي كم قدرت به 
يكديگر كاربرد فراواني دارد و اتفاقاً ممنوعيت معامله 
دلار ب��ه علت همين كاربرده��ا بازار ارز كش��ور را با 
مشكلات فراواني مواجه خواهد كرد و دقيقاً در امتداد 

تحريم هاي امريكا خواهد بود.
به گزارش »تع��ادل«، در فروردين ماه س��ال جاري 
و به دنبال نوس��انات ش��ديدي كه در نرخ ارز رخ داد 
مجلس شوراي اسلامي طرح »حذف دلار از معاملات 
بين المللي « را تهيه و تدوين كرد. در توضيح اين طرح 
كه به امضاي 57 تن از نمايندگان مجلس رسيده آمده 
است: جهت استقلال اقتصادي و مقاوم شدن اقتصاد 
ملي كشور در مقابل دلار سياسي لزوم طرحي در اين 
ارتباط ضرورت دارد كه جهت حل اين مشكل طرح 
حذف دلار از معاملات بين الملل��ي با قيد دو فوريت 

تقديم مجلس شوراي اسلامي مي شود.
در ماده واحده آن آمده است: به موجب اين قانون كه 

60 روز پس از تصويب لازم الاجرا خواهد بود: 
1- هرگونه معامله دولتي و خصوصي با دلار ممنوع است.

2- دارندگان دلار ت��ا تاريخ اجراي اين قانون فرصت 
دارند دلار خود را به كالا و ريال يا س��اير ارزها تبديل 

كنند.
3- از تاريخ اج��راي اين قانون هرگونه دلار امريكا در 
حكم ارز قاچاق محس��وب مي گردد و دس��تگاه هاي 
مس��وول موظفن��د با ه��ر گون��ه دلار مكش��وفه و 
نگهدارندگان آن برابر قوانين قاچاق كالا و ارز برخورد 

نمايند.
4- وزارت امور خارجه مكلف است با رايزني مستمر 
و فشرده با كشورهاي مختلف به ويژه كشورهايي كه 
مورد تحريم ايالات متحده قرار گرفته اند ايجاد ائتلاف  
جهاني ب��راي تحريم دلار و ح��ذف دلار از معاملات 
بين المللي را پيگيري و گزارش پيشرفت كار را هر سه 
ماه به كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 

ارسال نمايد.
در تبصره آن نيز آمده است: اين قانون عطف به  ماسبق 
نمي ش��ود لكن قراردادهايي كه پيش از تصويب اين 
قانون منعقد ش��ده و ما به ازاي آن دلار است هنگام 

تمديد يا تجديد مه  بايد به ارزهاي ديگر تغيير يابد.

اكنون مركز پژوهش هاي مجلس اين طرح را ارزيابي 
كرده و درباره آن گزارش��ي به اين شرح منتشر كرده 
است: با هدف تأمين استقلال اقتصادي و مقاوم شدن 
اقتصاد ملي كش��ور در مقابل دلار به »حذف دلار از 
معاملات بين المللي« طرح عنوان ابزار سياسي امريكا 
مطرح ش��ده اس��ت. در مقدمه توجيهي اين طرح به 
حاكميت جهاني دلار امريكا بعد از كنفرانس برتون 
وودز و تبديل شدن آن به ابزار سياسي ايالات متحده 
امريكا براي تحت فش��ار قرار دادن مخالفان اشاره و 
گفته ش��ده كه ساير كش��ورها اعم از اتحاديه اروپا و 
چين تلاش هاي��ي براي خروج از س��لطه دلار انجام 
داده اند. اگرچه اين مقدمه به درستي به آسيب پذيري 
نظام ارزي كشور اش��اره كرده است ولي مفاد طرح و 
پيشنهادهاي مطرح شده در آن واقعيت هاي مربوط 
به مقتضيات نظام ارزي كش��ور و رويكرد مطلوب و 
بهينه كاهش آس��يب پذيري نظ��ام ارزي را در نظر 

نگرفته است. 
در نتيج��ه پيگيري مفاد اين ط��رح منجر به كاهش 
ابزارهاي در اختيار حاكميت شده و در مسير تشديد 
اثرات تحريم ها خواهد بود. همچنين در هيچ يك از 
كشورهاي مذكور در مقدمه اين طرح، مقابله با سلطه 
دلار از طريق اقدامات سلبي و ممنوعيت معامله دلار 
پيگيري نشده است و در عوض با رويكردهاي ايجابي، 
جهاني كردن واحدهاي پولي موجود يا جديد، ايجاد 
نظام ه��اي پرداخت و تس��ويه جديد و س��امانه هاي 

پيام رسان مالي موازي پيگيري شده است.
بطور خلاصه اين طرح كه در قالب ماده واحده و 4بند 

ارايه شده است، در بندهاي 1، 2 و3 ممنوعيت معامله 
دلار امريكا را پيگيري مي كند. متأسفانه نويسندگان 
طرح ملاحظات مربوط به تفكي��ك بازار حواله هاي 
ارزي و بازار اس��كناس ارزي را در اي��ن طرح رعايت 
نكرده اند؛ ع��لاوه بر اين يك��ي از واقعيات موجود در 
نظام ارزي س��هم اندك ارز دلار در معاملات تجاري 

)حواله هاي ارزي( كشور است. 
بر اساس مستندات موجود سهم دلار امريكا به ويژه 
در معاملات خريد ارز بابت واردات بسيار اندك است. 
البته اندك بودن سهم دلار در بازار حواله نافي مسلط 
بودن اين ارز در بازار نقد يا اسكناس نيست، اما سهم 
بازار اس��كناس از كل معاملات ارزي كشور نيز بطور 
كلي اندك و كمتر از 5  درصد برآورد مي ش��ود. نكته 
بس��يار حائز اهميت آن است كه كماكان دلار امريكا 
به عنوان شاخص بازار ارز و به عنوان واحد محاسبه و 
نيز واسطه تبديل ارزهاي كم قدرت به يكديگر كاربرد 
فراواني دارد و اتفاق��اً ممنوعيت معامله دلار به علت 
همين كاربردها بازار ارز كشور را با مشكلات فراواني 
مواجه خواهد كرد و دقيقاً در امتداد تحريم هاي امريكا 

خواهد بود.

  بررسي متن طرح از منظر اقتصادي
در بند يك آمده است: هرگونه معاملات خصوصي و 
دولتي با دلار ممنوع است. به ترتيب در بند 2 و 3 نيز 
آمده است: پس از تصويب اين قانون، دارندگان دلار تا 
تاريخ اجراي اين قانون فرصت دارند دلار خود را به كالا 
و ريال يا ساير ارزها تبديل كنند. از تاريخ اجراي اين 

قانون هرگونه دلار امريكا در حكم ارز قاچاق محسوب 
مي شود و دستگاه هاي مسوول موظفند با هرگونه دلار 
مكشوفه و نگهدارندگان آن برابر قوانين قاچاق كالا و 

ارز برخورد كنند.
نظر كارشناس��ي مركز پژوهش هاي مجلس در اين 
زمينه به اين ترتيب است: منظور از معاملات در بند 
1 مش��خص نيست كه معاملات اس��كناس دلار در 
بازار داخ��ل مدنظر قرار دارد يا معاملات بين المللي 
و تجارت خارجي در قالب بازار حواله. براساس آمار 
فوق الذكر سهم دلار در تجارت خارجي كه در حال 
حاضر نيز به جهت تحريم هاي مالي امريكا و رويكرد 
سال هاي گذشته كشور بسيار اندك است و از طرف 
ديگر اساساً به مصلحت كش��ور نيست كه علاوه بر 
موانع خارجي و بين المللي، سياس��ت هاي داخلي 
ني��ز مانع بهره ب��رداري از فرصت ه��اي معاملاتي و 

تجاري شود. 
در صورتي كه مراد معاملات داخلي اس��كناس دلار 
باش��د بايد گفت تجربه مصوبه 22 فروردين 1397 
هيات دولت كه بخش��ي از آن ناظر ب��ه ممنوعيت 
معاملات اس��كناس ارز بود نيز مبين اين اس��ت كه 
چنين ممنوعيتي به مشكلات بازار ارز دامن خواهد 
زد چراك��ه توان اجرايي لازم ب��راي مقابله انتظامي 
طولاني مدت با آن وجود ندارد، همچنين ابزارهاي 

جايگزين براي آن ايجاد نشده است.
نكته بس��يار حائز اهميت اين اس��ت كه اولين ثمره 
عملي چنين قانوني محدود شدن بانك مركزي براي 
مداخله در بازار ارز و مديريت نوس��انات آن است كه 
قطع��اً به بي ثباتي اين بازار و به تبع آن س��اير بازارها 

منجر خواهد شد. 
نكته قابل توجه ديگر اين اس��ت يك��ي از مهم ترين 
دلايلي ك��ه بانك مركزي در ماه ه��اي اخير با وجود 
تنش هاي سياس��ي در مديريت بازار ارز موفق بوده 
اس��ت، دسترسي مناس��ب به ذخاير اسكناس ارزي 
)عمدتاً دلار( بوده است كه با تصويب چنين قانوني اين 

نقطه قوت به نقطه ضعف تبديل خواهد شد.
طبق بند 4 وزارت امور خارجه مكلف است با رايزني 
مس��تمر و فش��رده با كش��ورهاي مختل��ف به ويژه 
كش��ورهايي كه م��ورد تحريم اي��الات متحده قرار 
گرفته اند ايج��اد ائتلاف جهاني ب��راي تحريم دلار 
و ح��ذف دلار از معاملات بين الملل��ي را پيگيري و 
گزارش پيش��رفت كار را هر س��ه ماه به كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اس��لامي ارسال كند اين 
بند برخلاف بندهاي قبلي داراي رويكرد قابل قبولي 

است ولي فاقد تكليف مشخص و قابل ارزيابي براي 
وزارت امور خارجه اس��ت و بيش��تر از آنكه ماهيت 
قانون داشته باش��د، ماهيت بيانيه دارد. به هر حال 
عزم حاكميت براي پيگيري اين سياس��ت مي تواند 
زمينه ساز شكل گيري راهكارها و روش هاي معاملات 

بين المللي موازي دلاري شود. 
برخي از اين راهكارها عبارتند از: استفاده از ظرفيت 
تج��ارت با ارزهاي ملي با كش��ورهاي طرف تجاري، 
ايجاد نظام ها و سيس��تم هاي پرداخت موازي دلار و 
پيام رسان هاي مالي موازي سوئيفت، ايجاد كانال ها و 
بانك هاي معاملاتي ميان ايران و طرفين تجاري كه 
تحت سلطه امريكا نباشد، استفاده از ظرفيت تجارت 
ريالي با همس��ايگان و تلاش براي ايج��اد بازار نفت 

داخلي يا منطقه اي و قيمت گذاري غيردلاري نفت.

  بررسي متن طرح از منظر حقوقي
در صورتي كه با وجود استدلالات فوق الذكر اصرار به 
بررسي و تصويب اين طرح وجود داشته باشد، نكات 

زير از منظر حقوقي قابل تأمل است: 
در بند 1 بر »معامله دولتي« تصريح ش��ده اس��ت. با 
توجه به بخش 3 و ماده 79 قانون محاسبات عمومي 
كشور مصوب 1366 منظور از معامله دولتي، معاملات 
وزارت خانه ها و موسس��ات دولتي اس��ت. با توجه به 
اينكه بخش قابل توجهي از معاملات مرتبط با دولت 
توسط »شركت هاي دولتي« انجام مي شود و بخشي 
از شركت هاي دولتي مهم در تعاملات ارزي كشور، از 
دستگاه هايي هستند كه شمول قانون بر آنها مستلزم 
ذكر يا تصريح نام است.  بنابراين بايد متن اين طرح به 
نحوي نگارش يابد كه شامل اين شركت ها نيز بشود.

در ادامه اين گزارش برخ��ي ديگر از ايرادات حقوقي 
اين طرح بررسي شده است.

در بخش جمع بندي و پيش��نهاد آن نيز آمده است: 
همانطور كه بيان ش��د با وجود ضرورت تحقق هدف 
طرح، متن احكام اين طرح متأسفانه فاقد مطالعات 
پش��تيباني كننده اس��ت و به دور از واقعيات بازار ارز 
تدوين ش��ده اس��ت، بنابراين تصويب آن در مجلس 
نه تنها مفيد نيست بلكه قطعاً مضر است و بازار ارز را با 
چالش هاي قابل توجهي مواجه خواهد كرد و ضروري 
اس��ت موضوع كاه��ش حذف س��لطه دلار از طريق 
ديپلماسي اقتصادي و س��اير راهكارهاي ذكر شده و 
نظارت بر اجراي احكام قانوني مرتبط از جمله انعقاد 
پيمان هاي پولي دو يا چندجانبه موضوع ماده )13(، 

قانون برنامه ششم توسعه پيگيري و عملياتي شود.

رييس كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي و نظارت بر 
اجراي اصل44 قانون اساسي از بررسي راهكارهاي رونق 
توليد در روستاها و عشاير در كميسيون متبوعش خبر 
داد. حميدرضا فولادگر رييس كميسيون ويژه حمايت 
از توليد ملي و نظارت بر اجراي اصل44 قانون اساسي 
در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت در تشريح 
نشست كميسيون متبوعش، گفت: نخستين دستور 
كار كميسيون ادامه بررسي راهكارهاي رونق توليد بود 

كه در اين جلس��ه اقدامات لازم براي تحقق اين امر در 
روستاها و عشاير مورد بررسي قرار گرفت.

نماينده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اينكه در اقتصاد مقاومتي نقش روستا و عشاير پررنگ 
اس��ت، افزود: مركز پژوهش هاي مجلس گزارشي از 
چالش ها و راهكاره��اي لازم براي رونق توليد داخلي 
ارايه ك��رد. وي اظهار كرد: بررس��ي راهكارهاي رونق 
توليد در جلس��ه روز گذشته كميسيون ويژه حمايت 

از توليد داخلي به پايان رس��يد و اين گزارش به هيات 
رييسه مجلس تقديم مي شود تا در صحن علني مجلس 
مورد بررسي قرار گيرد. عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس شوراي اسلامي با اش��اره به راهكارهاي لازم 
براي رونق توليد، خاطرنشان كرد: توجه به مزيت هاي 
نسبي و اقليمي در روس��تا يكي از موارد مورد بررسي 
در كميسيون بود؛ هر روستا با توجه به شرايط اقليمي 
مزيت هايي دارد كه مي تواند در رونق توليد موثر باشد 

بطور مثال برخي روس��تاها ظرفي��ت بالايي در توليد 
صنايع دستي، دامپروري و تكميل زنجيره غذايي دارند 

كه بايد از اين توانايي به درستي استفاده شود.
اين نماينده مردم در مجلس ده��م ادامه داد: اگرچه 
برخي امكانات به منظور مهاجرت معكوس، به روستاها 
منتقل شده اما موانع توليد و كسب و كار در اين مناطق 
رفع نشده است بنابراين نياز است زمينه هاي اشتغال 
در روستاها ايجاد شود. رييس كميسيون ويژه حمايت 

از توليد ملي و نظارت بر اجراي اصل44 قانون اساسي 
تصريح كرد: دومين دستور كار كميسيون بررسي طرح 
مقابله با اقدامات تحريمي امري��كا بود كه كليات اين 
طرح در كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي تصويب 
نشد چراكه از زمان بررسي آن مدت زيادي گذشته و 
در برخي احكام مانند بودجه قيد شده است به همين 
دليل مقرر شد؛ هر ماده با حضور طراحان مورد بررسي 

قرار گيرد.
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احياي اصل ۴۹ قانون اساسي 
براي مقابله با اموال نامشروع 

محمد دهقان با بيان اينكه تصويب طرح احياي اصل 
49 براي پيشگيري از رانت خواري و اموال نامشروع 
است افزود: در گذشته طرح هايي در اين زمينه مطرح 
شد اما دستگاه هاي مختلف از مجلس مي خواستند 
اين موضوع را در طرح ه��اي ديگر مانند طرح اعاده 
اموال نامشروع كه در سال 96 مطرح شد ادغام كنند 
اما پس از بررس��ي اين طرح ها در مجلس ش��وراي 
اسلامي مواردي كه مربوط به اصل 49 قانون اساسي 
بود حذف مي شد. در بهمن سال گذشته سومين بار 
طرح اجراي اصل 49 مطرح شد و مبناي كار را قانون 
تصويب شده در اين زمينه در سال 63 گذاشتيم. عضو 
كميسيون حقوقي و قضايي مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه اصل 49 قانون اساسي براي عموم مردم 
است و فقط مربوط به مسوولان نيست افزود: كشف 
جرم در پيشرفته ترين كش��ور ها 50 درصد است و 
براي اينكه جرايم مالي در دنيا اتفاق نيفتد از صاحبان 
سرمايه مي پرسند كه پول را از كجا آورده ايد. دهقان 
گفت: قانون اساس��ي جمهوري اس��لامي ايران نيز 
پيش از رواج يافتن اينگونه قوانين در دنيا اين مساله 
را در اصل 49 ديده اس��ت. وي با بيان اينكه اگر اصل 
142 قانون اساسي اجرا مي شد مسوولاني با سرمايه 
هزار ميلياردي نداشتيم افزود: در طرح احياي اصل 
49 قانون اساسي ضابطان مشخص شده اطلاعات را 
درباره اموال نامشروع افراد به دادستان ارايه مي دهند 
البته اطلاعات بايد دقيق و بر اساس دلايل باشد و اگر 
براي دادستان ثابت شود اين اموال نامشروع است از 
دادگاه بازگرداندن اين اموال به بيت المال را مي خواهد.

عضو كميس��يون حقوقي و قضايي مجلس شوراي 
اسلامي گفت: البته دادستان ها بايد ابتدا سراغ كساني 
بروند كه ثروت هاي بسيار زيادي دارند و ثروت آنها 
مشكوك به نامشروع بودن است. دهقان افزود: طرح 
احياي اصل 49 قانون اساس��ي ربطي به اصل 142 
ندارد. وي گفت: تعريف مال نامش��روع در اين طرح 
مشخص اس��ت و 20 نفر از كارشناسان حقوقي آن 
را تعريف كرده اند. عضو كميسيون حقوقي و قضايي 
مجلس شوراي اسلامي افزود: در ماده 22 اين طرح 
تاكيد كرده ايم دادگاه اموال نامشروع را به نفع دولت 
مصادره مي كند و درآمد حاصل از آن هزينه فقرزدايي 
و ايجاد اشتغال مي شود. دهقان گفت: اصل بر برائت 
است اما در اين طرح به جرم كاري نداريم بلكه وظيفه 
اداري دادس��تان ها بررسي ثروت هاست و نامشروع 
بودن آن بايد براي دادس��تان احراز شود. وي افزود: 
زماني كه دلايل مبني بر نامش��روع بودن مال وجود 
داشته باشد اصل برائت كنار مي رود. علي اكبر كريمي 
عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
ني��ز در اين برنامه گفت: اصل 49 قانون اساس��ي بر 
دولت تكليف كرده است كه به مال هاي غير مشروع 
رسيدگي كند البته بايد اجراي اين اصل با رعايت قانون 
و شرع باشد. وي افزود: در رده هاي مختلف مسوولان 
و مردم افرادي از راه هاي نامشروع ثروت هاي زيادي 
اندوخته اند كه قانون مشخصي براي مهار اين روند 
وجود نداشت.كريمي گفت: چطور مسوولي كه در 
30 سال خدمت خود بطور ميانگين ماهانه 10ميليون 
حقوق گرفته اس��ت اكنون ه��زاران ميليارد تومان 
سرمايه دارد و در ويلاهاي 100 ميليارد توماني زندگي 
مي كند. عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي افزود: اين سرمايه با سابقه حقوق بگيري آن 
مسوولان همسان نيست. وي گفت: آموزه هاي ديني 
براي ما اين دغدغه را ايجاد كرده است كه صاحبان 
اموال نامشروع بايد به جامعه پاسخ دهند و اين بايد 
رويكرد نظام اس��لامي باش��د. كريمي افزود: طرح 
احياي اصل 49 قانون اساسي براي مقابله و برخورد با 
كساني است كه در گذشته اموال نامشروع به دست 
آورده اند اين اصل براي جلوگيري از وقوع جرم كسب 
مال نامشروع است. عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي گفت: اين طرح در حريم شخصي افراد 
تجسس نمي كند زيرا مشخص شدن اموال نامشروع 
خواست همه مردم اس��ت. وي افزود: مخاطب اصل 
49 قانون اساس��ي دولت است و انتظار داريم دولت 
در اين زمينه جديت بيشتري داشته باشد. كريمي 
با بيان اينكه از زمينه هايي كه موجب تحصيل مال 
نامشروع مي شود نبود شفافيت در جامعه است گفت: 
شفافيت از شعارهاي انتخاباتي رييس جمهور بود اما 
از سال 92 هيچ حركتي براي تحقق اين شعار انجام 
نشده است. عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي افزود: البته لايحه شفافيت در 36 ماده و درباره 
شفايت فرآيند ها و اطلاعات سازماني نوشته شده كه 
لايحه خوبي است كه به مجلس ارايه مي شود اما اين 
كار تاخير دارد. وي گفت: دولت ها منشأ بسياري از 
رانت هاي اقتصادي بوده اند كه نمونه آن تعيين نرخ 
دستوري ارز در سال گذشته بود كه ده ها هزار ميليارد 
تومان رانت در جامعه ايجاد كرد. كريمي با بيان اينكه 
تعيين نرخ دستوري ارز موجب شد 18ميليارد دلار 
در ميان افرادي توزيع شود افزود: تاكنون به فهرست 
كامل كس��اني كه ارز 4 هزار و 200 توماني دريافت 
كرده اند نرسيده ايم. عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
ش��وراي اس��لامي گفت: طرح خصوصي سازي نيز 
منشأ رانت گسترده در جامعه بوده است. وي افزود: 
زماني ژن خوب مطرح مي شد اما اخيراً پيوند خوب 
مطرح مي شود كه ثروت و قدرت را به يكديگر وصل 
مي كند و رانت هاي بزرگي ايجاد مي ش��ود. كريمي 
گفت: طرح احياي اصل 49 از اين مسائل جلوگيري 
و با رانت خواران برخورد مي كند. عضو كميس��يون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي افزود: بيش از 5/3 
ميليون واحد صنفي در كشور فعالند كه درست كار 
مي كنند اما افرادي وارد بازار مي شوند و در پنج سال 
سرمايه اي به دست مي آوردند كه ده ها برابر سرمايه 
يك تاجر 50 ساله است و طرح احياي اصل 49 قانون 

اساسي براي رسيدگي به اين سرمايه هاست.
محمد حسين رس��تمي مديركل آموزش و ترويج 
قانون اساسي رياس��ت جمهوري نيز در اين برنامه 
گفت: نقدهايي به طرح احياي اصل 49 قانون اساسي 
از جمله نامش��خص بودن واژه اموال غير مشروع يا 

بيت المال در اين طرح وجود دارد.
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يوآن چين بيشترين سهم را در مبادلات ارز نيمايي دارد

گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري |
يوآن چي��ن با بي��ش از 28 درصد س��هم در فروش ارز 
صادراتي و بانك مركزي و نزديك به 6 ميليارد يورو سهم 
در خريد ارز بابت واردات در سامانه نيما، بيشترين سهم 
را از نظر تقاضا براي واردات داشته است و بررسي آمارهاي 
س��امانه نيما پُرتقاضاترين ارز براي واردات است اين در 
حالي اس��ت كه دلار تنها ۰.2 درص��د در خريد ارز بابت 
واردات و 1۰.15 درصد س��هم در فروش ارز صادراتي و 

بانك مركزي سهم داشته است. 
به گزارش تعادل، آمار معاملات نيما نشان مي دهد كه 
يوآن نزديك به 58۰۰ ميليون يورو، يورو 48۰۰ميليون 
يورو، دره��م 25۰۰ ميليون ي��ورو، لي��ر تركيه بالاي 
5۰۰ ميليون يورو، روپيه هن��د 4۰۰ ميليون يورو وون 
كره3۰۰ميليون يورو در خريد ارز بابت واردات در سامانه 
نيما سهم داشته اس��ت. در فروش ارز صادراتي و بانك 
مركزي در سامانه نيما نيز درهم بالاي 28 درصد، يورو 
نزديك به 27 درص��د، دلار امريكا 1۰.15 درصد، يوآن 

چين بالاي 26 درصد سهم داشته اند
بررسي آمارهاي سامانه نيما از ابتداي تاسيس تا 13خرداد 
سال جاري، حاكي از آن است كه يوآن چين بيشترين 
سهم را در معاملات خريد ارز بابت واردات داشته است. 
همچنين يورو و درهم امارات ديگر ارزهاي پُرمتقاضي 
ب��راي واردات كالا بوده اند. س��هم دلار از خريد ارز بابت 
واردات در س��امانه نيما حدود 28 ميليون يورو و معادل 
تنها ۰.2 درصد ارزهاي خريداري شده در اين سامانه بوده 
است. همچنين بررسي سهم ارزها در معاملات فروش ارز 
صادراتي و بانك مركزي در سامانه نيما نشان مي دهد كه 
بيشترين ارز عرضه ش��ده در اين سامانه درهم امارات با 
سهم 28.11 درصدي بوده است. يوآن چين دومين ارز 
پُرفروش در اين سامانه است كه سهم 26.32 درصدي 
را به خود اختصاص داده اس��ت. يورو نيز سهمي معادل 
26.27 درصد از فروش ارز در سامانه نيما داشته و سومين 

ارز از نظر عرضه در اين سامانه به شمار مي رود.
بر اساس آمارهاي ارايه شده از سوي مركز پژوهش هاي 
مجلس، وون كره جنوبي، لير تركيه، روپيه هند، و روبل 
روس��يه ديگر ارزهاي پُرفروش در س��امانه بوده است. 
همچنين سهم دلار امريكا از معاملات فروش ارز در اين 
سامانه حدود 1۰.15 درصد و معادل 178۰ ميليون يورو 
بوده است. بر اين اساس دلار سهمي ۰.2 درصدي از خريد 
ارز بابت واردات و 1۰.15 درصدي از فروش ارز صادراتي 

در سامانه نيما داشته است.

   افزايش نرخ جهاني طلا
فعالان بازار ارز و ط��لا معتقدند كه افزايش نرخ جهاني 
اونس طلا به 14۰6 دلار و همچنين افزايش 2۰۰ توماني 
نرخ دلار، دو تحول و واكنش��ي نسبت به اظهارات اخير 
ترامپ مبني ب��ر افزايش تحريم ها، و همچنين احتمال 
كاهش نرخ بهره در امريكا، افزايش قيمت نفت و س��اير 

تحولات اقتصادي جهان است. 
روز دوشنبه 3 تيرماه 98، بازار ارز و سكه بارشد قيمتي 
مواجه ش��د به طوري كه بازار ارز پس از چند روز ثبات، 
افزايشي ش��د و صرافي هاي مجاز بانك مركزي قيمت 
دلار و ي��ورو را 2۰۰ تومان افزايش دادن��د. نرخ دلار به 
132۰۰ تومان براي فروش و 131۰۰ تومان براي خريد 
رسيد. همچنين نرخ فروش يورو 151۰۰ تومان و نرخ 
خريد 15 هزار تومان اعلام شد.  نرخ لحظه اي دلار به 13 
هزار و 2۰۰ تومان و يورو به 15 هزار و 1۰۰تومان رسيد 
و همچنين براس��اس نرخ ميانگين معامله شده در روز 
يك شنبه، نرخ دلار در سامانه سنا 13 هزار و 49 تومان، 
يورو 14 هزار و 923 تومان، پوند 16 هزار و 554 تومان، 
يوآن 1983، درهم 36۰9، ليرتركيه 2355 تومان اعلام 
شد.   بانك ها نيز روز سوم تير قيمت ارز را نسبت به روز 
يك شنبه افزايش دادند به طوري كه قيمت خريد دلار در 
بانك ها كه روز يك شنبه 12 هزار و 625 تومان بود، روز 

دوشنبه با افزايش همراه بوده و به 12 هزار و 819 تومان 
رسيده است. همچنين شعب ارزي بانك ها هر يورو را 14 
هزار و 59۰ تومان مي خرند كه قيمت اين ارز نيز حدود 
25۰ تومان افزايش داش��ته است.هر پوند انگليس نيز 
در ش��عب ارزي بانك ها به قيمت 16 هزار و 345 تومان 

خريداري مي شد.
قيمت ارز مسافرتي در بانك ها همچنان از قيمت فروش 
آن در بازار بالاتر اس��ت به طوري كه قيمت فروش ارز 
مسافرتي در بانك ها 15 هزار و 253 تومان اعلام شده 
كه با احتساب كارمزد به حدود 15 هزار و 6۰۰ تومان 
مي رسد. اما صرافي هاي مجاز بانك مركزي قيمت دلار 
را نسبت به روز يك ش��نبه 2۰۰ تومان افزايش دادند؛ 
به طوري كه قيمت خريد دلار در اين صرافي ها 13 هزار 
و 1۰۰ تومان و قيمت فروش آن 13 هزار و 2۰۰ تومان 
است. اين صرافي ها همچنين، هر يورو را به قيمت 15 
هزار تومان مي خرند و 15 هزار و 1۰۰ تومان مي فروشند 
كه اين نرخ ها نيز نس��بت به روز يك شنبه 2۰۰ تومان 
افزايش داشته اس��ت. اين در حالي است كه بهاي طلا 
و انواع سكه در بازار آزاد تهران روز دوشنبه تحت تاثير 
رشد نرخ اونس جهاني طلا و نرخ دلار قرار داشت. اونس 
جهاني طلا نيز به روند افزايشي خود ادامه داد و به رقم 
يك هزار و 4۰5 دلار صعود كرد، رشد بهاي اين كالا در 
بازارهاي خارجي، قيمت طلا در كش��ور را نيز بالا برده 
است. نرخ دلار در بازار آزاد و معاملات نقدي به 1337۰ 
تومان رسيد كه حدود 2۰۰ تومان افزايش داشته است.
براين اساس نرخ هر قطعه سكه طلاي بهار آزادي طرح 
جديد در بازار آزاد تهران به قيمت چهار ميليون و 717 
هزار تومان به فروش رس��يد. همچنين هر قطعه سكه 
طلاي تمام بهار آزادي طرح قدي��م در بازار آزاد تهران 
به قيمت چهار ميليون و 52۰ هزار تومان فروخته شد. 
نيم س��كه نيز دو ميليون و 44۰ هزار تومان، ربع سكه 
يك ميليون و 63۰ هزار تومان و هر قطعه سكه گرمي 
1 ميليون و 1۰ هزار تومان فروخته ش��د. همچنين در 
ب��ازار آزاد تهران هر گرم طلاي خام 18 عيار 438 هزار 
تومان فروخته شد و مظنه هر مثقال طلاي 17 عيار يا 
آبشده نيز يك ميليون و 9۰9 هزار تومان ارزش گذاري 
شد. بهاي جهاني طلا نيز در آغاز مبادلات روز دوشنبه 
همچنان به روند افزايشي خود ادامه داد و به هر اونس 

يك هزار و 4۰6 دلار رسيد.
بهاي هر اونس طلا امروز دوشنبه در مقايسه با معاملات 
روز يك شنبه با 6 دهم درصد افزايش به يك هزار و 4۰6 
دلار صعود كرد. بر اساس اين گزارش، بهاي جهاني طلا 
در پنج روز گذشته با روند افزايشي روبرو شده، به گونه اي 
كه امروز بهاي جهاني طلا به بيشترين ميزان خود از سال 

2۰13 ميلادي تاكنون رسيده است.
برپايه اين گزارش، كاهش ارزش دلار امريكا مهم ترين 

دليل تداوم روند صعودي طلا به شمار مي آيد.
شاخص جهاني ارزش دلار امريكا در حال حاضر در برابر 
ارزهاي معتبر بين المللي به كمترين ميزان خود در سه 
ماه گذشته تنزل كرده است. كارشناسان اقتصادي براين 
باورند كه موضوع كاهش نرخ بهره امريكا در محافل مالي 
- پولي اين كشور در چند ماه گذشته بر كاهش ارزش دلار 

و افزايش قيمت طلا تأثير گذاشته است.
قيمت طلا در معاملات روز جمعه با عبور از آستانه 14۰۰ 
دلاري موفق به لمس قيمت 1411 دلاري شد، اما پس از 
برخورد با اين سطح مقاومتي به عقب بازگشت تا هفته را با 

1399 دلار به ازاي هر اونس به پايان برساند. 
اين بالاترين نرخ طلا ظرف نزديك به 6 س��ال )7۰ ماه( 
گذشته محسوب مي شود. آخرين بار، در ماه آوريل سال 
2۰13 قيمت جهاني طلا از اين حد فراتر ثبت شده بود. 
به ط��ور خلاص��ه اونس فل��ز زرد يك��ي از پربازده ترين 
دارايي هاي اين هفته به ش��مار مي رود؛ چراكه در كنار 
ش��اخص CSI3۰۰ چين و نفت خام با رشد نزديك به 
5 درصدي در صدر جدول مهم ترين بازارهاي دنيا قرار 

گرفت. با وجود اين ركورد كم سابقه، اكثريت تحليلگران 
حرفه اي وال استريت و سرمايه گذاران خرد مين استريت 
همچن��ان در مورد روند صعودي قيم��ت اونس طلاي 
جهاني ظرف هفته جاري خوش بين هستند و قيمت فلز 

زرد را با رشد بيشتري مواجه مي دانند.

   گلايه مردم از اخذ ماليات از سكه 
از سوي ديگر، ابلاغ طرحي با عنوان ماليات بر سكه قبل 
از اينكه بستر قانوني آن )طرح ماليات بر عائدي سرمايه( 
فراهم شود، مقوله اي است كه ابهامات فراواني را به لحاظ 
اجرايي و قانوني به وجود آورده و با اعلام آخرين شرط آن 
مبني بر اخذ ماليات از سكه هاي فروخته شده به قيمت 

روز گلايه ها پررنگ تر شده است.
طرح ماليات بر س��كه پازلي از يك طرح بزرگ تر به نام 
طرح ماليات بر عائدي سرمايه است؛ طرحي كه پيش از 
اين وزير اقتصاد وعده داده بود تا پايان خردادماه لايحه 
آن براي ارايه به مجلس آماده خواهد ش��د تا در نهايت 
مجلسي ها بتوانند پيش از اتمام اين دوره مجلس آن را 
در كنار طرح ماليات بر عائديمسكن تصويب كنند و نام 

نيكي از خود هم به جاي بگذارد.
اما چرا وقتي كه هنوز هيچ خبري از آماده ش��دن طرح 
ماليات بر عائدي س��رمايه )به عنوان مرجعي محكم و 
قانوني براي طرح هاي امثال ماليات بر س��كه( نيست و 
پيش از آن طرح ماليات بر سكه به يكي از عجيب ترين 
ح��الات فقط با يك بخش��نامه آن هم درس��ت قبل از 
تعطيلات اواس��ط خرداد و آمدن رييس جديد سازمان 

امور مالياتي ابلاغ مي شود؟
به نظر نمي رسد به تعويق انداختن طرحي مهم و جنجالي 
مانند ماليات بر س��كه هاي فروخته ش��ده توسط بانك 
مركزي به بعد از تصويب طرح ماليات بر عائدي سرمايه 
ايرادي داشته باشد، مخصوصاً وقتي كه مي دانيم هدف 
اين طرح، سكه هاي فروخته شده در سال گذشته است 
و به همين خاطر فوريتي ندارد. علاوه بر حواشي زيادي 
كه طرح عجيب ماليات بر سكه هاي فروخته شده آن هم 
در سال قبل )با تاكيد بانك مركزي مبني بر معاف بودن 
از ماليات( به وجود آورده است، اين طرح باعث شده طرح 
مهم و راهبردي مانند ماليات برعائدي سرمايه در هياهوي 
اين طرح به فراموشي سپرده شود و چه بسا مورد بدبيني 

هم قرار بگيرد.

   خريد به نرخ پيش فروش، ماليات به نرخ روز!
س��ازمان امور مالياتي كش��ور س��يزدهم خردادماه با 
ابلاغيه اي ماليات مقطوع دريافت كنندگان سكه در سال 
1397 از بانك مركزي را تعيين كرد. بر اين اساس تمامي 
خريداران س��كه كه در س��ال 1397 نسبت به دريافت 
حداكثر 2۰ سكه از سيستم بانكي اقدام كرده اند، مشمول 
اين دستورالعمل و از نگهداري اسناد و مدارك و تسليم 

اظهارنامه مالياتي معاف هستند.
اين طرح از همان نخس��تين روزهاي ابلاغش انتقادات 
زيادي را در پي داشت. يكي از اصلي ترين اين انتقادات اين 
بود كه چرا سازمان امور مالياتي بايد از سكه هايي ماليات 
بگيرد كه بر اساس گفته مسوولان بانك مركزي قرار بود 

معاف از ماليات باشد.
اين انتقادات وقتي شديدتر شد كه گفته شده قرار است 
اين ماليات به نرخ روز سكه اخذ شود. در اين حالت ممكن 
است فردي سكه را از چند ماه قبل با يك مبلغ مشخص 
پيش خريد كرده باشد اما ماليات بر سكه به نرخ روز از او 
گرفته خواهد شد. در بخشي از ابلاغيه جديد صادر شده 
توسط رييس سازمان امور مالياتي آمده است: در مواردي 
كه مودي از تس��ليم اظهارنامه ماليات��ي در موعد مقرر 
خودداري كرده و اسناد و مدارك مثبته مبني بر فروش 
يا عدم واگذاري سكه خريداري ش��ده از بانك مركزي 
جمهوري اسلامي را ارايه نكند، در اين صورت چنانچه 
اسناد و مدارك مثبته اي مبني بر احراز قيمت فروش سكه 
ارايه يا واصل نشود با رعايت مقررات، تفاوت مبلغ خريد از 
بانك مركزي با بهاي روز سكه در تاريخ تحويل از سيستم 

بانكي مبناي محاسبه ماليات قرار مي گيرد.
يكي از توجيهاتي كه براي فروش س��كه آورده مي شد 
كنترل نقدينگي بود، در حالي كه با فروش منابع محدود 
طلا بعيد بود بتوان از پس كنترل غول 17۰۰ هزار ميليارد 
توماني نقدينگي برآمد؛ غولي كه هر روز هم در حال رشد 
است. با اينكه مسوولان وقت بانك مركزي در سال گذشته 
سعي داشتند با اجراي طرح فروش سكه جلوي التهاب 
بازار ارز را بگيرند اما شايد در عمل باعث ايجاد التهاب در 
اين بازار س��رمايه اي شدند. ضمن اينكه حجم زيادي از 
طلا را به عنوان پشتوانه پول ملي آب كردند و فروختند.

در س��ال گذش��ته بود كه بانك مرك��زي پيش فروش 
سكه هاي طلا را با شرايط قيمتي خوبي آغاز كرد. بسياري 
از كس��اني كه س��رمايه اي را در بانك ها يا جاهاي ديگر 

داشتند آن را به بازار سكه آوردند كه اين مساله خود چه 
بسا باعث التهاب بيشتر فضاي كلي بازارهاي مالي شد. 
ش��ايد اگر بانك مركزي خود چنين بازار جذابي را براي 
خريد سكه راه نمي انداخت يا س��ازمان امور مالياتي از 
همان اول بر خريدهاي اين حوزه ماليات مي بست باعث 
ايجاد جذابيت در اين بازار نمي شدند و پديده هايي چون 

سلطان سكه هم هرگز به وجود نمي آمدند.
از طرفي نرخ تورم به طور فزاينده اي در همه حوزه ها در 
حال افزايش است و كساني كه س��رمايه خود را به بازار 
س��كه آورده اند اگر اين س��رمايه را در هر حوزه ديگري 
س��رمايه گذاري مي كردند باز هم مي توانس��تند ارزش 

سرمايه خود را حفظ كنند.
برخي كارشناسان در اين زمينه مي گويند شايد با اين 
طرح جديد، سازمان امور مالياتي به عنوان نماينده دولت 
بتواند مبالغ بيشتري )حدوداً 1۰۰۰ ميليارد تومان( را 
راهي خزانه كند اما مطمئناً هزينه سنگين تري را به دولت 
تحميل مي كند و آن هزينه سرمايه اجتماعي يا از بين 

رفتن اعتماد سرمايه داران به دولت است.
رييس كل بانك مركزي اخيراً در صفحه اينستاگرام خود 
گفته است كه تصميم دولت و مجموعه نظام بر تأمين 
كس��ري بودجه از سه طريق عمده ش��امل تلاش براي 
استفاده از مسيرهاي مختلف صدور بيشتر نفت، انتشار 
اوراق دولتي و برداش��ت از منابع صندوق توسعه ملي، 
متمركز است. اگر واقعاً دولت روي فروش اوراق دولتي 
خود كه مجلس نيز اخيراً آن را معاف ماليات اعلام كرده 
است، حساب كرده است بايد بداند كه طرحي مانند اخذ 
ماليات بر سكه هاي فروخته شده توسط بانك مركزي، 
ممكن است روي تصميم مردم در خريد اين اوراق دولتي 

تأثير بگذارد.
با وجود هم��ه اين انتقادات از اي��ن قضيه هم نمي توان 
گذشت كه سازمان امور مالياتي با تعيين كف 2۰ سكه 
براي مش��مول ماليات ش��دن خريداران، س��عي كرده 
ضربه اين طرح را بيش��تر متوجه طبقات بالاتر يا حتي 

سفته بازان كند.
واقعيت اين اس��ت كه س��ازمان امور مالياتي در چنين 
طرح هايي نماينده بيت المال است و اگر بتواند واقعاً به 
هدف بزند و س��فته بازان را تنبيه كند، علاوه بر كس��ب 
درآمد، مي تواند جلوي رواج سفته بازي ها در بازار را هم 
بگيرد، به شرطي كه براي برداشتن ابرو چشم را كور نكند!

خشكاندن ريشه دارايي هاي غيرمولد بانك ها
عليرضا جلالي فراهاني|

معضل دارايي هاي غير مولد بانك ها، مقوله اي پيچيده 
و چند بعدي است و رفع اين معضل، مستلزم تدارك 
بسته اي از اقدامات و تمهيدات است كه طيف متنوعي 

از ابزارها را در بر مي گيرد.
يكي از معضلات بزرگ ش��بكه بانكي كشور، متراكم 
ش��دن دارايي هاي غيرمولد است و با توجه به اهميت 
اين موض��وع، بحث ارايه راه حل هايي نظير تاس��يس 
شركت هايي با ماموريت خاص خريد دارايي هاي سمي 
و نظاير آن، در محافل تخصصي مطرح اس��ت. از آنجا 
كه وجود ش��ناخت همه جانبه از ماهيت هر مشكل، 
از الزامات و مقدمات طرح هرگونه راه حل محس��وب 
مي شود، در نوشتار حاضر تلاش مي شود به طور اجمالي 
خاستگاه هاي ايجاد برخي از اين دارايي ها بررسي شود 
تا از اين رهگذر، مقدمات لازم براي طرح بس��ته اي از 
راه حل ها جهت رفع معضل دارايي هاي منجمد بانك ها 

فراهم  آيد.
دارايي هاي غيرمول��د بانك ها را مي توان در كلي ترين 
شكل، به دو دسته مطالبات معوق )از اشخاص حقيقي، 
حقوقي و دولت( و دارايي هاي حبس شده در شركت ها 

و املاك و مستغلات تفكيك كرد:
الف- مطالبات از دولت

در حال حاضر آسيب شناس��ي ش��بكه بانكي نش��ان 
مي دهد كه بخش��ي از دارايي ه��اي غيرمولد بانك ها، 
ناشي از عدم بازپرداخت بدهي هاي دولت و شكل گيري 
معوقات بانكي است. اين مساله با بلوكه كردن بخشي از 
دارايي هاي بانك ها، قدرت تسهيلات دهي آنها را تحت 
تاثير قرار داده است. به لحاظ ماهيتي، بخشي از توان 

دولت در تامين بودجه كشور، تحت تاثير درآمدهاي 
ارزي دولت اس��ت كه تاب��ع عواملي نظير نوس��انات 
نرخ ارز، نوس��انات قيمت نفت يا حجم فروش نفت و 
فرآورده هاي مرتبط )متاثر از عواملي نظير تحريم و...( 
است. نوسانات در اين حوزه باعث شده است تا دولت ها 
در سنوات پيشين جهت تامين مالي پروژه هاي عمراني 
خود، اقدام به انتش��ار اوراق به��ادار با ضمانت دولتي 
كنند. با به فروش نرفتن اوراق مذكور و اجبار بانك ها به 
خريد اين اوراق يا سررسيد شدن آنها و ناتواني دولت در 
بازپرداخت، اين موارد عموماً تبديل به مطالبات بانك ها 
از دولت شده است. از سوي ديگر افزايش نرخ ارز و به 
تبع آن نرخ تورم در بس��ياري از مواقع باعث افزايش 
هزينه تمام ش��ده توليد ش��ده و در نتيجه بسياري از 
طرح هاي توسعه اي كه در زمان تامين مالي، از توجيه 
اقتصادي برخوردار بودن��د و بانك ها با تكليف دولت، 
اوراق منتشرشده براي تامين مالي آنها را خريداري يا 
تسهيلات تكليفي به آنها پرداخت كرده بودند، توجيه 
اقتصادي خود را از دست داده و جريان هاي درآمدي 
آنها، تكافوي بازپرداخت تسهيلات دريافتي را نكرده 
كه اين مساله نيز افزايش مطالبات از دولت و كاهش 
قدرت تسهيلات دهي و ساير تبعات پيش گفته را براي 

بانك ها به همراه داشته است.
مورد ديگري كه منجر به شكل گيري و تزايد مطالبات 
بانك ها از دولت ها شده آن است كه دولت ها در مقاطعي 
براي حمايت از طرح هاي توس��عه اي ملي يا پوشش 
هزينه هاي جاري خود، بانك ها را مستقيماً مكلف به 
اعطاي تسهيلات تكليفي به شركت هاي زيرمجموعه با 
ضمانت دولت كرده اند. اين دسته تسهيلات غالباً بدون 

در نظر گرفتن ضوابط اعتباري )از منظر اعتبارسنجي 
و اخذ وثايق و تضامين( و اطمينان از بازگشت وجوه، 
پرداخت مي شود. از اين رو معمولًا بازپرداخت اينگونه 
تسهيلات نيز با مشكل مواجه شده و با توجه به اينكه 
ضمانت بازپرداخت اين تس��هيلات از سوي دولت ها 
صورت گرفت��ه، اين موضوع نيز ب��ه نوبه خود موجب 

افزايش مطالبات بانك ها از دولت ها شده است.
موضوع س��وم كه در طول س��نوات گذشته به تناوب 
رخ داده است، اجبار بانك ها به پرداخت وام كم بهره و 
حمايتي به آسيب ديدگان از بلاياي طبيعي )با ضمانت 
دولت( يا اعطاي تس��هيلات به طرح هاي ملي با نرخ 
حمايتي با تضمين پرداخت مابه التفاوت نرخ س��ود 
تسهيلات از سوي دولت بوده كه اين اقلام نيز مستقيماً 

باعث افزايش مطالبات بانك ها از دولت ها شده است.
مجموعه عوامل فوق، با كاهش منابع دراختيار بانك ها، 
توان تسهيلات دهي آنها را به شدت كاهش داده و اين 
امر باعث كاهش درآمدهاي مشاع بانك ها و نهايتاً افت 

سودآوري آنها شده است.
ب-سلرمايه گذاري در شلركت ها و امللاك و 

مستغلات
بخش��ي از منابع بانك ها در قالب س��رمايه گذاري در 
ش��ركت ها و املاك و مس��تغلات بلوكه ش��ده است. 
سرمايه گذاري بانك ها در سهام شركت ها با اهداف يا 
بر اساس الزامات متفاوتي صورت پذيرفته است كه از 
آن جمله مي توان به سرمايه گذاري در شركت هايي با 
حوزه فعاليت مرتبط و مكمل )نظير بيمه، كارگزاري، 
تامين سرمايه، ليزينگ و صرافي(، سرمايه گذاري در 
شركت هاي متفرقه به قصد انتفاع از سود، تملك سهام 

ناشي از رد ديون دولت و نهايتاً تملك سهام/ املاك و 
مستغلات وثيقه مطالبات معوق، اشاره كرد.

سرمايه گذاري هاي بانك ها در كسب و كارهاي مرتبط 
با حوزه بانكي، با برنامه ريزي و در راستاي استراتژي هاي 
كلان آنها در تكميل زنجيره ارزش صورت مي پذيرد و 
علاوه بر اين كاركرد، نقش بس��زايي در سودآوري آنها 
دارد چراكه نتيجه عملك��رد مالي آنها در تراز تلفيقي 
بانك ه��ا انعكاس مي ياب��د و باعث افزاي��ش رضايت 
ذي نفعان شامل مشتريان و سهامداران مي شود. اما در 
گروه دوم سرمايه گذاري ها كه در شركت هاي متفرقه 
به قصد انتفاع انجام ش��ده، بانك ها بر اساس الزامات 
قوانين رف��ع موانع توليد، مكل��ف و مصمم به فروش 
اين شركت ها هس��تند اما چه بسا ظرفيت خريد اين 
شركت ها در جامعه وجود نداشته باشد. اما گونه سومي 
از مالكيت بانك ها بر شركت ها نيز وجود دارد كه ناظر بر 
سهامي است كه از باب تسويه ديون دولت به بانك ها، به 
اجبار به تملك بانك ها در آمده است. اين سهام تمليكي 
اجباري دو دس��ته اند: برخي كه از وضعيت مناسبي از 
نظر عملكردي برخوردارن��د و نگهداري آنها مي تواند 
براي بانك ها، جريان درآمدي ايجاد كند ليكن بانك ها 
مكلفند وفق الزامات قانون منع بنگاه داري بانك ها، آنها 
را به فروش برس��انند اما به علت عمق كم بازار سرمايه 
كشور و نبود مشتري با قيمت مناسب براي سهام اين 
شركت ها، فروش س��هام آنها عملًا با قيمتي كمتر از 
ارزش ذاتي آنها صورت مي پذيرد كه اين مساله بازده 
سرمايه گذاري در بازار را نيز تحت تاثير قرار مي دهد. 
دس��ته ديگر از س��هام تمليكي، س��هام شركت هاي 
ورشكس��ته اي هس��تند كه به دليل عدم برخورداري 

از وضعيت مناس��ب عملكردي و س��ودآوري، بايد در 
دستور كار فروش، تعديل نيرو يا انحلال قرار گيرند اما 
چنين تمهيداتي عموماً با توجيهاتي نظير نرخ بالاي 
بيكاري در استان موردنظر، با مقاومت شديد نهادهاي 
صاحب نفوذ محلي روبرو مي شود. تاسف بارتر اينكه در 
بسياري از اين موارد، بانك ها مجبور مي شوند به جاي 
اقدامات اصلاحي فوق، براي پوشش هزينه هاي جاري 
)پرداخت حقوق كاركنان(، به اين شركت ها تسهيلات 
پرداخت كنند )در حالي كه از ناتواني آنان در بازپرداخت 

تسهيلات اطمينان دارند(.
علاوه بر م��وارد فوق، بخش��ي از دارايي هاي غيرمولد 
بانك ها، نتيجه تمليك وثايق وام هاي نكول شده هستند 
كه به علت سيستم نامناسب قيمت گذاري وثايق، وجود 
معارض، مش��اع بودن مالكيت بانك در برخي موارد و 
مشكلاتي از اين دست، فروش اين اقلام در مزايده ها با 

دشواري هاي فراواني صورت مي پذيرد.
در مجم��وع، دارايي هاي غيرمول��د بانك ها، به لحاظ 
ماهيت و خاستگاه، از تنوع گسترده اي برخوردار هستند 
لذا براي كاهش يا حداقل جلوگي��ري از افزايش آنها، 
لازم است از طيفي از تمهيدات، اقدامات و سازوكارها، 
استفاده ش��ود. در يك س��وي اين طيف، تغيير رويه 
دولت ها در تامين مالي و بازتعريف رابطه نظام بانكي و 
دولت قرار داشته و در سوي ديگر طيف، ممكن است 
بهره گيري از شركت هاي وصول مطالبات )فكتورينگ( 
يا بازنگري در قوانين حقوقي و ثبتي قرار گيرد. از اين 
رو، حل معضل دارايي هاي غيرمولد، نيازمند بسته اي 
از تمهيدات و اقدامات است كه بايد با ديدي سيستمي، 

تدوين و به كار بسته شود.
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 123 كارتخوان
براي هر هزار نفر

گ��زارش ش��اپرك بان��ك مرك��زي از تع��داد 
كارتخوان هاي فروش��گاهي فع��ال در فروردين 
و ارديبهش��ت 98 نشان از رش��د و توسعه شبكه 
پايانه هاي فروشگاهي در استان هاي كشور دارد؛ 
بر اساس اطلاعات منتشر شده، بالغ بر 7 ميليون و 
338 هزار دستگاه كارتخوان در ارديبهشت ماه 98 
در كشور فعال بوده كه همين موضوع باعث شده 
ضريب نفوذ ابزار كارتخوان فروشگاهي به ازاي هر 
1۰ هزار نفر 11/123۰ باشد و يزد، تهران، بوشهر، 
هزمزگان و مازندران بيشترين نرخ سرانه كارتخوان 
به ازاي هر 1۰ هزار نفر را به خود اختصاص داده اند. 
به گزارش »تعادل«، استان تهران با برخورداري  
از يك ميلي��ون و 5۰۰ هزار دس��تگاه كارتخوان 
بيشترين تعداد كارتخوان فروشگاهي در كشور را 
دارد و استان هاي خراسان رضوي، اصفهان، فارس 
و خوزستان در جايگاه هاي بعدي قرار گرفته اند. 
پنج استان داراي بيشترين تعداد دستگاه كارتخوان 
فعال اس��ت كه بر اس��اس آن اس��تان تهران در 
فروردين ماه 98 داراي يك ميليون و 515 هزار و 
98۰ دستگاه كارتخوان فعال بوده كه با رشد تعداد 
حدود 16 هزار دستگاه، تعداد كارتخوان هاي فعال 
در تهران در ارديبهشت ماه 1398 به 1 ميليون و 
532 هزار دستگاه در استان تهران رسيده و باعث 
شده تا همچنان تهران با برخورداري از بيشترين 
تعداد دستگاه در صدر جدول استان هاي صاحب 
بيشترين كارتخوان فعال قرار گيرد؛ در ادامه اين 
ليست، اس��تان هاي خراس��ان رضوي، اصفهان، 
فارس، خوزستان به ترتيب در جايگاه دوم تا پنجم 
قرار گرفته اند. بيشترين تعداد دستگاه كارتخوان 
فروشگاهي فعال در ارديبهشت ماه 1398 متعلق 
به تهران با حدود يك و نيم ميليون دستگاه پايانه 
فروش اما در عين حال اس��تان اي��لام با 53 هزار 
و 58۰ دس��تگاه كارتخوان با وجود رش��د 63۰ 
دستگاهي نس��بت به فروردين ماه سال جاري، 
كمترين تعداد كارتخوان فروش��گاهي فعال در 
ميان استان هاي كشور را به خود اختصاص داده 
است. گفتني است، آمار شاپرك حاكي از آن است 
كه اس��تان هاي تهران، فارس، آذربايجان غربي، 
خراس��ان رضوي و آذربايجان شرقي پنج استان 
با بيشترين رشد تعداد دستگاه كارتخوان بودند 
و تعداد دس��تگاه هاي كارتخوان در اين استان ها 
نس��بت به فروردين ماه 96 و ساير استان ها رشد 

حائز اهميتي داشته است.

بيت كوين؛  دوازدهمين 
دارايي ارزشمند جهان

در حالي ك��ه ارزهاي ديجيتال با س��رعت در حال 
بازكردن جاي خ��ود در دنياي مبادلات هس��تند، 
تازه ترين گزارش ها بيت كوين را دوازدهمين دارايي 
ارزش��مند جهان معرفي كرده اس��ت. ب��ه گزارش 
كوين تلگراف، اين درحالي است كه رتبه دوازدهم با 
احتساب دو فلز ارزشمند طلا و نقره در بين دارايي ها 
ارزيابي شده و در صورت حذف طلا و نقره از ليست، 
بيت كوي��ن در جايگاه دهمي��ن ارز مهم جهان قرار 
مي گيرد. حجم در گ��ردش بيت كوين در جهان در 
حال حاضر بالغ بر 162 ميليارد دلار اس��ت و انتظار 
مي رود ارزش هر واحد بيت كوين تا پايان سال جاري 
ميلادي به بيش از 4۰ هزار دلار نيز برسد. واحد پولي 
كشورهايي مثل برزيل، كره جنوبي، كانادا، روسيه و 
نروژ در ش��رايط فعلي ارزشي كمتر از بيت كوين در 
اين جدول دارند و برخي كارشناسان روزي كه اعتبار 
بيت كوين از دلار امريكا و پوند انگليس هم بيش��تر 
باشد را چندان دور نمي بينند. بيت كوين يك رمزارز 
و نظام پرداخت جهاني با كاركردهاي مش��ابه پول 
بي پشتوانه است و از نظر فني بيت كوين نخستين 
پول ديجيتال غيرمتمركز است، چرا كه بدون بانك 
مركزي يا مسوول مركزي كار مي كند. در چند سال 
گذشته ارزش بيت كوين در بازارهاي جهاني از چند 
صدم دلار امريكا به چندهزار دلار افزايش يافته است. 
شمار شركت هاي خدماتي و تاجراني كه بيت كوين 

مي پذيرند نيز در حال افزايش است.

ضرورت پياده سازي سيستم 
خزانه داري مدرن در نظام بانكي

رييس پژوهشكده پولي و بانكي در سمينار آموزشي 
مديران مال��ي و خزان��ه داري بانك ها ب��ر ضرورت 
پياده سازي سيستم خزانه داري مدرن در نظام بانكي 
ايران تاكيد ك��رد. به گزارش ايبِنا، علي ديوآندري در 
سمينار آموزشي مديران مالي و خزانه داري بانك ها، 
گفت: امروز مديريت نقدينگي در بانك هاي كشور از 
اهميت ويژه اي برخوردار شده است. مديريت ريسك 
نقدينگي و استفاده مناسب از وجوه در اختيار مي تواند 
منجر به كاهش هزينه هاي مال��ي و افزايش درآمد 
بانك ها شود. وي افزود: در اين شرايط خاص تحقق 
اين اهداف مالي در گرو پياده س��ازي سيس��تم هاي 
مدرن و روزآمد در بخش خزانه داري بانك هاي كشور 
است. زيرا سيستم هاي قديمي خزانه داري كه مبتني 
بر جابه جايي و توزيع اسكناس داخل شعب بود اكنون 
جوابگوي نيازهاي رو به رشد تحولات پولي و مالي بازار 
نيست. سيستم هاي امروزين خزانه داري در مديريت 
نقدينگي و كاهش ريسك آن بسيار فعال و حرفه اي 
عمل مي كنند. رييس پژوهشكده پولي و بانكي، ادامه 
داد: تحول بنيادين در كاركردها و نقش هاي ادارات 
خزانه داري به تحول و روزآمدي در بخش مالي بانك ها 
وابستگي پيدا كرده است. وقت آن رسيده كه جايگاه 
قديمي و سنتي بخش هاي مالي از ثبت كننده اطلاعات 
تراكنش ها و تهيه صورت هاي مالي و ساير گزارش ها 
به شريك تجاري بانك ها ارتقا يابد. ديوآندري در ادامه 
اظهار داشت: در سيستم جديد بانكداري انتظار مي رود 
بخش مالي هدايت كننده و جريان ساز كسب و كار 
باشد و به تبع آن ادارات خزانه داري مي توانند نقش هاي 
وسيع تر از گذشته به عهده بگيرند و در جهت توسعه و 

تحول حركت كنند.



روي خط شركت ها  5 بازار سرمايه

شاخص كل بورس سقف 242 هزار واحد را شكست

مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس خبر داديك كارشناس بازار سرمايه مطرح كرد

نيروهاي پيش ران بورس در آينده

تدوين و تصويب دستورالعمل فروش تعهديتاثيرات معافيت مالياتي تجديد ارزيابي  دارايي ها در بازار سهام

گروه بورس|هادي سلگي| 
بازار سرمايه روز گذش��ته در ادامه رشدهاي پياپي 
اخير خود به يك ركورد جديد دست يافت. شاخص 
اصلي اين ب��ازار، ر ديروز با 5 هزار واحد رش��د وارد 
كانال 242 هزار شد. يك كارش��ناس بازار سرمايه 
در گفت وگو ب��ا »تعادل« به تش��ريح عوامل اصلي 
اين ركوردشكني تازه و زمينه ها و ماهيت نيروهاي 
پيش ران در مابعد اين صع��ود پرداخت. حميدرضا 
مه��رآور در اي��ن خصوص برعكس آنچ��ه كه گفته 
مي شود، معتقد است نيروي تورم هنوز بطور كامل 
تخليه نشده اس��ت و بعد از اين هم در رشد شاخص 

عمل خواهد كرد. 

بازدهي142درصديطييكسال
به گزارش »تعادل« روز گذش��ته بورس تهران يك 
ركوردش��كني جديد را تجرب��ه كرد؛ نماگ��ر بازار 
با بي��ش از 5 هزار رش��د )مع��ادل 2.15 درصد( به 
بالاتري��ن مقدار تاريخي خود يعن��ي قله 242 هزار 

واحد دست يافت. 
در 12 ماه گذش��ته اين ش��اخص ح��دود 2.5 برابر 
رش��د كرده و معادل 142 درصد به سرمايه گذاران 
خود بازدهي داده اس��ت. به نظر نمي رسد هيچ بازار 
ديگري مي توانس��ت در اين مدت يكس��اله به اين 

ميزان سوددهي برسد.
نگاهي به نمودار ش��اخص طي يك س��ال گذشته 
نش��ان مي دهد كه چگونه دو حركت مداوم روبه بالا 
و جهش ه��اي مقطع��ي در يكديگر ادغام ش��دند و 
نيرويي پرقدرت را تش��كيل دادن��د. ابتداي تيرماه 
س��ال 97 ش��اخص روي رقم 108 هزار قرار داشت 
و در ارديبهشت امس��ال به دو برابر يعني 200 هزار 

واحد دست يافت.
حركت متعارف فتح قله و پس روي و عبور مجدد از 
قله طي اين مدت س��ه بار تكرار شده است و به نظر 
مي رسد حالا كه شاخص به ركورد 242 هزار واحد 
رسيده است، ش��اهد تكرار همين سنت باشيم. اما 
مشخص نيست اين بار محرك پيش رونده شاخص 

از كجا نشات خواهد گرفت.
مركز آمار ايران نرخ تورم نقطه به نقطه خرداد ماه را 
51 درصد اعلام كرده اس��ت و با توجه به اينكه رشد 
شاخص بسيار بيشتر از اين ميزان بوده، احتمال دارد 
نيروي اين عامل به صورت كامل تخليه شده باشد؛ 
موضوعي كه البته يكي از كارشناسان بازار سرمايه 

با آن موافق نيست.

هيچاثريازعواملبازدارندهدربازارنيست
حميدرض��ا مهرآور، كارش��ناس بازار س��رمايه در 
گفت وگو ب��ا »تعادل« اظهار كرد: روند ش��اخص از 
قبل قابل پيش بيني بود و فعالان بازار گفته بودند كه 
شاخص صعودي خواهد بود. دلايلش هم اين است 
كه شركت ها سال گذش��ته از نظر توليد و فروش و 
سودآوري وضعيت خوبي داشته اند. اين روند خود را 
در نرخ محصولات منعكس و در نتيجه قيمت ها به 

سمت بالا حركت كرد. 
وي گفت: به نظر مي رسد اين وضعيت رشد شاخص 
در آينده هم تداوم خواهد داش��ت، چون هيچ اثر يا 
نش��انه اي از عوامل بازدارنده در بازار پيدا نيس��ت؛ 
شركت ها با تمام انر ژي كار مي كنند و به فروش ادامه 
مي دهند، لذا هي��چ نگراني اي در زمينه كند يا قطع 

شدن روند فعلي وجود ندارد.
اين كارشناس بازار سرمايه در زمينه تخليه نيروي 
تورم نيز گفت: جاي بسيار خوشبختي است كه تورم 
را پوشش دهد و از اين به بعد هم سمت و سوي بازار 
و توليدكننده ها به پوشش تورم خواهد بود. به نظر 
من اينگونه نيس��ت كه تورم نقش خود را از دس��ت 
داده باش��د و اين در آينده خ��ود را در قيمت كالاها 
و خدمات نش��ان مي دهد و در سودآوري شركت ها 
متبلور خواهد شد. اين س��ودآوري در قيمت  سهام 
نقش  بازي مي كند و باعث مي شود كه قيمت ها رشد 
كنند، بنابراين به نظر من اين تداوم خواهد داشت.

وي افزود: از سوي ديگر تاثير تورم در بازار موازي مانند 
طلا و ارز به اندازه اي كه در بازار سرمايه خود را نشان 
داد، آنچنان مش��هود نبود و از سوي سياست گذاران 
كنترل شد. در نتيجه پول ها و سرمايه هاي سرگردان 
به سمت بازار سرمايه حركت كردند و به نطر من همين 
سياس��ت ها در مورد ارز و ساير بازار هاي موازي ادامه 
خواهد داشت و بر هدايت س��رمايه ها به سمت بازار 

سرمايه تاثيرگذار خواهد بود.
به گفته مهرآور بازار مس��كن نيز به دليل اينكه رقم 
كوچك جذب نمي ش��ود و نيازمند مبالغ بسيار بالا 
اس��ت، در نتيجه هميش��ه از بازار س��رمايه يك پله 

عقب تر است.
بر اساس آمارهاي موجود طي يك فصل بهار 1۳98 
ش��اخص كل بورس با بازدهي ۳1.1 درصد بالاتر از 
ساير بازارهاي موازي قرار داشته است، در حالي كه 
طي اين يك فصل، بازارهاي سهام، ارز و سكه طلا به 
ترتيب بازده »۳1.1«، »1.1« و »1.5« درصد را ثبت 

كرده اند تا بازار سهام با اختلاف در صدر قرار گيرد.

هيجانحذفارزدولتي
يكي از دلايلي كه كارشناسان درباره عوامل رشد بازار 
در روزهاي اخير به آن اشاره مي كنند جوي بود كه 
درباره آزادس��ازي نرخ ارز و حذف ارز 4200 تومان 
راه افتاده ب��ود. در مدت اخير هياهويي براي اصلاح 
روند تامين ارز كالاي اساسي به پا بود و دولت برنامه 
خود براي اختصاص 14 ميلي��ارد دلار منابع ارزي 
پيش بيني شده را بر ساماندهي تخصيص ارز با نرخ 
4.200 توم��ان و حذف آن گذاش��ته بود و به دنبال 

راهكار جايگزين مي گشت.
اظهارات اخير رييس س��ازمان برنامه و بودجه و در 
ادامه آنچه در مجلس مطرح مي شد يا وزارت صنعت 
واكنش داشت، اينگونه به نظر مي رسيد كه به زودي 
شيوه پرداخت ارز به كالاهاي اساسي تغيير مي كند و 
14 ميليارد دلاري كه دولت مكلف به تأمين آن براي 
كالاها اس��ت با نرخ 4.200 تومان پرداخت نخواهد 
شد و بايد راهكارهاي جايگزين براي آن اجرايي شود.

اما روز گذش��ته نوبخت در حاش��يه مراسم امضاي 

تفاهم نامه با بانك ها، در پاس��خ به خبرنگاران مبني 
بر اينكه اين موضوع كه گفته شده ارز 4200 توماني 
قرار بود حذف يا س��اماندهي ش��ود، به كجا رسيد؟ 
با اظهار تعجب، اينگونه پاس��خ داده است كه »چه 
كسي گفته قرار است ارز 4200 توماني حذف شود. 
سياست دولت در خصوص تأمين كالاهاي اساسي 

با دلار 4200 توماني همچنان ادامه دارد.«
بنابراين به نظر مي رسد اين جو خبري طي روزهاي 
گذش��ته اثراتي بر رشد شاخص گذاش��ته بود، اما با 
اظهارات روز گذشته نورخت در اين زمينه مشخص 
نيست كه طي روزهاي بعد اين تك عامل تا چه اندازه 

بر بازار تاثير خواهدگذاشت.
عامل ديگري كه درباره آن صحبت مي شود، معافيت 
ماليات��ي ش��ركت ها از ارقام حاصل ش��ده از تجديد 
ارزياب��ي دارايي آنها اس��ت. از نظ��ر مديريت دارايي 
و س��رمايه گذاري، تجديد ارزيابي ج��زو درآمدهاي 
غيرعملياتي بوده و متاس��فانه س��ود حاصل شده از 
محل تجديد ارزيابي، كيفيت و جذابيت لازم را ندارد؛ 

اما از نظر رفتاري در بازار سرمايه ايران همواره انتشار 
خبر افزايش سرمايه براي اكثر سهم هاي بازار از سوي 
سرمايه گذاران فارغ از محل تامين منابع، مثبت تلقي 

شده و توجه سهامداران را به خود جلب مي كند.
حميدرضا مه��رآور در خصوص تاثير اين موضوع بر 
رشد شاخص به »تعادل« گفت: اين موضوع كمك 
مي كند شركت ها بتوانند دارايي خود را به روز كنند، 
اگر دولت بتواند از مناف��ع كوتاه مدت خود بگذرد و 
به دنبال درآمدهاي بلندمدت باش��د، طبيعتا آثار و 
بركات بس��يار خوبي براي اقتصاد خواهد داشت كه 
يكي از نمونه هاي آن همين رشد شاخص بوده است.

وي همچنين درباره ريس��ك هاي سياسي در بازار 
اظهار كرد: در بازار دو نوع ريس��ك سيس��تماتيك 
و ريس��ك غيرسيس��تماتيك وجود دارد كه يكي از 
آنها در محدوده اراده و اختيار بازار نيس��ت. ريسك 
سياسي يكي از اينگونه ريس��ك هاي خارج از اراده 
است كه تنها درباره آن مي توانيم اميدوار باشيم در 

آينده اتفاق نيفتد. 

به گفته يك كارشناس بازار سرمايه، معافيت مالياتي 
تجديد ارزيابي يكي از روش هايي است كه سازمان امور 
مالياتي براي شركت ها در نظر مي گيرد؛ اما شرطي كه 
براي معافيت مالياتي اين دوره در نظر گرفته شده، ثبت 
مازاد تجديد ارزيابي در حساب افزايش سرمايه است؛ 
بنابراين شركت ها تنها در حالي مي توانند از اين معافيت 
بهره مند شوند كه از اين محل، افزايش سرمايه بدهند«

حسن رضايي پور در گفت وگو با  سنا، به بررسي موضوع 
تجديد ارزيابي دارايي ها پرداخت و گفت: در كشورهايي 
مانند كشور ما كه تورم بالايي تجربه مي شود، همواره 
دارايي هاي اش��خاص حقيقي و حقوقي به تناسب و 
تناوب، ارزش خود را در مقابل شاخص هاي اقتصادي 
حفظ مي كنند؛ بر همين اس��اس از سال هاي گذشته 
برخلاف كشورهاي درحال توسعه يا توسعه يافته مردم 
تمايل زيادي به خريد و نگهداري دارايي هاي سرمايه اي 
مانند زمين، س��اختمان، طلا، ارز و خودرو داشته اند. 
در نظر داشته باشيد، غير از اندك سال هايي كه ثبات 
اقتصادي در كشور حاكم بوده همواره ارزش افزوده اين 

دارايي ها مانند سپري در مقابل تورم عمل كرده است.
وي اضافه كرد: مطابق استاندارهاي حسابداري معمول 
دنيا در كشورهاي مشابه، كشور ما از حسابداري تورمي 
براي تطبيق ارزش دارايي ها استفاده مي كند، در حالي 
كه با استفاده از روش حسابداري مبتني بر هزينه، عملا 
ارزش روز دارايي ها در صورت هاي مالي سالانه توسط 

شركت ها افشا نمي شود.
رضايي پور در خصوص تمايل نداشتن برخي شركت ها 
براي تجديد ارزيابي توضيح داد: از طرفي مطابق قانون 
ماليات هاي مستقيم، تجديد ارزيابي دارايي ها مشمول 
ماليات بوده و حداقل يك چهارم مازاد ارزش حاصل از 
تجديد ارزيابي دارايي ها صرف هزينه ماليات مي شود؛ 
از همين رو عمدتا شركت ها تمايلي به تجديد ارزيابي 
دارايي ها نداش��ته و تنها در مواقع ضروري )ماده 141 
قانون تجارت( اقدام به تجديد ارزيابي دارايي مي كنند.

وي ب��الا رفت��ن هزين��ه اس��تهلاك )دارايي ه��اي 
استهلاك پذير( را نكته ديگري دانست كه در تجديد 
ارزياب��ي داريي ها حائز اهميت اس��ت و اف��زود: براين 

اساس، مديران شركت معمولا براي جلوگيري از هزينه 
استهلاك معمولا از اين كار اجتناب مي كنند.

مديرعامل س��ابق كارگزاري اقتصاد بيدار، بيان كرد: 
معافي��ت مالياتي تجديد ارزيابي يك��ي از روش هايي 
اس��ت كه س��ازمان امور مالياتي هر چند سال يك بار 
براي ش��ركت ها در نظر مي گيرد؛ اما شرطي كه براي 
معافيت مالياتي اين دوره درنظر گرفته شده، ثبت مازاد 
تجديد ارزيابي در حساب افزايش سرمايه است؛ بنابراين 
شركت ها تنها در حالي مي توانند از اين معافيت بهره مند 

شوند كه از اين محل، افزايش سرمايه بدهند.
وي در ادام��ه تصريح ك��رد: از نظر مديري��ت دارايي 
و س��رمايه گذاري، تجديد ارزيابي ج��زو درآمدهاي 
غيرعملياتي بوده و متاسفانه سود حاصل شده از محل 
تجديد ارزيابي، كيفيت و جذابيت لازم را ندارد؛ اما از نظر 
رفتاري در بازار سرمايه ايران همواره انتشار خبر افزايش 
سرمايه براي اكثر سهم هاي بازار از سوي سرمايه گذاران 
فارغ از محل تامين منابع، مثبت تلقي ش��ده و توجه 

سهامداران را به خود جلب مي كند.

مدير نظارت بر بورس هاي س��ازمان بورس و اوراق 
به��ادار، از تدوين دس��تورالعمل ف��روش تعهدي و 
تصوي��ب آن در هيات مديره س��ازمان بورس خبر 
داد. محس��ن خدابخش در گفت وگو با س��نا، اظهار 
داش��ت: بحث فروش تعهدي ك��ه در كميته فقهي 
سازمان بورس با مكانيزم عقد وكالت طراحي شده، 
اخيرا تحت عنوان فروش تعه��دي مورد تاييد قرار 

گرفته است.
مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس و اوراق بهادار 
افزود: دستورالعمل فروش تعهدي در مراحل نهايي 
است و تا زماني كه به سرانجام مي رسد، سرمايه گذاران 
مي توانن��د از ابزاره��اي ديگري مانند آتي س��بدها، 

استفاده و خود را در مقابل ريسك ايمن كنند.
وي با بيان اينك��ه يكي از الزامات موفقيت ابزارهاي 
مالي كلاس��يك نيازهاي فني و نرم افزاري اس��ت، 
افزود: س��ازمان در حال ايجاد تداركات فني در اين 
زمينه اس��ت تا بتواند هرچه زودت��ر فروش تعهدي 
را در بازار س��رمايه راه اندازي كن��د. مدير نظارت بر 

بورس هاي س��ازمان ب��ورس و اوراق به��ادار اظهار 
داش��ت: قرارداد فروش تعهدي، امكان س��ودآوري 
مناسب از فرصت هاي بازار را فراهم و به عنوان ابزار 

پوشش به فعالان بازار سرمايه كمك خواهد كرد. 
خدابخش در پاس��خ به اين س��وال كه هم اكنون به 
جز ابزارف��روش تعهدي چه ابزار مال��ي ديگري در 
دس��ت طراحي اس��ت، گفت: در حال حاضر تمركز 
اصلي روي بحث ف��روش تعهدي خواهد بود؛ اما هر 
زمان بورس ه��ا ابزارهاي جدي��د و هيبريد را براي 
طرح در كميته فقهي پيشنهاد دهند پس از تدوين 
دس��تور العمل و تصويب در هيات مديره به تناسب 

اعلام خواهيم كرد.
وي افزود: هم اكنون بازار سرمايه هم اختيار معاملات 
و هم قراردادهاي آتي تك س��هم و قراردادهاي آتي 
كه روي كالاهاي فيزيكي مانند زعفران تعريف شده 
و هم قراردادهاي آتي سبد س��هام را دارد، بنابراين 
با لحاظ كردن مشتقات، با فروش تعهدي اين سبد 

كامل خواهد شد.

گروه بورس| 
ديروز شاخص كل بورس و اوراق بهادار تهران با رشد بيش از 5000 
واحد در پايان معاملات به 242 هزار و 5۶7 واحد رس��يد. بررسي 
آمار معاملات بورس نشان مي دهد كه همه شاخص هاي بورس در 

پايان داد و ستدها با صعود مواجه شدند.
ديروز همه شاخص هاي بورس با رش��د مواجه شدند بطوري كه 
شاخص كل با 5108 واحد رشد معادل 2.15 درصد به 242 هزار و 
5۶7 واحد، شاخص  قيمت »وزني- ارزشي« با 1442 واحد افزايش 
معادل 2.15 درصد به ۶8 هزار و 511 واحد، شاخص كل »هم وزن« 
ب��ا 12۶9 واحد افت معادل 2.25 درصد به 57 هزار و 710 واحد و 
شاخص قيمت »هم وزن« با 8۶7 واحد كاهش، معادل 2.25 درصد 

به ۳9 هزار و 4۳1 واحد رسيد.
7 نماد » جم پيلن با 4۳2 واحد، كگل با ۳82 واحد، فولاد با ۳79 
واحد، فملي با ۳42 واحد، اخابر با 200 واحد، پارس با 198 واحد 
و مبين با 1۶0 واحد« رش��د، بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص 
كل بورس بر جاي گذاشتند. در روز گذشته، شاخص هاي صنايع 
تالار شيشه اي نيز با رشد مواجه شدند بطوري كه شاخص صنايع 
»زغال س��نگ با ۳0۶ واحد صعود معادل 4.75 درصد به ۶ هزار 
و 75۳ واحد، محصولات چوبي با 105۶9 واحد افزايش معادل 
4.28 درصد به 257 هزار و 749 واحد، محصولات كاغذ با 18۶1 
واحد صعود معادل 4.21 درصد به 4۶ هزار و 4۳ واحد، وس��ايل 
ارتباطي با 248 واحد رشد معادل 4.1۶ درصد به ۶ هزار و 207 
 واحد، خودرو ب��ا 1۳10 واحد افزايش، مع��ادل 4.05 درصد به

۳۳ هزار و ۶۶۶ واحد، قند و ش��كر با 1249 واحد رش��د معادل 
۳.۳۶ درصد به ۳8 ه��زار و 420 واحد كانه فلزي با 2251 واحد 

رشد معادل ۳.۳4 درصد به ۶9 هزار و ۶50 واحد« رسيد. در عين 
حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي بازار س��هام مشخص مي كند 
كه قيمت سهام نمادهاي »قثابت، دعبيد، پسهند، قشكر، ثامان، 
خمحور و كپشير« بيشترين افزايش قيمت و نمادهاي »خلنت، 
خپوي��ش، غبهنوش، پرداخت، كس��عدي، ش��يران و مداران« 
بيشترين كاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند و در تابلوهاي 

بورس به ثبت رسيدند.
به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي ديروز بورس، در ۳21 هزار 
نوبت معاملاتي، ۳ ميليارد و 490 ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش 
1۳ هزار و ۶92 ميليارد تومان در بورس معامله شد و ارزش بازار به 

921 هزار و ۶50 ميليارد تومان رسيد.

آيفكساز3100واحدعبوركرد
در فرابورس ايران نيز در پايان معاملات، شاخص كل 57 واحد رشد 

كرده و به رقم ۳ هزار و 10۳ واحد رسيد. 
همچين ارزش روز ب��ازار اول و دوم فرابورس اي��ران به 17۳ هزار 
ميليارد تومان رس��يد. در روز گذشته معامله گران فرابورس ايران 
بيش از 1.4 ميليارد س��هام حق تق��دم و اوراق مالي در قالب 214 
هزار نوبت معامله و به ارزش ۶۶7 ميليارد تومان داد و ستد كردند. 
نماده��اي ميدكو، ذوب، زاگرس، مارون، كگهر، ش��راز در تقويت 
شاخص فرابورس اثرگذار بودند و نماد دماوند بيشترين اثر كاهشي 
در شاخص فرابورس را داشته است. همچنين نمادهاي پربيننده 
فرابورس شامل ذوب آهن اصفهان، سرمايه گذاري ميراث فرهنگي، 
بانك دي، توسعه و عمران استان كرمان، ريل پرداز سير، پتروشيمي 

زاگرس، گروه صنايع كاغذ پارس بودند. 

تمام شاخص ها در مسير صعود قرار گرفتند
نگاهي بر آمار معاملات بورس و فرابورس
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   س�ود هر سهم »تبرك« كاهشي بود: گروه 
كارخانجات صنعت��ي تب��رك در دوره 12 ماهه 
منتهي به 29 اس��فند ماه 1۳97، به ازاي هر سهم 
خود 4۳ ريال س��ود كنار گذاش��ت كه نسبت به 
دوره مش��ابه در س��ال 9۶ كاهش 79 درصدي را 
نشان مي دهد. به گزارش سنا، گروه كارخانجات 
صنعتي تبرك با س��رمايه 2 هزار و 2۳1 ميليارد 
و 504 ميليون ري��ال، صورت هاي مالي 12 ماهه 
دوره مالي منتهي به 29 اسفند 1۳97 را به صورت 
حسابرسي نشده منتش��ر كرد. گروه كارخانجات 
صنعتي تبرك در دوره ياد شده، مبلغ 9۶ ميليارد 
و 4۳1 ميليون ريال س��ود خالص كسب كرد و بر 
اين اساس مبلغ 4۳ ريال سود به ازاي هر سهم خود 
اختصاص داد كه نسبت به دوره مشابه در سال 9۶ 
معادل 79 درصد كاهش داشته است. اين شركت 
فرابورسي، كاهش ۶۶ درصدي جمع درآمدهاي 
عملياتي را از جمله دلايل عمده كاهش س��ود هر 
سهم نسبت به دوره مالي پيشين ذكر كرده است. با 
احتساب سود انباشته ابتداي سال در نهايت مبلغ 
يك هزار و 719 ميليارد و 219 ميليون ريال سود 
انباشته پايان دوره در حسابهاي اين شركت منظور 
شد. »تبرك« در دوره 12 ماهه سال مالي منتهي 
به اسفند 9۶، به صورت حسابرسي شده، مبلغ 451 
ميليارد و 88۶ ميليون ريال س��ود خالص كسب 
كرد و بدين ترتيب مبلغ 20۳ ريال سود به ازاي هر 
سهم خود اختصاص داده بود. همچنين بر اساس 
اين گزارش، ارزش بازار شركت گروه كارخانجات 
صنعتي تبرك در دوره ياد شده، با افزايش ۶ هزار 
و 25 ميليارد و 848 ميليون ريال به 8 هزار و 555 
ميليارد و ۳0 ميليون ريال رسيد. بهاي تمام شده 
اين شركت نيز با افزايش 8 ميليارد و 829 ميليون 
ريال معادل يك هزار و 457 ميليارد و ۶40 ميليون 
ريال محاس��به ش��د. »تبرك« تعدادي از سهام 
 چند شركت بورس��ي را با بهاي تمام شده معادل

45 ميليارد و 511 ميلي��ون ريال به مبلغ معادل 
11۳ ميليارد و 22 ميليون ري��ال واگذار كرد و از 
اين بابت مبلغ ۶7 ميليارد و 511 ميليون ريال سود 
كسب كرد. گروه كارخانجات صنعتي تبرك طي 
اين دوره تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با 
بهاي تمام ش��ده 54 ميليارد و ۳40 ميليون ريال 

خريداري كرد.

   »وبوعلي« خريدار و فروشنده بود: شركت 
سرمايه گذاري بوعلي در دوره يك ماهه منتهي به 
۳1 خرداد ماه 1۳98، خريدار و فروشنده سهام چند 
شركت بورسي بود و از واگذاري هاي خود معادل 
55 ميليون و 5۳۶ ميليون ريال سود كسب كرد. 
شركت سرمايه گذاري بوعلي با سرمايه يك هزار 
و ۶00 ميلي��ارد ريال، ص��ورت وضعيت پرتفوي 
س��رمايه گذاري ها در دوره ي��ك ماهه منتهي به 
۳1 خرداد 98 را حسابرس��ي نشده منتشر كرد. 
شركت س��رمايه گذاري بوعلي با انتشار عملكرد 
يك ماهه منتهي به ۳1 خرداد س��ال جاري اعلام 
كرد در ابتداي دوره يك ماهه ياد ش��ده، تعدادي 
 از س��هام چند شركت بورسي را با بهاي تمام شده

2 هزار و 228 ميليارد و 202 ميليون ريال و ارزش 
بازار معادل ۳ هزار و 829 ميليارد و 295 ميليون 
ريال در سبد س��هام خود داشت. بهاي تمام شده 
سهام بورسي اين شركت طي اين مدت با افزايش 
 141 ميلي��ارد و 809 ميليون ريال ب��ه 2 هزار و

۳70 ميليارد و 11 ميليون ريال رسيد. درحالي كه 
ارزش بازار شركت سرمايه گذاري بوعلي با افزايش 
528 ميليارد و ۶10 ميليون ريال معادل 4 هزار و 
۳57 ميليارد و 905 ميليون ريال محاس��به شد. 
»وبوعلي« تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با 
بهاي تمام شده معادل 19۶ ميليارد و 720 ميليون 
ريال به مبلغ 252 ميلي��ارد و 25۶ ميليون ريال 
واگذار كرد و از اين بابت 55 ميليارد و 5۳۶ ميليون 
ريال سود كسب كرد.  شركت سرمايه گذاري بوعلي 
طي دوره يك ماهه منتهي به خرداد ماه تعدادي از 
سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام شده 291 

ميليارد و 228 ميليون ريال خريداري كرد.

   م�روري بر ف�روش محص�ولات و درآمد 
»خاذين«: دو ش��ركت خودرويي س��ايپا آذين و 
سايپا ديزل با انتشار گزارش عملكرد فعاليت منتهي 
به ۳1 خرداد اعلام كردند طي دوره سه ماهه منتهي 
به تاريخ ياد شده، درآمد كاهشي داشتند. همچنين 
گزارش عملكرد مخابرات ايران در اين دوره نشان 
از رشد درآمد تجمعي اين شركت نسبت به دوره 
مشابه در سال گذشته داشت. شركت سايپا آذين 
در دوره يك ماهه منتهي به ۳1 خرداد ماه 1۳98 
از محل فروش محصولات خ��ود 194 ميليارد و 
۳9۶ ميليون ريال درآمد داشته است. »خاذين« 
براس��اس عملكرد ۳ ماهه س��ال مالي منتهي به 
29 اس��فند ماه 1۳98، مبلغ ۶08 ميليارد و 220 
ميليون ريال درآمد داشته است كه نسبت به مدت 
مشابه در سال مالي گذشته، كاهش 27 درصدي 

را نشان مي دهد.

   كسب درآمد ۴ هزار ميلياردي»اخابر« طي 
خرداد ماه: ش��ركت مخابرات ايران در دوره يك 
ماهه منتهي به ۳1 خرداد ماه 1۳98، از محل فروش 
محصولات خود 4 هزار و 4۳۶ ميليارد ريال درآمد 
داشته است. »اخابر« براساس عملكرد ۳ ماهه سال 
مالي منتهي به 29 اسفند ماه 1۳98، مبلغ 14 هزار 
و 220 ميليارد ريال درآمد داشته است كه نسبت به 
مدت مشابه در سال مالي گذشته، حكايت از رشد 
۶ درصدي دارد. درآمد ۳ ماهه »خكاوه« كاهشي 
بود: شركت سايپا ديزل در دوره يك ماهه منتهي 
به ۳1 خرداد ماه 1۳98، از محل فروش محصولات 
خود 15 ميليارد و 9۶1 ميليون ريال درآمد داشته 
است. »خكاوه« بر اساس عملكرد ۳ ماهه سال مالي 
منتهي به 29 اسفند ماه 1۳98، مبلغ 959 ميليارد 
و 982 ميليون ريال درامد داشته كه نسبت به مدت 
مشابه در س��ال مالي گذشته، افت 4۶ درصدي را 

نشان مي دهد.

به گزارش بورس تهران، فهرست 50 شركت فعال تر بورس تهران 
براي سه ماهه اول سال 98 به روز شد و از اين ليست 4 شركت خارج 

و 4 شركت جديد اضافه شدند.
در دوره جاري نمادهاي سپ، شبهرن، شيراز و افق از 50 شركت 
فعال تر بورس تهران خارج و نمادهاي تاصيكو، وانصار، سفارس و 

ستران به اين فهرست اضافه شدند.
اين در حالي اس��ت كه فولاد مباركه اصفهان، صنايع پتروشيمي 
خليج فارس، ملي صنايع مس ايران، پالايش نفت اصفهان و گل گهر 

پنج شركت فعال تر بورس اوراق بهادار در بهار سال 98 بودند.
بانك ملت، پتروشيمي پارس، چادرملو، سرمايه گذاري نفت و گاز 
و پتروشيمي تامين، پالايش نفت بندرعباس، بانك تجارت، گروه 
مپنا، پتروشيمي جم، شركت ارتباطات سيار ايران و پالايش نفت 
تهران در رتبه هاي ششم تا پانزدهم جدول فعال ترين شركت هاي 

بورسي در سه ماهه اول سال 98 قرار دارند.
از سويي ديگر رتبه هاي 1۶ تا ۳0 نيز براي شركت هاي گسترش 
نفت و گاز پارس��يان، توس��عه معادن و فلزات، فولاد خوزس��تان، 
مخابرات ايران، سايپا، ايران خودرو، گروه مديريت سرمايه گذاري 
اميد، س��رمايه گذاري غدير، پتروش��يمي مبين، بانك پاسارگاد، 
س��رمايه گذاري صدر تامين، پتروش��يمي پرديس، كش��تيراني 
جمهوري اسلامي ايران، خدمات انفورماتيك و بانك صادرات ايران 

به ثبت رسيده است.
پتروشيمي خارك، بانك انصار، فولاد خراسان، پالايش نفت تبريز، 
پتروشيمي فجر، گروه پتروش��يمي س. ايرانيان، سرمايه گذاري 
صندوق بازنشس��تگي، سرمايه گذاري صنايع ش��يميايي ايران، 
پتروشيمي ش��ازند، پارس خودرو، س��يمان فارس و خوزستان، 

سرمايه گذاري گروه توس��عه ملي، فولاد كاوه جنوب كيش، داده 
گستر عصر نوين-هاي وب، نفت سپاهان، لابراتوار داروسازي دكتر 
عبيدي، بانك پارسيان، پتروشيمي فناوران، بانك اقتصاد نوين و 

سيمان تهران رتبه هاي ۳1 تا 50 را به خود اختصاص داده اند.
با توجه به تجربيات بورس هاي اوراق بهادار در س��طح بين الملل، 
شناسايي ش��ركت هاي ممتاز يا داراي موقعيت برتر اغلب بر پايه 
معيارهاي نقدشوندگي سهام، ميزان تاثير گذاري شركت بر بازار 
و برتري نس��بت هاي مالي انجام مي شود. بر اين اساس شناسايي 
شركت هاي فعال تر در بورس اوراق بهادار تهران بر پايه تركيبي از 
قدرت نقدشوندگي سهام و ميزان دادوستد سهام در تالار معاملات 
)تعداد و ارزش سهام دادوستد شده(، تناوب دادوستد سهام در تالار 
معاملات )تعداد روزهاي دادوستد شده و دفعات دادوستد شده( 
و معيار تاثيرگذاري شركت بر بازار )ميانگين تعداد سهام منتشر 
شده و ميانگين ارزش جاري سهام شركت در دوره بررسي( است.

شايان ذكر اس��ت 50 نماد فعال تر بورس براساس دوره سه ماهه 
محاسبه شده و هر سه ماه يك بار به صورت انباشته به روز مي شود.

فهرست ۵۰ شركت فعال تر بورس تهران براي سه ماهه اول
۵۰ شركت فعال بورس تهران اعلام شد



تشكلها6اخبار

عضو هيات مديره اتاق بازرگاني مشترك ايران و عراق پاسخ مي دهد 

وزير صنعت، معدن و تجارت

سازمان حمايت اعلام کردمعاون امور صنايع خبرداد

ريسك در بازار عراق را چگونه مي توان كاهش داد 

اعطاي تسهيلات راه حمايت از بنگاه هاي جوان 

افزايش شهريه مدارس غيرقانونی استادامه روند نزولي قيمت خودرو در بازار

تعادل| 
براي حضور مداوم و پاي��دار در يك مقصد صادراتي 
چون عراق چه بايد كرد؛ آيا براي حضور در بازارهاي 
عراق صادرات كالاي ايراني با محدوديت روبرو است؟ 
محمدرضا غفراللهي، عضو هيات مديره اتاق بازرگاني 
مش��ترك ايران و عراق مي گويد: بزرگ ترين مشكل 
فعالان اقتص��ادي ايراني در ع��راق در حوزه كالايي، 
نبود يا كمبود تاجر حرفه اي در كش��ور عراق اس��ت. 
بخش��ي از تجارت توس��ط افراد غيرحرف��ه اي مثل 
پيله ورها و واسطه ها انجام مي شود. به گفته او كساني 
كه مي خواهند در عراق س��رمايه گذاري كنند حتما 
شريك محلي داشته باشند تا ريسك كار پايين باشد. 

    شرايط حضور در بازار عراق 
با مقايس��ه ارزش متوس��ط كالاهاي صادراتي ايران 
به عراق در س��ال گذشته، مش��اهده مي شود كه در 
س��ال ۹۷، ارزش متوس��ط كالاهاي صادراتي كشور 
به ازاي هرتن، ۳۶۰ دلار بود. اين در حالي اس��ت كه 
ارزش متوس��ط هر تن كالاي صادراتي ايران به عراق 
۵۰۰ دلار بود. اين موضوع نشان مي دهد كه در سال 
۹۷، صادركنندگان كش��ورمان توانستند كالاهاي با 
ارزش افزوده بالاتر به كشور عراق صادر كنند. از آنسو، 
آمارهاي تجارت خارجي نيز نشان مي دهد، سهم عراق 
در تجارت با ايران بيش از ۵۰ درصد افزايش داش��ته 
و ايران توانست ۲۹ درصد سهم بازار عراق را در سال 
۹۷ از آن خود كند. در سال گذشته، كشور عراق بعد 
از چين بزرگ ترين واردكننده محصولات و كالاهاي 
ايراني بود و از نظر تنوع كالاهاي وارداتي، در جايگاه 
نخست بين كش��ورهاي واردكننده كالاهاي ايراني 
قرار گرف��ت و ركورد ۹ ميليارد دلار صادرات ايران به 

عراق ثبت شد.
محمدرضا غفراللهي، عضو هيات مديره اتاق بازرگاني 
مش��ترك ايران و عراق در گفت وگو با پايگاه خبري 
اتاق ايران از وضعيت بازارهاي كشور عراق مي گويد: 
بازار عراق فرصت خوبي براي كالاهاي ايراني است اما 
سياست دولت عراق بعد از پايان داعش اين است كه از 
صنايع داخلي خود حمايت كند، براي همين در برخي 
از كالاهايي كه از ايران به اين كش��ور صادر مي شود، 
محدوديت وجود دارد. اي��ن موضوع به تحريم ايران 
توسط امريكا ربطي ندارد و اين محدوديت براي همه 

كشورها اعمال مي شود.
غفراللهي ادامه مي دهد: سياست كلان دولت عراق اين 
است كه هر كس كه بخواهد با اين كشور رابطه تجاري 
داشته باشد بايد در آنجا سرمايه گذاري هم انجام دهد. 
اين سياست قابل پيش بيني بود. عراق قبل از شروع 
جنگ، صنايع خوبي داشت ولي در دوره داعش خيلي 
از كارخانه ها توليد خود را متوقف كرده بودند؛ حالا در 
دوره آرامش مي خواهند كار خود را از نو شروع كنند. 

او به صنعت سيمان اين كشور اشاره مي كند و مي گويد 
اگرچه برخي معتقد هس��تند كه عراق براي صنايع 
سيمان ايران محدوديت قائل شده اما اينگونه نيست؛ 
عراقي ها در مدت كوتاهي توانستند صنعت سيمان 
خود را احيا كنند. در بحث صنايع غذايي هم وضعيت 
به اين شكل است. تنها راه همكاري با عراق اين است 
كه شركت هايي كه در عراق بازار خوبي دارند، در آن 
كشور توليد و سرمايه گذاري كنند. اين ممكن است 
در كل پروسه توليد عملياتي شود يا بخشي از پروسه 

توليد در عراق مستقر باشد.

    حوزه همكاري درعراق كدام است
آيا دولت عراق ب��ا توجه به سياس��ت كلان خود كه 
حمايت از س��رمايه گذاري اس��ت، بان��ك اطلاعاتي 
مشخصي دارد و حوزه هاي همكاري را مشخص كرده 
است؟ غفراللهي پاس��خ مي دهد: واقعيت كلي عراق 
اين اس��ت كه در همه حوزه ها مي توان در اين كشور 
كار كرد؛ اما وزارتخانه ها هم برخي حوزه هايي چون 

مسكن و انرژي را مشخص كرده اند.
به گفته غفرالله��ي، زمينه هاي س��رمايه گذاري در 
عراق عبارت اند از حوزه انرژي، صنايع غذايي، صنايع 
بهداش��تي، ساختمان سازي، بازس��ازي بافت هاي 
فرس��وده. عضو هيات مديره اتاق بازرگاني مشترك 

ايران و عراق مي گويد: ش��ركت هاي خدمات فني و 
مهندس��ي ايران در عراق فعال هس��تند اما هنوز به 
وضعيت ايده آل كاري نرسيده اند؛ مثلًا پل بصره كه 
به ايران خيلي نزديك است توسط شركت ايتاليايي 

ساخته شد.
اميدواري��م ش��ركت هاي ايران��ي هم آماده باش��ند 
ت��ا پروژه هاي ب��زرگ را در ع��راق ش��روع كنند. او 
مي گويد: مشكلات بيشتر به نقل وانتقال پول و تأمين 
ضمانتنامه ه��ا برمي گردد؛ پروژه ه��اي بزرگ نيز به 

نقل وانتقال مالي و مناقصه بين المللي وابسته است.

    شريك محلي راهي براي كم كردن ريسك
با توجه ب��ه اتفاقي كه براي ش��ركت كال��ه ايران در 
عراق افتاده ش��ايد برخي از آينده سرمايه گذاري در 
عراق نگران باش��ند؛ غفراللهي در اين باره مي گويد: 
كس��اني كه مي خواهن��د در عراق س��رمايه گذاري 
كنند حتماً ش��ريك محلي داشته باش��ند. در عراق 
به دلي��ل وجود تن��وع فرهنگي، قوميتي، عش��اير و 
غيره، سرمايه گذاران مش��كلاتي دارند ولي مي توان 
با همكاري با محلي ها ريسك را كمتر كرد. از طرفي 
صندوق ضمانت ايران سرمايه گذاري ايراني ها را در 
خارج از كشور بيمه مي كند؛ با اين طريق مي توان هم 
ريسك س��رمايه گذاري را كم كرد. او درباره استفاده 

س��رمايه گذاران ايراني از فرصت هاي بيمه اي كشور 
ع��راق مي گويد: صنعت بانك و بيم��ه عراق هنوز به 
آن پختگي لازم نرس��يده است؛ مس��اله فرهنگي و 
زيرس��اخت هاي كش��ور خيلي ب��راي صنعت بيمه 
هموار نيست اما با وضعيت سرمايه گذاري بيمه هاي 
بين المللي هم در آنجا كار خواهند كرد و اين فرصت 
خوبي براي فعاليت بيمه ها در عراق است. البته بيمه 
دولتي عراق قوي نبوده ولي ممكن است اين صنعت 

را تقويت كنند.

    كنسرسيوم و افزايش توان رقابتي
چق��در گراي��ش ب��ه كنسرسيوم س��ازي در مي��ان 
شركت هاي ايراني ديده مي ش��ود؟ غفراللهي پاسخ 
مي دهد: تشكيل كنسرسيوم در پروژه هاي بين المللي 
ع��رف بين المللي اس��ت؛ همه ش��ركت هاي بزرگ 
بين المللي با همكاري هم توان اج��را و مالي خود را 
بالا مي برند. او بزرگ ترين مش��كل فعالان اقتصادي 
ايراني در عراق در حوزه كالايي را نبود يا كمبود تاجر 
حرفه اي در كش��ور عراق مي داند و مي گويد: بخشي 
از تجارت توس��ط افراد غيرحرفه اي مثل پيله ورها و 
واسطه ها انجام مي شود. از طرفي واحدهاي توليدي 
به دليل مشكلات نقل وانتقال پول از اين واسطه ها بهره 
مي گيرند. اما اين روش درنهايت به ضرر توليدكننده 

ايراني و مصرف كننده عراقي عمل مي كنند. درواقع 
اين شيوه هم اعتبار كالاي ايراني را خراب مي كند و 
هم بخشي از بازار را از دست ايراني ها خارج مي سازد. 
از طرفي بخش��ي از ارز حاصل از صادرات به كش��ور 

برنمي گردد.
او درباره سروس��امان دادن به اين وضعيت مي گويد: 
بايد شرايط كار براي تجار حرفه اي هموار شود. دولت 
ايران براي شركت هاي تجاري كه در بازار عراق دفتر 
تجاري دارند، تسهيلاتي را آماده كند. درنتيجه اين 
مساله شركت هاي ايراني مشتاق مي شوند بيشتر در 
اين حوزه كار كنند و حوزه كاري خود را گس��ترش 
دهند؛ درواقع تجارت به دست نماينده رسمي مي افتد 

نه افراد نابلد. 
بي ثباتي مقررات بزرگ ترين مشكل صادرات به عراق

اين اظهارات در حالي مطرح مي شود كه سيد حميد 
حس��يني، دبيركل ات��اق بازرگاني مش��ترك ايران 
وعراق معتقد است كه ارزش صادرات ايران به عراق 
حدود 4۰ درصد رش��د كرده و عراق جزو اصلي ترين 
مقاصد صادراتي ايران است. او با اشاره به اينكه روند 
صادرات كالاي ايراني به عراق همانند گذشته است؛ 
اظهار مي كن��د كه قيمت هاي پايه اي اصلاح ش��ده 
و آمار صادرات واقع��ي خواهد بود. اما ب��ازار عراق با 
دشواري هايي همراه است كه تعدد قوانين و بي ثباتي 
آن مش��كلات زيادي را براي صادركننده ها به وجود 

مي آورد.
هر چند گفته هاي متضادي از ميزان مبادلات تجاري 
به عراق مطرح مي شود؛ گاهي فعالان حوزه اقتصادي 
از موانع و مش��كلاتي كه مس��وولان عراقي در مسير 
صادركننده ه��اي ايراني مي گذارن��د، مي گويند اما 
حسيني، دبيركل اتاق بازرگاني مشترك ايران و عراق 
روند صادرات كالا به عراق را همانند س��ال گذش��ته 
مي داند و مي گويد: روند صادرات به عراق مثل س��ال 
گذشته است؛ البته امسال بحث پيمان سپاري ارزي 
مشكلات زيادي براي صادركنندگان ايجاد كرده بود. 
او در اظه��ارات خود، ب��ازار عراق را »بازار س��خت« 
توصيف مي كند؛ بازاري س��هل و ممتنع كه ثبات در 
قوانين و مقررات ندارد و تصميم ها غيركارشناس��ي 

گرفته مي شود.
يعني اگر كس��ي ادعا كند كه من ف��لان كالا را با اين 
ظرفي��ت تأمين مي كنم، آنها تصمي��م خود را تغيير 
مي دهن��د؛ در دوره هاي زماني مختل��ف، كالايي را 
ممنوع مي كنند يا آزاد مي كنند و درنهايت با كمبود 
روبرو مي شوند. اما در عين حال حسيني، فعال بخش 
خصوصي مهم ترين مش��كل بازار ع��راق را بي ثباتي 
قوانين و مقررات مي داند؛ اگرچه اين بي ثباتي مقررات 
در ايران هم هست. بطور مداوم يا ايران ورود و صدور 
كالايي را ممنوع مي كند يا عراق، اما اين عدم ثبات در 

عراق بيشتر است.

وزير صنعت، معدن و تجارت پرداخت تس��هيلات را 
مهم ترين راهكار تقويت واحدهاي صنعتي كوچك 
و متوسط دانست و ابراز اميدواري كرد كه نسبت به 

پرداخت اين تسهيلات تسريع شود.
به گزارش ايس��نا، حبيب الله دهمرده نماينده مردم 
زابل در مجلس شوراي اسلامي در جلسه علني نوبت 
بعد از ظهر روز گذش��ته و در جريان طرح سوال خود 
از وزير صنعت در خصوص اقدام اين وزارتخانه براي 
بنگاه هاي كوچك و متوسط گفت: واحدهاي صنعتي 
كوچك و متوس��ط از عوامل موثر در رش��د و توسعه 
يافتگي هس��تند و در كش��ورهاي پيشرفته نيمي از 
نيروي انساني ش��اغل در اين طرح ها فعاليت دارند، 
بنابراين اين واحدها مي تواند جايگاه مناس��بي براي 
س��رمايه گذاري بخش خصوصي باشد و در صادرات 

ايفاي نقش كنند. 
رضا رحماني در جلس��ه علني روز گذش��ته مجلس 
شوراي اسلامي در پاس��خ به اين سوال نماينده زابل 
درباره اقدامات اين وزارتخانه براي بنگاه هاي كوچك 
و متوسط گفت: ۹۲ درصد تعداد واحدهاي صنعتي 
ما كوچك و متوسط هس��تند كه 4۵ درصد اشتغال 
صنعتي را تش��كيل مي دهند و ب��ه دليل اهميت آن 
وزارت صنعت، معدن و تجارت آن را جزو برنامه هاي 

خود ق��رار داده و ما به لحاظ عمل��ي و ميداني ورود 
كرديم و سعي كرديم از منابع موجود حداكثر استفاده 
را كني��م تا اين بخش مهم را ب��ه جايگاه حقيقي اش 

برسانيم.
وي اضافه كرد: ما به نقش و جايگاه صنايع كوچك و 
متوسط معتقديم، با وجود اينكه كمبودهاي بودجه 
هم وج��ود دارد اما برنامه ريزي لازم را داش��ته ايم. از 
جمله در وزارت صنعت، معدن و تجارت طرحي به نام 
رونق توليد داريم و مصوبه مجلس ش��وراي اسلامي 
در خصوص تبصره ۱۸ نيز شاه بيت كارهاي ما براي 

اشتغالزايي بوده است.
وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينكه طرح رونق 
توليد براي تقويت صنايع كوچك و متوس��ط است، 
ادامه داد: ما مي دانيم اين واحدها در تحريم زود آسيب 
مي بينند، لذا به دنبال برنامه هايي براي احياء و بازفعال 
كردن آنها هستيم. بستر حمايت از اين واحدها را هم 
فراهم كرديم كه متداول ترين راهش تامين تسهيلات 
اس��ت. در همين راستا واحدهايي كه چك برگشتي 
و بدهي غيرجاري داش��تند مستثنا ش��دند تا از آنها 
حمايت شود. رحماني با اشاره به نوسازي و بازسازي 
صنايع كوچك و متوسط و ايجاد كلينيك هاي صنعتي 
در نقاط مختلف كشور، گفت كه جهت گيري وزارت 

صنعت در جهت حمايت از صنايع كوچك و متوسط 
بوده است. وي در بخش ديگري از اظهاراتش يادآور 
شد: كشورهاي مختلف دنيا در حوزه صنايع كوچك 
مدل هايي را مورد توجه قرار دادند و ما بخشي از اينها را 
شروع كرديم كه يكي از آنها خوشه هاي صنعتي است 
و طي چند سال اخير ۶۷ خوشه را به اتمام رسانديم 
اينها واحدهايي هستند كه همه جاي كشور قرار دارند 
كه محصولات و خدمات مشتركي دارند و يكديگر را 

پوشش مي دهند.
وزير صنعت، مع��دن و تجارت در ادام��ه با تاكيد بر 
ضرورت ارتباط صنايع بزرگ با كوچك يادآور ش��د: 
يكي از مواردي كه به صنايع كوچك آس��يب مي زند 
عدم قرار گرفتن آنها در زنجيره ارزش توليد است تا 
اين لحظه بالاي ۱۰۰۰ واحد در رشته هاي مختلف 
شناس��ايي ش��دند كه پاي كار آمدند و قرار است در 
اس��تان هاي مختلف در كن��ار هم ق��رار گيرند و به 
واحدهاي بزرگ وصل شوند تا تعامل سازنده اي بين 
آنها ايجاد شود كه اين يك راهكار تقويت واحدهاي 
كوچك و متوسط است. ما همچنين بانك اطلاعاتي 
ايجاد كردي��م تا اين واحدها ب��ه كارفرماهاي ملي و 
بين المللي معرفي ش��وند و از نظر حقوقي، پرسنلي، 
منابع انس��اني، تكنول��وژي و بازاريابي خدمات داده 

مي شود. رحماني با اشاره به شناسايي شركت هايي 
كه قابليت فعالي��ت به عنوان ش��ركت دانش بنيان 
داش��تند، افزود: تعدادي از اينها دانش بنيان شدند و 

مورد حمايت قرار گرفتند.
وي با اشاره به اقدامات اين وزارتخانه در مناطق محروم 
يادآور شد: ما در اين مناطق براي اتمام پروژه ها تلاش 
كرديم از جمله در سيستان پروژه هاي متعددي داريم 
اگرچه در گذشته در اين زمينه سهل انگاري شده بود. 
در مورد ش��هرك صنعتي زابل هم مجوزهاي لازم را 
داديم و براي دريافت تس��هيلات هم پيگيري هايي 

داشتيم كه اميدواريم آثار اين اقدامات در همه جاي 
كشور مشهود باشد. وزير صنعت، معدن و تجارت با 
بيان اينكه اين واحدها در حوزه مالي نياز به حمايت 
بيشتري دارند، افزود: براي توسعه واحدهاي كوچك 
و متوس��ط اولين اقدام پرداخت وام بانكي اس��ت كه 

اميدواريم تسريع شود.
رحماني همچنين در واكنش به اظهارات نماينده زابل 
براي انجام اقداماتي در سيستان و بلوچستان گفت: 
پيگيري هاي لازم انجام ش��ده و اين وزارتخانه براي 

سيستان و بلوچستان برنامه  ويژه اي دارد.

رييس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران تاكيد كرد: اگر سيگنال هاي منفي به بازار وارد 
نش��ود، روند قيمت ها در بازار خودرو همچنان نزولي 

خواهد بود.
س��عيد موتمني در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: اين 
روزها بازار خودرو همچون روال هفته گذشته آرام بوده 
و تغيير خاصي در قيمت ها ايجاد نشده است. وي با بيان 
اينكه اگر سيگنال هاي منفي به بازار خودرو وارد نشود، 
انتظار داري��م باز هم قيمت ها كاهش يابد، اظهار كرد: 
اگر بازار از س��يگنال هاي منفي به دور باشد، همچنان 
آرام خواهد ماند و روند كاهشي را ادامه خواهد داد. به 
عنوان مثال زماني كه صحبت از ورشكستي خودروساز 
مي شود يا اينكه اعلام مي ش��ود كه قيمت تمام شده 
پرايد به فرض مثال يك عددي است و به يك عدد ديگر 
فروخته مي شود؛ سيگنال هاي منفي است كه مي تواند 
بازار را ملتهب كند؛ بنابراين بايد از ورود اين سيگنال ها 

به بازار جلوگيري كرد.

    نبود خريدار در بازار خودرو
وي تصريح كرد: در حال حاضر خريدار در بازار خودرو بسيار 
كم است. زماني هم كه خريدار نباشد، بازار تعليق شده و 
قيمت ها كاهش مي يابد. درواقع كساني كه طي ماه هاي 
گذشته به خاطر سوددهي بازار خودرو وارد اين بازار شده 
بودند؛ خودروها روي دستشان مانده و قصد فروش دارند، 

اما خريداري وجود ندارد.
موتمن��ي ادامه داد: به عنوان مثال كس��ي ك��ه با انگيزه 
س��رمايه گذاري و كسب س��ود، پژو ۲۰۶ تيپ ۲ را ۱۱۰ 
ميليون تومان خريداري ك��رده و الان قيمت اين خودرو 
به ۸۵ ميليون تومان رسيده، در حدود ۲۵ ميليون تومان 
ضرر كرده است. افراد باتجربه كه در اين بازار هستند دست 
به چنين كاري نمي زنند. اين افراد گمان مي كردند اتفاق 
خاصي در بازار خودرو خواهد افتاد؛ لذا به آن هجوم آورده و 
بازار را ملتهب كردند اما اكنون هم در خودروهاي وارداتي و 

هم در خودروهاي داخلي، متحمل ضرر شده اند.
وي اظهار كرد: از س��وي ديگر اگر عرض��ه خودرو به بازار 

بيشتر بود، ريزش قيمتي بيشتري را شاهد بوديم. در هفته 
اخير كه عرضه به بازار كمي كند شد، كمي از ريزش بيشتر 
قيمت ها جلوگيري كرد كه علت اين موضوع صحبت هاي 
اخير خودروسازان است. در حقيقت خودروسازان تمايلي 
ب��ه كاهش قيمت خ��ودرو ندارن��د و هراز چندگاهي كه 
قيمت ها نزولي مي شود، صحبت هايي مي كنند كه در بازار 
اثر خوبي ندارد. وي افزود: همچنين اين عكس هايي كه از 
پاركينگ پر از خودروي خودروسازان منتشر شد، در ذهن 
خريدار اين تصور را ايجاد مي كند كه نهايتاً اين خودروها 
به بازار عرضه خواهد شد و در هر صورت خودرو هست و 
دير يا زود اين خودروها تكميل و به بازار عرضه مي شود، 
بنابراين قيمت ها باز هم بايد كاهش يابد. موتمني با بيان 
اينكه بايد قبول كرد كه قيمت ها در بازار خودرو بيش از 
اندازه بالا رفته بود، اظهار كرد: البته هنوز قيمت ها به ميزاني 
كه منطقي باشد در بازار نرسيده است و خريداري در بازار 
وجود ندارد؛ بنابراين اين روند ادامه خواهد يافت و باز هم 

قيمت ها را كاهش خواهد داد.

س��ازمان حمايت مصرف کنندگان و توليدکنندگان 
اعلام کرد که هرگونه افزايش شهريه مدارس بدون اخذ 
تاييديه کارگروه تنظيم بازار، غيرقانونی بوده و با تخلفات 

صورت گرفته برخورد خواهد شد.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، معاون نظارت 
بر کالاهای مصرفی و ش��بکه های توزيعی و اقتصادی 
س��ازمان حمايت مصرف کنندگان و توليدکنندگان 
گفت: افزايش بهای خدمات آموزشی مدارس پس از 
ارائه درخواست و بررسی کارشناسی سازمان حمايت 
مصرف کنندگان و توليدکنن��دگان و تصويب آن در 

کارگروه تنظيم بازار، قانونی خواهد بود. 
موسوی افزود: قيمت خدماتی که حسب قانون تعيين 
نرخ آنها به کميس��يون، ش��ورا يا يکی از دستگاه های 
اجرايی دولت محول شده است از قبيل خدمات آموزش 
رسمی، با پيشنهاد بالاترين مقام دستگاه های اجرايی 
پس از بررس��ی کارشناسی اين سازمان، مستلزم اخذ 

مصوبه از کارگروه تنظيم بازار است. 

وی با بيان اينکه خدمات آموزشی مدارس، می بايست 
پس از ارائه درخواس��ت و بررس��ی کارشناس��ی اين 
سازمان و تصويب در کارگروه تنظيم بازار اجرايی شود، 
افزود: از آنجايی که تاکنون هيچ گونه پيش��نهادی از 
سوی دس��تگاه ذی ربط برای تغيير شهريه مدارس به 
اين سازمان و کارگروه مذکور واصل نشده، از نظر اين 
س��ازمان هرگونه افزايش ش��هريه مدارس بدون اخذ 
تائيديه کارگروه تنظيم بازار فاقد وجاهت قانونی بوده 
و بر اين اس��اس با تخلفات صورت گرفته در چارچوب 
قوانين و مقررات مربوطه برخورد قانونی لازم صورت 

خواهد گرفت.
وي تاکيد کرد: با عنايت به فرا رس��يدن زمان ثبت نام 
مقاطع تحصيلی مختلف در مدارس تحت نظر وزارت 
آموزش و پرورش، اوليای محترم می توانند در صورت 
مواجهه با هرگونه افزايش شهريه مدراس، مراتب را به 
سامانه ۱۲4 گزارش و از طريق سازمان صنعت، معدن 

و تجارت استان ها و اين سازمان پيگيری کنند.
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 مطالبه ۵۰ ميلياردي
اتاق اصناف از دولت 

تس�نيم| نايب رييس اتاق اصناف ايران با اشاره 
به مطالب��ه ۵۰ ميليارد توماني اتاق اصناف از محل 
تبصره ۷ ماده ۷۲ قانون نظام صنفي، از دستور سال 
گذش��ته رييس جمهور براي پرداخت ۲۰ ميليارد 
توم��ان از اين مطالبات خبر داد كه اجرايي نش��د. 
مجتبي صفايي در گفت وگو با خبرگزاري تسنيم، 
با اشاره به اجرايي نش��دن تبصره ۷ ماده ۷۲ قانون 
نظام صنف��ي و پرداخت مطالبات اتاق هاي اصناف 
اظهار كرد: بر اس��اس تبصره ۷ ماده ۷۲ قانون نظام 
صنفي، مي بايست از محل جرايم اعمال شده، يك 
سوم در اختيار سازمان تعزيرات حكومتي كشور، 
يك سوم در اختيار وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
يك سوم در اختيار اتاق اصناف ايران قرار گيرد ولي 
متاسفانه در 4 سال گذشته، سهم اتاق اصناف از اين 
قانون پرداخت نشده است. سخنگوي اتاق اصناف 
ايران افزود: سال گذشته به دنبال پيگيري هايي كه 
انجام شد، شخص رييس جمهور دستور پرداخت 
۲۰ ميليارد تومان از اين مطالبه را داد و معاون اول 
رييس جمهور نيز براي پرداخت اين مبلغ دستورات 
لازم را ابلاغ كرد ولي متاسفانه سازمان برنامه و بودجه 
كشور، اين مطالبه اتاق اصناف را پرداخت نكرد. وي 
در مورد ميزان طلب اتاق اصناف از محل تبصره ۷ 
ماده ۷۲ گفت: تا س��ال گذشته، مطالبات ما از اين 
محل بيش از 4۸ ميليارد توم��ان بود كه امروز اين 
مطالبات به بيش از ۵۰ ميليارد تومان رسيده است. 
صفايي با بيان اينكه اين پول بايد براي بازرسي هاي 
اتاق اصناف هزينه ش��ود، گفت: متاسفانه در طول 
اين سال ها، اتاق هاي اصناف با وجود عدم پرداخت 
مطالباتشان از دولت، اجازه ندادند بازرسي هايشان 
تعطيل شود ولي امروز شرايط به گونه اي است كه 
اگر اين مطالبه پرداخت نشود، اتاق هاي اصناف توان 
تامين هزينه هاي بازرسي و پرداخت حقوق بازرسان 
خود را ندارند و اين روند منجر به تعطيلي بازرسي ها 
در اتاق اصناف مي ش��ود. نايب رييس اتاق اصناف 
ايران تاكيد كرد: در طول چند سال گذشته، نزديك 
به ۲۰۰۰ بازرس ما در اقصي نقاط كشور، به وظايف 
خود در بازرسي هاي قانوني عمل كرده اند و روا نيست 
حقوق و مطالبات قانون��ي آنها كه رييس جمهور و 
معاون اول رييس جمهور هم نس��بت به پرداخت 
اين مطالبه دستور داده اند و وزير صمت نيز پيگير 
آن است، پرداخت نشود .به گفته وي، عدم پرداخت 
مطالبات اتاق اصناف از تبصره ۷ ماده ۷۲ قانون نظام 
صنفي در حالي است كه سهم قانوني وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و همچنين سهم يك سومي سازمان 
تعزيرات حكومتي پرداخت شده است و تنها مطالبه 

اتاق اصناف از اين محل پرداخت نشده است. 

2 اولويت مهم وزارت صنعت 
در سال 98 

ش�اتا|معاون طرح و برنامه وزارت صمت از رونق 
توليد س��اخت داخل و توجه به صادرات غير نفتي، 
توجه به صادرات، راه اندازي طرح هاي نيمه تمام در 
استان ها به عنوان مهم ترين برنامه ياد كرد. به گزارش 
ش��اتا، س��عيد زرندي، معاون طرح و برنامه وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت در گردهمايي معاونين 
برنامه ريزي استان ها كه )۳ تيرماه( برگزار شد، با بيان 
اين مطلب توضيح داد: درسال ۹۸ تمركز وزارتخانه بر 
نظام برنامه ريزي است. او با اشاره به تشكيل 4 گروه در 
وزارتخانه گفت: كارگروه هماهنگي صنعت، معدن، 
بازرگاني خارجي و بازرگاني داخلي، كارگروه هاي 
تشكيل شده در وزارتخانه براي انسجام فعاليت ها 
است كه امسال نس��بت به سال گذشته پيشرفت 
خوبي در اين زمينه داش��ته ايم. زرندي در توضيح 
اينكه س��ال ۹۸ را اساس مبارزه با تحريم ها و رونق 
توليد قرار داده ايم بيان ك��رد: كارها و فعاليت هاي 
مرتبط با توليد در ۵ سطح بين الملل و كلان، فرهنگي 
و اجتماعي، سياس��ت گذاري صنعتي، رشته هاي 
فعاليت و بنگاه ها تقسيم شده است كه سطح يك 
و دو اين تقسيم بندي در حوزه اقتصاد كلان است و 
خارج از وزارت است اما تمامي مباحث آن بر صنعت 
اثر گذار اس��ت. سطح دوم كه بر سياست هاي پولي 
و مال��ي توجه دارد، اگر چه اين س��طح هم خارج از 
وزارت اس��ت اما برصنعت تاثير مي گذارد چرا كه 
شامل قوانين و مقرراتي است كه صنعت و توليد را 
دچار چالش مي كند، از اين رو ما در سال ۹۸ تمركز 
برحل اين مشكلات كرده ايم. معاون طرح و برنامه 
به تمركز ۷ محور كاري در وزارت اشاره كرد و گفت: 
تمامي فعاليت هاي وزارت در اين محور۷ كه شامل 
۳۵ پروژه است متمركز شده است و آن شامل توليد 
و ساخت داخل، توسعه صادرات غير نفتي، فناوري، 
مديريت بازار لجس��تيك، بهبود كسب و كار است 
كه هرهفته با وزير، نشست هاي پايش يكي از اين 
محورها انجام مي گي��رد. زرندي در بخش ديگري 
از صحبت هايش با اش��اره ب��ه واردات ۳۵ ميليارد 
دلاري حوزه صنعت بيان كرد: جهت گيري اصلي 
وزارتخانه بر س��اخت داخل است و ما مي خواهيم 
بين نياز كشور و توانمندي تعادل برقرار كنيم و با 
توجه به كمبود منابع ارزي مي خواهيم كه در اين 
بخش نگاه جديدي ايجاد شود. او با اشاره به اينكه 
بيش��ترين واردات مربوط به قطعات خودرو است 
بيان كرد: بايد زمينه هاي حضور توانمندي ها را براي 
توليد داخل فراهم كنيم. او با اشاره به بومي سازي 
تكنولوژي ه��اي وارداتي از تعامل با دانش��گاه ها و 
شركت هاي دانش بنيان هاي خبرداد. معاون طرح 
و برنامه با اشاره به اينكه براي استان ها هدف گذاري 
در نظر گرفته ايم افزود: استان ها با تعامل و بر اساس 
اين اهداف باي��د برنامه ريزي كنند. وي همچنين 
گفت: قرار ش��ده است، نمايش��گاه توليد داخل را 
برگزار كنيم كه هدف از اين نمايش��گاه اين است 
كه بيشتر نيازهايمان را به نمايش بگذاريم. يادآور 
مي شود، در ادامه اين گردهمايي هريك از معاونين 
برنامه ري��زي به ارايه نظرات و مش��كلات خود در 
اس��تان هاي مربوطه پرداختند و مسائل آنها مورد 

بحث و بررسي قرار گرفت.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

بهاي نفت خام به روند صعودي خود با شيب ملايم ادامه داد

اينروزهاچهنيروهاييطلايسياهراكنترلميكنند؟
گروه انرژي| 

نفت خام ديروز در ادامه روند صعودي كه از هفته پيش 
آغاز شده بود با 25 س��نت افزايش معادل 0.4 درصد 
روبرو ش��د و با 65 دلار و 45 سنت در هر بشكه معامله 
ش��د. در ادامه روز قيمت ها رون��دي تقريبا صعودي 
اما با ش��يبي ملايم دنبال كردن��د. در ادامه به عواملي 
ك��ه اين روزها بر وضع بازار نفت خ��ام اثر مي گذارند و 
آينده احتمالي آن را رقم مي زنند پرداخته شده است.  
سي ان بي سي ديروز نوشت قيمت  نفت خام در واكنش 
به تداوم تنش ها در خاورميانه همچنان به روند صعودي 
خود ادامه دادند. برنت ديروز 0.4 درصد افزايش قيمت 
را تجربه كرده و به 65 دلار و 45 س��نت در هر بش��كه 
رسيد. دبليو تي اي نيز با 0.6 درصد افزايش به 57 دلار 

و 80 سنت در هر بشكه رسيد. 
البته بايد اين نكته را در نظر گرفت كه صعود اصلي قيمت 
درست بعد از سرنگوني پهپادهاي امريكايي توسط ايران 
كليد خورد كه نشان داد بازار تا چه اندازه به تنگه هرمز و 
خليج فارس حساسيت دارد. قيمت ها صبح پنج شنبه و 
در واكنش به اين اتفاق 5 درصد افزايش را تجربه كردند. 
ادوارد مويا تحليلگر ارش��د بازار نفت به سي ان بي سي 
گفته است كه قيمت ها بسته به روندي كه تنش ميان 
امريكا و ايران طي مي كند ممكن است در هفته جاري 
باز هم بالا بروند.  رشد 5 درصدي بهاي نفت خام برنت 
در واكنش به سرنگوني پهپاد امريكا، اولين رشد هفتگي 

در 5 هفته متوالي را رقم مي زد. 
جنگ تجاري ميان چين و ايالات متحده در هفته هاي 
اخير چشم انداز رشد اقتصادي در سال 2019 را مبهم 
ك��رده و در نتيجه بازار نفت در مورد اينكه با چه مقدار 
افزايش تقاضا در سال جاري روبرو خواهد شد با ترديد 
روبرو است. اين وضعيت شيب افزايش بهاي نفت خام 
به دنبال مس��ائلي چون تحريم نفت ايران و ونزوئلا را 

كاهش داده است.
از س��وي ديگر برخلاف اينكه امري��كا از طريق وزارت 
خزان��ه داري خود اع��لام كرده بود با ه��دف »به صفر« 
رساندن صادرات نفت خام ايران، استثناهاي قابل توجه 
براي خريداران نفت از ايران صادر نخواهد كرد، شواهد 
حاكي از اين اس��ت كه اين سياس��ت شكست خورده و 
صادرات نفت خام اي��ران ادامه دارد.  تحليلگران يكي از 
دلايل اينكه بازار نفت واكنش هاي چندان هيجاني در 
وضع فعلي نش��ان نمي دهد را اطمينان ب��ازار از جريان 
داشتن صادرات نفت خام ايران تلقي مي كنند. بازار نفت 
خام در هفته هاي اخير با چند حادثه در خليج فارس كه 
حدود يك سوم كل ذخاير نفت خام جهان را در خود جاي 
داده است روبرو شد. در تازه ترين آنها 29 خرداد ماه اعلام 
شد يك موشك به منطقه برجسيا در بصره عراق كه عنوان 
شده محل اقامت كاركنان خارجي نفتي اين شركت است 
اصابت كرد و 3 كارگر را مجروح كرده اس��ت. در ادامه از 
سوي يك وب سايت نزديك به عربستان عنوان شد كه اين 
محل در واقع منطقه اقامت نيروهاي خارجي صنعت نفت 
عراق از جمله كاركنان شركت امريكايي اكسون موبيل، 
كارفرماي قرنه غربي 1 بوده است. بررسي »تعادل« اما 
نشان داد وزارت نفت عراق محل اصابت را محل فعاليت 
يك شركت حفاري نفت عراقي عنوان و تاكيد كرده است 

اين اتفاق با شركت هاي خارجي ارتباطي ندارد.  بازار نفت 
خام در اين روز مصادف با چهارشنبه 19 ژوئن ابتدا نسبتا 
افزايش يافته و به بالاي 62 دلار در هر بش��كه رفتند. در 
ادامه اما بعد از آنكه وزارت نفت عراق در بيانيه اي اعلام 
كرد فعاليت تمام شركت هاي نفتي در اين كشور به شكل 

طبيعي ادامه دارد، بازار اندكي از هيجان افتاد. 
در اينجا بايد پرانتزي باز كرد و به اين موضوع پرداخت كه 
ماجراي حمله به اين نقطه كه هنوز هم دقيقا نمي توان 
نتيجه گرفت مربوط به چه تاسيساتي بوده است با داغ 
شدن اخباري در مورد شكرآب شدن رابطه ميان شركت 

امريكايي اكسون موبيل و عراق همراه شده است. 
اكس��ون موبيل كارفرماي ميدان نفتي قرنه غربي 1 در 
جنوب عراق اس��ت و قرار بوده پروژه هاي ديگري را نيز 
در عراق اجرا كند. نشريه ميس سال گذشته نوشته بود 
كه اين شركت امريكايي قرار است با شركت چيني سي 
ان پي س��ي پروژه اي را موسوم به »تامين مشترك آب 
دريا« )CSSP( كه قرار اس��ت تاسيسات تصفيه 12.5 
ميليون بشكه آب دريا را فراهم كنند و براي افزايش توليد 

چشمگير در نفت خام عراق »حياتي« است اجرا كند. 
روز يك ش��نبه اما رويترز مدعي ش��د كه ق��رارداد 53 
ميليارد دلاري عراق با اكسون موبيل به 2 دليل كه يكي 
مشكلات قراردادي و ديگري تنش در منطقه است، دچار 
مشكل شده است.  انتشار اخبار بعضا تاييد نشده در مورد 
فعاليت هاي شركت اكسون موبيل در عراق البته از مدت ها 
پيش آغاز شد. اواسط ماه آوريل شركت اكسون موبيل 
اعلام كرد به خاطر تنش ها در خاورميانه 60 نيروي خود از 
عراق را خارج كرده است. ثامر غصبان وزير نفت عراق اين 
تصميم را »غير قابل پذيرش و غير قابل توجيه« دانست. 
او در آن زمان به اين مساله واكنش نشان داده و گفته بود: 
»خروج موقت شماري از كاركنان با وجود تعداد كم آنها 
ارتباطي با ش��رايط امنيتي يا تهديدات در ميدان نفتي 

ندارد و تنها به دلايل سياسي اتخاذ شده است.«

   اوپك چه خواهد كرد؟
در بين تمام عواملي كه به بازار نيروهايي با جهت هاي 
مختل��ف وارد مي كنند، اوپك در تلاش اس��ت بتواند 
نقش خود را به عنوان س��ازماني كه بالغ بر 30 درصد 
نفت خام جهان را تامين مي كند از دست ندهد. اوپك 
و غير اوپك 10 دس��امبر سال 2016 بعد از 15 سال از 
آخرين همكاري مشتركشان، توانستند به توافقي دست 
پيدا كنند كه از اول 2017 روزانه بالغ بر 1 ميليون و 800 

هزار بشكه از عرضه جهاني نفت خام كم كرد. 
اي��ن توافق البته به دنبال يك س��ال مذاك��رات و بعضا 
اقداماتي از سوي عربس��تان كه برخي آن را كارشكني 
توصيف مي كردند همراه شده بود و حتي روسيه يك بار 

تلويحا گفته بود اوپك وقتش را تلف كرده است. 
حالا به نظر مي رسد يك بار ديگر تعريف منافع مشترك 
ميان كش��ورهاي اوپك در راس آنها عربستان و چند 
كشور غير اوپك كه اصل كاري آن روسيه است، سخت 
شده. در حالي كه هنوز اوپك و غير اوپك نتوانسته اند 
تاريخ برگزاري نشست پيش رويشان كه قرار است در 
ماه ژولاي باشد تعيين كنند، برخي نشانه ها حاكي از اين 
است كه ديدگاه عربستان سعودي و روسيه در وضعيت 

فعلي به بازار نفت خام ديدگاهي متفاوت است.  گزارش 
نهادهاي معتبر جهاني مانند صندوق بين المللي پول 
نشان مي دهد عربستان براي اينكه بتواند از پس مخارج 
خود برآيد به سطوح نفت خام بالاي 75 دلار در هر بشكه 
احتياج دارد، از سوي ديگر روس ها بر اين باور هستند كه 
با تداوم طرح كاهش توليد، سهم بازار به توليدكنندگاني 
مي رسد كه در اين توافق نيستند. اين گروه كسي نيست 

جز توليدكنندگان نفت شيل امريكا. 
در تازه ترين اظهارنظر در مورد توافق مشترك با اوپك، 
الكساندر نواك وزير انرژي روسيه در حاشيه يك كنفرانس 
در سن پترزبورگ گفته است كه همكاري بين المللي در 
زمينه توليد نفت به ثب��ات بازارهاي نفت كمك كرده و 

اكنون بيش از هميشه اهميت پيدا كرده است.
طبق خبري كه ايسنا از رويترز ترجمه كرده است نواك در 
يك كنفرانس انرژي در شهر سن پترزبورگ روسيه عنوان 
كرده است: اكنون بيش از هميشه همكاري بين المللي 
اهمي��ت دارد. نمونه خوبي از هم��كاري موفقيت آميز 
براي متعادل كردن بازار نفت ميان كش��ورهاي اوپك و 
غيراوپك وجود دارد و به مدد اين تلاش هاي مشترك، ما 
امروز شاهد ثبات بازارهاي نفت جهان، افزايش جذابيت 

سرمايه گذاري در اين بخش و بازگشت سرمايه هستيم.
ن��واك همچني��ن گفته اس��ت: رقاب��ت در بازارهاي 
جهاني داغ ش��ده اس��ت و همزمان ما شاهد استفاده 
گس��ترده تر از روش هاي غيراقتصادي در مبارزه براي 
مصرف كنندگان هستيم. بر اس��اس گزارش رويترز، 
مقامات روسيه واشنگتن را متهم كرده اند از تعرفه ها 
و تحريم ها براي كسب سهم بازار براي صادرات انرژي 
خود استفاده مي كند.  در اين بين صداهايي نيز از ميان 
ديگر كشورهاي غير اوپك كه در توافق با اوپك شركت 
داشته اند شنيده مي شود. وزير انرژي قزاقستان در اين 
زمينه گفته اس��ت كه مذاكرات ماه آينده ميان اوپك 
و متحدانش درباره تمدي��د كاهش توليد نفت راحت 
نخواهد بود و ممكن است به دليل وضعيتي كه ايران و 

ونزوئلا با آن مواجه هستند، پيچيده شود.
كانات بوزومبايف، وزير انرژي قزاقس��تان با اش��اره به 
مواضع متفاوت توليدكنن��دگان نفت، به خبرنگاران 
گفته است: تصور مي كنم اين مذاكرات راحت نباشد. 
وي عنوان كرده اس��ت: اي��ران و ونزوئلا با تحريم هاي 
امريكا مواجه هس��تند و گفتن اينكه آنها مي خواهند 
توافق نفتي تمديد شود يا خير، دشوار است. قزاقستان 

خواهان تمديد توافق در نيمه دوم س��ال 2019 است 
و قيمت نفت در محدوده 60 تا 70 دلار در هر بش��كه 
را مناسب مي داند. كانات بوزومبايف با تاكيد بر اينكه 
نيازي به قيمت هاي بالاتر نفت نيست به امريكا كه در 
توافق كاهش توليد جهاني نفت مشاركت ندارد اشاره 
كرده و بيان كرده اس��ت: هيچ ك��س قيمت بالاتري 
نمي خواهد زيرا توليد در يك كشور بزرگ كه وارد هيچ 
توافقي نمي ش��ود، افزايش پيدا خواهد كرد. بر اساس 
گزارش رويترز، امريكا اكنون بالاي 12 ميليون بشكه 

در روز نفت توليد مي كند.
قزاقس��تان ماه جاري اعلام كرده بود اين كش��ور كه 
بزرگ ترين صادركننده نفت آس��ياي مركزي است، 
توليدش را بيش از ميزاني كه تحت پيمان نفتي با اوپك 
توافق كرده بود، كاهش داده است و توليدش به 1.76 
ميليون بش��كه در روز رسيده است كه پايين سهميه 

توليد 1.86 ميليون بشكه در روز بوده است.
وزير انرژي قزاقستان اعلام كرد قزاقستان براي افزايش 
توليد ميدان نفتي بزرگ كاشاگان از 400 هزار بشكه در 
روز به 420 هزار بشكه در روز تا پايان امسال برنامه ريزي 

كرده است.

مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي: 

احياي الزامي كارت سوخت از 20 مرداد
ايسنا| مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي از الزام اس��تفاده از كارت س��وخت شخصي از 
تاريخ 20 مردادماه خب��ر داد و گفت: اين طرح را با 
هدف جلوگيري از سوءاس��تفاده و مقابله با قاچاق 
س��وخت اجرايي خواهيم كرد. امي��ر وكيل زاده در 
گفت وگو با ايس��نا، با تاكيد به اينك��ه بايد فرهنگ 
استفاده از كارت سوخت شخصي در جامعه نهادينه 
ش��ود، اظهار كرد: بخشي از قاچاق سوخت به دليل 

سوءاستفاده از كارت هاي شخصي ديگران است.
وي افزود: كارت سوخت هر فردي بايد توسط همان فرد 
و در همان شهري كه زندگي مي كند، مورد استفاده قرار 
گيرد؛ در غير اين صورت سوءاس��تفاده هايي را شاهد 
خواهيم بود و اين يك منطق است كه گفته مي شود هر 
كسي از كار س��وخت خودش استفاده كند، به رونق و 
اقتصاد كشور كمك كرده است.  مديرعامل شركت ملي 

پخش فرآورده هاي نفتي ايران تصريح كرد: اين وظيفه 
همه افراد است تا اين كار را انجام دهند چراكه اين مساله 
كمك شاياني به اقتصاد مي كند و از اينكه يارانه اي كه مال 
مردم و كشور است از مسير درست خارج شود، جلوگيري 
مي كند. بنابراين توصيه مي كنم كه همه از كارت سوخت 
شخصي خود استفاده كنند و اصرار ما نيز تنها جلوگيري 
از سوءاستفاده است. وكيل زاده ابراز كرد: در همين راستا 
از مردم درخواست كرديم تا از 20 مردادماه در جايگاه ها 
از كارت س��وخت شخصي خودشان اس��تفاده كنند و 
اميدواريم كه با اين كار بتوانيم در اين حوزه ساماندهي 

بيشتري را انجام دهيم.
طبق آخرين اطلاعيه ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي آن دسته از صاحبان خودروها كه كارت هوشمند 
سوخت خود را گم كرده و بر اساس فراخوان قبلي شركت 
ملي پخ��ش فرآورده ه��اي نفتي ايران، نس��بت به درج 

اطلاعات خود در سامانه دولت همراه اقدام و با طي كردن 
فرايند لازم، شماره حس��اب كارت اعتباري خود را ثبت 
كرده اند، نيازي به ثبت نام مجدد ندارند و كارت هوشمند 
س��وخت آنها بر اساس ثبت نام انجام ش��ده قبلي، صادر 
مي شود و توسط شركت پست جمهوري اسلامي ايران به 

آنها تحويل داده خواهد شد.
 اين هموطنان، هزينه صدور كارت سوخت المثني را برابر 
تعرفه مصوب، هنگام دريافت كارت به ماموران ش��ركت 
پس��ت جمهوري اس��لامي ايران پرداخت خواهند كرد. 
همچنين اگر عده اي از ش��هروندان كه كارت هوشمند 
س��وخت خود را گم كرده اند و در فراخوان قبلي نس��بت 
به ثبت نام از طريق س��امانه دولت همراه اقدام نكرده اند، 
مي توانند با مراجعه به دفاتر پليس +10 يا سامانه دولت 
همراه )به ترتيبي كه متعاقباً اعلام مي شود( براي صدور 

كارت هوشمند سوخت المثني اقدام كنند.

بررسي نقشه مصرف برق

كدام شهرهاي ايران برق بيشتري مصرف مي كنند؟ 
نقشه مصرف برق در كشور نشانگر آن است كه استان هاي 
هرمزگان، سمنان، مركزي، كردستان، زنجان و كلانشهر 
مش��هد جزو مناطق پرمصرف و در مح��دوده قرمز قرار 
دارند. انتشار نقشه رنگي برق، استان هاي خوش مصرف 
و پرمصرف برق كشور را مش��خص كرد. اين نقشه نشان 
مي دهد كه رنگ قرمز آن نشان دهنده مناطقي است كه 
ميزان مصرف برقشان به بيش از حد مجاز رسيده است. از 
اين رو ضروري است ساكنان اين نواحي با كاهش حداقل 
10 درصد از برق مصرفي خود شرايط را براي تداوم تأمين 
برق پايدار در اين بخش ها امكان پذير كنند. در اين نقشه 
كه ساعتي پيش به روز شده است، رنگ زرد، نشان دهنده 
مناطقي اس��ت كه مصرف برق آنها رو به افزايش اس��ت. 
هم اكنون خراسان رضوي، شمال كرمان، استان اصفهان، 
بوشهر، همدان، قزوين و آذربايجان شرقي در محدوده زرد 
و هشدار قرار دارند. مش��تركان در اين مناطق مي توانند 
با كاهش حداق��ل 5 درصد از ميزان ب��رق مصرفي خود، 
در وضعيت س��بز و پايدار قرار گيرند. نقاط سبز در نقشه 
اس��تان هايي را با مصرف متعادل و عادي نشان مي دهد 
و بيانگر آن است كه مش��تركان در اين مناطق با صنعت 
برق همكاري بيش��تري دارند. مشتركان مي توانند براي 

كاهش ميزان مصرف برق در پيك روزانه كه از ساعت 12 
تا 16 تعيين شده است از دور كند كولرهاي آبي استفاده، 
كولرهاي گازي و ساير وسايل سرمايشي را روي درجه 24 
تنظيم كنند. همچنين مشتركان با استفاده نكردن همزمان 

از وس��ايل برقي پرمصرف مانند اتو، جارو برقي، ماش��ين 
ظرفشويي و لباسشويي در ساعت هاي مذكور يا انتقال آن 
به ساعت هاي پاياني شب يا اوايل صبح، مي توانند در كاهش 

مصرف برق نقش بسزايي داشته باشند.
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اعلام شرايط دريافت قبوض 
الكترونيكي برق

توانير|  معاون هماهنگي توزيع شركت توانير گفت: 
تمامي مشتركان در سراسر كشور مي توانند از طريق 
ارسال *1* شناسه قبض# به شماره 20001521 
شماره خود را در س��امانه مربوطه ثبت و پس از اين 

قبوض خود را به صورت الكترونيكي دريافت كنند.
غلامعلي رخشاني مهر با تاكيد بر اينكه وزارت نيرو در 
پي تحول ديجيتال است، عنوان كرد: برنامه حذف 
قبوض كاغذي برق از دو ماه پيش بطور همزمان در 
سراسر كشور آغاز شده است و براساس برنامه ريزي 
صورت گرفت��ه از ابتداي مهرم��اه ديگر هيچ قبض 
كاغذي برق در كشور توزيع نخواهد شد. وي با اشاره 
به اينكه شماره تلفن هاي همراه مشتركان به منظور 
ارس��ال اطلاعات قبوض در حال جمع آوري است، 
گفت: پس از تكميل اين فرايند اطلاعات اوليه همچون 
صورت حساب، نحوه و زمان پرداخت و... براي تلفن 

همراه مشتركان ارسال خواهد شد. 

 روند صعودي مصرف برق
با بالا رفتن دما

ايلنا| سخنگوي صنعت برق اعلام كرد: گزارش هاي 
هواشناس��ي نش��انگر افزايش دماي هوا در هفته 
جاري است كه براساس همين يافته ها، پيش بيني 
مي كنيم با افزايش مصرف برق در طي روز هاي 3 و 
4 تيرماه، اين ميزان از مرز 56 هزار مگاوات هم فراتر 
برود. به گفته مصطفي رجبي مشهدي، روز يك شنبه 
مصرف برق از م��رز 55 هزار م��گاوات فراتر رفت. 
س��خنگوي صنعت برق با درخواست از مشتركان 
براي همراهي با مجموعه صنعت برق گفت: از همه 
هموطنان درخواس��ت مي كنيم كه در ساعات 12 
تا 16 براي كاهش مصرف خود اقدام كنند. رجبي 
مشهدي درخصوص راهكارهاي كاهش مصرف برق 
نيز اظهار داشت: از جمله راهكارهاي ساده مي توان 
بهره گيري از نور طبيعي روز، استفاده از سرعت كند 
كولرها آبي و تنظيم كولرهاي گازي روي 25 درجه 
اشاره كرد كه تاثير بس��زايي در كاهش مصرف در 

ساعات اوج بار خواهد داشت.

 شفافيت سازي مرز »آرامكو«
 با دولت عربستان

ايسنا| ش��ركت آرامكوي س��عودي كه براي 
عرضه عمومي س��هام خود برنامه ريزي كرده و 
در اين راستا بايد مرزهاي ميان آرامكو و دولت را 
شفاف سازي كند، ظاهراً براي كاهش هزينه در 
وزارت نفت گام برداشته است. روزنامه فايننشيال 
تايمز به نقل از منابع آگاه سعودي نوشت: يكي از 
مسائل حساس و مهم، عادت آرامكو به پرداخت 
هزينه ه��اي وزارت نفت از جمل��ه اقامت خالد 
الفالح، وزير انرژي در هتل هاي لوكس و استفاده 
از جت هاي ش��ركت اس��ت. چهار منبع آگاه به 
فايننشيال تايمز گفته اند اين امر ممكن است به 
كناره گيري الفالح از سمت رياست هيات مديره 
آرامكوي سعودي منجر شود. يكي از اين منابع 
گفته اس��ت اين هزينه ها سال ها از سوي آرامكو 
پنهان شده بودند. زماني كه آرامكو 12 ميليارد 
دلار اوراق قرضه را به بازار عرضه كرد، فاش كرد 
كه خدمات مختلفي براي دولت عربستان فراهم 
كرده كه هزينه اين خدمات جبران نشده است. 

مناقصه گذار : شرکت فولاد خوزستان
شرح مناقصه : بازسازی  خودرو  VOLVO FM9 آتش نشانی

نوع مناقصه : عمومی يک مرحله ای
مدت زمان : 3  ماه

مهلت اعلام آمادگی : تا پايان وقت اداری روزچهارشنبه مورخ 1398/04/19 )با ارسال ايميل به نشانی زير(
 داوطلبان شرکت در مناقصه با مراجعه به وبسايت WWW.ksc.ir منوی مديريت خريد و تامين کنندگان ، ضمن ثبت نام و درج کليه اطلاعات عمومی 

و تکميلی خود، مستندات و مدارک لازم را پيوست نمايند .
 دريافت اسناد مناقصه )پس از تائيد واحد ارزيابی تامين کنندگان( از تاريخ 1398/04/23 به مدت دو روز در قبال ارائه اصل رسيد واريز مبلغ 500/000ريال 

)غير قابل استرداد(  در وجه شرکت فولاد خوزستان 
 تاريخ تحويل پيشنهادات: روز دوشنبه مورخ 1398/05/07 

تاريخ گشايش پاکات پيشنهاد قيمت / فنی : روز سه شنبه مورخ 1398/05/08 
مبلغ تضمين شرکت در مناقصه : 170،000،000 ريال

نوع تضمين : 1( ضمانتنامه معتبر بانکی 2( چک تضمينی و يا واريز مبلغ در وجه شرکت فولاد خوزستان
 3( انجام بلوکه مالی از مطالبات شرکت کننده نزد فولاد خوزستان

شماره حساب واريز وجه :
 الف ( حساب سپهر 0100304453001 بانک صادرات شعبه مجتمع فولاد اهواز کد 3882 

ب ( حساب سيبا 0102513186002 بانک ملی شعبه مجتمع فولاد اهواز کد 6532
نشانی شرکت : اهواز - کيلومتر 10 جاده اهواز بندر امام، شرکت فولاد خوزستان ، مديريت : خريد خدمات و قراردادها

M.GHASHGHAIE@KSC.IR  کارشناس : محسن قشقايی     تلفن:6417-3213-61-98+ ايميل  

نوبت اول

روابط عمومی شرکت فولاد خوزستان

آگهی تجديد مناقصه عمومی يک مرحله ای 
شماره:  52402251

روابط عمومي  شرکت پالايش گاز شهيد هاشمی نژاد

1- شماره و موضوع مناقصه: مناقصه شماره 980053 )ايجاد و نگهداري فضاي سبز پالايشگاه و اداره پشتيباني مشهد براي مدت دو سال(
2- نام و نشاني مناقصه گزار: استان خراسان رضوي–كيلومتر 165 جاده مشهد/سرخس-شركت پالايش گاز شهيد هاشمي نژاد.

3- شرايط مناقصه گر: كليه شركت هاي داراي گواهينامه صلاحيت اداره كار و رفاه اجتماعي دركد فعاليت نگهداري و خدمات فضاي سبز .
4- مهلت و آدرس دريافت اس�ناد: حداکثر تا ساعت 14 مورخ 98/04/19 ، متقاضيان می توانند به صورت حضوری با در دست داشتن درخواست كتبي جهت دريافت اسناد مناقصه 
به آدرس : مش�هد-خيابان آبکوه- نبش دانشسرای شمالی- شماره 255-واحد امور قراردادها مراجعه نمايند و يا درخواست کتبی خود را جهت شرکت در مناقصه به شماره نمابر 
37285047-051 ارسال نمايند، در اين صورت اسناد مناقصه به آدرس اين متقاضيان ارسال خواهد  گرديد. متقاضيان بعد از دريافت اسناد مناقصه مي بايست حداكثر تا ساعت 14  
مورخ 98/05/08 پيشنهاد خود را تكميل و به صورت لاك و مهر شده به آدرس اعلام شده فوق تحويل دهند و يا چنانچه در نظر است پاكت پيشنهادي به وسيله ي پست سفارشي  
ارسال گردد، مي بايست زمان لازم جهت پست رساني توسط مناقصه گران در نظر گرفته شود، در هر صورت به پاكت هاي پيشنهادي كه بعد از ساعت اعلام شده تسليم گردند، ترتيب 

اثر داده نخواهد شد و پس از برگزاري جلسه ي كميسيون مناقصات و ثبت موضوع در صورتجلسه، پيشنهادهاي مذكور ناگشوده به متقاضيان عودت خواهد گرديد.
5 - ميزان و نوع تضمين شركت در مناقصه:  مبلغ 3.250.000.000 ريال )سه ميليارد و دويست  و پنجاه  ميليون ريال( از انواع تضامين مجاز اعلام شده در آيين نامه تضمين معاملات 

دولتي مي باشد.
6- زمان گشايش پاكت ها: پاكت هاي مناقصه راس ساعت 10:30 مورخ 98/05/09 در حضور پيشنهاد دهندگان و با حداقل 3 پيشنهاد قيمت گشايش خواهد يافت.

در صورت نياز به دريافت اطلاعات بيشتر به سايت شركت پالايش گازشهيد هاشمي نژاد به آدرس  WWW.Nigc-khangiran.ir مراجعه فرماييد. 

 فراخوان مناقصه عمومي
)يك مرحله اي(

نوبت اول
شماره مجوز: 1398.1922

شركت ملي گاز ايران
شركت پالايش گاز شهيد هاشمي نژاد 

)S.G.P.C(

  تحليلگ�ران يك�ي از دلايل اينكه ب�ازار نفت 
واكنش هاي چندان هيجاني در وضع فعلي نشان 
نمي دهد را اطمينان بازار از جريان داشتن صادرات 
نفت خام ايران تلقي مي كنن�د. بازار نفت خام در 
هفته هاي اخير با چند حادثه در خليج فارس كه 

حدود يك س�وم كل ذخاير نفت خام جهان را در 
خود جاي داده است روبرو شد. در تازه ترين آنها 29 
خرداد ماه اعلام شد يك موشك به منطقه برجسيا 
در بصره عراق كه عنوان شده محل اقامت كاركنان 
خارجي نفتي اين ش�ركت اس�ت اصابت كرد و 3 

كارگر را مجروح كرده است. در ادامه از سوي يك 
وب سايت نزديك به عربستان عنوان شد كه اين 
محل در واقع منطقه اقامت نيروهاي خارجي صنعت 
نفت ع�راق از جمله كاركنان ش�ركت امريكايي 

اكسون موبيل، كارفرماي قرنه غربي 1 بوده است.

برش
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تعقيبكيفريتحريمهايامريكادرديوانكيفريبينالمللي

جنگ حقوقي ايران و امريكا در لاهه

عطوان: امريكا بازيچه عربستان و اسراييل شده است

دكتر محمد هادي ذاكرحسين|
 پژوهش�گر حقوق كيفري بين المللي در »مركز 

حقوق بين الملل« دانشگاه آمستردام هلند|
ديپلماسي ايراني|

۲۷ اس��فند ماه و در حاشيه آخرين جلسه هيات  دولت 
در س��ال ۱۳۹۷ رييس جمهور از موظف شدن معاون 
حقوقي رييس جمهوري، وزير دادگستري و وزير امور 
خارجه براي تهيه و تدوين ش��كواييه اي عليه طراحان 
و مجريان »تحريم هاي امريكا« به عنوان »جرايم عليه 
بشريت« براي طرح در يك دادگاه صالح خبر داد. پيش 
از آن نيز، وزير امور خارجه در چند نوبت، در توييت هاي 
خود به »جنايت عليه بشريت« بودن تحريم هاي امريكا 
عليه مردم ايران اش��اره كرده بود. اين ن��وع رويكرد به 
تحريم هاي امريكا و مطالبه تعقيب كيفري آنها، پرسش 
مهمي را اقامه مي كند كه پاس��خ دهي به آن در تعيين 
گام هايي كه دستگاه سياست خارجي ايران در مقابله 
حقوقي با تحريم ها بايد بردارد ضروري است. اين پرسش 
چيزي نيست جز امكان سنجي تعقيب كيفري تحريم ها 
در سطح بين الملل؛ از يك سو بايد احراز شود تحريم هاي 
امريكا منطبق با كدام عنوان مجرمانه بين المللي است و از 
سوي ديگر بايد مشخص شود كه كدام مرجع بين المللي، 
صالح به رسيدگي به اين عنوان اتهامي است.  دكتريني 
كه همواره از س��وي صاح��ب اين قلم م��ورد توصيه و 
پيش��نهاد بوده »جنگ حقوقي« است؛ يعني استفاده 
حداكثري از ظرفيت ها و مكانيسم هاي حقوق بين الملل 
براي مقابله حقوقي با خصم در س��طح بين الملل؛ عدم 

توجه به اين حوزه يك فرصت سوزي آشكار است. 
جمهوري اسلامي ايران، پيش از اين، با طرح شكايت 
عليه دول��ت »ايالات متح��ده امريكا« ن��زد »ديوان 
بين المللي دادگس��تري« در لاهه هلند، وارد كارزار و 
»جنگ حقوقي« عليه »جنگ اقتصادي« امريكا عليه 
ايران شده است. در اين دعوا، دولت ايران لغو تحريم هاي 
تعليق شده پس از »برجام« و بازگردانده شدن آنها از 
س��وي دولت ترامپ را ناقض »عهدنامه مودت، روابط 
تجاري و حقوق كنسولي« منعقد شده در سال ۱۹55 
ميلادي بين ايران و امريكا قلمداد كرده است. اين دعوا 
البته ناظر به »مسووليت بين المللي« دولت امريكا به 
واسطه تخلف برخاسته از نقض مفاد »عهدنامه مودت« 
اس��ت، كه كماكان در جريان اس��ت. در سال ۲۰۱۸ 
ميلادي، متعاقب درخواس��ت دولت ايران، دادرسان 
ديوان بين المللي دادگس��تري با صدور يك »دستور 
موقت« امري��كا را ملزم كردند تا تمام موانع موجود در 
مس��ير صدور دارو و تجهيزات پزشكي، محموله هاي 
خوراكي و كشاورزي، و همچنين لوازم لازم جهت ايمني 

صنعت هوايي ايران را مرتفع كند. 
اين دعوا، يك اقدام لازم اما ناكافي بوده است. در مقابله 
با تحريم ها بايد از تمام ابزارهاي موجود اس��تفاده كرد. 
سياست و خط مشي امريكا، »فشار حداكثري« به ايران 
است. در دفع اين فشار، بايد از ظرفيت و توان حداكثري 

استفاده كرد تا پاسخي مناسب و متناسب داده شود.
دعواي اقامه ش��ده در لاهه منصرف از »مس��ووليت 
كيفري« طراحان و آمران و مجريان تحريم اس��ت به 
خصوص كه مس��ووليت كيفري اش��خاص حقوقي و 
از جمله دولت ها در حق��وق بين الملل مورد پذيرش 
واقع نش��ده اس��ت. در مقابل، در نظام عدالت كيفري 
بين المللي، تعقيب كيفري مبتني بر مسووليت كيفري 
فردي مباش��ران، طراحان و آمران يك جنايت است و 
گامي براي پايان دادن به »بي كيفرماني« ايشان خواهد 
بود. اكنون با توجه به تداوم و ش��دت يافتن تحريم ها 
و آشكار ش��دن عواقب و آثار سوء انس��اني آن، به نظر 
مي رس��د كارزار حقوقي عليه امريكا با گش��ودن يك 
جبهه جديد بايد تقويت شود. اين اقدام جديد، پيگرد و 
»تعقيب كيفري« تحريم ها به مثابه رفتار سازنده جرايم 
بين المللي است.  تعقيب كيفري تحريم ها جايگزيني 
ب��راي اقدامات انجام ش��ده و مطالبه گري نس��بت به 
مسووليت مدني ناشي از خسارت هاي تحريم نيست، 
بلكه بايد به عنوان مكمل ساير اقدامات در نظر گرفته 
ش��ود تا از آثار مثبت آن در جنگ حقوقي عليه امريكا 

بهره مند شد. 
به رسميت شناختن تحريم ها به مثابه يك جرم و جنايت 
بين المللي عليه مردم و »شهروندان غير نظامي« ايراني، 
در شناساندن ماهيت تحريم ها نزد افكار عمومي جهان 
نقش موثرتري از تعري��ف تحريم ها به مثابه نقض يك 
معاهده دوجانبه كهن خواهد داش��ت كه امريكا خروج 

خود از آن را نيز اعلام كرده است. 
تعقيب كيفري تحريم ها اقدامي است كه در ثبت و ضبط 
حقيقت و جلوگيري از انكار آن از يك سو، و صدا بخشيدن 
به قربانيان بي صداي اين جنايت از سوي ديگر ضروري 
مي نمايد. از اين رو تعقيب كيفري تحريم ها به آثار اين 

رفتار نه از منظر روابط بين الدولي بلكه از منظر انساني 
مي نگرد و آن را به عنوان رفتاري كه عليه مردم و ملت و نه 

دولت هدف گيري شده است معرفي مي كند.

  ۱. دادگاه صالح بين المللي: 
»ديوان كيفري بين المللي« مرجع صالح براي تحت 
تعقيب قرار دادن تحريم هاي امريكا عليه ايران است. 
ديوان كيفري بين المللي كه مورد پيش��نهاد اس��ت 
متفاوت از ديوان بين المللي دادگس��تري است كه در 
حال حاضر به پرونده عهدنامه مودت مي پردازد. ديوان 
بين المللي دادگستري ركن فرعي و قضايي سازمان ملل 
متحد محسوب مي شود كه به دعاوي ما بين دولت ها 
مي پردازد. ديوان كيفري بين المللي كه آن نيز در لاهه 
هلند مستقر است سازمان بين المللي مستقل از سازمان 
ملل بوده كه صلاحيتش مح��دود به تعقيب كيفري 
اش��خاص حقيقي مرتكب جرايم بين المللي اس��ت. 
صلاحيت ديوان كيفري بين الملل��ي در غير از موارد 
»ارجاع ش��وراي امنيت« سازمان ملل متحد محدود 
اس��ت به جرايم ارتكاب يافته در قلمروي س��رزميني 
دولت هاي عضو يا توس��ط اتباع اين دولت ها. نه ايران 
و نه امريكا هيچ كدام عضو ديوان نيس��تند. جمهوري 
اسلامي ايران تنها »اساسنامه رم«، سند موسس ديوان، 
را امضا كرده ليكن آن را تاكنون به تصويب نرسانده و به 
عضويت آن درنيامده است.  با اين حال بند سوم ماده 
۱۲ اساسنامه رم اختياري را پيش بيني كرده است كه 
بر اساس آن يك دولت غير عضو مانند ايران مي تواند 
صلاحيت ديوان را به صورت »موردي« بپذيرد. با اين 
پذيرش صلاحيت ديوان نسبت به جرايم ارتكاب يافته 
در قلمروي سرزميني آن دولت تعميم يافته و ديوان 

مي تواند نسبت به تحقيق و تعقيب آنها اقدام كند.
در اعمال »صلاحيت س��رزميني« در دي��وان، تابعيت 
مرتكبان جرم مدخليتي ن��دارد و جرايم ارتكاب يافته 
از س��وي غير اعضا نيز مورد رس��يدگي واقع مي ش��ود. 
بنابراي��ن، علي رغم عدم عضويت امري��كا در ديوان، در 
ص��ورت اثبات جنايت عليه بش��ريت ب��ودن تحريم ها 
اتباع امريكايي مسوول در اين مورد مشمول صلاحيت 
دي��وان خواهن��د ب��ود. در وضعيت افغانس��تان نيز كه 
نزد دي��وان كيف��ري بين الملل��ي مطرح بوده اس��ت، 
 اتهام هاي��ي متوج��ه اتب��اع امريكايي ش��ده ب��ود كه 
علي رغم غير عضو بودن دولت امريكا مشمول صلاحيت 
ديوان ق��رار گرفته ب��ود. حدود صلاحيت س��رزميني 
دي��وان نيز مح��دود به جرايمي نيس��ت ك��ه تماما در 
قلمروي س��رزميني يك دولت واقع ش��ده باشد. بنابر 
موازي��ن حقوق كيفري، در صورتي كه بخش��ي از جرم 
و يا اث��ر آن در قلمرو س��رزميني يك كش��ور هم واقع 
شده باش��د مشمول صلاحيت س��رزميني بوده و قابل 
 تعقيب خواهد بود. در م��ورد تحريم ها نيز هرچند آغاز 
محدود سازي ها و تحريم ها بيرون از مرزهاي ايران است 
اما به اين دليل كه اثر تخريبي و غير انساني آن در داخل 
مرزها تحقق يافته است مشمول صلاحيت سرزميني 
ديوان خواهد بود. اين تفسير موسع از حدود سرزميني 
در »وضعيت ميانمار« نزد ديوان نيز مورد تاييد و تاكيد 
قرار گرفته است. برخلاف دولت هايي كه به عضويت ديوان 
در مي آيند، دولت ه��اي غيرعضوي كه تنها صلاحيت 

م��وردي ديوان را مي پذيرن��د داراي امتياز و اختياراتي 
در تحديد صلاحيت ديوان هستند. اول از حيث زماني 
دولت پذيرنده مي تواند صلاحيت ديوان را تنها در يك 
بازه زماني خاص بپذي��رد. دوم و مهم تر از آن صلاحيت 
زمينه اي ديوان نيز قابل تحديد اس��ت. دولت پذيرنده، 
برخلاف دولت عضو، مي تواند تنها صلاحيت ديوان نسبت 
به يك وضعيت، قضيه و بحران خاص را بپذيرد و مانع از 
اعمال صلاحيت ديوان نسبت به جرايم احتمالي ديگر 
در قلمروي سرزميني اش بگردد. هرچند تفسير و نظر 
مخالفي نيز وجود دارد، ليكن آنچه مستدل تر و مستندتر 
اس��ت اختيارمندي دولت غير عضو در محدود س��ازي 

چارچوب صلاحيتي ديوان است. 
از اين رو، اين نگراني كه ب��ا پذيرش صلاحيت موردي، 
دولت ايران به صورت كامل مشمول صلاحيت ديوان شده 
و در نتيجه ديوان مي تواند راسا يا با ارجاع دولت هاي ديگر 
عليه رفتارهاي ارتكابي دولت ايران به عنوان جرايم جنگي 
و مانند آن اقدام و ورود كند بي جهت خواهد بود. چراكه 
بنابر موازين حقوقي ديوان ايران مي تواند تنها صلاحيت 
ديوان نسبت به يك وضعيت خاص، در اينجا تحريم هاي 
امريكا، و لاغير را آن هم در يك بازه زماني و مكاني خاص 

و محدود ، در صورت صلاحديد، بپذيرد. 

ب��ا توديع اعلاميه پذيرش موردي از س��وي يك دولت، 
دادستان ديوان ملزم به آغاز »ارزيابي مقدماتي« است. 
ارزياب��ي مقدماتي يكي از مراحل پيش از دادرس��ي در 
ديوان است و فرآيندي است كه پيش از آغاز تحقيقات 
دادس��تان انجام مي پذيرد. در فرآيند ارزيابي مقدماتي 
دادس��تان ديوان بايد با استفاده از منابع اطلاعاتي خود 
اقدام به گردآوري ادله در تاييد يا رد ادعاهاي وارد شده 
بنمايد. از اين رو اثر خودكار و فوري اعلام پذيرش موردي 
از سوي ديوان آغاز ارزيابي مقدماتي و در دستور كار قرار 
گرفتن وضعيت تحريم هاست كه مي تواند از همان ابتدا 
فشار بر امريكا را مضاعف و امريكا را در عرصه بين المللي 
و جنگ حقوقي با چالش جديدي مواجه كند. بيان اين 
نكته خالي از فايده نيست كه در حال حاضر رابطه ديوان و 
امريكا به شدت به دليل ورود ديوان به وضعيت افغانستان 
كه دربردارنده جرايم جنگي نيروهاي نظامي و اطلاعاتي 
امريكاست ستيزنده است. امريكا ديوان را تهديد به اقدام 
و پاسخ كوبنده كرده كه خود در تصميم دادرسان ديوان 
در بستن وضعيت افغانس��تان و عدم اجازه به دادستان 

براي ادامه تحقيقات موثر بوده است. در اين زمينه و زمانه، 
گشودن پرونده اي ديگر عليه امريكا احتمالا مورد اقبال 

دادستاني ديوان هم خواهد بود.
در مرحله ارزيابي مقدماتي صلاحيت ديوان، قابل پذيرش 
بودن آن )ش��دت مندي جرايم( و نفع عدالت )اثر اقدام 
ديوان بر قربانيان( مورد ارزيابي واقع مي ش��ود. هرچند 
ارزيابي مقدماتي بر اس��اس اطلاعات دريافتي از سوي 
دولت ها يا كنشگران غيردولتي آغاز مي شود اما تكميل 
اين اطلاعات ديگر وظيفه دادستاني ديوان خواهد بود و 
بار آن بر عهده دادستاني است. فرآيند ارزيابي مقدماتي 
كه البته مي تواند زمان بر باشد، يك آستانه اثباتي پايين 
دارد و آن وجود »مبناي معقول« است. صرف اينكه اين 
احتمال وجود داشته باشد كه تحريم هاي امريكا جرايم 
عليه بشريت هستند، حتي اگر احتمال مخالف آن نيز 
وجود داشته باش��د و هر دو احتمال معقول هم باشند، 
مبناي لازم براي آغاز تحقيقات كامل را فراهم مي آورد و 
دادستان ديوان را ملزم مي كند از دادرسان شعبه پيش 
دادرسي ديوان خواس��تار آغاز فرآيند تحقيقات كامل 
باشد كه منتهي به شناسايي مرتكبان و تحت تعقيب قرار 
دادن آنها خواهد شد. با پذيرش صلاحيت ديوان، دولت 
ايران متعهد و ملزم به همكاري با ديوان به خصوص در 
ارايه اطلاعات براي اثبات جرائمي است كه دولت ايران 
ادعا دارد تحريم ها منجر به آن ش��ده است. البته در اين 
جا دولت ايران مي تواند خواس��تار محرمانگي اطلاعات 
به دليل تاثير آن بر امنيت ملي شده و ديوان نيز ملزم به 
رعايت آن خواهد بود. از اين رو اين دسته از اطلاعات حتي 

در اختيار متهمان نيز قرار نمي گيرد. 

  ۲. تحريم ها به مثابه جرايم عليه بشريت: 
اكنون نوبت آن است كه بررسي شود آيا تحريم ها از حيث 
ماهوي نيز مجرمانه قلمداد مي شوند و داخل در صلاحيت 
موضوعي ديوان خواهند بود يا خير. نفس تحريم ها حتي 
اگر به صورت يكجانبه باشد نه عمل مجرمانه است و نه 
آنكه تخلف بين المللي محس��وب مي شود. اين آثار غير 
انساني تحريم ها بر جمعيت غير نظامي و اطلاع مندي از 
آن است كه مي تواند بخشي از تحريم ها را صبغه كيفري 
ببخشد. از اين منظر، اگر تحريم هاي ايالات متحده امريكا 
منتهي به محروم شدن مردم ايران از حقوق بنيادين خود 
شده باشد و يا آنكه منجر به تحميل رنج شديد و يا خسارت 
به سلامت مردم شده باشد مي تواند تحت عنوان »جرايم 
عليه بش��ريت« از رهگذر ارتكاب »ساير رفتارهاي غير 
انس��اني« جرم انگاري شده در اساسنامه ديوان كيفري 

بين  المللي تحت تعقيب قرار بگيرد. 

  ۲.۱. عنصر زمينه اي جرايم عليه بشريت: 
»جرايم عليه بشريت«، در كنار جرايم جنگي و جرم نسل 
كشي و تجاوز نظامي در عداد جرايم داخل در صلاحيت 
ديوان كيفري بين المللي اس��ت. جرايم عليه بش��ريت 
برخلاف جرايم جنگي، »جرايم زمان صلح« هس��تند؛ 
يعني حتي در نبود يك مخاصمه مسلحانه هم قابل تحقق 
و تعقيب هستند. آنگونه كه در ماده ۷ اساسنامه رم، تعريف 
شده جرايم عليه بشريت داراي دو عنصر سازنده است. اول 
زمينه و شرايطي كه در بستر آنها اين جرايم واقع مي شوند 
و دوم رفتارهاي مجرمانه و مصاديقي كه در اين بستر به 

وقوع مي پيوندند و جنايت عليه بشريت را به عنوان يك 
مفهوم عام شكل مي دهند. عنصر زمينه اي جرايم عليه 
بشريت عبارت است از يك حمله )غير نظامي(، پويش 
و سلسله اي از اقدامات »گسترده« و يا »نظام مند« عليه 
يك جمعيت غير نظامي كه در راستاي يك »خط مشي« 
و سياست دولتي يا سازماني باشد. سلسله تحريم هاي 
مستمر امريكا عليه ايران و تنگ تر كردن فزاينده موارد 
تحريمي كه آثار آن جمعيت غير نظامي ايران را هدف 
گرفته اقدامي گسترده )در پرتو آثار آن( و سازمان يافته 
)با عنايت به دخيل بودن قواي مقننه و مجريه امريكا در 
وضع متعدد تحريم ها( است كه مي تواند در راستاي يك 
خط مشي و سياست دولتي مبني بر ايجاد فشار بر مردم 
ايران براي تغيير رفتار نظام سياسي ايران تفسير شود. 
در رويه قضايي ديوان، چنين خط مش��ي اي لزوما يك 
سياست رسمي و مصوب و بيروني نيست. بلكه از مجموع 
شرايط پيراموني و تكرار استمرار و آثار يك رفتار مي توان 
به تبعيت آن از يك خط مشي و سياست واحد پي برد. 
اظه��ارات مقامات امريكا در م��ورد تحريم ها و پذيرش 
هدف قرار گرفتن مردم عادي در اجراي آن خود مي تواند 
حكايت از وجود چنين خط مشي و سياستي باشد. يعني 
»فشار حداكثري« بر مردم ايران براي وادار كردن ايشان 

به فشار آوردن بر دولت و نظام جهت تغيير رفتار.

  ۲.۲. رفتارهاي سازنده جرايم عليه بشريت: 
در ميان فهرست رفتارهاي سازنده جرايم عليه بشريت 
مندرج در ماده ۷ اساسنامه رم، يك عنوان بيش از ساير 
عناوين قابليت انطباق با جرم انگاري آثار غير انس��اني 
تحريم هاي امريكا دارد. و آن بند »كا« اساس��نامه است 
تحت عنوان س��اير رفتارهاي غير انساني كه موجبات 
وارد آمدن رنج شديد و يا خسارت به سلامت فيزيكي و يا 
رواني جمعيت غير نظامي بشود. در اساسنامه رم، فهرست 
رفتارهاي سازنده جرايم عليه بشريت غير حصري است و 
تمام رفتارها و اقداماتي كه در اساسنامه از آنها نامي نرفته 
است ليكن همان آثار س��وء را دارند نيز شامل شود. اين 
رفتارهاي غير انساني مي تواند اقداماتي باشند كه عاري 
از عنصر خشونت هستند، مانند جرم »آپارتايد« كه به 
صورت صريح در عداد جرايم عليه بشريت آمده و تنها يك 
سياست و خط مشي مبتني بر محروم سازي جمعيتي 
از حقوق خود است كه با ماهيت تحريم ها و جرم تعقيب 
و ايذا شباهت هايي دارد. از اين منظر تحريم هاي امريكا 
مي تواند مصداق بارزي براي اين بند متمم باشد.  بنابراين، 
تاثيرات تحريم ها بر ح��وزه درمان و تهديداتي كه براي 
سلامت بيماران ايجاد كرده در كنار رنج ها و مشقت هاي 
ديگر كه به واسطه تحريم ها براي تمام يا بخشي از مردم 
ايران ايجاد و يا تش��ديد شده اس��ت، در صورت اثبات، 
مي تواند تحريم ها را مصداقي از جرايم عليه بشريت كند.

  ۲.3. عنصر معنوي
براي اثبات جنايت عليه بش��ريت بودن آثار انس��اني 
تحريم ها بايد احراز شود كه هدف قرار دادن جمعيت 
غير نظامي ايران و تحميل رنج به ايش��ان و يا آسيب 
رساندن به س��لامت ايشان يا مورد قصد جدي آمران، 
مجري��ان و طراحان تحريم ها بوده و ي��ا كه بنابر ماده 
۳۰ اساس��نامه رم اين اطلاع و آگاهي وجود داشته كه 
تحريم ها با توجه به فراگيري و همه جانبه بودنشان و 
همچنين همراهي اشخاص و كشورهاي مختلف در 
اجراي آن براي مصون ماندن از اقدامات تنبيهي امريكا 
در عمل به اثر سوء انساني مي انجاميده است. بنابراين 
حتي اگر آن آس��يب و نتيجه مورد قص��د اوليه نبوده 
باشد اما در شرايط عادي منتهي به آن مي شده عنصر 
معنوي لازم براي ارتكاب جرايم عليه بشريت محقق 
خواهد بود. در اينجا هم اقدام مس��تقيم آسيب رسان 
امريكا موثر اس��ت و هم عدم اقدام امريكا براي زدودن 

آثار عملي تحريم ها.
بنابرآنچه گفته ش��د، تحريم هاي امريكا در صورتي كه 
داده هاي موجود اثبات كننده اثر تخريبي و س��وء آنها 
بر حوزه سلامت باشد و مستقيم يا غير مستقيم سبب 
كمبود داروه��اي لازم و تجهيزات پزش��كي مورد نياز 
در داخل ايران ش��ده باشد به مثابه جرايم عليه بشريت 
قابل تعري��ف و تعقيب خواهد بود. آنچ��ه اهميت دارد 
اين اس��ت كه عزم ملي جزم شود تا آثار سوء تحريم كه 
در سخن از آن بسيار گفته مي ش��ود، به صورت علمي 
و عملي گردآوري و تحليل ش��ود. همچنين، تجهيز و 
 تكميل زرادخانه حقوقي ايران در سطح داخلي از رهگذر

 جرم انگاري جرايم بين المللي ش��رط لازم و اوليه براي 
ممكن ساختن تعقيب كيفري تحريم ها در سطح ملي 
اس��ت. فقدان قوانين ش��كلي و ماهوي لازم در اين باره 
موجب شده است كه ايران نتواند در عرصه مقابله با جرايم 

بين المللي در سطح ملي خود كنشگري داشته باشد.

»عبدالباري عطوان« تحليلگر مسائل منطقه نوشت 
كه »دونالد ترامپ« رييس جمهوري امريكا، اين كشور 
را به بازيچه اي براي تامين منافع عربستان و اسراييل 
و ابزار جنگ نيابتي از سوي آنها تبديل كرده و اكنون 
بحران با تهران را طوري مديريت كرده كه امريكا را در 
تنگنا و دام بزرگ و پرهزينه اي براي خود و كل منطقه 

قرار داده است.
به نوش��ته خبر آنلاين، وي روز دوش��نبه در روزنامه 
اينترنتي »رأي اليوم« افزود كه پس از گذشت دو روز 
از انهدام پهپاد »گلوبال هوك« امريكايي توسط ايران، 
»مايك پمپئو« به سوي عربستان و امارات پرواز مي كند 
تا ديدارهاي فوري با مسوولان اين كشورها داشته باشد، 
در حالي كه تنش ها ميان ايران و امريكا تش��ديد شده 
بطوري كه ترامپ در واكنش به حمله ايران به هواپيماي 
امريكايي مدعي شد كه ۱۰ دقيقه پيش از حمله نظامي 

به سه نقطه در ايران از آن منصرف شده است.
دليل اينكه سفر پمپئو ش��امل تل آويو كه ضلع سوم 
ائتلاف بر عليه ايران در منطقه اس��ت، نيست، حضور 
»ج��ان بولتون« مش��اور امني��ت داخل��ي امريكا در 
سرزمين هاي اشغالي به منظور شركت در كنفرانس 
سه جانبه امنيتي ميان امريكا، روسيه و اسراييل است. 
عطوان ادامه داد كه مس��ائلي كه قرار اس��ت پمپئو به 
متحدانش در امارات و عربستان توصيه كند، مشخص 
نيست چه بسا در حال تقسيم وظايف براي شروع جنگ، 
دور جديدي براي باج گيري ميلياردها دلار براي تأمين 
مالي ناوگان و عمليات نظامي امريكا در منطقه يا آماده 
كردن اين كشورها براي بازگشت احتمالي امريكا و ايران 
به ميز مذاكرات ب��ا ميانجي گري هاي علني و پنهاني 
اس��ت؛ همانند حضور »اندرو موريسون« وزير دولت 
انگليس در امور خاورميانه كه ديروز در حالي كه دو روز 

پيش تر از آن مشاور »امانوئل مكرون« رييس جمهوري 
فرانسه در تهران بود، وارد ايران شده است.

به اعتقاد اين تحليلگر از نظر بس��ياري ترامپ در اداره 
بحران با ايران شكست خورده و با انتقادهاي شديدي 
از سوي رسانه ها و مسوولان امريكايي روبرو است و اين 
نشان مي دهد كه رييس جمهوري براي اداره كشور ابر 

قدرتي مانند امريكا مناسب نيست.
يكي از انتقادهايي كه ترامپ با آن روبرو است، اين است 
كه به عروسكي در دستان اسراييل و عربستان تبديل 
شده و اين كشور را به سمت جنگ نيابتي از سوي آنها 
براي تأمين منافع ش��أن مي برد، روزنامه »واشنگتن 
پست« كه طرفدار اين نظريه است، از ترامپ خواست 
كه به عنوان رييس جمهوري امريكا منافع واشنگتن و 
نه رياض و تل آويو را در اولويت قرار دهد. وي افزود كه 
ترامپ همچنان سريالي در حال دروغ گويي و تهديد 

است كه آخرين آن تهديد حمله سايبري به سامانه هاي 
دفاع موشكي ايران و فلج كردن آنها است، اما اين دروغ ها 
مورد تمسخر قرار گرفت كه اگر امريكا اين قدرت را دارد 
چرا تاكنون براي از دور خارج كردن موشك هاي ايران 
انجام نداده و باعث ش��د تا هواپيماي بدون سرنشين 
آن ساقط ش��ود. از سوي ديگر ايران ارتش الكترونيك 
سرسختي دارد كه حملاتي حتي به رايانه هاي وزارت 
دفاع امريكا )پنتاگون( و بان��ك مركزي امريكا انجام 
داده اند و همين نيروها توانايي مقابله با هرگونه حمله اي 

را نيز دارند.
عطوان اضافه كرد: بولتون در كنفرانس مطبوعاتي در 
كنار »بنيامين نتانياهو« نخست وزير رژيم صهيونيستي 
در تل آويو اعلام كرد ك��ه ترامپ به زودي تحريم هاي 
جديد و س��خت تري عليه ايران اعلام خواهد كرد كه 
اين به معني احتمال شروع جنگ و بسته شدن همه 

درهاي مذاكره است. 
وي نوشت: نيروي نظامي مركزي ايران با سرنگون كردن 
پهپاد امريكايي قصد تأكيد بر اين موضوع را داشت كه در 
صورت نقض حاكميت اين كشور آماده مقابله با هرگونه 
حمله اي است و امكانات لازم براي رويارويي با امريكا را 
داشته و اجازه محاصره ۸۰ ميليون ايراني را نخواهد داد.

تحليلگر مسائل منطقه افزود: ترامپ در دامي افتاده كه 
اسراييل و سعودي ها براي آنها چيده اند و خروج از آن 
براي امريكا چه به صورت مسالمت آميز يا جنگ بسيار 
پرهزينه خواهد بود. جنگ تنها محصور در داخل ايران 
نخواهد بود بلكه ش��عله هاي آن همه منطقه از جمله 
متحدان امريكا را كه بر طبل جنگ مي كوبند، خواهد 
سوزاند و در اين باره آنها بايد از حزب الله و جنبش هاي 
حماس و جهاد اسلامي و نيروهاي رسمي و غير رسمي 

عراق در هراس باشند.

   آنچه اهميت دارد اين است كه عزم ملي 
جزم شود تا آثار سوء تحريم كه در سخن از 
آن بسيار گفته مي شود، به صورت علمي و 
عملي گردآوري و تحليل شود. همچنين، 
تجهيز و تكميل زرادخانه حقوقي ايران در 
سطح داخلي از رهگذر جرم انگاري جرايم 
بين المللي ش�رط لازم و اوليه براي ممكن 
ساختن تعقيب كيفري تحريم ها در سطح 
ملي اس�ت. فقدان قوانين شكلي و ماهوي 
لازم در اين باره موجب شده است كه ايران 
نتواند در عرصه مقابله با جرايم بين المللي 

در سطح ملي خود كنشگري داشته باشد
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پيشنهاد به دولت: گفت وگو 
با مردم

شرايط امروز ايران ايجاب مي كند كه رييس جمهوري 
و ديگر دولتم��ردان با مردم درب��اره موضوعات روز 
كشور همچون »كاهش تعهدات برجامي«، »پرونده 
FATF«، »تنش ميان ايران و امريكا« و »مشكلات 
موجود در بازار ارز« و... سخن بگويند و در گفت وگو با 
اصجاب رسانه پاسخگوي ابهام ها باشند . به گزارش 
ايرنا، دولتمردان و به خصوص »حس��ن روحاني« 
رييس جمهوري اسلامي ايران، در طول سال هاي 
گذشته، در زمان هاي مقتضي از طريق خبرنگاران 
و رس��انه ملي به گفت  و گ��و با مردم نشس��ته اند. 
گفت وگوي مستقيم رييس جمهوري و دولتمردان 
همواره توانسته اس��ت پاسخگوي سوالات اساسي 
مردم باشد و به تعامل هرچه بيشتر دولت و ملت كمك 
كند. شرايط امروز جامعه ايران نيز ايجاب مي كند 
تا رييس جمهوري و دولتمردان ضمن گفت وگو با 
مردم، ابهامات و پرسش هاي مردم را پاسخ گويند و به 
همدلي و همراهي بيشتر جامعه با دولت كمك كنند..

  ضرب الاجل ايران ب�راي اعضاي برجام و 
پرسش هاي مردم

پس از خروج امريكا از برجام و عدم پايبندي اروپا به 
تعهدات خود در چارچوب آن، ايران اعلام كرده است 
كه تعهدات خ��ود در اين توافق نامه را به صورت گام 
به گام كاهش خواهد داد. حال يكي از پرسش ها آن 
است كه كاهش گام به گام تعهدات به چه معنا است؟ 
چرا ايران اين تعهدات را به صورت گام به گام كاهش 
مي دهد و نتيجه اين اقدامات چه خواهد بود. اين در 
حالي است كه برخي كشورها و به ويژه دولت امريكا، 
تلاش دارند تا ش��هروندان ايراني را از كاهش گام به 
گام تعهدات بترسانند. پاسخ به ابهامات، اقدامي است 
براي همراه كردن شهروندان براي اقدامات ايران بر 

طبق برجام.

  گره در پرونده اف اي تي اف
مدت ها اس��ت كه با وجود تصويب و حمايت دولت 
و مجلس از لوايح موس��وم ب��ه اف اي تي اف، به دليل 
مخالفت شوراي نگهبان با اين لوايح، اكنون سرنوشت 
اين لوايح در اختيار » مجمع تش��خيص مصلحت 
نظام« است؛ اما اين مجمع نيز با گذشت چند ماه به 
جمع بندي نهايي خود نرسيده، اين در حالي است كه 
دولت و مجلس همچنان قاطعانه از تصويب اين لوايح 
دفاع مي كنند. در عين حال دولت بارها و بارها نسبت به 
عواقب عدم تصويب اين لوايح ابراز نگراني كرده است. 
به نظر مي رسد وقت آن رسيده باشد كه دولت دست 
به شفاف سازي در اين ارتباط بزند و به صورت ساده 
به مردم بگويد كه اين لوايح چيستند؟ تصويب يا عدم 
تصويب آنها چه پيامدهايي در پي دارند و چرا دولت 
از تصويب اين لوايح دفاع مي كند. دولت درگفت وگو 
با مردم، مي تواند آنها را از واقعيت ها آگاه كند و گامي 

باشد در راستاي گشوده شدن گره اين پرونده.

  تنش ميان ايران و امريكا و موضع رسمي 
نظام 

در حالي كه تنش ميان دولت ايران و امريكا در حال 
افزايش اس��ت، دولت امريكا در اقداماتي تبليغاتي، 
ايران را متهم مي كند كه حاضر به مذاكره نيس��ت؛ 
اين در حالي اس��ت كه دولت امريكا از سويي ديگر 
درصدد تنش آفريني در منطقه اس��ت و به صورت 
پي در پي به دولت ايران اتهاماتي بي اس��اس را وارد 
مي كند. گفت وگوي صريح و بي پرده با مردم و افشاي 
نقشه هاي ش��وم امريكا، مي تواند پاسخي به جنگ 
تبليغاتي دولت امريكا باشد. بايد خطوط قرمز سياست 
خارجي ايران را، به اطلاع عموم برساند و پيام قطعي و 
محكم ايران به پيشنهادات امريكا را بيان دارد. در عين 
حال گفت وگو با مردم و افشاي تلاش هاي پشت پرده 
مقامات امريكا براي مذاكره با ايران، مي توان نقاب از 
چهره دورو و رياكار دولت امريكا بردارد و نشان دهد 
كه مقامات امريكايي تا چه اندازه در تلاشند تا ايران 
پاسخ درخواست هاي مكرر آنها را بدهد؛ اما همان طور 
كه رهبر انقلاب فرموده اند، سياست فعلي ايران، عدم 
مذاكره با دولت ايالات متحده امريكا و ايستادگي در 

برابر خواسته هاي نامشروع آنان است.

  التهاب�ات بازار ارز، مس�كن و خ�ودرو و 
راه هاي برون رفت 

يكي از پرسش هاي اصلي ش��هروندان در روزهاي 
اخير، دلايل گراني قيمت مسكن و خودرو، افزايش 
بهاي طلا و آشفتگي در قيمت ارز است. شهروندان 
به حق اين پرس��ش را دارند كه چ��را وضعيت اين 
بازارها آشفته شده است و اقدامات دولت براي حل 
اين مشكلات چيست؟ آيا تحريم هاي اخير امريكا 
 دليل اين آشفتگي هستند يا آنكه مشكل در برخي

 كم كاري ها و ناكارآمدي ها اس��ت؟ بايد مقام هاي 
مربوط با مردم درباره مشكلات فعلي بازار مسكن، 
خودرو، طلا و ارز س��خن گويند و طرح هاي دولت 
در هريك از اين حوزه ها تبيين شود. مردم نيازمند 
پاسخ هايي شفاف  هستند. ترس ها و ترديدها در بازار 
مسكن، ارز، خودرو و طلا باعث ايجاد ركود تورمي در 
اين بازارها شده است. گفت وگو با مردم مي تواند به 
كاهش ترديدها براي ورود به اين بازار موثر واقع شود 
و حتي پاسخ هايي قانع كننده مي تواند باعث كاهش 

نرخ ارز و طلا در بازار شود.

   راه حلي براي تمام فصول
به نظر مي رس��د گفت وگوي بي واسطه با مردم، 
نه فقط براي س��ران قوا، كه براي اعضاي كابينه 
نيز مي تواند راه حلي مفيد و موثر براي كاستن از 
سطح التهابات مردم باشد. گفت وگوي بي واسطه 
مقامات همچ��ون اعضاي كابين��ه، رييس كل 
بانك مركزي، استانداران و ش��هرداران با مردم 
روشي است كه در بس��ياري از نقاط جهان از آن 
براي برقراري ارتباط ميان شهروندان و مقامات 
استفاده مي ش��ود و تجربه اي است آزموده شده 
براي گسترش ارتباطات ميان جامعه و مسوولان.



گزارش 9 مسكن

»تعادل«وضعيتبازارمسكندرفصلاولسال98رابررسيميكند

بازگشت تورم ملك به محدوده تورم عمومي

راهكار تعادل بخشي به بازار مصرفي آپارتمان 

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
بر اساس آخرين آمار به دست آمده از معاملات بازار 
مسكن در بهار 98 حجم فروش املاك مسكوني در 
اين فصل حدود 21 هزار و 200 واحد بود كه نسبت 
به بهار سال 97 حدود 37 درصد كاهش داشته است. 
اما تعداد معاملات مس��كن در شهر تهران در خرداد 
98 حدود 6 هزار بوده كه نس��بت به ارديبهشت 50 
درصد و نسبت به خرداد سال قبل 54 درصد كاهش 
داشته است. متوسط قيمت مسكن در بهار 98 حدود 
12 ميليون و 440 هزار تومان و نس��بت به بهار قبل 

107درصد گران تر شده است.
به گفته كارشناسان حوزه مسكن، كاهش 37 درصدي 
معاملات بهار نسبت به س��ال گذشته و كاهش نرخ 
تورم ملك بيانگر س��ه اتفاق منفي و يك اتفاق مثبت 
است. س��ه رويداد منفي حاصل از تحولات معاملات 
مس��كن ش��امل عقب گرد بخش تقاضاي مصرفي و 
سرمايه گذاران از خريد مسكن و ايجاد مقصد جديد 
براي انباشت نقدينگي اس��ت. تنها نكته مثبت اين 
آمارها كاهش نرخ تورم ملكي اس��ت. آمارهاي اتخاذ 
شده از قيمت بازار مس��كن در ماه گذشته به خوبي 
نشان مي دهد، شيب رش��د ماهانه قيمت مسكن در 
خرداد ماه به نصف قيمت ارديبهشت تنزل پيدا كرده 
است. بطوري كه تورم ماهانه ملكي از بالاي 12 درصد 
در ارديبهشت به 4.5 درصد در پايان خرداد ماه رسيد.

   تحليل معاملات در بهار
بر اساس آمارهاي بانك مركزي بررسي تورم ماهانه 
دو ماه ابتدايي امسال نش��ان مي دهد سبد كالاهاي 
مصرفي خانوارهاي كشور در ارديبهشت ماه امسال 
نس��بت به فروردين ماه امس��ال معادل 1/5 درصد 
گران ش��ده اما اين شاخص در فروردين ماه معادل 4 
درصد بوده است. در خردادماه درصد تغيير شاخص 
كل نسبت به ماه مشابه سال قبل 50.4 درصد است. 
يعني خانوارهاي كش��ور بطور ميانگين 50.4 درصد 
بيش��تر از خرداد ١٣٩٧ براي خريد يك »مجموعه 
كالا و خدمات يكسان« هزينه كرده اند كه نسبت به 
اين آمار در م��اه قبل )52.1 درصد( ١.٧ واحد درصد 
كاهش يافته است. براي درك كاهش نرخ تورم قيمت 
مسكن در خرداد 98 نس��بت به ارديبهشت ماه بايد 
نگاه جامعي به قيمت معاملات مسكن در دو ماه اخير 
داشته باشيم. متوسط قيمت خريد و فروش يك متر 
مربع زيربناي واحد مس��كوني معامله شده از طريق 
بنگاه هاي معاملات ملكي شهر تهران در ارديبهشت 
ماه 12 ميليون و 670 هزار تومان بود كه نس��بت به 
ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتيب 12.5 درصد 
و 112 درصد افزايش نش��ان مي دهد. اين در حالي 
است كه متوسط قيمت يك متر مربع زير بناي واحد 
مس��كوني در فروردين ماه 11 ميلي��ون و 270 هزار 
تومان بوده اس��ت. يعني قيمت مسكن در فروردين 
ماه 98 نسبت به اس��فند 97 حدود 2.1 درصد رشد 
داشته در حالي كه رشد قيمت مسكن در ارديبهشت 
ماه  جاري نسبت به فروردين حدود 12.5 درصد رشد 
داشته است. اما اين رقم در خرداد ماه اخير 13 ميليون 
و 240 هزار تومان بوده و نس��بت به ارديبهش��ت ماه 
تنها 4.5 درصد رشد داشته است؛ آنچه در اين معادله 
نامتوازن به شمار مي رود اين است كه اگرچه قيمت 
معاملات مسكن در ارديبهشت ماه جاري با رشد 12.5 
درصدي روبرو شده از حيث معاملات نيز با رشد قابل 
توجه روبرو مي شود. بررسي توزيع تعداد واحدهاي 
مسكوني معامله شده در شهر تهران به تفكيك عمر 
بنا در فروردين ماه سال 1398 حاكي از آن است كه 
در مجموع 3 هزار و 423 واحد مسكوني معامله شده 
اس��ت، اين تعداد در ارديبهشت ماه جاري 12 هزار و 
128 واحد بوده اس��ت. اين خود برهاني بر اين گفته 
است كه رابطه مستقيمي بين افزايش قيمت مسكن 

و كاهش تعداد معاملات وجود دارد. زماني كه قيمت 
مس��كن افزايش مي يابد سه رويكرد در جامعه ايجاد 
مي شود اين سه رويكرد شامل نا اطميناني از وضعيت 
موجود، ت��رس از آينده و نقش معك��وس بازارهاي 
موازي بوده است. وضعيت سياسي و اقتصادي كشور 
به نحوي اس��ت كه مردم انتظار دارند هر ماه ش��اهد 
رش��د قيمت  مواد مصرفي و خدمات باشند و زماني 
كه مشاهده كردند قيمت مسكن هر روز  رشد مي يابد 
خواسته خود را عملي كرده و معاملات خود را قطعي 
كرده اند. چرا كه دو گروه مصرفي و س��رمايه گذاري 
انتظار افزايش قيمت را داشته اند. بنابراين به صورت 
اضطراري وارد بازار مسكن شدند. اما شايد مهم ترين 
نكته قابل تامل بازار مسكن در ارديبهشت ماه مربوط به 
كاهش قيمت ارز و نقش بازارهاي موازي بوده چرا كه 
از اواسط ماه گزارش شده قيمت ارز رو به كاهش است 
و نوعي نااطميناني از بازار حاصل مي شود. به هرحال 
با كم رنگ شدن بازي بازارهاي موازي در بازار، حس 
ترس از آينده در ابتداي ارديبهشت ماه به نااطميناني 

در پايان ماه مبدل شد.
همه اين موارد گفته ش��د تا به بدين جا برس��يم كه 
بازار مس��كن همواره تحت تاثير فضاهاي سياسي و 
اجتماعي بوده و نمي توانيم با رويكرد كاملا آناليز شده 

و تكنيكال به اين مقوله نگاه كنيم.

   2 روي سكه ترس از آينده
براساس آنچه ذكر ش��د، تعداد معاملات مسكن در 
خرداد ماه با كاهش 50 درصدي نسبت به ارديبهشت 
ماه روبرو ش��د اين مورد را مي ت��وان در چند رويداد 
خلاصه ك��رد اين رويدادها ش��امل كاهش نرخ تورم 
عمومي بازار مسكن چنانچه پيش تر ذكر شد، ايجاد 
اطمينان نس��بي به كاهش قيمت ها و به دليل ترس 
مجدد از آينده اس��ت. البته اين نوع ترس با ترس ماه 
ارديبهشت ماه بسيار متفاوت است. ترس از آينده در 
ارديبهشت ماه ناشي از رشد قيمت ها بوده و ترس از 

آينده در خرداد ماه ناشي از كاهش قيمت ها است.
چنانچه گفته ش��د دو بخ��ش تقاض��اي مصرفي و 
س��رمايه اي در ارديبهش��ت ماه به دليل رشد هر روز 
قيمت هاي كالاهاي اساس��ي نگران رش��د بيش��تر 
مسكن بوده اند، براي همين به اين بازار هجوم بردند 
اما ترس از آينده در خرداد ماه روي ديگر سكه است 
چرا كه مردم دريافتند دولت سعي جدي براي كاهش 

قيمت ها دارد.

    نقش بانك ها در تغيير مفهوم ترس از آينده
بر اساس گفته هاي همتي، رييس كل بانك مركزي 
اين بانك در س��ال جاري بر تغيي��ر تركيب ترازنامه 
خود )پايه پولي( تاكيد دارد. همزمان با كنترل اضافه 
برداش��ت بانك ها، افزايش خالص ذخاير ارزي بانك 
مركزي ب��ه دليل تعديل نرخ ه��ا، افزايش فروش ارز 
توس��ط صادركنندگان و… تحق��ق خواهد يافت. 
اين ش��يوه مي تواند منابع ريال��ي لازم براي كاركرد 
بهتر اقتصاد و رونق توليد از ناحيه رش��د پايه پولي را 
فراهم آورد. ريزش چش��مگير قيمت ها در بازار ارز، 
صرافي هاي بانكي و بانك ها درحالي شدت گرفته كه 
بازاري ها دلايل مختلف��ي را براي اين كاهش قيمت  
دلار و ساير ارزها اعلام مي كنند. اما مهم ترين و البته 
اصلي ترين علت كاهش قيمت دلار در بازار ارز ايران، به 
سياست بانك مركزي در حوزه درهم مربوط مي شود؛ 
حضور پُرقدرت بانك مركزي از چند روز قبل در بازار 
درهم موجب شده تا بازار ارز شاهد افُت قيمت ها باشد. 
اين رويه نشان مي دهد ميزان مداخله بانك مركزي 
در روزهاي اخير قابل مقايس��ه با هيچ زمان ديگري 
نيست. بانك مركزي اين روزها با قدرت خاصي وارد 
بازار شده است. به هر حال كاهش و ثبات چند هفته اي 
بازار ارز با وجود تحركات سياسي همانند واكنش هاي 

ترامپ در خصوص انفجار كشتي هاي ژاپني و پهپاد 
امريكايي موضوع بسيار مهمي در تغيير مفهوم ترس 
از آينده قلمداد مي شود. چرا كه مردم انتظار داشتند 
بعد از اتفاقات سياسي و تنش هاي خليج فارس قيمت 
ارز و بازارهاي موازي با رش��د هيجاني روبرو شود كه 

اين اتفاق رخ نداد.

   3  رويداد منفي
چنانچه ذكر ش��د 3 رويداد منفي حاصل از تحولات 
معاملات مس��كن خرداد ماه شامل عقب گرد بخش 
تقاض��اي مصرفي از خريد مس��كن، عقب نش��يني 
سرمايه گذاران از خريد مسكن و ايجاد مقصد جديد 
براي انباش��ت نقدينگي بوده است. براي تحليل يك 
به يك اي��ن رويداد ها مي توان به چند فاكتور اصلي و 
فرعي اشاره داش��ت. فاكتور هاي اصلي اين رويدادها 
شامل انتظار براي بهبود يا بدتر شدن اوضاع اقتصادي، 
نبود تسهيلات ارزشمند و كمبود منابع بانكي براي 
پرداخت تسهيلات است و فاكتور فرعي آن را مي توان 

تنها در توصيه و جو رواني مشاهده كرد.

   ترس از بهتر يا بدتر شدن اقتصاد
 با توجه به شرايط كشور و بحران هاي سياسي فروش 
نفت كشور در پايين ترين سطح خود قرار دارد و اين 
موضوع باعث شده بخش تقاضاي مصرفي اوضاع آتي 
بازار مس��كن را گل آلوده و بخ��ش مصرفي اوضاع را 

سود آور ندانند.
اما از طرف ديگر، برخ��ي معتقدند، ايران برنامه هاي 
منسجمي براي دور زدن تحريم ها خواهد كرد و اين 
يك مورد باعث شده روزنه هايي از اميد وارد جو بازار 
مسكن شود. بنابراين بازيگردانان اصلي بازار مسكن 
به دنبال روشن تر شدن فضا هستند، اما مورد بعدي 

مربوط به نبود تس��هيلات ارزش��مند است براساس 
آمارهاي موجود نرخ مسكن هر ماه افزوده شده و هر 
روزه تسهيلات كنوني قابليت خود را از دست مي دهد.

بر اين اس��اس، بانك عامل بخش مسكن در روزهاي 
اخير بس��ته اي را به منظور رونق ده��ي به اين حوزه 
رونمايي كرد كه مهم ترين بخش آن به افزايش سقف 
تسهيلات ساخت تا 170 ميليون تومان و راه اندازي 
ليزينگ مس��كن مربوط است. پيش��نهاداتي كه در 
صورت اجرا ممكن است در تسهيل شرايط براي هر 
دو طرف عرضه و تقاضا موثر باش��د. طبق اين مدل، 
سقف تس��هيلات ساخت واحد مس��كوني در تهران 
حداكثر 170 ميليون تومان به ازاي هر واحد افزايش 
مي يابد. سال گذشته اين عدد 110 ميليون تومان بود. 
همچنين در مراكز اس��تان ها اين مبلغ 160 ميليون 
تومان است و در ساير شهرها 130 و در مناطق كمتر 
توسعه يافته نيز سقف اين تسهيلات به 110 ميليون 

تومان افزايش يافته است.
اما چنانچ��ه مي دانيد موفقيت اين ام��ر در گرو نرخ 
اقس��اط و طول مدت اقس��اط اس��ت. بنابراين بايد 
بانك ها نگاه جامع تري به اين دو مقوله داشته باشند. 
اين مورد به دليل كمبود نقدينگي بانك ها به چالش 
كشيده مي شود. در حال حاضر منابع بانك ها به دليل 
برداشت هاي متعدد با كاهش شديد روبرو شده است.

نبايد فراموش ش��ود كه مديري��ت نقدينگي براي 
بانك ها حياتي است و اهميت بسيار زيادي دارد. در 
حال حاضر خ��ط قرمز جدي كه بانك مركزي براي 
بانك ها تعيين كرده، برداشت بانك ها از خزانه بانك 
مركزي است. اضافه برداشت از حساب بانك مركزي 
تحت هر شرايطي ممنوع ش��ده و بر همين اساس، 
مقوله كس��ر نقدينگي تبديل به بزرگ ترين كابوس 
همه بانك هاي كشور شده. بانكدارها در ايران براي 

عدم مواجه با كاهش نقدينگي و دسترسي به منابع 
آزاد در جامعه با هر نرخي اقدام مي كنند. اگرچه به 
گفته بسياري از كارشناسان وجود فساد در بانك ها 
باعث تش��ديد كمبود نقدينگي بانك ها است اما به 
هر حال بانك ها پولي ب��راي ارايه به بخش تقاضا به 
عنوان تس��هيلات خريد مسكن ندارند. چرا كه طي 
س��ال هاي اخير رشد ريالي قيمت مس��كن فراتر از 

منابع بانكي است.
اما ش��ايد مهم ترين دليل كاهش تع��داد معاملات 
مس��كن در خرداد ماه و به تبع ماه هاي آتي به دليل 
توصيه و  جو رواني است. در حال حاضر بخش تقاضا 
با حضور در بنگاه هاي معاملاتي با دو گفته متفاوت 
هم اكنون بخريد يا نخريد مواجه مي شوند. برخي به 
بخش تقاضا فشار مي آورند كه هم اكنون زمان خريد 
اس��ت و اگر نخريد گران تر مي ش��ود و برخي ديگر 
معتقدند الان وقت خريد نيس��ت چرا كه با كاهش 
قيمت ارز قيمت مسكن رو به كاهش خواهد بود. به 
هر حال، اين فضاي توصيه اي جو رواني خاصي را به 

بازار وارد كرده است. 
حال به گفته كارشناسان همان مولفه هايي كه سال 
گذش��ته در بازار مسكن وجود داش��تند با مقياس 
ضعيف تر هنوز هم فعال هس��تند. علاوه بر احتمال 
افزايش قيمت ارز، افزايش حداقل دس��تمزد كه تا 
ح��دود 35 درصد تعيين ش��ده و بخش عمده اي از 
هزينه هاي ساخت مسكن را تحت تأثير قرار مي دهد، 
بر قيمت تمام شده مس��كن تأثيرگذار است، از اين 
رو، تورمي از اين ناحيه خواهيم داش��ت. از اين رو، 
مي توان انتظار داش��ت كه بازار مسكن در ماه هاي 
آتي همچنان از رش��د برخوردار باشد ولي افزايش 
جهش��ي نخواهد داش��ت و به نظر مي رس��د قيمت 

مسكن همواره پايين تر از نرخ تورم باشد.

گروه راه و شهرسازي|هانيه نعيمي| 
»اق��دام ملي« طرح جديد سياس��ت گذاران در حوزه 
مسكن اس��ت كه به منظور رونق اين بخش و براساس 
تقويت هر دو طرف عرضه و تقاضا تدوين ش��ده است. 
در برنامه اقدام ملي، ساخت 400 هزار واحد مسكوني 
در مدت 2 سال و تا سال 99 در دستور كار قرار دارد. در 
اين برنامه مهم ترين موضوع كاهش هزينه مسكن در 

قيمت تمام شده است. 
با توجه به اينكه زمين بيش از 60درصد هزينه مسكن 
را به خود اختصاص مي ده��د، در برنامه »اقدام ملي« 
سياس��ت گذار تلاش كرده تا با واگ��ذاري زمين هاي 
دولتي به س��ازندگان، هزينه س��اخت را در اين طرح 
كاهش دهد. همچنين ع��لاوه بر زمين هاي وزارت راه 
وشهرسازي، براساس دستورالعمل رييس جمهوري 
تمام دستگاه هاي دولتي موظف شده اند تا زمين هاي 
دولت��ي را براي ساخت وس��از در اختي��ار وزارت راه و 

شهرسازي قرار دهند. 
به گزارش »تعادل«، واگ��ذاري زمين دولتي، كاهش 
50 درصدي هزينه صدور پروانه و مجوزها، 25 ميليون 
تومان وام ساخت با نرخ سود صفر درصد و خريد مصالح 
از »بازار تعهدي« با تخفيف 30 درصدي، بخش��ي از 
برنامه بسته جديد رونق مسكن است. همچنين 6 بسته 
تأمين مالي و 6 بسته تأمين سرمايه كه بانك مسكن 
تدوين كرده، ازجمله پيش��نهادهاي مطرح ش��ده در 

طرح اقدام ملي است.
راه اندازي »بازار تعهدي مصالح« بخش ديگري از طرح 
اقدام ملي است كه براساس آن، قراردادي ما بين بانك 
مسكن، بنياد مسكن و شركت تأمين مصالح ساختماني 
امضا مي ش��ود. س��از و كار بازار تعهدي مصالح به اين 
صورت خواهد بود كه سازندگان نياز مصالح سالانه خود 

را اعلام مي كنند و ش��ركت تأمين مصالح را به صورت 
عمده خريداري مي كند كه قيمت آن تقريباً 28 تا 30 

درصد كمتر از قيمت بازار است. 
در همين رابطه، وزير راه و شهرسازي به تازگي در نامه اي 
به مديران كل راه و شهرس��ازي استان ها دستور داده 
است كه با اهتمام ويژه و با محوريت سازمان ملي زمين 
و مس��كن، حداكثر توان و تلاش خود را براي احداث 
پروژه هاي آماده سازي زمين، انبوه سازي و خدماتي با 

مشاركت بخش خصوصي به كار بگيرند.

   ترديد در موفقيت طرح اقدام ملي 
در طرح اقدام ملي براي توليد و عرضه مسكن، قرار است 
400 هزار واحد مسكوني تا سال 1400 ساخته شود كه 
شامل احداث 200 هزار واحد در شهرهاي جديد، 100 

هزار واحد در بافت فرسوده و 100 هزار واحد به انتخاب 
بنياد مسكن در كشور خواهد بود.

به گ��زارش »تع��ادل« اگرچه طرح اق��دام ملي براي 
توليد و عرضه 400 هزار واحد مسكوني آغاز شده، اما 
كارشناسان درباره امكان اتمام اين طرح تا سال 1400 
و همچنين در اثرگذاري مطلوب آن بر بازار مس��كن، 

ترديد دارند. 
اگر چه تاكنون در چند شهر جديد و نيز براي تعدادي از 
پروژه هاي مسكوني متعلق به بنياد مسكن در تعدادي 
از شهرهاي كشور، مراسم كلنگ زني با حضور وزير راه و 
شهرسازي برگزار شده است، اما با اين حال، كارشناسان 
معتقدند، اتمام اين پروژه تا پايان س��ال 1400 مورد 
ترديد است و در عين حال، امكان احداث اين تعداد واحد 

مسكوني ظرف دو سال آينده وجود ندارد.

كارشناسان اقتصاد مسكن بر اين باورند كه احداث اين 
تعداد واحد مسكوني، بدون استفاده از ابزار مالياتي به 
خصوص ماليات بر عايدي سرمايه و همچنين ماليات بر 
خانه هاي خالي، توفيق بسيار كمي در كاهش التهابات 

بازار مسكن خواهد داشت.

   نبود سامانه  ثبت نام خريد مسكن 
در شهرهاي جديد 

چالش ديگري كه در زمينه ساخت 200 هزار واحد 
در ش��هرهاي جديد وج��ود دارد و عباس فرهاديه، 
مديركل دفتر س��رمايه گذاري و اقتصاد مس��كن به 
آن اش��اره كرده، اين اس��ت كه در شهرهاي جديد 
س��امانه اي وجود ندارد كه مردم نسبت به ثبت نام 
براي خريد واحدهاي مسكوني اين طرح اقدام كنند 
و به نظر مي رسد با پيش��رفت فيزيكي كه شرايط را 
براي پيش فروش يا فروش مهيا مي كند، اين امكان 

فراهم خواهد شد. 

   اثربخشي بازار تعهدي مصالح ساختماني
از س��وي ديگر با توجه به مطرح شدن »بازار تعهدي 
مصالح« در ط��رح اقدام ملي، در اي��ن رابطه رييس 
كانون سراسري انبوه سازان معتقد است: توزيع كارت 
اعتباري مصالح ساختماني، دردي از مشكل مسكن 
درمان نخواهد كرد؛ چراكه مصالح به وفور در كشور 
وجود دارد و مشكل كمبود مصالح ساختماني در بازار 
وجود ندارد كه با اجراي اين طرح بخواهيم از افزايش 
قيمت مسكن جلوگيري كنيم. حتي توليدكنندگان 
مصالح حاضرند با تخفيف، محصول خود را در اختيار 
انبوه سازان قرار دهند. جمشيد برزگر همچنين با اعلام 
اينكه هنوز هيچ گونه مذاكره اي با انبوه سازان درباره 

نحوه ارايه كارت اعتباري مصالح ساختماني از سوي 
وزارت راه و شهرس��ازي انجام نگرفته و انبوه س��ازان 
از جزييات آن اطلاعي ندارند، گفته اس��ت: تاكنون 
هيچ گونه كارت اعتباري مصالح س��اختماني واگذار 

نشده است.

   راهكارهاي تكميل طرح اقدام ملي مسكن
در اين مي��ان، مدير گروه مس��كن مرك��ز مطالعات 
تكنولوژي دانشگاه علم و صنعت با اشاره به راهكارهاي 
پيش��نهادي براي تكميل طرح اقدام ملي براي توليد 
مسكن، مي گويد: بهتر است وزارت راه و شهرسازي در 
پروژه هاي انبوه س��ازي خود، سازندگان را در مالكيت 
واحدها و زمين شريك نسازد و آنها تنها اجرت ساخت 
خود را دريافت كنند. در اين صورت، انبوه ساز منفعت 
خود را در توليد مي بيند و واحدها را به سرعت تكميل 

مي كند و به مصرف كننده نهايي تحويل مي دهد.
مهدي غلام��ي درخص��وص راهكار توانمندش��دن 
خانواده ها براي اس��تفاده از اين واحدها نيز مي گويد: 
بايد از سياست تاخير در پرداخت هزينه زمين استفاده 
شود. يعني مصرف كننده نهايي در طول فرآيند توليد 
هزينه ساخت را به توليدكننده پرداخت كند و هزينه 
زمين را بعد از تحويل گرفتن واحدهاي تكميل شده 
خ��ود و به صورت اقس��اطي به دول��ت پرداخت كند. 
بدين صورت خانواده هاي مستاجر بسياري مي توانند 

صاحبخانه شوند. 
به گفته وي، سياست گذاري در بخش مسكن بايد به 
گونه اي باشد تا تسهيلات و مشوق هاي در نظر گرفته 
شده به متقاضي واقعي و نهايي برسد. از همين رو اعطاي 
زمين در شهرهاي كوچك به زوج هاي جوان مي تواند 

بسيار راهگشا باشد. 
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بازار ملك نيازمند نقدينگي كلان
گروه راه و شهرس�ازي|به گفته كارشناس��ان 
و مش��اوران ام��لاك ب��ازار بهاري مس��كن دچار 
فعل وانفعالات مختلفي از س��وي بخ��ش تقاضا و 
س��رمايه گذاري بود ب��ه گفته اين ع��ده به جز ماه 
فروردين كه هرس��اله به علت عيد نوروز با كاهش 
معاملات روبرو است ماه هاي بعدي تا پايان تابستان 
شاهد افزايش تقاضاي مصرفي و سرمايه اي است. 
دراين بين ارديبهشت ماه با وجود انتظار كارشناسان 
به علت ماه رمضان با رشد معاملات مسكن روبرو شد.

در همين زمينه مباشر املاك در اطراف سيدخندان 
بابيان اينكه كاهش معام��لات خردادماه به دليل 
تنش هاي سياس��ي بوده اس��ت، گف��ت: در حال 
حاضر بخش بزرگي از ب��ازار مصرفي بعد از حضور 
در دفاتر مشاوران املاك با ديدن قيمت ها و فضاي 
آلوده سياس��ي از معامله صرف نظر مي شوند. وي 
بابيان مطلب فوق افزود: هم اكنون بطور متوس��ط 
از 6 نفر در روز 4 نفر ب��راي بازار اجاره يك نفر براي 
مش��اركت يا پيش فروش و يك نفر براي خريد به 
بنگاه مراجعه مي كنند كه از اين تعداد معامله  يك 
ي��ا دو نفر به مرحله نهاي��ي و دريافت كد رهگيري 
مي انجامد. حق شناس بابيان اينكه انتظار مي رفت 
بعد از ارديبهشت فضاي مسكن فضاي رونقي باشد 
گفت: اما با بسته ش��دن كارنامه خردادماه ديديم 
فضا همچنان غبارآلود و ركودي است. اين مباشر 
املاك درنهايت گفت: بازار مسكن نيازمند برنامه 
و سياس��ت هايي اس��ت كه با هر تلنگر سياسي و 
اقتصادي به خود نلرزد و همچنان پررونق و پر معامله 
باشد چراكه تهيه مس��كن همانند ديگر كالاهاي 

مصرفي اجتناب ناپذير و كاملًا ضروري است.
در همين راستا مدير آژانس معاملاتي مسكن بابيان 
اينكه تعديل و رونق مس��كن در دس��تان افزايش 
ساخت وساز است گفت: در سال هاي گذشته بهاي 
تمام شده ساخت با بهاي مسكن همخواني داشته 
و سود كلاني را عايد س��ازنده مي كرد اما در دوران 
ركود فاصله هزينه هاي ساخت و قيمت مسكن به 
حدي نيست كه س��ازنده خود را ملزم به تكميل يا 
شروع پروژه هاي جديد كند. چراكه قيمت مصالح 
ساختماني همس��و با تورم عمومي و گاهي بيشتر 
 رش��د داشته اما بهاي س��اختمان هيچگاه فراتر از

تورم عمومي نبود و همواره رشد قيمتي 10 تا 15 
درصد به واسطه افزايش قيمت مصالح و هزينه هاي 
جانبي داشته است. وي بابيان اينكه اخبار مربوط با 
افزايش 100 درصدي قيمت مسكن تنهاي مربوط 
به كلان شهرها است گفت: اين ارقام به هيچ عنوان 
در ب��ازار مصرفي خريدار ندارد و بيش��تر به صورت 
سرمايه گذاري و پس انداز معامله  مي شود. اين مدير 
آژانس معاملاتي بابيان اينكه بر اساس آمارها طي 
سال هاي اخير مجوزهاي اخذشده براي ساخت وساز 
كاهش يافته اس��ت گفت: تا زماني كه اين واحدها 
تكميل و به بازار عرضه س��رريز نشود انتظار رونق 
مسكن همراه با تعديل قيمت زويايي بيش نيست. 
وي با اشاره به اينكه طي سال اخير اكثر خريداران 
واحدهاي 60 تا 80 متري سرمايه گذاران بوده و اين 
عده اين املاك را به عنوان پش��توانه و سپرده مالي 
و معنوي بلوكه كرده اند گفت: به يقين با تخليه اين 
قشر از بازار مسكن، اين بازار به ركود كاملًا فرو خواهد 
رفت. احمدوند گفت: تنها راهكار نجات مس��كن و 
ارتقاي معاملات مسكن كاهش و تعديل قيمت ها 
اس��ت و اين تعديل به جز تمركز به امر توليد انبوه 
امكان پذير نيست. در همين راستا يك مشاور املاك 
بابيان اينكه بازار مس��كن به شدت نيازمند توليد و 
اجراي سياست هاي مالياتي است گفت: بر اساس 
آمارهاي موجود هرس��اله تعداد مالكيت در ياران 
تحت الشعاع افزايش قيمت مسكن تنزل مي بايد و 
متأسفانه مسوولان نتوانستند راهكار عملياتي براي 
اين موضوع ارايه دهند. دوست محمدي گفت: بازار 
مسكن براي رونق هر چه بيشتر نيازمند نقدينگي 
كلان اس��ت و وظيفه دولت جذب اين نقدينگي از 
كانال هاي مختلف است. متأسفانه در حال حاضر 
اين بخش سودآور نبوده و تسهيلات بانكي ساخت 
و خريد مسكن همخواني باقيمت بازار مسكن ندارد. 
وي در پاسخ به اين سوال كه با وجود افزايش قيمت 
مسكن در ارديبهش��ت ماه ما شاهد افزايش قيمت 
مسكن بوده ايم گفت: مهم ترين عامل در معاملات 
بازار مس��كن و خيلي از كالاهاي اساسي شايعات و 
متعاقب آن تقاضاي بيشتر در زمان ايام گراني است 
به نوعي كه اين تقاضاها منجر به گراني هاي مجدد 
مي شود. اين مشاور املاك گفت: يكي ديگر از عوامل 
كه باعث شد بازار ارديبهشت ماه شاهد رونق شود اين 
بود كه بخش تقاضا تصور مي كرد كه قيمت ملك 
يا ديگر كالاها نسبت به س��ال گذشته و حتي ماه 
گذشته به علت تنش هاي سياسي و اقتصادي چند 
برابر خواهد شد و انتظار داشتند ملك خريداري شده 
را با ده ها برابر بيشتر از قيمت خريد در ماه هاي آتي 
بفروشند؛ اما اين مورد به دليل سياست هاي تنظيم 
بانك مرك��زي و تدابير دول��ت در برابر تحريم ها از 
بين رفت. چراكه اگر اين سياس��ت ها نبود با توجه 
به ش��رايط كنوني تورم كشور ما بايد برابر با ونزوئلا 
مي شد. وي گفت: در ثاني در سال جاري تحركاتي 
از سوي متوليان سكه و ارز جهت كنترل يا كاهش 
قيمت ارز پس از به اوج رس��يدن قيمت ها صورت 
گرفت به نحوي كه نوسانات در اين معاملات كاملًا 
مشهود بود و بخشي از دلالان و حتي مردم عادي كه 
سررشته از اين بازارها نداشتند از اين معاملات منتفع 
يا متضرر شدند. به هرحال ضررهاي پي درپي باعث 
شد تا سرمايه هاي خود را از بازار سكه و ارز خارج و 
مجدد به سمت خريد مسكن سرازير شود. از ديگر 
عوامل تقاضاي مجدد مسكن در اين ايام گراني، نبود 
نظارت يا تحركات جهت كنترل بازار مسكن از سوي 

دستگاه هاي متولي است.
دوس��ت محمدي بابيان اينكه بازار مسكن خرداد 
ناش��ي از كاه��ش تب وتاب ه��اي ذكرش��ده در 
ارديبهشت ماه است گفت: اگر دولت نتواند سياست 
بنيادي براي مس��كن تعبيه كند بايد هرماه شاهد 

افزايش يا كاهش معاملات مسكن  باشيم.

   3 رويداد منفي حاصل از تحولات معاملات مسكن خرداد ماه شامل عقب گرد بخش تقاضا مصرفي از خريد مسكن، عقب نشيني سرمايه گذاران از 
خريد مسكن و ايجاد مقصد جديد براي انباشت نقدينگي بوده است. فاكتور هاي اصلي اين رويدادها شامل انتظار براي بهبود يا بدتر شدن اوضاع اقتصادي، 

نبود تسهيلات ارزشمند و كمبود منابع بانكي براي پرداخت تسهيلات است و فاكتور فرعي آن را مي توان تنها در توصيه و جو رواني مشاهده كرد.
   به گفته كارشناس�ان همان مولفه هايي كه سال گذشته در بازار مسكن وجود داش�تند با مقياس ضعيف تر هنوز هم فعال هستند. علاوه بر 
احتمال افزايش قيمت ارز، افزايش حداقل دس�تمزد كه تا حدود 3۵ درصد تعيين شده و بخش عمده اي از هزينه هاي ساخت مسكن را تحت 

تأثير قرار مي دهد، بر قيمت تمام شده مسكن تأثيرگذار است، از اين رو، تورمي از اين ناحيه خواهيم داشت.

برش
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با توجه به نوسان ارزي توسط رگولاتوري 

روش محاسبه تعرفه پهناي باند اينترنت اصلاح مي شود 
گروه دانش و فن | 

س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباط��ات راديويي اعلام 
كرد با توجه به هزينه ارايه سرويس توسط اپراتورهاي 
ارايه دهنده خدم��ات و نوس��انات ارزي، اصلاح روش 
محاس��به تعرفه پهناي باند اينترن��ت با هدف كاهش 
هزينه هاي ارايه كنندگان خدمات ارتباطي و فناوري 

اطلاعات در دستور كار قرار گرفته است. 
مديركل دفتر بررسي هاي فني و اقتصادي رگولاتوري 
با اشاره به اينكه تا پيش از اين محاسبه تعرفه پهناي باند 
اينترنت طبق مصوبه كميسيون در اسفند سال نود و پنچ 
بر مبناي بيش��ترين پيك مصرف ماهانه با ميانگين ۵ 
دقيقه اي انجام مي شد و در صورت بروز پيك هاي مصرف 
ناخواسته، دريافت كنندگان خدمات پهناي باند بايد 
متناسب با پيك ناخواسته، هزينه پهناي باند اينترنت را 
پرداخت مي كردند كه در واقع هزينه اضافي به اپراتورها 
تحميل مي كرد، اما در مصوبه اصلاحي كميسيون در 
مرداد سال ۹۷ براي حذف پيك هاي مصرف ناخواسته 
و غيرقاب��ل كنت��رل، روش Burstable Billing با 
احتساب پرس��نتايل ۹۵ ام پيش بيني شده كه در اين 
روش ۵ درص��د از نمونه هاي اندازه گيري ش��ده در هر 
ماه كه رتبه هاي بالاي مص��رف را دارند از نمونه گيري 
خارج و مبناي محاس��به مصرف بر اساس ۹۵ درصد 

باقيمانده است.
علي محمد منتظري خاطرنشان كرد: ضمن اينكه در 
مصوبه ۲۷۸ كميس��يون به منظور تشويق دارندگان 
پروانه به توزيع شدگي و پايداري هرچه بيشتر شبكه، 
م��لاك تعيين س��طح تعرفه پهن��اي بان��د اينترنت، 
ظرفيت فروخته ش��ده به صورت تجميع ترافيك هر 
مش��تري در تمام نقاطي است كه ش��ركت ارتباطات 
زيرساخت حضور دارد. در واقع از تاريخ ابلاغ اين مصوبه 
ترافيك مصرفي بر اس��اس ترافيك تجميعي كشوري 
)country profile( انجام مي شود كه اين روش با 
توجه به محاسبه پلكاني تعرفه پهناي باند اينترنت به 

كاهش بيشتر هزينه اپراتورها منجر مي شود.
وي با تاكيد بر هدف بهبود وضعيت كسب وكار دارندگان 
پروانه ارتباطات ثابت و كاهش هزينه هاي اپراتورها در 
تدوين مقررات در كميسيون، بيان كرد: در واقع رويكرد 
كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات تأثيرگذاري از 
طريق كاهش قيمت تمام شده خدمات براي اپراتورها 
بوده تا هزينه هاي اين خدمات در سبد خانوار افزايش 
نيابد. در حال حاضر هزينه ايجاد يا توسعه شبكه بسيار 
بالاست. رويكرد اصلي كميسيون كاهش اين هزينه ها و 

استفاده بهينه از منابع و امكانات موجود در كشور است. 
اين موضوع را حتي در حوزه توسعه خدمات در مناطق 
روستايي و كمتر توسعه يافته نيز در مقررات گذاري سال 

۹۷ مدنظر داشتيم.
وي در ادامه با بيان اينكه يك��ي از برنامه هاي محوري 
وزارت ارتباطات در دولت دوازدهم توسعه خدمات در 
مناطق روستايي و كمتر توسعه يافته و گسترش پوشش 
جاده اي از طريق توسعه و ارتقا شبكه دارندگان پروانه 
است، افزود: كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات به 
منظور سرعت بخشيدن به اين موضوع و تسهيل در ارايه 
خدمات USO در دي ماه ۹۷ مقررات عمده فروش��ي 
خدمات شبكه USO را تصويب كرد و با توجه به شرايط 
خاص كشور و به منظور كاهش هزينه هاي توسعه شبكه 
و اس��تفاده از منابع و امكانات موجود در مصوبه ۲۸۹ 
امكان عمده فروش��ي خدمات ش��بكه USO از سوي 
ارايه كنن��ده خدمات USO به دارن��دگان پروانه هاي 
ارتباطي و فناوري اطلاعات از سازمان براي بازه زماني 

مشخص فراهم شد.

   تاثير كسب و كارهاي جديد از اقتصاد
مديركل دفتر بررسي هاي فني و اقتصادي رگولاتوري 
در پاس��خ ب��ه اينكه آيا در س��ال پيش رو ه��م تدوين 
و تصويب مق��ررات با همي��ن رويكرد ادام��ه خواهد 
يافت، اظهار كرد: در س��ال ۹۸ هم كاهش هزينه هاي 
توسعه ش��بكه و ارايه خدمات ارتباطي از طريق تغيير 
مدل فروش پهن��اي باند اينترنت و خدم��ات انتقال، 
تكميل مقررات اشتراك گذاري زيرساخت ها و تدوين 
مقررات عمده فروشي خدمات ثابت و سيار از مهم ترين 
برنامه هاي رگولاتوري است. در حوزه ارتباطات ثابت 
هم به دنبال ساماندهي، توسعه و ارتقاي شبكه ارتباطي 
ثابت كشور مبتني بر انواع فناوري FTTX هستيم كه 
اميدواريم با مجموعه اي��ن اقدامات و اجراي برنامه ها، 
اتفاقات خوبي در حوزه ICT رقم بخورد و شاهد توسعه 

كسب وكارها و خدمات نو در كشور باشيم.
مديركل دفتر بررس��ي هاي فني و اقتصادي سازمان 
تنظي��م مق��ررات و ارتباط��ات راديوي��ي- درب��اره 
تدوين مقررات در ش��رايط فعلي گفته اس��ت: عرصه 
كس��ب وكارهاي حوزه ICT نيز از فض��اي اقتصادي 
كشور تأثير مي پذيرد. ش��ايد تفاوت در تدابيري باشد 
كه با انديش��يدن به آنها و توسعه زيرساخت ها، فضاي 
كسب وكار در حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات بهبود 
پيدا كند. در رگولاتوري نيز مقررات، با توجه به شرايط 

كش��ور و پيش بيني چالش هاي احتمالي در سال ۹۸ 
تدوين و در كميسيون تصويب شده است.

وي درب��اره انتقال فيب��ر تاريك توضي��ح داد: يكي از 
مهم ترين مصوبات در س��ال ۹۷ شرايط و تعرفه اجاره 
و نگهداري فيبر )تار( تاريك بود كه با هدف تخصيص 
بهينه منابع و امكانات و كاهش هزينه هاي اپراتوري براي 
ايجاد شبكه تصويب شد. پيش از اين مصوبه، شركت 
ارتباطات زيرساخت و شركت مخابرات ايران كه داراي 
شبكه وسيع فيبرنوري هستند، روي اين بستر خدمات 
انتقال را ارايه مي كردند و س��ازوكار لازم براي ارايه اين 
بستر، به صورت فيبر تاريك به ساير متقاضيان مهيا نبود.

    تصويب آزادسازي مكالمات صوتي بين الملل
مديركل دفتر بررس��ي هاي فني و اقتصادي سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي در پاسخ به اينكه آيا 
اين مصوبه تنها در مورد شركت زيرساخت و مخابرات 
قابل پياده سازي است، گفت: علاوه بر اين دو شركت، 

دس��تگاه هايي كه در چارچوب بند ب ماده ۶۷ قانون 
برنامه پنج ساله ششم و مصوبه ۲۷۱ كميسيون تنظيم 
مقررات ارتباط��ات، مجوز ارايه ت��ار تاريك را دريافت 
كرده ان��د هم مي توانن��د امكانات مازاد خ��ود را با نظر 

رگولاتوري در اختيار ساير دارندگان پروانه قرار دهند.
منتظري با اشاره به انحصارزدايي براي بهبود كسب وكار 
اپراتورها، بيان كرد: بر اس��اس پيش بيني كارشناسان 
اقتصادي، در سال ۹۸ كسب وكارهايي موفق هستند 
كه بتوانند درآمد ارزي بيشتري داشته باشند. بر همين 
اس��اس كميسيون در اس��فند س��ال ۱۳۹۷ مقررات 
حاكم بر آزادسازي ترافيك مكالمات صوتي بين الملل 
را تصويب كرد. اين مصوبه با هدف ايجاد ش��رايط لازم 
براي فعاليت اپراتورهاي همراه و ثابت در حوزه ترافيك 
وارده و صادره مكالمه بين الملل و از بين بردن انحصار، 
كاهش هزينه اپراتورها، افزايش سرمايه گذاري تصويب 
و ابلاغ شد تا در نهايت به ارايه خدمات مكالمه بين الملل 
با كيفيت بالاتر و قيمت مناسب تر به مشتركين منجر 

شود. وي درباره تعرفه مكالمات بين الملل توضيح داد: 
نرخ تعرفه مكالمات بين الملل و نرخ ترافيك صوتي وارده 
به كشور بر اساس شرايط بازار و به صورت كاملًا رقابتي 
خواهد بود و طبق مصوبه، دارندگان پروانه شبكه اي كه 
به صورت مستقيم با كريرهاي بين الملل قرارداد دارند، 
موظف هستند نرخ عمده فروشي خدمات مكالمه صادره 
بين الملل را حداقل ۳۰ درصد پايين تر از ميانگين نرخ 
خرده فروشي به مشتركين خود در هر ماه تعيين كنند.

مديركل دفتر بررس��ي هاي فني و اقتصادي سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديوي��ي ادامه داد: تعرفه 
انجام وظايف حاكميتي شركت ارتباطات زيرساخت 
بابت عبور ترافيك از مراكز سوئيچينگ بين الملل در 
مكالمات بين الملل صادره و وارده در مصوبه كميسيون 
تعيين ش��ده اس��ت و تمامي دارندگان پروانه موظف 
هستند مشتركيني را كه به صورت غيرمجاز ترافيك 
بين الملل را ب��ه داخل يا خارج كش��ور وارد مي كنند 

شناسايي و با آنها برخورد كنند.

ديجيتال ترندز | 
مايكروسافت در حال برنامه ريزي براي عرضه يك مدل 
تاشو و كوچك از لپ تاپ س��رفيس است كه داراي يك 

نمايشگر ۹ اينچي خواهد بود.
منابع نزديك به اين ش��ركت مي گويند سرفيس جديد 

در نيمه اول سال آينده ميلادي در دسترس خواهد بود.
فعلًا نام Centaurus براي اين لپ تاپ انتخاب شده و 
مايكروس��افت نمونه اوليه آن را در ماه جاري ميلادي در 

اختيار برخي كاركنان خود قرار داده است.
قرار است سرفيس جديد همراه با نسخه اي تازه از سيستم 
عامل ويندوز ۱۰ به نام Core OS يا WCOSعرضه شود 
كه به ويندوز لايت هم مشهور است. اين نسخه از ويندوز 
داراي رابط كاربري خاصي است كه براي تسهيل استفاده 
از سرفيس داراي نمايشگر تاشو در نظر گرفته شده است.

در واقع مي توان از نمايش��گر تاشده سرفيس در قالب دو 

نمايشگر مجزا استفاده كرد و ويندوز لايت هم بر همين 
اساس ارتقا يافته است. اين لپ تاپ مجهز به پردازنده ۱۰ 
نانومتري Lakefield اينتل هم خواهد بود كه قابليت 
 LTE اتصال سرفيس جديد به شبكه هاي نسل پنجم يا
را فراهم مي كند. گفته مي ش��ود اين ل��پ تاپ مي تواند 
برنامه هاي اندرويدي را هم اجرا كند و با سرويس اي كلود 

اپل نيز سازگاري دارد.

ديجيتال ترندز |  سازمان ملي فضايي و هوانوردي 
امريكا تأييد كرده كه يكي از آزمايشگاه هاي آن سال 
گذشته هك شده و در نتيجه ۵۰۰ مگابايت اطلاعات 
حساس ناس��ا به سرقت رفته است. اين اطلاعات در 
سال ۲۰۱۸ از آزمايشگاه نيروي محركه جت يا جي 
پي ال سرقت ش��ده و داده هاي سرقت شده مربوط 

به ماموريت هاي فضايي مختلف ناسا بوده است.
نكته جالب اين است كه سرقت اطلاعات يادشده با 
 Raspberry Pi استفاده از يك رايانه ارزان قيمت
انجام شده كه تنها ۳۶ دلار قيمت دارد و تنها داراي 
يك برد اصلي است. اين رايانه همه كاره به سادگي 
در بازار يافت مي ش��ود. رايانه يادشده كه ابعادي به 
اندازه يك كارت اعتب��اري دارد، براي انجام برخي 
كارهاي س��اده در خانه مناس��ب اس��ت و مشخص 
نيست هكرها چگونه از آن براي سرقت اطلاعات از 
يك آزمايشگاه معتبر ناسا استفاده كرده اند. بر اساس 
گزارش منتش��ر شده، در آوريل س��ال ۲۰۱۸ يك 
حساب كاربري در آزمايشگاه جي پي ال شناسايي 
ش��د كه متعلق به يك كاربر خارجي و ناشناس بود. 
بررسي اين حساب از سرقت ۵۰۰ مگابايت اطلاعات 

ناسا پرده برداشت.
هكر ي��ا هكرهاي مذك��ور از ضعف امنيتي ش��بكه 
رايانه اي اين آزمايشگاه سوءاستفاده كرده و به مدت 
۱۰ ماه به صورت ناشناس به فعاليت خود ادامه دادند 

و ۲۳ فايل مهم را به سرقت بردند.
آنها قادر ب��ه ردگيري ديگر رايانه هاي متصل به اين 
ش��بكه هم بوده اند. دو مورد از اي��ن فايل ها حاوي 
اطلاعاتي در مورد قوانين انتقال فناوري هاي نظامي 
و فضايي و مباحثي حس��اس در ارتباط با ماموريت 

آتي ناسا براي اعزام فضانورد به مريخ است.

هكر ني�وز |  كارشناس��ان امنيتي ب��ه تازگي اعلام 
كرده اند ك��ه گروهي از هكرها اخيراً موفق ش��ده اند با 
استفاده از آسيب پذيري موجود در مرورگر فايرفاكس 
به حساب كارمندان صرافي Coinbase نفوذ كنند.

چندي پيش بود كه ش��ركت موزيلا، توس��عه دهنده 
مرورگ��ر اينترنت��ي فايرفاكس، به تمام��ي كاربرانش 
اعلام كرد كه هرچه سريع تر نسخه به روزرساني شده 
اين نرم افزار را دريافت و دستگاه خود را آپديت كنند 
تا با مسدودسازي آس��يب پذيري و حفره هاي امنيتي 
موجود در آن، جلوي نفوذ و دسترسي هكرها و مجرمان 
س��ايبري به اطلاعات ش��خصي و خصوص��ي خود را 
بگيرند. ام��ا حالا به تازگي كارشناس��ان و تحليلگران 
فعال در حوزه امنيت سايبري دريافته و اعلام كرده اند 
آن دسته از كاربراني كه در به روزرساني دستگاه خود 
تعلل ورزيده اند، مورد هجوم و حمله سايبري گروهي 
از هكرها قرار گرفته اند و آنها توانس��ته اند به س��ادگي 
ب��ه اطلاعات مال��ي، هويتي و به عبارت��ي ديگر حريم 

خصوصي آنها وارد شده و دسترسي پيدا كنند.
ب��ه گفت��ه يك��ي از اعض��اي تي��م امنيت��ي صرافي 
Coinbase، اين هكرها با اس��تفاده از آسيب پذيري 
موج��ود در مرورگ��ر فايرفاك��س به اطلاع��ات مالي 
حس��اب هاي كاربري كارمندان اي��ن مركز كه يكي از 
بزرگ تري��ن صرافي هاي مب��ادلات ارزهاي ديجيتال 
رمزنگاري ش��ده همچون بيت كوين به شمار مي رود، 
بدون مجوز براي اجرا و بارگذاري كدهاي اين س��ايت 

دسترسي يافته اند.
بس��ياري از كارشناس��ان امنيتي بر اين باورند كه 
خوشبختانه حملات اخير عليه كارمندان و پرسنل 
اين صرافي صورت گرفته و مشتريان آن تحت تأثير 

اين حمله سايبري قرار نگرفته اند.

ورج |  به نظر مي رس��د ك��ه نتفليكس نيز قصد دارد 
همچون تلويزيون هاي هوش��مند اپل تي وي، قابليت 
جديد تصوير در تصوير را ب��راي كاربرانش به ارمغان 
بياورد. يك هفته پيش بود كه ش��ركت امريكايي اپل 
به تازگي اعلام كرد كه قص��د دارد قابليت تصوير در 
تصوي��ر )picture-in-picture( را ب��ه پلت فرم 
تلويزيون هاي هوش��مند خود اضافه كند تا كاربران 
بتوانند همزمان با تماشاي يك فيلم يا سريال، به ساير 
كارهاي موردنياز خود همچون مكالمه، چت، برقراري 
تماس، كار با اپليكيشن هاي مختلف در كنار تماشاي 

يك شبكه ديگر تلويزيوني نيز بپردازند.
اپل تي وي )apple TV( كه يكي از بزرگ ترين رقباي 
نوظهور نتفليكس به شمار مي رود، اخيراً در تلاش است 
تا با ارايه امكانات و قابليت هاي جديد قصد دارد گوي 
رقابت را از آن برباي��د و بدين ترتيب به تعداد كاربران 
و مش��تركانش بيفزايد و درآمدزايي و سودآوري هاي 
خود را افزايش دهد. اين قابليت جديد و كاربردي در 
بسياري از اپليكيشن هاي محبوب و پرطرفدار وجود 
دارد كه ب��ه كاربران اجازه مي دهد از چندين محتوا و 
پلتفرم به صورت همزمان استفاده كنند. بدين ترتيب 
كاربران قادر خواهند بود چند برنامه تلويزيوني را به 

صورت همزمان تماشا كنند.
نتفليكس بزرگ ترين سرويس استريم و پخش آنلاين 
فيلم و س��ريال و محتواهاي ويدئويي در جهان اس��ت 
كه طبق آخرين آمارهاي منتش��ر شده در سال ۲۰۱۸ 
ميلادي، موفق شده است به درآمدي ۱۶ ميليارد دلاري 
دست يابد كه اين خود دستاورد و موفقيت بزرگي براي 
اين شبكه استريم آنلاين فيلم و سريال به شمار مي آيد و 
در نوع خود يك ركورد بي سابقه براي اين شركت بزرگ 

نيز محسوب مي شود.

ديجيتال ترندز |  يك موسس��ه امنيتي از شناس��ايي 
آس��يب پذيري خطرناكي در نرم افزار ساپورت اسيست 
شركت دل خبر داده كه تمامي رايانه ها و لپ تاپ هاي مجهز 

به اين نرم افزار را تهديد مي كند.
يك موسسه امنيتي از شناسايي آسيب پذيري خطرناكي 
در نرم افزار س��اپورت اسيست ش��ركت دل خبر داده كه 
تمامي رايانه ها و لپ تاپ هاي مجهز به اين نرم افزار را تهديد 
مي كند. اين مش��كل اولين بار توسط شركت سيف بريچ 
شناسايي شد. اگر چه شركت دل براي حل مشكل يادشده 
يك وصله امنيتي عرضه كرده، اما هنوز بسياري از كاربران 

SupportAssist آن را نصب نكرده اند.
 SupportAssist نكته جالب اين اس��ت كه نرم اف��زار
در اصل براي حفاظت از رايانه ها در برابر بدافزارها توسط 
دل عرضه ش��ده، اما خود داراي آسيب پذيري خطرناكي 
است كه امنيت كاربران را به خطر مي اندازد. پيش از اين 
در ماه آوريل هم مشكل ديگري در اين نرم افزار شناسايي 
ش��ده بود كه اجراي كده��اي مخ��رب را از راه دور روي 
لپ تاپ ه��اي دل ممكن مي كرد. دل براي رفع مش��كل 
يادشده هم وصله اي را عرضه كرده است. با توجه به اينكه 
نرم افزار SupportAssist به بس��ياري از سيستم هاي 
سخت افزاري لپ تاپ ها نيز دسترسي دارد، دل به كاربران 
توصيه كرده براي جلوگيري از وقوع هرگونه مشكلي هر چه 

سريع تر وصله عرضه شده را نصب كنند.

نيواطلس |  كشف يك فناوري جديد تصويربرداري، 
براي اولين بار شناسايي بيماري پاركينسون را از چند 

دهه قبل از آغاز اين بيماري ممكن مي كند.
فناوري يادش��ده در انگليس ابداع شده و شكل گيري 
بيماري يادشده را با سرعت بسيار زيادي ممكن مي كند. 
با توج��ه به اينكه پاركينس��ون درمان قطع��ي ندارد، 
شناسايي سريع آن درمان بيماري مذكور و به حداقل 

رساندن عوارض حاصل شده را ساده تر مي كند.
تحقيقات محققان كالج كينگ لندن نشان داده كه در 
اولين مراحل شكل گيري بيماري پاركينسون تغييراتي 
در سيستم س��روتونين مغز صورت مي گيرد كه بعد از 
حدود ۲۰ سال به وخيم شدن شرايط بيمار و ابتلاي وي 
به پاركينسون مي انجامد. همين كشف موجب طراحي 
يك سيستم جديد تصويربرداري از مغز براي تشخيص 

اين بيماري شد.
سروتونين نوعي انتقال دهنده عصبي است كه احساسات 
مثبت را در مغز انس��ان منتقل مي كند. از جمله ديگر 
كاركرده��اي آن مي ت��وان به تنظيم ح��الات روحي، 
اشتها و خواب اش��اره كرد. سروتونين همچنين داراي 
عملكرده��اي ش��ناختي، مانند تأثيرات ب��ر حافظه و 

يادگيري نيز است.
محققان براي تكميل سيس��تم تصويربرداري يادشده 
حدود دو سال وقت صرف كرده اند و ۱۴ نفر از اين طريق 
مورد تصويربرداري قرار گرفته اند تا تغييرات سيستم 
عصبي آنها به علت تحولات سيس��تم سروتونين مغز 
مشخص شود. آنها مي گويند اين تحولات يك شاخص 
قابل اعتماد براي پيش بيني ابتلاي افراد به پاركينسون 
طي دو دهه آينده است. البته سيستم اسكن مغزي كه 
بدين منظور به كار مي رود فعلًا پرهزينه است و محققان 
درصدد يافتن راهي براي كاهش هزينه اين كار هستند.

رويترز | 
دولت امريكا مشغول بررسي است تا با صدور ملزوماتي 
 ۵Gشركت هاي تهيه كننده تجهيزات نسل آتي اينترنت
را ملزم كند زنجيره هاي طراحي و ساخت محصولاتشان 

را از چين خارج كنند.
دولت امريكا مشغول بررسي است تا با صدور قوانين و 
ملزوماتي شركت ها را ملزم كند تجهيزاتي براي توسعه 
نس��ل آتي اينترنت 5G كه در امريكا استفاده شود را 

درخارج از چين طراحي كنند و بسازند.
اين در حالي است كه چين و امريكا همچنان در حال 
مذاكره هستند. از سوي ديگر دولت امريكا از هم اكنون 
استفاده از تجهيزات مخابراتي چيني توسط كريرهاي 

امريكايي را محدود كرده است.
به نوش��ته وال اس��تريت ژورنال مقامات امريكايي از 
هم اكنون مشغول تحقيق در شركت هاي تهيه كننده 

تجهيزات هستند تا مشخص ش��ود آيا آنها مي توانند 
زنجيره توليدات محصولات مختص امريكا را از چين 

خارج كنند يا خير.
به نوشته اين نشريه چنين فرآيندي ممكن است ماه ها 

يا سال ها طول بكشد.
در گزارش وال اس��تريت ژورنال آمده اس��ت: دستور 
اجرايي كاخ سفيد براي محدود كردن برخي تجهيزات 

شبكه كه توسط شركت ها و س��رويس هاي خارجي 
س��اخته مي ش��وند منجر به آغاز يك فرآيند بررسي 
۱۵۰ روزه از زنجي��ره تأمين تجهيزات ش��ركت هاي 
مخابراتي امريكا ش��د. به عنوان بخشي از اين بررسي 
مقامات امريكايي از توليد كنندگان تجهيزات مخابراتي 
درخواست مي كنند تا سخت افزارهاي مربوط به امريكا 
)از جمله روترها، سوئيچ ها و نرم افزارها( را خارج از چين 

توليد كنند.
در حال حاضر مذاكرات در مراحل غير رس��مي است. 
دستور اجرايي شامل تهيه فهرستي از قوانين و مقررات 

با مهلت اجراي ۱۵۰ روزه در ماه اكتبر است.
ش��ركت هاي اروپايي نوكي��ا و اريكس��ون هم اكنون 
فروش��ندگان اصلي تجهيزات كريرهاي بي س��يم به 
امريكا هستند و چنين ملزوماتي آنها را مجبور مي كند 

عمليات هاي خود را از چين خارج كنند.

سرفيس تاشوي مايكروسافت در راه 

دزديدن ۵۰۰ مگابايت اطلاعات 
حساس ناسا توسط هكرها

 مرورگر فايرفاكس
درگاهي براي نفوذ هكرها

كپي برداري غول هاي تكنولوژي 
براي جذب مخاطب

شناسايي حفره خطرناك در 
نرم افزار امنيتي شركت »دل«

شناسايي زودهنگام 
پاركينسون با فناوري جديد
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كاربر فراسو

 ۳۳ ميليون حمله سايبري
به ايران خنثي شد

ايس�نا| وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره 
به حملات س��ايبري به ايران گفت: در سال گذشته 
۳۳ ميليون حمله را با سپر دژفا خنثي كرديم و حمله 
موفقي از آنه��ا صورت نگرفته اس��ت. محمدجواد 
آذري جهرمي در توئيتر نوش��ت: رسانه ها از صحت 
حمله سايبري ادعايي به ايران پرسيدند. بايد بگويم 
كه مدت هاس��ت ما با تروريس��م س��ايبري -مثل 
اس��تاكس نت- و يكجانبه گرايي-مثل تحريم ها- 
مواجهيم. نه يك حمله، بلكه در س��ال گذشته ۳۳ 
ميليون حمله را با س��پر دژفا خنثي كرديم. حمله 
موفقي از آنها صورت نگرفت��ه، هرچند تلاش هاي 
زيادي مي كنند. طرح دژفا، س��پر امنيتي ش��بكه 
ملي اطلاعات كه همراه با توس��عه فناوري از حريم 
شخصي افراد محافظت مي كند و هدف آن مقابله با 
حملات سايبري، حمايت از تداوم خدمات ديجيتال، 
جلوگيري از كلاهبرداري، نشر اطلاعات و شناسايي 
بدافزارهاس��ت. جهرمي زمان رونمايي از اين س��پر 
امنيت��ي گفته بود: ۱۰ پروژه زي��ر مجموعه »دژفا« 
مورد بهره برداري قرار مي گيرد كه ۲۰ ميليارد تومان 
هزينه پژوهشي براي آن صرف شده است و نزديك به 
۳۰ ميليارد تومان هم هزينه عملياتي دارد كه بر اين 
اساس گام بلندي براي تأمين امنيت زيرساخت هاي 
شبكه ملي اطلاعات به منظور احقاق حقوق مردم و 
تأمين امنيت در شبكه ملي اطلاعات كه موضوع بسيار 

مهمي است برداشته خواهد شد.

 افزايش نرخ اينترنت
بررسي مي شود

رگولاتوري| در پي درخواست شركت هاي اينترنتي 
براي افزايش نرخ اينترنت به دليل تحولات نرخ ارز، 
رييس سازمان تنظيم مقررات ارتباطات گفت: موضوع 
افزايش تعرفه خدمات اينترنت بايد از ابعاد مختلف 
بررسي شود. طي چند روز اخير اپراتورهاي ارايه دهنده 
خدمات اينترنت با انتشار نامه هاي جداگانه اي خطاب 
به سازمان تنظيم مقررات ارتباطات، موج درخواست 
براي افزايش قيمت اينترنت را به راه انداخته و خواستار 
بازنگري و تجديدنظر در قيمت اين خدمات شده اند.

اپراتوره��اي اينترنتي راه نجات اي��ن صنعت و ارايه 
س��رويس با كيفيت به كاربران را مس��تلزم افزايش 
نرخ اينترنت عنوان كرده اند.در اين باره حسين فلاح 
جوشقاني رييس سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي اعلام كرد: تعرفه خدمات اينترنت موضوعي 
كارشناسي است و شركت هاي ارايه دهنده خدمات 
اينترنت ثابت بايد دلايل و مس��تندات خود را براي 
افزايش تعرفه خدمات به رگولاتوري ارايه كنند. معاون 
وزير ارتباطات با اشاره به اظهارات برخي از شركت هاي 
ارايه دهنده خدمات اينترنت ثابت درباره لزوم افزايش 
قيمت اينترنت گفت: موضوع افزايش تعرفه خدمات 
اينترنت بايد از ابعاد مختلف بررسي شود و شركت هاي 
ارايه دهن��ده اين خدمات به ج��اي طرح موضوع در 
رسانه ها، دلايل و مستندات خود را به رگولاتوري ارايه 

كنند تا مورد بررسي قرار گيرد. 

۳۸ درصد كاربران شبكه هاي 
اجتماعي را ترك مي كنند

آسين ايج| بررسي هاي موسسه كاسپراسكاي نشان 
مي دهد نزديك به يك چهارم كاربران ش��بكه هاي 
اجتماعي با هدف حفظ حريم ش��خصي خود قصد 
دارند شبكه هاي اجتماعي را ترك كنند.  گزارش تازه 
موسسه امنيتي روسي كاسپراسكاي با عنوان »ارزش 
حقيقي حريم شخصي ديجيتال« نشان مي دهد از 
هر ۱۰ كاربر ش��بكه هاي اجتماعي در جهان، چهار 
نفر يعني ۳۸ درصد قصد دارند حس��اب هاي خود 
را در اين ش��بكه ها تعطيل كنند ت��ا بتوانند حريم 
شخصي زندگي خود را در آينده محفوظ نگه دارند. 
سوءاس��تفاده هاي گسترده ش��بكه هاي اجتماعي 
از اطلاعات ش��خصي افراد و به خصوص انتقال اين 
اطلاعات به اش��خاص و ش��ركت هاي ثالث توسط 
سايت هايي مانند فيس بوك و اينستاگرام باعث شده 
تا اعتماد به شبكه هاي اجتماعي به شدت كاهش يابد. 
بررسي هاي كاسپراسكاي نشان مي دهد ۸۲ درصد 
مردم از شبكه هاي اجتماعي استفاده مي كنند و در 
ازاي در اختيار قراردادن اطلاعات ش��خصي خود از 
امكانات شبكه هاي يادشده براي برقراري ارتباط با 
دوستان وخويشان و غيره بهره مند مي شوند. البته 
حذف حساب كاربري در شبكه هاي اجتماعي بزرگ 

چالش هايي را نيز در پي دارد. 

سه چهارم برنامه هاي 
گوشي ها مشكل امنيتي دارند

ديجيتال ترندز| بررسي هاي يك موسسه امنيتي 
نشان مي دهد حدود سه چهارم برنامه هاي طراحي 
ش��ده براي گوش��ي هاي اندرويدي و آيفون دچار 
مشكل امنيتي هس��تند. بررسي هاي يك موسسه 
امنيتي نشان مي دهد حدود سه چهارم برنامه هاي 
طراحي شده براي گوش��ي هاي اندرويدي و آيفون 
دچار مشكل امنيتي هستند. اين بررسي كه توسط 
موسسه پوزيتيو تكنولوژي انجام شده، حاكي است 
بخش عمده اين مش��كل به شيوه ناايمن نگهداري 
اطلاعات كاربران مربوط مي ش��ود كه سرقت آنها 
را توسط هكرها تس��هيل مي كند. در اين پژوهش 
برنامه ه��اي زيادي در فروش��گاه هاي گوگل پلي و 
اپ استور اپل مورد بررسي قرار گرفته اند و مشخص 
ش��ده كه نگهداري ناايمن اطلاع��ات كاربران اين 
برنامه ها ممكن است به سرقت كلمات عبور، جزييات 
اطلاعات مالي، داده هاي ش��خصي و غيره توس��ط 
هكرها منجر شود. علاوه بر اين آسيب پذيري هاي 
خطرناك نرم اف��زاري در ۳۸ درص��د از برنامه هاي 
iOS و ۴۳ درصد از برنامه هاي اندرويدي شناسايي 
شده اند. بسياري از اين برنامه ها داده هاي كاربران را 
به سرورهاي در اختيار توسعه دهندگان نيز منتقل 
مي كنند كه امكان سرقت اين داده ها هم وجود دارد. 
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رييس مركز توسعه مكانيزاسيون كشاورزي خبر داد

قائم مقام اجرايي ايران خودرو:

اختصاص ۱۸۰۰ ميليارد تومان براي مكانيزاسيون كشاورزي

با جديت توسعه و خودكفايي محصول را انجام مي دهيم 

اي�ران از روزگاران باس�تان مه�د تمدن هاي 
باستاني و يكي از مراكز توليد مواد كشاورزي 
دنياي وقت بوده اس�ت.به طوري كه بس�ياري 
از پيشرفت هاي كشاورزي و دامپروري مانند 
پرورش اس�ب و ترويج نباتات سودمند را بايد 
مرهون زحمات و ابتكارات اهالي اين مرزوبوم 
دانس�ت. اين فرآيند ام�ا در دوره هاي جديد 
با گسس�ت مواجه ش�د و فرآيند نوين سازي 
كش�اورزي در ايران بر اس�اس نيازهاي زمان 
پيش نرفت.  واقعيت آن اس�ت كه تلاش براي 
رس�يدن به توس�عه پاي�دار در ه�ر جامعه اي 
در گ�رو توجه به كش�اورزي اس�ت و اساس�ا 
كشورهاي توسعه يافته گام اول مسير توسعه را 
از خودكفايي در محصولات اساسي كشاورزي 
ش�روع كرده اند كه در اين ميان دس�تيابي به 
خودكفايي كشاورزي مستلزم توجه به نكاتي 
از جمله مكانيزاسيون كشاورزي است. اقتصاد 
ايران از سال هاي ابتدايي قرن به فكر اهميت 
استفاده روش هاي نوين براي بهبود محصولات 
كشاورزي افتاد و در سال 1308 اولين تراكتور 
به عنوان محصولي نوين وارد كش�ور ش�د. از 
آن زم�ان تا به ام�روز هم�واره موضوعي ذيل 
عنوان نوين سازي سخت افزاري و نرم افزاري 
كشاورزي در س�طح محافل اقتصادي مطرح 
بوده اس�ت. وقتي از نوين س�ازي كش�اورزي 
صحبت به ميان مي آيد، اكث�را به فكر كاربرد 
و اس�تفاده از موتوره�اي احت�راق داخل�ي و 
ماش�ين هاي مختل�ف كش�اورزي در م�زارع 
مي افتند، در حالي كه مكانيزاس�يون به معني 
اعم، اين نيس�ت كه حتم�ا از موت�ور احتراق 
داخلي يا از آخرين مدل ماشين هاي كشاورزي 
استفاده شود. در واقع اس�تفاده از روش هاي 
نوين هم يكي از مهم ترين گزاره هاي مربوط به 

مكانيزاسيون كشاورزي است. 
 ديروز رييس مركز توسعه مكانيزاسيون كشاورزي اخبار 
جديدي از بهبود شاخص هاي نوين سازي كشاورزي 
ارايه كرد و با اشاره به اختصاص ۱,۸۰۰ ميليارد تومان 
به بخش مكانيزاس��يون گفت: از ابتداي امس��ال يك 
ميليارد در حوزه زراعت و ۳۶۰ ميليارد در حوزه باغباني 
اختصاص يافته است. به گزارش وزارت جهاد كشاورزي، 
كامبيز عباس��ي در رابطه با توس��عه مكانيزاس��يون 

كش��اورزي در كشور اظهار كرد: از س��ال ۹۲ تا ۹۸ در 
حوزه مكانيزاسيون كش��اورزي سرمايه گذاري بسيار 
خوبي انجام شده و يك جهش در شاخص هاي توسعه 
مكانيزاسيون رقم خورده است. در حوزه مكانيزاسيون 
برنج در ابتداي دولت حدود ۱۲ درصد شاليزارها مكانيزه 
بود اما در حال حاضر به حدود ۸۰ درصد رسيده است.

وي افزود: در حوزه برداش��ت غلات كش��ور هم امروز 
ضايعات برداشت به كمتر از ۴ درصدرسيده در حالي 
كه در ابتداي دولت اين ميزان حدود ۸ تا ۱۰ درصد بود. 

در حوزه گندم هم بيش از ۲.۵ ميليون هكتار كش��ت 
مكانيزه افزايش پيدا كرد. عمليات سمپاشي در كشور از 
لانس به سمپاش هاي تراكتوري و پشت تراكتوري ارتقا 
يافته است. رييس مركز توسعه مكانيزاسيون كشاورزي 
گفت: در گذشته ۱۵ درصد مزارع توسط سمپاش هاي 
تراكتوري سمپاشي مي ش��د اما در حال حاضر به ۳۵ 
درصد افزايش يافته است. وي در رابطه با تامين تراكتور 
در كشور خاطرنشان كرد: طي حدود ۶ سال اخير بيش 
از ۱۱۰ هزار دستگاه تراكتور و به صورت ميانگين هر 

سال حدود ۱۵ تا ۱۷ هزار تراكتور در كشور تامين شد در 
حالي كه در اواخر سال ۹۱ و اوايل سال ۹۲ ركود كامل 
در اين بخش وجود داشت و ميانگين تامين ما درحوزه 
تراكتور در حدود ۲ هزار دستگاه بود و كمباين هم در 

كشور فروش نداشت.
عباسي با اشاره به مكانيزاسيون حوزه باغباني كشور 
تصريح كرد: ما در اين بخش رشد مناسبي را در تامين 
تراكتور باغباني داش��ته ايم. به ج��رات مي توان گفت 
شاخص هاي مكانيزاسيون در باغباني علي رغم تمام 

محدوديت ها رشد و نفوذ خوبي را به دنبال داشت كه 
حدود ۱۳۰ درصد را در ضريب مكانيزاس��يون كشور 
در حوزه باغباني ش��اهد بوديم. وي افزود: ما بسياري 
از تكنولوژي هاي نوين را در باغباني شناسايي كرديم 
و مردم بس��يار علا قمند ب��ه س��مت آن آمدند مانند 
سامانه هاي مبارزه با تگرگ، سامانه مبارزه با سرمازدگي، 
سيستم هاي كنترل گلخانه ها و اتوماسيون گلخانه اي. 
به طور كلي ضريب مكانيزاس��يون باغباني كشور هم 
افزايش داشته است. ما براي باغات كشور تراكتورهاي 
باغي كمرشكن را تامين كرديم و كارخانجات داخلي 
و توليدكنندگان خارجي توانستند انواع متنوع تري از 

تراكتور را به بازار عرضه كنند.

    مكانيسم كشاورزي نوين
رييس مركز توسعه مكانيزاسيون كشاورزي در رابطه با 
مكانيزاسيون گياهان دارويي گفت: يكي از اصلي ترين 
بخش هايي كه ما به صورت جدي روي آن كار مي كنيم 
مكانيزاس��يون گياهان دارويي اس��ت و به دنبال اين 
هستيم كه مكانيزاسيون را در اين بخش فراموش شده 

توسعه دهيم.
وي افزود: تامين كمباين غلات در كش��ور تا به امروز 
بي س��ابقه بوده و توفيقاتي كه در اين زمينه به دست 
آورده ايم بسيار ارزشمند است. تا به امروز نزديك به ۳ 
هزار دستگاه كمباين برداشت غلات اعم از توليد داخل 
و وارداتي هاي كمباين سنگين در اختيار كشاورزان قرار 
گرفته است و يكي از دلايل رسيدن به عدد كمتر از ۴ 
درصد ضايعات همين تامين كمباين برداشت غلات 
است. عباسي با اشاره به اختصاص ۱,۸۰۰ ميليارد تومان 
اعتبار به بخش مكانيزاسيون در سال جاري، عنوان كرد: 
از ابتداي سال ۹۸ تا امروز حدود يك ميليارد تومان از 
اين اعتبار در حوزه زراعت و ۳۶۰ ميليارد تومان هم در 
حوزه باغباني اختصاص يافته است. ۱۸۰ ميليارد تومان 
در حوزه دام و طيور و نزديك به ۹۰ ميليارد تومان در 
حوزه مكانيزاسيون شيلات و حدود ۵۴ ميليارد تومان 

براي مكانيزاسيون گياهان دارويي در نظر گرفته ايم.
وي افزود: حدود ۱۸ ميليارد تومان هم به مكانيزاسيون 
جنگل و مرت��ع و حدود ۷۲ ميلي��ارد تومان هم براي 
مكانيزاسيون گلخانه ها در نظر گرفته شده است. امسال 
هم نظير سنوات گذشته مكانيزاسيون به صورت جامع 
و كامل در تم��ام زير بخش هاي كش��اورزي اجرايي 

خواهد شد.

قائم مق��ام اجرايي ايران خ��ودرو درب��اره برنامه هاي 
خودكفاي��ي محصولات گف��ت: درح��ال حاضر تيم 
بسيار قوي در ساپكو و مركز تحقيقات شكل گرفته و 
نمايشگاه دايمي براي قطعات وارداتي برگزار شده است. 
از زمان آغاز به كار اين نمايشگاه بسياري از سازندگان 
آمادگي خود را براي س��اخت و توليد اعلام كرده اند و 
درحال حاضر بخش زيادي از قطعات در دس��تور كار 

داخلي سازي قرار گرفته است. 
به گزارش »تعادل«، حميدمرادي با بيان اين مطلب 
افزود: تا جايي كه امكان توسعه و خودكفايي محصول 

را داشته باشيم آن را با جديت دنبال خواهيم كرد.
وي با اش��اره به قطع يك س��ويه همكاري ها از سوي 

شركاي خارجي گفت: اين موضوع انگيزه و اراده جدي 
را در ايران خودر وايجاد كرد تا با تكيه بر توان سازندگان 
داخلي و نظارت كيفي در مراحل تامين و توليد قطعات، 
در كنار افزايش عمق خودكفايي، كيفيت محصولات 

را ارتقا دهيم.
قائم مق��ام اجراي��ي ايران خودروتاكيد كرد: كس��ب 
س��تاره هاي كيفيت براي محصولات در سال گذشته 

و امسال مويد اين موضوع است.
مرادي از برگزاري مستمر جلس��ات كنترل كيفيت 
محصولات خبر داد و گفت: در اين جلس��ات به عنوان 
يك��ي از ابزاره��اي مديريت كيفيت، اي��رادات كيفي 
خودروها شناسايي شده و براي رفع آن برنامه هاي بهبود 

ارايه مي شود. نتايج اين اقدامات در ارزيابي هاي شركت 
بازرسي كيفيت و استاندارد ايران و افزايش ستاره هاي 
كيفي محصولات براي مشتريان و جامعه ملموس است.

قائم مقام اجراي��ي ايران خودرو با بي��ان اينكه مرحله 
اصلي اثرگذاري تحريم ها را پش��ت سر گذاشته ايم، از 

برنامه ريزي براي عبور كامل از تحريم ها خبر داد. 
مرادي گفت: تحريم ها واقعيتي بود كه آثار س��وئي بر 
صنعت و توليد در كش��ور گذاش��ت اما با اقداماتي كه 
در زنجيره تامي��ن و توليد ايران خودرو صورت گرفت، 
توانس��تيم در سه ماه پاياني س��ال گذشته توليد را به 
شرايط با ثباتي برس��انيم. درحال حاضر توليد روزانه 

به شرايط باثبات روزانه ۱۵۰۰ دستگاه رسيده است. 

خسارت ۵۵ هزار ميليارد 
توماني سيلاب اخير به كشور

خراسان جنوبي|رييس 
س��ازمان زمين شناسي 
از خس��ارت ۵۵ ه��زار 
ميليارد توماني س��يلاب 
اخير در كش��ور خبرداد. 
به گ��زارش ايلنا، عليرضا 
شهيدي در شوراي معادن 
خراسان جنوبي در بيرجند در اين باره اظهار داشت: 
سازمان زمين شناسي داراي دو بخش زمين شناسي 
و اكتشاف مواد معدني است.  او گفت: در سياست هاي 
سازمان زمين شناسي، توليد اطلاعات پايه در قالب 
نقشه هاي زمين شناسي و اكتشافي موجب توليد 
ثروت براي كش��ور مي ش��ود و در بخش اكتشاف 
مواد معدني فعاليت هاي زمين شناسي نيز بيشتر 
ورود پي��دا مي كند و از ثروت توليد ش��ده صيانت 
مي كند. رييس سازمان زمين شناسي و اكتشافات 
معدني كش��ور با بيان اينكه ۴۳ مخاطره اصلي در 
دنيا شناسايي شده كه از اين تعداد ۳۴ مخاطره در 
ايران مي توان مشاهده كرد، افزود: زمين شناسي و 
اكتش��اف مي توانند توليد ثروت خوبي براي كشور 
داشته باشند. شهيدي تصريح كرد: در سيلاب اخير 
حدود ۵۵ هزار ميليارد تومان به كش��ور خس��ارت 
وارد شد و اگر مخاطرات به صورت علمي شناسايي 
مي شد بسياري از اين خسارت ها كمتر بود. او ادامه 
داد: سازمان زمين شناسي در سيستان و بلوچستان 
و خراسان بزرگ فعاليت بسياري داشته و از سال ۸۳ 
توليد نقشه هاي زمين شناسي آغاز شده و اين نقشه ۶ 
لايه دارد و در لايه زمين شناسي كار مي كنيم. رييس 
سازمان زمين شناسي و اكتشافات معدني كشور با 
بيان اينكه در ژئوتوريسم كار هاي خوبي در استان 
انجام شده است، تاكيد كرد: در سال هاي ۸۳، ۹۵ و 
۹۶ دو پروژه ژئوفيزيك هوايي انجام داديم و اكتشاف 
ذخاير پنهان زمين يكي از اهداف اين پروژه ها است.

پژوهش يكي از اهداف 
استراتژيك ۱۴۰۴ است

ايلام|ريي��س پژوهش و 
فناوري ش��ركت پالايش 
گاز ايلام گفت: در ارزيابي 
حده��اي  ا و عملك��رد 
پژوهشي پالايشگاه هاي گاز 
كشور كه توسط مديريت 
هماهنگي و نظارت بر توليد 
شركت ملي گاز ايران انجام داده، پالايشگاه گاز ايلام 
مقام اول را در بين پالايش��گاه هاي گاز كشور در سال 
۹۷ كسب كرده اس��ت.  به گزارش »تعادل« از روابط 
عمومي شركت گاز ايلام، احسان نوراللهي افزود: اين 
پالايشگاه بر اساس شاخص هاي تعريف شده توسط 
مديريت هماهنگي و نظارت بر توليد شركت ملي گاز 
ايران توانست با كس��ب نمره كامل ارزيابي مقام اول 
پژوهشي را كس��ب كند.  او اظهار داشت: كسب اين 
عنوان در حوزه پژوهش يكي از اهداف اس��تراتژيك 
اين ش��ركت براي س��ال ۱۴۰۴ بود كه خوشبختانه 
پيش از موعد مقرر به اهداف خود رسيده است.  رييس 
پژوهش و فناوري شركت پالايش گاز ايلام از تحقق 
اولين هدف استراتژيك اين شركت خبر داد و تصريح 
كرد: پالايشگاه گاز ايلام چشم انداز خود را براي سال 
۱۴۰۴ به شرح؛ توليد پايدار محصولات در حد طراحي، 
تنديس زرين در تعالي س��ازماني، سازمان بهره وري 
در استقرار نظام مديريت بهره وري و كسب رتبه هاي 
اول در HSE  و پژوه��ش و فناوري ترس��يم كرده كه 
خوشبختانه با تلاش هاي انجام شده، در مقوله پژوهش 
و فناوري اين مهم زودتر از موعد به هدف تعيين شده 
رسيده است.  نوراللهي با اشاره به اينكه اين پالايشگاه 
در سال گذشته در حوزه پژوهش و فناوري ۴۵ قرارداد 
با دانشگاه هاي كشور انعقاد نموده است، خاطرنشان 
كرد: اين قرارداد ها شامل ۱۰ مورد پروژه پژوهشي، ۴ 
مورد طرح اينترنشيپ و ۳۱ مورد پايان نامه تحصيلات 

تكميلي بوده است.

آب زاينده رود همچنان جريان 
خواهد داشت

م��ل  عا اصفهان|مدير
آب منطق��ه اي اصفهان با 
بيان اينكه هم اكنون۷۸۳ 
ميلي��ون مت��ر مكعب آب 
پشت سد زاينده رود وجود 
دارد، گفت: امروز در شوراي 
هماهنگ��ي حوض��ه آبريز 
زاينده رود مصوب ش��د كه اين رودخانه جريان داشته 
باشد. مسعود ميرمحمد صادقي در گفت وگو با ايسنا در 
خصوص وضعيت جريان آب زاينده رود و كشت بهاره 
كشاورزان اظهار كرد: پيرو درخواست صنف كشاورزان 
و به دنبال نامه استاندار اصفهان به وزير نيرو در خصوص 
جاري ب��ودن زاينده رود براي كش��ت بهاره ش��وراي 
هماهنگي زاينده رود تشكيل شد و ادامه جريان آب را 
مصوب كرد. او افزود: بايد هرگونه توزيع آب در شوراي 
هماهنگي آبريز زاينده رود طرح و در آنجا تصميم گيري 
شود، اين شورا به رياست وزير نيرو و با حضور استانداران 
اصفهان، يزد و چهارمحال و بختياري و معاونين وزراي 
صنعت، معدن و تجارت كشاورزي و همچنين برنامه 
بودجه، محيط زيست و نمايندگان كشاورزان اصفهان 
و چهارمحال و بختياري تشكيل مي شود. مديرعامل آب 
منطقه اي اصفهان ادامه داد: اين جلسه امروز برگزار و 
مصوب شد با توجه به بارش هاي خوب سال آبي جاري 
و ميزان حجم س��د زاينده رود توزي��ع آب بهاره انجام 
گيرد، اما اين توزيع چند خط قرمز مهم از جمله تامين 
آب كافي براي ش��رب، صنعت و محيط زيس��ت دارد. 
ميرمحمد صادقي اضافه كرد: هدف اصلي اين بازگشايي 
آب حف��ظ و آبياري باغات و كمك به حفظ اش��جار و 
كشاورزي در اصفهان است. در حال حاضر ۷۸۳ ميليون 
متر مكعب آب پشت سد زاينده رود قرار دارد، اما اينكه 
دبي آب خروجي از سد چه ميزان باشد در يك كميته 
تصميم گيري متشكل از آب منطقه اي، جهاد كشاورزي 

و ۱۵ نفر از صنف كشاورزان تعيين خواهد شد. 

مصوبات قرارگاه بازسازي 
مناطق سيل زده لازم الاجرا است
خوزستان|جانش��ين 
قرارگاه بازسازي و نوسازي 
مناطق سيل زده خوزستان 
با بيان اينكه مصوبات اين 
قرارگاه لازم الاجرا اس��ت، 
گفت: اولويت اول كش��ور 
با بازس��ازي اس��ت و همه 
امكانات استان بايد در خدمت بازسازي قرار بگيرند. 
كيامرث حاجي زاده ديروز در ششمين جلسه قرارگاه 
بازسازي و نوس��ازي خوزستان با بيان اينكه مديران 
دس��تگاه هاي اجرايي بايد به اين مساله توجه جدي 
داشته باش��ند، افزود: متأس��فانه برخي از مسوولان 
در اين جلس��ه حضور پيدا نمي كنند و در اين زمينه 
به مديران دس��تگاه هاي اجرايي تذكر مي دهيم كه 
مديران در بالاترين سطح اجرايي بايد در اين جلسه 
حضور پيدا كنند. مديركل مديريت بحران خوزستان 
با اشاره به بحث بانك ها و همكاري بانك ها در زمينه 
پرداخت تسهيلات تصريح كرد: بالاخره دستورالعمل 
اجرايي از مركز به بانك هاي استان ابلاغ شد و عذر و 
بهانه اي در خصوص عدم پرداخت تسهيلات پذيرفته 
نيس��ت. حاجي زاده عنوان كرد: مديران بانك ها در 
سطح اس��تان همكاري لازم را دارند اما متأسفانه در 
شهرستان ها روساي شعب همكاري لازم را ندارند و 
اين مساله مورد اعتراض همه فرمانداران و مردم است. 
او با تاكيد بر تسريع در پرداخت خسارت هاي بخش 
كشاورزي ادامه داد: سازمان جهاد كشاورزي تاكنون 
در بحث تشكيل پرونده عملكرد خوبي داشته اما در 
پرداخت ها به ش��دت عقب هستيم و اين مساله بايد 
به جديت پيگيري ش��ود. مديركل مديريت بحران 
خوزستان عنوان كرد: اولويت اول بحث تخليه آب از 
اراضي كشاورزي است و در اين زمينه خوشبختانه با 
برنامه ريزي هاي انجام گرفته آب از بسياري از اراضي 

كشاورزي تخليه شده است.

صاحبخانه ها از آب گل آلود 
ماهي نگيرند

البرز|رييس كميسيون 
امور داخلي كشور و شوراها بر 
ضرورت متعادل سازي اجاره 
خانه در مناط��ق مختلف 
تاكي��د ك��رد. محمد جواد 
كوليوند با اشاره به نارضايتي 
مردم نسبت به گراني مسكن 
و بالا بردن كرايه خانه ها توضيح داد: هفته گذشته جلسه 
غيرعلني در اين خص��وص برگزار و تصميماتي در اين 
خصوص اتخاذ ش��د كه با اجرايي ش��دن آن وضعيت 
اجاره خانه ها تا حدودي تعديل مي شود.وي اضافه كرد: 
البته مردم انتظار نداشته باشند تصميمات اقتصادي در 
مدت كوتاهي نتيجه دلخواه را داشته باشد چون تا آب 
در مسير واقعي خود در كانال قرار بگيرد، زمان مي برد. 
كوليوند توضي��ح داد: به دنبال اخذ ماليات از خانه هاي 
خالي و متعادل سازي اجاره افسارگسيخته خانه هستيم. 
نماينده مردم ك��رج، در مجلس دهم ابراز كرد: در حال 
حاضر صاحبخانه ها از تشنج بازار مسكن سوءاستفاده 
كرده و بدون قاعده و اصول خاصي نس��بت به افزايش 
كرايه خانه ها اقدام مي كنند. وي با بيان اينكه صاحب 
خانه ها نبايد از آب گل آلود ماهي بگيرند و با فشار روي 
مستأجر درآمد خود را افزايش دهند، افزود: به دنبال اين 
هستيم كه قيمت منطقه اي مبناي افزايش كرايه خانه ها 
قرار بگيرد تا عدالت در دريافت كرايه از مس��تأجران از 
حصارك گرفته تا مهر شهر و… رعايت شود. كوليوند در 
بخش ديگري از صحبت هايش اظهار كرد: استاني شدن 
انتخابات با اشكالاتي مواجه بود كه اصلاح آن در مدت 
زمان باقيمانده به انتخابات امكان پذير نيست بر همين 
اساس فعلًا اين بحث منتفي است. وي ادامه داد: البته بنا 
شده تغييراتي در قانون انتخابات لحاظ شود كه اگر مورد 
تأييد قرار بگيرد، آموزش هاي لازم در اين خصوص به 
مجريان داده مي شود تا انتخابات آينده نيز مثل گذشته 

بدون مشكل برگزار شود.
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كشف پناهگاهي با معماري 
دستكند در سياهكل

رشت|مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري استان گيلان از كشف يك پناهگاه 
با معماري دس��تكند در سياهكل خبر داد. امير 
انتخاب��ي گفت: با توج��ه به درخواس��ت اهالي 
يكي از روستاهاي ييلاقي شهرستان سياهكل 
مبني بر احتم��ال وجود يك پناه��گاه يا غار در 
بافت تاريخي روس��تا و پيگيري موضوع توسط 
استانداري گيلان، بازديدهاي اوليه از محل مورد 
نظر انجام ش��د و با توجه به شواهد موجود، مقرر 
شد مجوزهاي لازم از پژوهشگاه سازمان ميراث 
فرهنگي براي گمانه زني و بازگشايي فضاي مورد 
نظر اخذ شود. وي درخصوص قدمت اين پناهگاه 
ادامه داد: شواهد اوليه و سطحي متعلق به دوره 
ايلخاني و تيموري در داخل پناهگاه، كشف شد اما 
تعيين قدمت دقيق تر، نيازمندِ اجراي كاوش هاي 

باستان شناسي در اين محدوده است.

اعتبار باشد، مشكل كمبود آب 
كرمانشاه مرتفع مي شود

كرمانش�اه|معاون بهره ب��رداري ش��ركت آب و 
فاضلاب استان كرمانش��اه گفت: در صورت تأمين 
اعتبار، مشكل كمبود آب ش��هر كرمانشاه تا سال 
۱۴۰۰ مرتفع مي شود. رضا داوودي با اشاره به اينكه 
برخي از ش��هرهاي اس��تان با تنش آبي مواجهند، 
افزود: كرمانشاه نيز از جمله اين شهرها است كه با 
كمبود آب خصوصاً در فصل تابستان مواجه مي شود. 
وي با اشاره به طرح عظيم آبرساني بلندمدت شهر 
كرمانش��اه كه در حال انجام است، اظهار كرد: قرار 
است در قالب اين طرح ۲.۶۶ مترمكعب آب در ثانيه 
از سد گاوش��ان براي كرمانشاه تأمين شود. معاون 
بهره برداري شركت آب و فاضلاب استان كرمانشاه 
با بيان اينكه براي اجراي اين طرح تصفيه خانه اي 
با پيش��رفت فيزيكي ۷۰ درصد در حال اجرا است، 
خاطرنش��ان كرد: با تكميل طرح آبرساني به شهر 
كرمانشاه بخش عمده اي از مشكلات تأمين آب شهر 

كرمانشاه مرتفع خواهد شد.

تسهيلات ويژه دولت براي 
بهبود يافتگان موادمخدر

خرم آباد|دبير ش��وراي هماهنگي مبارزه با مواد 
مخدر لرستان گفت: كارگاه هايي كه از بهبوديافتگان 
اعتياد به كارگيري كنند، تسهيلات قرض الحسنه 
درياف��ت مي كنند. مجتب��ي بيرانوند با اش��اره به 
تجليل از بهبوديافت��گان و خانواده آنها اظهار كرد: 
دولت به بهبوديافتگاني كه براي خود شغل ايجاد 
كنند، تسهيلات چهار درصدي اعطا مي كند. وي 
خاطرنشان كرد: البته براي تاييد اين امر، بهزيستي 
يا ساير دستگاه هاي مربوطه بايستي بهبوديافتگي 
شخص را تاييد كنند. دبير شوراي هماهنگي مبارزه 
با مواد مخدر لرستان خاطرنشان كرد: كارگاه هايي 
كه افراد بهبوديافته را به كار گيري كنند از تسهيلات 
ويژه چهار درصدي بهره مند خواهند شد. بيرانوند 
همچنين گفت: يكي ديگر از مشوق هاي دولت براي 
بهبوديافتگان، تقبل ۵۰ درصدي هزينه هاي بيمه اي 
خويش فرمايي و كارفرمايي است. وي افزود: يكي از 
مواردي كه به طور جد پيگيري آن هستيم، اشتغال 
بهبوديافت��گان در دس��تگاه هاي اجرايي )همانند 
شهرداري ها، شركت هاي خدماتي و...( است كه لازم 
است درصدي از اشتغال دستگاه ها به بهبوديافتگان 

اختصاص يابد.

صدور راي پرونده فساد مالي 
شهرداري دوگنبدان

ياسوج|دادس��تان عمومي و انقلاب شهرستان 
گچس��اران گفت: رأي پرونده فساد مالي شهردار، 
اعضاي ش��وراي ش��هر س��ابق و برخي از پرسنل 
شهرداري صادر ش��د. امير حمزه بازيار در نشست 
با اصحاب رسانه گچس��اران به مناسبت هفته قوه 
قضاييه در خصوص پرونده فس��اد مالي شهرداري 
دوگنبدان در زمان ش��هردار و اعضاي شوراي شهر 
سابق عنوان كرد: پرونده فساد مالي عظيم شهرداري 
دوگنبدان در زمان ش��هردار و اعضاي شوراي شهر 
سابق و برخي از پرسنل شهرداري با ۱۹ الي ۲۰ نفر 
متهم كه از طريق ارتشاء و اختلاس و تحصيل مال از 
طريق نامشروع، جعل اسناد و كلاهبرداري از جمله 
جرايمي بوده كه در دادگاه كيفري ۲ در شعبه ۱۰۱ 
گچساران رسيدگي و رأي آن در ماه گذشته صادر 
ش��د. وي اضافه كرد: رأي ص��ادره يك رأي قاطع و 
در راس��تاي صيانت از حقوق مردم بوده است و در 
صورت قطعي ش��دن آن اطلاع رساني از سوي قوه 

قضاييه انجام مي شود.

بازار قزوين طعمه حريق شد
قزوين|قائم  مقام سازمان آتش نشاني و خدمات 
ايمني شهرداري قزوين گفت: آتش سوزي شب 
گذشته بازار قزوين با تلاش آتش نشانان مهار شد. 
قدير موسي خاني با اشاره به آتش سوزي يكشنبه 
شب بازار قزوين تصريح كرد: ساعت ۱: ۴۲ دقيقه 
بامداد دوشنبه در پي تماس شهروندي با سامانه 
۱۲۵مبني بر حريق مغازه اي در راسته طلافروشان 
بازار قزوين آتش نشانان ايستگاه هاي۱، ۳، ۶، كمتر 
از ۳ دقيقه در محل حضور يافتند. وي افزود: پس از 
حضور آتش نشانان مشاهده شد كه يك باب مغازه 
لباس فروشي به دلايل نامعلومي دچار آتش سوزي 
شده و شعله هاي آتش از طريق بالكن و پشت بام 
در حال س��رايت به ساير مغازه ها است. قائم مقام 
سازمان آتش نشاني و خدمات ايمني شهرداري 
قزوين اظهار كرد: باوجود آتش س��وزي سنگين 
مغازه؛ آتش نش��انان با تمام تجهيزات نسبت به 
مهار حريق اقدام و در كمتر از ۱۵دقيقه حريق را 
مهار كردند و با پايان مهار آتش سوزي لكه گيري و 

ايمن سازي مكان موردنظر انجام شد .

چهرههاياستاني

  عباس�ي: از س�ال ۹۲ تا ۹8 در حوزه مكانيزاسيون كش�اورزي سرمايه گذاري بس�يار خوبي انجام ش�ده و يك جهش در شاخص هاي توسعه 
مكانيزاسيون رقم خورده است. در حوزه مكانيزاسيون برنج در ابتداي دولت حدود 1۲ درصد شاليزارها مكانيزه بود اما در حال حاضر به حدود 80 
درصد رس�يده است. در حوزه برداشت غلات كشور هم امروز ضايعات برداشت به كمتر از ۴ درصدرسيده در حالي كه در ابتداي دولت اين ميزان 

حدود 8 تا 10 درصد بود.

برش
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ظريف:سالانه300ميليوندلاربرايمقابلهباعرضهوكاهشتقاضايموادمخدردركشورهزينهميشود

فشار اقتصادي مبارزه با مواد مخدر بر ايران
مقابله و مبارزه با مواد مخدر، يك همكاري بين المللي است 
اما سهم كشورها در اين مبارزه برابر نيست. سهم ايران به 
دليل موقعيت جغرافيايي خود و داشتن ۹۳۶ كيلومتر مرز 
مشترك با افغانس��تان، مقابله با عبور كاروان هاي مسلح 
و حضور ش��بكه هاي بزرگ مواد مخدر اس��ت حال آنكه 
كشورهاي اروپايي با خرده فروشان مواد دست و پنجه نرم 
مي كنند، نتيجه اين نابرابري، فشار جاني و مالي مضاعف بر 
ايران بوده كه در شرايط تحريم نه تنها تنگناهاي مالي بيشتر 
مي شود بلكه تكنولوژي و تجهيزات مقابله با مواد مخدر هم 
در مضيغه قرار مي گيرد. ارديبهشت امسال حسن روحاني، 
رييس جمهوري به اين موضوع اشاره و اعلام كرد: »ما بوديم 
كه در راه مقابله با قاچاق مواد مخدر و ترانزيت آن به اروپا، 
ميلياردها دلار هزينه كرديم، بهترين جوانان مان به شهادت 
رسيدند. در اين مسير ۴ هزار شهيد داديم تا مواد مخدر به 
اروپا و فرزندان شما نرسد.اما الان به خاطر فشارهاي امريكا 
پولي براي هزينه دراين مسير نداريم« اما نابرابري در مقابله 
با قاچاق مواد مخدر و فش��ار اقتصادي آن بر ايران، تنها به 
صحبت هاي رييس جمهور ختم نشد، بلكه روز گذشته 
محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه هم در همايش سالروز 
جهاني مبارزه با مواد مخدر اعلام كرد ايران سالانه حدود 
۳00 ميليون دلار براي اجراي پروژه هاي مقابله با عرضه و 
كاهش تقاضاي مواد مخدر هزينه مي كند، هزينه اي كه در 
شرايط اقتصادي فعلي ايران، سهم بالايي براي يك همكاري 
بين المللي بوده و اين هزينه در ش��رايطي از س��وي ايران 
پرداخت مي شود كه كارشناسان روابط بين الملل معتقدند 
بر اساس كنوانسيون »منع و مبارزه با قاچاق مواد مخدر«، 
ايران مي تواند از كشورهاي عضو، به عنوان انجام سهم خود 

در اين همكاري بين المللي، مطالبه مالي داشته باشد. 

   ايران؛ پرچمدار مبارزه با مواد مخدر
روز گذشته محمدجواد ظريف با بيان اينكه به تاييد سازمان 
ملل متحد، پرچمدار مبارزه جهاني عليه مواد مخدر ناميده 
مي شود، گفت: اقدامات چشمگير جمهوري اسلامي ايران 
در عرصه مبارزه با مواد مخدر و تحمل هزينه هاي متعدد 
مادي و معنوي، مويد اراده راسخ ما براي تحقق اهداف اين 
روز جهت دس��تيابي به جهاني عاري از مواد مخدر است 
كه مي توان به ش��هادت بيش از ۳۸۱۴ شهيد و ۱۲ هزار 
جانباز و صرف سالانه حدود ۳00 ميليون دلار براي اجراي 

پروژه هاي مقابله با عرضه و كاهش تقاضا اشاره كرد.
او افزود: موقعيت جغرافيايي جمهوري اسلامي ايران در 
همس��ايگي بزرگ ترين توليدكننده مواد مخدر سنتي 
باعث ش��ده تا اين اقدامات تنها داراي بعد ملي نبوده بلكه 
داراي تاثيرات منطقه اي و بين المللي باشد. در اين رابطه 
جمهوري اس��لامي ايران در چند س��ال گذشته با صرف 
نزديك به يك ميليون دلار پروژه انسداد مرزي را در طول 
مرزهاي ش��رقي خود به اجرا درآورد. وي گفت: يادآوري 
مي كنم كه جمهوري اسلامي ايران به تنهايي نزديك به 
۸0 درصد مجموع كشفيات جهاني مواد مخدر را به خود 

اختصاص داده كه اين رقم در س��ال گذشته ميلادي بالغ 
بر ۸00 تن است. مواد مخدر مانند هر پديده اي اجتماعي 
داراي خاصيتي سيال و پويا است. اين بدان معنا است كه اين 
پديده را به هيچ مرز و حدودي نمي توان محدود كرد. ضمن 
آنكه اين پديده در برابر مداخلات به عمل آمده تغيير چهره 
داده و به شكل ديگر در مي آيند. بر اين اساس، هيچ طرفي 
نمي تواند خود را از گزند اين معضل مصون بداند. ويژگي هاي 
وابستگي متقابل در دنياي امروز به پديده موادمخدر نيز 

قابل تسري است.
ظريف بيان كرد: مواجهه با اين پديده اگر به صورت يكپارچه 
و متحد انجام شود، مي تواند به برد همه طرف ها بينجامد 
و متقابلا آنها كه تصور مي كنند كه اين مشكل منحصر به 
كشور يا منطقه خاصي است، از تبعات آن در امان نخواهند 
بود. وزير امور خارجه افزود: معضل مواد مخدر در كشورهاي 
غربي و اروپايي در سطح داد و ستد و خرده فروشي خياباني 
است در حالي كه در مناطقي همچون منطقه ما مساله مواد 
مخدر همراه با ناامني، شرارت و تحركات خشونت بار و عبور 
كاروان هاي مسلح و حضور شبكه هاي بزرگ مواد مخدر 
در سطوح مختلف است. بنابراين ما ضمن اعلام پايبندي و 
حمايت از حقوق بشر توجه كشورهاي منادي حقوق بشر را 
به حقوق خانواده هاي قربانيان و افرادي جلب مي كنيم كه 
قرباني مطامع شبكه هاي سودجو در عرصه هاي مواد مخدر 

شده و از بابت قاچاق مواد مخدر آسيب و صدمه ديده اند.
او گفت: هم اكنون جمهوري اسلامي ايران به عنوان يكي از 
شركاي اصلي دفتر مقابله با مواد مخدر و جرم سازمان ملل 

متحد در آستانه به پايان رسيدن چهارمين دور برنامه هاي 
مشترك خود با اين دفتر است. متاسفانه با وجود اقدامات 
چشمگير جمهوري اسلامي ايران كه در راستاي پايبندي 
كشورمان به تعهدات بين الملل خود انجام مي شود، مدت 
مديدي است كه اين برنامه به دليل عدم مشاركت جدي 
كمك كنندگان اصلي، از بخشي از اهداف خود بازمانده است. 
محمدجواد ظريف با اشاره به اينكه امريكا و برخي كشورهاي 
غربي مسوول اصلي اختلال در مبارزه با مواد مخدر هستند، 
اعلام كرد: به مايلم بر اين نكته تاكيد كنم كه اعمال تحريم ها 
و اقدام��ات قه��ري يكجانبه مانع اج��راي همكاري هاي 
بين المللي به ويژه در عرصه مبارزه با مواد مخدر شده  و امريكا 
و برخي كشورهاي غربي مسوول مستقيم عواقب ناگوار و 
ايجاد اختلال در مبارزه بين المللي با مواد مخدر است. ضمناً 
خاطرنشان مي كنم كه اراده جمهوري اسلامي ايران براي 
مبارزه با مواد مخدر و لزوم پرهيز از سياسي سازي و يكجانبه 
گرايي و توجه به همكاري هاي بين المللي به عنوان ضرورتي 
براي دستيابي به اهداف تصور شده براي اين روز و ساختن 

فردايي بهتر براي تمام انسان هاي متمركز است.

  ايران، 76 درصد ترياك جهان را كشف كرد
اظهارات وزير امور خارجه در حالي است كه براساس آمار 
اعلام ش��ده از سوي دبيركل س��تاد مبارزه با مواد مخدر، 
وضعيت توليد م��واد مخدر در جهان در س��ال ۲0۱۸ به 
سمتي پيش رفته است كه توليد غيرقانوني موجب ابتلاي 
۲۷۵ ميليون نفر در سراس��ر جهان به اعتياد شده است. 

اسكندر مومني در همايش سالروز جهاني مبارزه با مواد 
مخدر بيان كرد: بنابر آماري كه توسط سازمان بهداشت 
جهاني ارايه شده است تقريبا ۴۵0 هزار نفر در سال ۲0۱۵ 
در نتيجه مصرف مواد مخدر جان خود را از دست داده اند 
منطقه ما به واسطه همجواري با اصلي ترين منشأ كشت و 
توليد مواد افيوني در جهان و به تبع آن تحرك مجرمين، 
جرايم سازمان يافته و فرامرزي در معرض بيشترين خسارات 
انساني و گس��ترده ترين عواقب مخرب ناشي از قاچاق و 
اعتياد قرار گرفته است، بازارهاي ثابت و فزاينده با سودهاي 
اغواكننده حاصل از قاچاق به كشورهاي مقصد باعث افزايش 
كشت و در نتيجه تسهيل دسترسي به مواد در كشور مبداء 
و كشورهاي مسير شده است و به همين دليل سوء مصرف 
مواد در اين منطقه رشدي شتابان يافته است. او با بيان اينكه 
چالش هاي ناشي از مواد مخدر از منطقه اي به منطقه ديگر 
متفاوت است، افزود: به همين دليل راه هاي مقابله با آنها نيز 
بايد به تناسب حجم و گستردگي مساله و مقتضيات كشورها 
تعريف و تنظيم شود لذا نبايد نسخه كشورهاي مقصد كه در 
آنها قاچاق مواد مخدر به صورت خرده فروشي خياباني است 

بر ساير كشورها تحميل شود.
دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر با اشاره به اينكه كشفيات 
هرويين در حدود ۲۶ تن بوده است، بيان كرد: اين كشفيات 
در كشور منشأ توليد كه در آن نيروهاي فرامنطقه اي حضور 
دارند اندكي بيش از دو تن و در كل بازار مقصد حدود چهار 
تن گزارش شده است. اهميت فعاليت ها و اقدامات ايران 
زماني روشن مي شود كه بدانيم با وجود تحريم هاي ظالمانه، 

جمهوري اس��لامي ايران به تنهايي ۷۶ درصد كشفيات 
جهاني ترياك و ۶۷ درصد كشفيات جهاني مرفين و ۱۷ 

درصد كشفيات هروئين را به خود اختصاص داده است.
مومني ادامه داد: س��الانه صدها ميليون دلار براي انسداد 
و انهداد و اس��تحكامات در مرزهاي شرقي به طول حدود 
۲000 كيلومتر براي احداث برجك ها و پاس��گاه ها، حفر 
كان��ال خاكريز، نصب س��يم خاردار و ... بدون احتس��اب 
هزينه هاي استقرار نيرو و تامين تجهيزات هزينه مي گردد و 
همين روند در خصوص مرزهاي غربي براي مقابله با ترانزيت 
مواد مخدر به مقصد بازارهاي بين المللي مصرف در غرب 
نيز در حال اجراس��ت. اين اقدامات نه براساس كمك ها و 
حمايت هاي مالي، فني، تجهيزاتي و پشتيباني كشورها و 
مجامع بين المللي بلكه به دليل تعاليم اصلي و توسعه يافته 

اسلامي و انساني حاكم بر كشور محقق شده است.

  مطالبه مالي، براي همكاري بين المللي
فشار اقتصادي مقابله با قاچاق مواد مخدر بر ايران در حالي 
است كه در دنيا، مبارزه با اين پديده به عنوان يك همكاري 
بين المللي پذيرفته شده كه هر كشوري بايد سهم خود را 
براي آن بپردازد. محمود شهيدي، دكتراي روابط بين الملل 
و اس��تاد دانش��گاه درباره اين موضوع به »تعادل« گفت: 
درباره مبارزه با مواد مخدر كنوانس��يون  هاي بين المللي 
بس��ياري وجود دارد اما مهم ترين آن كنوانسيون »منع 
و مبارزه با قاچاق مواد مخدر« اس��ت ك��ه در دهه ۱۹۳0، 
تصويب شد. تقريبا تمام كشورهاي دنيا و ايران عضو اين 
كنوانسيون هستند. بر اساس اين كنوانسيون، كشوري كه 
از جرم از آنجا آغاز مي شود، يعني مبدا قاچاق مواد مخدر و 
كشورهاي موجود در مسير و همچنين كشور مقصد قاچاق 
بايد حقوق و تكاليف خود در زمينه جلوگيري از مواد مخدر 

را انجام دهند. 
او افزود: كش��ور مبدا كه ج��رم از آنجا آغاز مي ش��ود، بر 
اساس »صلاحيت سرزميني دهني« بايد با قاچاقچيان 
و توليدكنندگان مواد مخدر مبارزه كند و مانع ورود مواد 
مخدر به كشورهاي ديگر شود اما اگر عوامل جرم مواد مخدر 
را از كش��ور مبدا عبور دادند ، وظيفه مبارزه با آن به عهده 
كشورهاي موجود در مسير و در نهايت مقصد است كه بايد 
بر اساس » صلاحيت سرزميني عيني« به مقابله بپردازند 
و عاملان جرم را شناس��ايي كنند.  شهيدي بيان كرد: در 
اين كنوانسيون موضوع اصلي جرم انگاري و همكاري براي 
حل آن است و بر اساس عرف بين المللي كشورها بايد براي 
جلوگيري از گسترش آن همكاري كنند كه كمك هاي 
مالي هم مي تواند به عنوان بخشي از اين همكاري تلقي شود. 
بنابراين در شرايط فعلي كه ايران در سطح همكاري هاي 
بين المللي با مواد مخدر مقابله مي كند و هزينه اقتصادي 
بالايي براي آن پرداخت مي كند، مي تواند از كش��ورهاي 
عضو كنوانسيون درخواست مساعدت مالي داشته باشد، 
چرا كه در كنوانسيون بر همكاري كشورها تاكيد شده است 

و كمك مالي هم مي تواند از مصاديق همكاري تلقي شود.

آغاز غربالگري سلامت دانش آموزان
مديركل دفتر سلامت جمعيت، خانواده و مدارس وزارت 
بهداشت با اشاره به آغاز غربالگري سلامت دانش آموزان 
گفت: اگ��ر طي اين غربالگري ه��ا دانش آموزي دچار 
مشكلاتي در حوزه بينايي، ش��نوايي و... باشد، آنها را 

براي انجام مداخلات به سطوح بالاتر ارجاع مي دهيم.
حامد بركاتي از آغاز غربالگري سلامت دانش آموزان از 
ابتداي تير ماه خبر داد و گفت: طي اين غربالگري ها، 
س��لامتي فيزيك��ي، جس��مي و آمادگ��ي تحصيلي 
دانش آموزان س��نجيده مي شود. بخش��ي از اين كار 
توس��ط وزارت بهداشت و بخش��ي هم از سوي وزارت 

آموزش و پرورش انجام مي شود.
او با بيان اينكه مباحث مربوط به غربالگري در زمينه 
سلامت جس��مي را وزارت بهداش��ت انجام مي دهد، 
افزود: سنجش آمادگي جسماني و تحمل پذيري براي 
فعاليت هاي فيزيكي را ه��م وزارت آموزش و پرورش 
انجام مي دهد. بايد توجه كرد كه غربالگري س��لامت 

جسمي شامل غربالگري ش��نوايي، بينايي، سلامت، 
معاينه قلب و عروق و... اس��ت كه توس��ط پزشكان و 

كارشناسان براي دانش آموزان انجام مي شود.
بركاتي درباره نحوه انجام غربالگري براي دانش آموزان  
ادامه داد: زماني كه دانش آموزان براي ثبت نام به مدرسه 
مراجعه مي كنند،  آدرس پايگاه سلامت منطقه به آنها 
داده مي شود و خانواده ها بايد به همراه دانش آموزان به 
آنجا مراجعه كرده و غربالگري سلامت دانش آموزان را 
انجام دهند. طبق نتايج غربالگري هاي سال گذشته در 
همه حوزه ها بينايي، شنوايي و... مشكلاتي وجود داشته 
است، اما مهم اين است كه به موقع دانش آموزان داراي 
مشكل را شناس��ايي و مداخلات مورد نظر را برايشان 

انجام داده ايم.
او با بيان اينكه بر اساس مشكلات دانش آموزان آنها را 
به سطوح بالاتر ارجاع مي دهيم، گفت: به عنوان مثال 
اگر دانش آموزي به عينك نياز داش��ته باش��د، او را به 

بينايي سنج ارجاع مي دهيم يا اگر دانش آموزي دچار 
مشكل شنوايي  باشد، شنوايي سنجي شده و مداخلات 
لازم برايش انجام مي شود. اگر دانش آموزي هم مشكل 
قلبي- عروقي داشته باش��د،  حتما به متخصص قلب 

ارجاع داده مي شود.

  وجود ۲۰۰۰۰ مدرسه مروج سلامت در كشور
بركاتي در ادامه صحبت هايش درباره وضعيت مدارس 
مروج سلامت نيز گفت: در سه سال اخير برنامه ما براي 
مدارس مروج س��لامت اين بوده است كه اين مدارس 
را كيفي سازي كنيم، نه اينكه فقط تعداد آنها را از نظر 
كمي افزايش دهيم. فعلا در فاز كيفي س��ازي مدارس 
مروج سلامت هستيم كه اين اقدام را با همكاري وزارت 

آموزش و پرورش پيش مي بريم.
وي با بيان اينكه در حال حاضر حدود ۲0 هزار مدرسه 
مروج سلامت در سطح كشور وجود دارند، اظهار كرد: 

هش��ت حوزه براي اين مدارس ديده ش��ده كه شامل 
سلامت جسمي دانش آموزان، سلامت جسمي مربيان 
و كاركنان مدارس، بهداش��ت محيط مدرسه، تغذيه 
مدرسه، فعاليت فيزيكي و... است. در عين حال ما براي 

كيفي سازي اين مدارس استانداردهايي تدوين كرده و 
به دانشگاه هاي علوم پزشكي ابلاغ كرده ايم و طبيعتا 
بحث كيفي سازي با اس��تانداردهايي كه سال به سال 

ارتقا مي يابد، پيش مي رود.

اجازهانتقالآبهورالعظيمبهعراقدادهنشود
بارندگي هاي امسال هورالعظيم را س��يراب كرده است. 
نماينده م��ردم دزف��ول در مجلس با اش��اره به تخريب 
حفاظ هاي مرزي تالاب هورالعظيم عنوان كرد: بخشي از 
آب اين تالاب به دليل ش��يب جغرافيايي زمين به سمت 
كشور عراق در حال انتقال است كه سازمان مديريت بحران 
و وزارت نيرو بايد با ترمي��م دايك هاي مرزي از انتقال آب 
جلوگيري كنند. عباس پاپي زاده با اشاره به وضعيت تالاب 
هورالعظيم پس از بارندگي ها و س��يلاب هاي فروردين و 
ارديبهشت ماه گفت: ش��يب طبيعي و جغرافيايي تالاب 
هورالعظيم به سمت كش��ور عراق است و طبيعي است و 
منطقه اي كه در عراق واقع شده عمق بيشتري نسبت به 
ايران دارد. نماينده مردم دزفول در مجلس شوراي اسلامي 
ادامه داد: در سيل اخير حدود ۸0 درصد هورالعظيم آبگيري 
ش��د و امروز نبايد اجازه داد كه آب از اين تالاب مهم خارج 

شود. او تبخير آب به دليل گرما و حركت آب به سمت عراق را 
دو علت كاهش سطح آب هورالعظيم برشمرد و به خانه ملت 
گفت: بين مرز ايران و عراق پيش از سيل هاي اخير دايك 
)حفاظ خاكي( وجود داش��ت كه در صورت وجود آب در 
تالاب اجازه عبور آب را نمي داد ولي در سيل اخير دايك هاي 
مرزي ايران و عراق تخريب شد.  اين نماينده مردم در مجلس 
با بيان اينكه عوامل بسياري در ماندگاري آب هورالعظيم 
اهميت دارد و ماندگاري آن نيز براي محيط زيس��ت ما از 
اهميت ويژه اي برخوردار است، افزود: عواملي مانند دخل 
و تصرف ها در تالاب، انتقال  آب و س��پس برداش��ت هاي 
غيرمجاز از منابع آبي هور العظيم مي تواند باعث كاهش 
تراز آبي تالاب هورالعظيم شود.او تصريح كرد: وزارت نيرو و 
سازمان مديريت بحران بايد نقاط تخريب شده را شناسايي 

و نسبت به بازسازي آن اقدام كنند.

ساماندهيكودكانكاروخيابانتهراندرحالانجام
رييس سازمان بهزيستي كشور با بيان اينكه در تلاشيم به 
نقطه اي برسيم كه ديگر شاهد حضور كودكان در خيابان ها 
نباشيم، گفت: طرح س��اماندهي كودكان كار و خيابان در 
استان تهران در حال انجام است و به زودي در استان البرز 
كليد مي خورد. وحيد قبادي دانا در مورد طرح ساماندهي 
كودكان كار و خيابان استان تهران، گفت: اين طرح توسط 
بهزيستي و با مشاركت شهرداري، استانداري، وزارت كشور 
و س��اير دس��تگاه هاي دخيل در حال اجرا است. او با بيان 
اينكه با توجه به اينكه ۷0 درصد كودكان كار خيابان از اتباع 
خارجي هستند اداره كل اتباع خارجي در معاونت امنيتي 

وزارت كشور هم فعال شده اند، افزود: مراكزي براي اين كار 
تعيين شده و با همكاري NGO ها و سازمان هاي مردم نهاد 
ساماندهي انجام مي شود. قبادي دانا ادامه داد: با توجه به اينكه 
موضوع ساماندهي كودكان كار و خيابان موضوعي اجتماعي 
است مسائل اقتصادي هم بر آن تاثيرگذار و مساله فقر يكي 
از مسائل است. او يادآور ش��د: با كمك مردم، دستگاه ها و 
ارگان هاي دخيل اين طرح در اس��تان تهران در حال اجرا 
است . او افزود: اميدواريم ساماندهي كودكان كار و خيابان در 
كلانشهرها به نحو احسن انجام شود؛ در تلاشيم به نقطه اي 
برسيم كه ديگر شاهد حضور كودكان در خيابان ها نباشيم.

اجرايطرح»ناظر«برايبرخوردبابيحجابي
جانشين فرمانده ناجا با اشاره به برخورد با بي حجابي چه 
در خودرو و چ��ه در معابر عمومي تاكيد كرد: طرح ناظر 
محدود به خودرو نيست. سردار ايوب سليماني در حاشيه 
برگزاري همايش فرماندهان و مديران استان مازندران، 
درباره طرح ناظر و تكليفي كه ناجا خود را مقيد به اجراي 
آن مي دان��د، افزود: نيروي انتظام��ي نمي تواند به مردم 
بگويد هر جرم مش��هودي كه در جامعه رخ مي دهد، به 
من مربوط نيست. او با بيان اينكه يكي از اين جرايمي كه 
قانونگذار مصوب كرده، كشف حجاب در معابر عمومي 
اس��ت، ادامه داد: پليس معتقد است علاوه بر اينكه اصل 
مشكلات و آس��يب هاي اجتماعي بحثي ذاتاً اجتماعي 
محسوب مي شود، اما حاصل سوغات غرب و بي توجهي ها 
در داخل كش��ور است كه دشمن قصد دارد از اين طريق 

به ما ضربه وارد كند.
سليماني افزود: ترويج مفاسد اخلاقي و اجتماعي، يكي از 
برنامه هاي دشمن در كشور است كه اين كار را حساس تر 
و جدي تر مي كند؛ پليس به كشف حجاب به عنوان پديده 
اجتماعي نگاه نمي كند و به اين نتيجه رسيده كه از خارج 
از كشور اين موضوع هدايت مي شود. مطابق قانون، كشف 
حجاب جرم محسوب شده و پليس موظف به برخورد با 
بي حجابي چه در خودرو و چه در معابر عمومي است. او 
گفت: ۹0 درصد جامعه به اصل حجاب به عنوان صيانت 
از ارزش ها اعتقاد دارند و آن را مي پذيرند؛ ما با اين تعداد 
مش��كل نداريم، آنان حق دارند از مسوولان نظام در اين 
رابطه مطالبه كنند و ما بايستي زمينه زندگي سالم براي 
آنان فراهم كنيم. سردار س��ليماني افزود: معتقديم آن 
اقليتي كه براساس قانون كشور مرتكب جرم مي شوند 

همانند قاچاق مواد مخدر، قتل، احتكار ارزاق عمومي و… 
بنا به مطالبه مردم از پليس بايستي با اين گونه مجرمان 
برخورد شود. وي ميانگين موفقيت طرح ناظر را بيش از 
۵0 درصد در سطح كشور برشمرد و گفت: طرح مذكور 
منحصر به خودرو نيس��ت. جانشين فرمانده ناجا يادآور 
شد: هر گاه طرح مقابله از سوي نيروي انتظامي در يك 
مورد به اجرا گذاشته مي شود، برخي ها به دنبال جوسازي 
هستند و اين بي انصافي اس��ت كه به اين بحث ها توجه 
نمي كنند و مي گويند شما كار ديگري نداريد همين يك 
كارتان مانده در حالي كه وظيفه پليس است با تمام وجود 
با بي قانوني برخورد كند و در اين مورد كوتاه نمي آييم. او 
اظهار كرد: طرح دريا با هدف ايجاد امنيت و آرامش براي 
شهرونداني كه از اقصي نقاط كشور به خطه سرسبز شمال 
سفر مي كنند، در تفرجگاه ها، محورها و معابر و نيز سواحل 
دريا اجرا مي شود. او به نقش پررنگ نيروي انتظامي در 
اجراي طرح دريا اش��اره و بر همكاري همه سازمان هاي 
ذي ربط تاكيد و خاطرنشان كرد: با محوريت وزارت كشور 
و استانداري ها، هماهنگي هاي لازم با مجموعه هاي دخيل 
در اين رابطه انجام شده است؛ هر چند هنوز ناهماهنگي ها 
و مشكلاتي در اين زمينه وجود دارد اما با توجه به رضايت 

نسبي شهروندان، طرح دريا، طرح موفقي بوده است.
او به حمايت مسوولان سياسي و قضايي استان از طرح دريا 
اشاره و بيان كرد: اگر برخي از دستگاه ها به وظايف خود در 
اين طرح عمل نكنند با آنان برخورد مي شود. وي با اشاره 
به اجراي سه ماهه طرح تابستانه دريا  بيان كرد: در صورت 
تخطي بخش خصوصي از مقررات تعيين شده، به مراجع 
صلاحيت دار معرفي مي شود البته پليس علاقمند است 

به اين مراحل كشيده نشود و نيازي به استفاده از اين گونه 
اختيارات نباشد. به گزارش سايت پليس، وي ادامه داد: 
بخش هاي خصوصي با رعايت حقوق شهروندي و تكاليفي 
كه برعهده دارند مي توانن��د كمك كنند تا طرح دريا به 
خوبي اجرا شود. جانش��ين فرمانده ناجا افزود: در همه 
موضوعات، راهبرد اساسي نيروي انتظامي امنيت است كه 
براي اجراي وظايف با هيچ سازمان و مجموعه اي نه شوخي 
دارد و نه مسامحه مي كند و با جد و جهد وظايف خود را 
انجام داده و مطالبه مي كند؛ اگر كوتاهي صورت پذيرد 
حتماً اقدامات لازم را در چارچوب قانون انجام مي دهيم، 
در جاهايي كه لازم باشد از ظرفيت قانوني دستگاه هاي 

ذي صلاح استفاده مي كنيم.
سليماني درباره سطح رضايت مندي مردم نسبت به طرح 
دريا، گفت: يك��ي از مطالبات جدي نيروي انتظامي اين 
است كه در سواحل نبايد جايي تحت عنوان ممنوعه وجود 
داشته باشد و اين امكان براي مردم مهيا شود تا بتوانند از 
ظرفيت هاي بيشتري استفاده كنند تا مشكلاتي از قبيل 

تراكم و كمبود جا براي آنها ايجاد نشود.
اين مقام ارش��د انتظامي ادامه داد: ني��روي انتظامي در 
مناطق ممنوعه حضور دارد و تلاش مي كند در اين مناطق 

حضور پررنگ تري داشته باشد.
او با تاكيد بر اينكه توس��عه طرح دريا به نفع مردم است، 
گفت: پليس با بس��يج درياباني س��عي مي كند درهمه 
سواحل با كمك گرفتن از نيروهاي مردمي حضوري فعال 
داشته باشد؛ استفاده از اين ظرفيت ها بيش از گذشته مورد 
نياز است چرا كه مجموع تفرجگاه هايي كه مردم استفاده 

مي كنند بيشتر از اماكني است كه شناسنامه دارند.

پرونده كارت هوشمند ۹۸ 
بسته مي شود

سخنگوي س��ازمان ثبت احوال با اش��اره به اينكه 
كارت هاي هوشمند ملي به مرور به ثبت نام كنندگان 
ارايه مي ش��ود، گفت: ت��ا پايان س��ال پرونده كارت 
هوشمند بسته مي شود. س��يف الله ابوترابي افزود: 
تاكن��ون چاپخانه دولت��ي در دو مرحل��ه تعدادي 
كارت هوشمند را تحويل ثبت احوال داده كه ميان 
متقاضياني كه در گذشته ثبت نام كرده بودند توزيع 
ش��ده اس��ت. او  به مهر گفت: در حال حاضر حدود 
۴۶ ميليون كارت هوش��مند ملي صادر شده است. 
سخنگوي سازمان ثبت احوال تاكيد كرد: همچنين ۸ 
تا ۱0 ميليون نفر نيز كارت هوشمند ندارند و براي ثبت 
نام نيز مراجعه نكرده اند. او از هموطنان درخواست كرد 
با توجه به اينكه از اول خرداد ماه ارايه خدمات بانكي 
فقط با كارت هوشمند ملي انجام مي شود به همين 
دليل افرادي كه تاكنون براي ثبت نام و دريافت كارت 
مراجعه نكرده اند هرچه زودتر به دفاتر پيشخوان دولت 
مراجعه كنند. ابوترابي گفت: براساس برنامه ريزي هاي 
انجام شده قصد داريم تا پايان امسال براي تمامي افراد 
فاقد كارت، كارت صادر كنيم و بدين ترتيب پرونده 

كارت هوشمند بسته خواهد شد. 

 نگراني آقاي وزير از 
رشد طلاق و كاهش ازدواج 

وزير ورزش و جوانان رشد آمار طلاق و كاهش ازدواج 
در كشور را نگران كننده دانست. مسعود سلطاني فر 
در هفتادمين جلسه ستاد ساماندهي جوانان با اشاره 
به ظرفيت هاي موجود اس��تان قم ب��راي برگزاري 
رويداده��اي ورزش هاي همگاني گف��ت: با وجود 
ظرفيت هاي موجود مي توان با برگزاري رويدادهاي 
ملي و بين المللي ورزشي در اين استان نشاط اجتماعي 
تزريق كرد. او خطاب به استاندار قم كه در اين جلسه 
حضور داش��ت، گفت: تروي��ج ورزش هاي همگاني 
در اين اس��تان براي ايجاد نش��اط اجتماعي بسيار 
كمك كننده است. سلطاني فر با بيان اينكه ميزباني 
رويدادهاي ورزشي ملي و بين المللي در اين استان 
يكي از مهم ترين نيازهاي استاني است، اظهار كرد: اين 
استان در نقطه جعرافيايي خوبي قرار دارد و از امكانات 
هتلينگ مناسبي برخوردار اس��ت و مي تواند از اين 
ظرفيت براي برگزاري مراسم هاي ورزشي اقدام كند. 
او در ادامه به برگزاري موفق ليگ جهاني والبيال در دو 
استان اروميه و اردبيل اشاره كرد و افزود: اين رويداد 
باعث تزريق نشاط اجتماعي به اين دو استان و افزايش 
غرور ملي شده است.  استان قم مي تواند از فرصت همه 
ميلادهاي ائمه براي برگزاري جشنواره هاي فرهنگي، 

ورزشي و بومي- محلي كمك بگيرد.

تصويب لايحه حمايت از 
محيط بانان پس از دو سال

در حالي لايحه حمايت از محيط بانان و جنگل بانان 
پس از گذشت بيش از دو سال از زمان ارايه به مجلس 
شوراي اسلامي به تصويب رسيد كه مديركل حقوقي 
و امور مجلس س��ازمان محيط زيس��ت از افزايش 
حمايت هاي قضايي و بيم��ه اي از اين گروه ها در پي 
تصويب اين لايحه خبر داد. معصومه حس��ين پور با 
بيان اينكه لايحه حمايت از محيط بانان و جنگل بانان 
با تغيير نام به لايحه حمايت قضايي و بيمه اي ماموران 
يگان حفاظت دستگاه هاي اجرايي امروز در صحن 
علني مجلس تصويب ش��د، اظهاركرد: اميدواريم 
ش��وراي نگهبان هم آن را تاييد كند. اوادامه داد: اين 
لايحه بيشتر بر حمايت قضايي از محيط بانان و بيمه اي 
تاكيد دارد. بر اساس آن دستگاه هاي اجرايي مكلف 
مي شوند كه ماموران خود را مطابق آيين نامه در قبال 
انجام وظايف و ماموريت ه��اي محوله حمايت و در 
قبال مسائلي مثل شهادت، بيماري هاي صعب العلاج، 
نقص عضو و از كارافتادگي بر اثر وقوع حوادث حين 
ماموريت ها بيم��ه كنند. مديركل حقوق��ي و امور 
مجلس سازمان حفاظت محيط زيست تاكيد كرد: 
در صورت تاييد اين لايحه از س��وي شوراي نگهبان 
هزينه هاي درماني و جب��ران صدمات به محافظان 
افتخاري و همياران محيط زيست پرداخت مي شود. 
لايحه حمايت از محيط بانان و جنگل بانان هش��تم 
اسفندماه ۱۳۹۵ در هيات وزيران به تصويب رسيد و 
در ارديبهشت ماه سال ۱۳۹۶ از سوي دولت روحاني 
راهي مجلس شوراي اسلامي ش��د و بعد از دو سال 
انتظار ديروز سوم تيرماه ۱۳۹۸، به تصويب رسيد و 

براي تاييد به شوراي نگهيان ارسال مي شود. 

آسيب هاي روحي زنان زنداني 
بيشتر  است

نايب رييس فراكسيون زنان مجلس، با انتقاد از نگاه 
حاكم بر جامعه نسبت به زنان زنداني يادآورشد كه 
اغلب آنها به دليل اينكه از س��وي خانواده هايش��ان 
و مس��وولان طرد مي ش��وند به بيماري هاي شديد 
روحي مبتلا هس��تند. معصومه آقاپور عليشاهي با 
ابراز تاسف از وضعيت زنان زنداني در كشور   به خانه 
ملت گفت: يكي از موارد نگران كننده در رابطه با زنان 
زنداني كه با وضعيت روحي آنها ارتباط مس��تقيم 
دارد، تعداد ملاقات كنندگان آنها بوده كه ۲0درصد 
آمار ملاقات كنندگان زندانيان مرد اس��ت. او ادامه 
داد: متاس��فانه زنان زنداني به دلي��ل نوع فرهنگ و 
نگاه متعصبانه اي كه نسبت به ارتكاب جرم توسط 
زنان در جامعه حاكم اس��ت، به طور كامل از س��وي 
خانواده هايشان طرد مي ش��وند و حتي اسامي آنها 
كمتر در ليست عفو مس��وولان نيز درج مي شود. او 
اظهار كرد: اين موضوع در رابطه با مردان زنداني به طور 
كامل برعكس بوده، كما اينكه همسران آنها هر روز به 
ملاقاتشان مي روند و آنها را از نظر عاطفي مورد حمايت 
قرار مي دهند. آقاپور عليشاهي خاطرنشان كرد: زنان 
زنداني كه از نظر روحي آسيب پذيرتر از مردان هستند، 
به دليل اين ظلم ناشي از بي توجهي خانواده هايشان 
اغلب دچار بيماري هاي روحي ش��ديد مي ش��وند، 
كمااينكه بر اس��اس آمار تعداد زنان زنداني مبتلا به 

بيماري هاي رواني ۱0 برابر بيشتر از مردان است.



حمل ونقل در امريكا 13 راهوشهرسازي

»تعادل«چالشهاوچشماندازهايكشتيرانيكشوررابررسيميكند

چالشهايرژيمترافيكيپايتختتشريحشد

كاهش اثر تحريم ها بر فعاليت هاي دريايي ايران

محدوده هاي ترافيكي، يك ششم مساحت تهران

گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|
تازه ترين آمار منتشر شده از سوي يك موسسه معتبر 
بين المللي، حكايت از آن دارد كه شركت كشتيراني 
جمهوري اس��امي اي��ران، چهاردهمين ش��ركت 
برتر دنيا شده اس��ت.  قرارگرفتن ايران در رتبه 14 
درحالي است كه اين شركت در سال گذشته ميادي 
)2018( و براس��اس گزارش موسسات بين المللي 
رده بندي در جايگاه س��يزدهم جهان قرار داشته و 
طي چند ماه گذشته ميادي با افزايش رتبه مواجه 

شده است.
كارشناسان حوزه دريايي، اعمال تحريم ها عليه بخش 
كش��تيراني ايران را يك��ي از دلايل و ن��ه دليل اصلي 
افزايش رتبه اين شركت مي دانند البته معتقدند كه اين 
تحريم ها، اگرچه بي تاثير نبوده اما نتوانسته در رسالت 
اصلي بخش كشتيراني يعني واردات و صادرات كالا از 

بنادر كشور نقش پررنگي ايفا كند.
طي چند ماهه گذشته و در دور دوم تحريم هاي اعمالي 
امريكا عليه ايران، شديدترين تحريم ها متوجه بخش 
كشتيراني شده است و به گفته كارشناسان اين بخش، 
تحريم هاي اعمالي تمام حوزه كشتيراني را درگير كرده 
است و امكان تحريم جديدي در اين زمينه وجود ندارد.

در اين ميان و با وجود حجم گس��ترده تحريم ها عليه 
كشتيراني ايران، اين بخش همچنان در رتبه 14 دنيا 
قرار دارد و واردات و صادرات كالا به خوبي در بنادر ايران 

انجام مي شود.
درهمين راستا مسعود پل مه، دبير انجمن كشتيراني و 
خدمات وابسته درباره جايگاه كنوني كشتيراني ايران 
به »تعادل« مي گويد: رتبه بندي اعام شده مربوط به 
شركت كشتيراني است كه از 13 به 14 رسيده و رتبه 

كشتيراني جمهوري اسامي ايران نيست.
پل مه مي افزايد: رتبه بندي هاي صورت گرفته براساس 
تعداد ناوگان، حجم كانتينر، تعداد سفرها و مسيرهايي 
كه در يك س��ال انج��ام مي ش��ود و همچنين حجم 

بارجابه جايي تعيين مي شود. 
او ادام��ه مي دهد: اعم��ال تحريم از س��وي امريكا در 
افزايش رتبه كشتيراني بي تاثير نبوده است اگرچه طي 
يكسال مالي، ممكن اس��ت برخي شركت ها اقدام به 
خريد يا فروش كشتي كنند يا بعضي شركت ها ادغام 
يا ورشكست ش��وند و همين موضوع در رنكينگ اين 
شركت ها و همچنين ساير شركت هاي حاضر در ليست 

مورد بررسي تاثير داشته باشد.
به گفته دبيرانجمن كش��تيراني، طي يكي، دوسال 
گذشته شاهد ورشكستگي شركت كشتيراني هانجين 

كره جنوبي بوديم ضمن اينكه دو شركت اروپايي هم 
با يكديگر ادغام ش��دند كه اين عوام��ل در افزايش يا 

كاهش رتبه بندي كشتيراني ايران موثر است.
اين فعال حوزه كش��تيراني اظه��ار مي كند: اعمال 

تحريم ه��ا عليه كش��تيراني اي��ران تاثي��ر منفي در 
رتبه بندي آن داشته است اما بااين وجود، با مديريت 
مناس��ب انجام ش��ده براي تداوم ورود و خروج كالا، 
افزايش كيفيت خدمات و ارايه ناوگان مناسب، رتبه 

ايران افزايش چشمگيري را تجربه نكرده است. پل مه 
بيان مي كند: درحال حاضربخش كشتيراني به دليل 
تحريم هاي امريكا با مشكات عديده اي براي خريد 
شناور، دريافت تسهيات، پهلودهي در برخي بندرها 

و... مواجه است. او درباره چشم اندازهاي پيش رو براي 
شركت كشتيراني مي افزايد: واقعيت اين است كه اولين 
تركش تحريم هاي امريكا به بدنه بخش كشتيراني و 
بندري ايران وارد شد اما با هم انديشي و مديريت انجام 
ش��ده در بخش ص��ادرات و واردات كالا طي ماه هاي 
گذشته، تحريم ها كم اثر ش��ده و انتقال كالا به كشور 

ساماندهي شده است.
دبيرانجمن كشتيراني اظهار مي كند: با توجه به تجربه 
تحريم هاي دوره گذشته، در دوره جديد و با وجود اعمال 
شديدترين نوع تحريم ها عليه بخش كشتيراني و خروج 
حدود 20 شركت بين المللي ايران، حجم سنگيني از 
فشارها را به دوش حوزه كشتيراني كشور وارد كرد اما 
با اين وجود حجم قابل توجهي از تهديدات تحريمي 

كمرنگ شد.
پل مه ادامه مي دهد: با وجود تمام تهديدات چشم انداز 
مطلوبي پيش روي صنعت كشتيراني كشور وجوددارد 
امكان انتقال كالا طي ماه ها و در صورت تداوم تحريم ها 
طي سال هاي آينده خواهيم داشت و دغدغه خاطري 

براي صادرات و واردات كالا نخواهيم داشت.
اين فعال حوزه كش��تيراني درباره احتمال تش��ديد 
تحريم ه��اي اعمالي مي گويد: امكان ش��دت گرفتن 
مش��كات حاصل از تحريم هاي كش��تيراني بيش از 
اين وجود ندارد، اين بخش درحال حاضر امكان خريد 
كشتي در خارج از كشور وجود ندارد، نه امكان تعمير 
كشتي و نه مي توانيم از بيمه هاي بين المللي استفاده 

كنيم و نه امكان تأمين اعتبار و سوخت و... داريم.
او اظهار مي كند: درواقع تحريم هاي اعمال شده عليه 
كش��تيراني ايران به گونه اي است كه احتمال افزايش 
تحريم ها ممكن نيست، درواقع پارامتر ديگري براي 

تحريم شدن بخش كشتيراني وجود ندارد.
پل مه مي افزايد: تنها تحريم ديگري كه مي تواند اجرايي 
شود و امكان عملياتي شدن آن غيرممكن است، تحريم 
هرگونه تردد از بنادر ايران است يعني هيچ كشتي اي 
نتواند در بنادر ايران پهلو بگيرد و كشتي هاي ايراني هم 

امكان تردد نداشته باشند.
دبيرانجمن كشتيراني اضافه مي كند: به نظر مي رسد 
كه ام��كان اعمال چنين تحريمي وج��ود ندارد چون 
هيچ كشوري نمي تواند از چنين تحريمي تبعيت كند.

او اضافه مي كند: فارغ از رتبه مناسب كشتيراني ايران در 
رتبه بندي بين المللي، اتفاق مهم رخ داده در اين حوزه 
اين اس��ت كه واردات و صادرات كالاها در بنادر ايران 
انجام مي شود و شرايط لازم براي حفظ تجارت خارجي 

به خوبي وجود دارد.

گروه راه و شهرسازي|
شنبه اول تير ماه طرح زوج و فرد بعد از 14 سال از رژيم 
ترافيكي پايتخت حذف شد و طرح كاهش آلودگي هوا 
جاي آن را گرفت. اين طرح از همان ابتدا به محل مناقشه 
معاونت حمل و نقل شهرداري با كميسيون حمل و نقل 
شوراي شهر تهران تبديل شد و با وجود اجراي اين طرح 
رييس كميسيون حمل و نقل شورا از مواضع خود كوتاه 
نيامده و همچنان معتقد اس��ت طرح ترافيك جديد 

پيوست ترافيكي ندارد.
محمد عليخاني، رييس كميسيون عمران و حمل و نقل 
شوراي شهر تهران با انتقاد از عملكرد معاونت حمل و 
نقل و ترافيك شهرداري تهران گفت: روي طرح ترافيك 
جديد مطالعات كارشناسي انجام نشده است، به طوري 
كه طرحي به اين وسعت، پيوست مطالعات اجتماعي، 
اقتص��ادي و حتي ترافيكي ندارد. او با اش��اره به اينكه 
براي رسيدن به شهري پايدار به اجراي مجموعه اي از 
سياست هاي تركيبي از جمله سياست هاي شهرسازي ، 
توسعه حمل و نقل عمومي و اجراي طرح هاي ترافيكي 
ني��از داريم، اظهار كرد: در كن��ار رعايت نكردن اصول 
شهرسازي از حمل و نقل عمومي مناسب و يكپارچه اي 
نيز برخوردار نيستيم، خطوط مترو و ناوگان اتوبوسراني 
نيز تمامي شهر تهران را پوشش نمي دهد. در گذشته 
سرمايه گذاري ها در تهران بيشتر براي توسعه در ديگر 
بخش ها به كار گرفته ش��د و توسعه به صورت متوازن 
پيش نرفته است. اگرچه در حوزه حمل و نقل كار شده 
است، اما در مقايسه با اتوبان و بزرگراه سازي حمل ونقل 
در تهران رشد متوازني نداشته است.  عليخاني با بيان 
اينكه در شهري به وس��عت ۷80 كيلومترمربع طرح 
ترافيك تنها در محدوده اي حدود 120 كيلومتري اجرا 
مي شود، افزود: محدوده طرح ترافيك در حلقه اول 32 
كيلومترمربع و در حلقه دوم در حدود 88 كيلومترمربع 
است. مجموع اين طرح ها 120 كيلومتر است، در حالي 
كه وسعت تهران ۷80 كيلومترمربع را شامل مي شود. 
اجراي طرح��ي در محدوده اي با اين وس��عت اگرچه 
بي تاثير نيست،  اما نبايد توقع داشت اجراي اين طرح 

مشكل كل ترافيك و آلودگي هواي تهران را حل كند.
او گف��ت: البته برداش��تن طرح زوج و فرد في نفس��ه 
درست اس��ت، اما در همان زمان نيز طرح زوج و فرد 
دايمي درست نبود و تنها بايد در مواقع اضطرار و وقوع 
بحران آلودگي هوا به ويژه در زمستان اجرايي مي شد. 
آن طرح تنه��ا راه فراري ايجاد كرد و افراد توانمند كه 
امكان تهيه دو ماشين براي آنها فراهم بود، به راحتي 
از طرح اس��تفاده كردند. عليخاني با اش��اره به اينكه  
متاس��فانه معاونت حمل ونقل و ترافيك ش��هرداري 
در حال حاضر به معاونت طرح ترافيك تبديل ش��ده 
اس��ت، اظهار كرد: اين مس��اله به دليل آن اس��ت كه 
سياس��ت ها به طور همزمان و به صورت يك بس��ته 
كامل و همراستا با يكديگر پيش نرفته و مديريت فعلي 
 تك بعدي پيش م��ي رود. الان ط��رح ترافيك محور 
گفت وگو و اظهارنظرها ش��ده و فقط روي بحث طرح 
ترافيك تمركز وج��ود دارد. اين طرح اكنون حتي به 
مساله اول ش��هرداري تهران تبديل ش��ده و وظايف 
اصلي به حاشيه رفته است.  رييس كميسيون عمران 
و حمل ونقل شورا با اش��اره به اعتراضاتي كه به طرح 
ترافيك وارد است، تصريح كرد: از خبرنگاران گرفته تا 
بيماران، معلولان، ميني بوس داران، آژانس ها و وانت 
بارها از اين طرح ناراضي هس��تند. آي��ا ما براي ايجاد 
نارضايتي كار مي كني��م؟ اين طرح در معاونت حمل 
و نقل با نظر جناب آقاي پورس��يدآقايي تدوين شده، 
سپس نظر شهردار تهران را جلب و در شوراي ترافيك 
به تصويب رسانده اند. او با اشاره به اينكه شوراي شهر 
در اصل تصويب طرح ترافيك نقش��ي نداشته است، 
افزود: شوراي شهر نه در شوراي ترافيك عضو است و 
نه حتي قبل از تصويب و اج��راي اين طرح از اعضاي 

شورا نظرخواهي شده است. 

  طرح ترافيك جديد، پيوست  ترافيكي ندارد
عليخاني با انتقاد از نبود پيوست هاي كارشناسي لازم در 
طرح ترافيك جديد ادامه داد: روي اين طرح مطالعاتي 
نيز انجام نشده است، به طوري كه طرحي به اين وسعت، 

پيوست مطالعات اجتماعي، اقتصادي و حتي ترافيكي 
ندارد. ش��ورا هم كه مرجع تصويب محدوده نيس��ت 
و براس��اس قانون تعيين محدوده، ساعات محدوده، 
روزهاي محدوديت با ش��وراي ترافيك تهران است و 
از شوراي شهر نيز هيچ نماينده اي در آن حضور ندارد. 
شورا تنها مي تواند درباره قيمت و عوارض تصميم گيري 
كند. ما نيز آنچه در اختيارمان بوده است را انجام داديم 
و در راستاي اقدام مثبت براي مردم گام برداشتيم، از 
جمله تصويب برخي مشوق ها و تخفيف ۵0 درصدي به 
ساكنان محدوده، تخفيف خبرنگاران، آژانس ها و غيره. 
عليخاني با انتقاد از عدم حضور شورا در تصميم گيري 
و تصميم س��ازي طرح ترافيك، اين مس��اله را يكي از 
مشكات بزرگ مديريت شهر تهران دانست و گفت: 
وقتي از مديريت يكپارچه سخن مي گوييم، در اينجا 
بايد نمود پيدا كند. اين چه مديريت يكپارچه اي است 
كه تصميم گيري در جاي ديگر و پاس��خگويي با شورا 
باشد. عضو ش��وراي شهر تهران با اشاره به اينكه مردم 
فكر مي كنند، طرح را شوراي شهر به تصويب رسانده و 
جوابگوي طرح نيز بايد شورا باشد، تصريح كرد: برخي 
خودشان را نيز پشت نام شوراي شهر پنهان مي كنند تا 
پاسخگوي عملكرد خود نباشند، آنها حتي نمي گويند 
اين طرح متعلق به ما بوده اس��ت و با تاييد شهردار در 
ش��وراي ترافيك به تصويب رسيده است و شورا هيچ 

نقشي در آن نداشته است.
وي با بيان اينكه ط��رح ترافيك جديد را رد نمي كنم، 
اف��زود: مخالف اين ط��رح نيس��تم و آن را حركتي رو 
به جل��و مي دان��م، اما معتق��دم بايد قب��ل از آن بين 
نهادهايي كه نظرات آنها مي توانس��ت در اجراي بهتر 
طرح اثرگذار باش��د، هماهنگي ايجاد مي شد و نسبت 
به تهيه پيوس��ت هاي اجتماعي، ترافيكي و اقتصادي 
اقدام مي شد تا طرح از پشتوانه كارشناسي محكم تري 
برخوردار بود، اين طرح اكنون با مشكاتي همراه است 
كه بايد مرتفع شود، اما سوق دادن مردم به سمت شورا 
و شانه خالي كردن از بار مسووليتي كه شورا در آن نقش 
چنداني نداشته درست نيست. اگر كار معاونت حمل 

و نقل و ترافيك درست بوده، جوابگوي مردم نيز باشد. 
وي با اش��اره ب��ه نواقص طرح ترافيك اظه��ار كرد: نه 
زيرساخت هاي اين طرح آماده است، نه دوربين هاي 
نصب ش��ده براي كنترل خودروها كامل است. اكنون 
دو برابر خودروهاي مج��از، خودروهاي غيرمجاز وارد 
طرح مي ش��وند و اين اتفاق باعث ش��ده است كه آمار 
سفر با مترو كاهش و مردم به سمت استفاده از وسايل 
نقليه شخصي روي بياورند، در حالي كه سياست بايد به 
گونه اي باشد كه با اجراي طرح تمايل مردم به استفاده از 
حمل ونقل عمومي مي انجاميد. اين موارد از نقاط ضعف 
اس��ت كه به دليل نبود مطالعات كافي و بررسي هاي 
كارشناسي به مرحله اجرا رسيده است. از آنجايي كه 
ابزارهاي كنترلي كامل نيست، خودروها به راحتي وارد 

طرح مي شوند و عوارض نيز پرداخت نمي كنند. 
عليخاني افزود: اين نواقص هم فلسفه وجودي طرح و هم 
مساله كاهش آلودگي هوا را زير سوال مي برد. امسال از 
نعمت باد و باران برخوردار بوديم و آلودگي كاهش يافته 
است. زحمات و تاش هاي انجام گرفته را نمي خواهم 
زيرسوال ببرم، اگرچه اجراي طرح معاينه فني خود از 
نقاط قوت اين طرح بوده است، اما گفتن اين مساله كه 
آلودگي هوا با ط��رح معاونت حمل ونقل ترافيك حل 
شده، اشتباه است. آلودگي هوا در صورتي حل مي شود 

كه بسته سياست ها به طور كامل اجرا شود. 
وي با ذكر مثال هايي به كمبودها در ساير بخش هاي 

مجموعه حمل و نقل وترافيك پرداخت و گفت: براي 
مثال اكنون كسي حاضر به ساخت پاركينگ عمومي 
نيست، آنهايي كه ساختند نيز ورشكست شدند، زيرا 
وقتي مي ت��وان در خيابان به ص��ورت رايگان خودرو 
را پارك كرد، كس��ي براي پاركين��گ پولي پرداخت 
نمي كند. حتي راه اندازي خط ش��ش مترو نيز ناقص 
است و با مشكل همراه است و اين معاونت تاكنون يك 

كار كامل انجام نداده است. 
عضو شوراي شهر تهران با اشاره به سياست هاي اشتباه 
كه باعث بروز چنين مشكاتي شده است، تصريح كرد: 
اگر ش��هردار از مديران باس��ابقه در حوزه حمل ونقل 
و ترافيك و آش��نا با حمل ونقل شهري در اين سمت 
استفاده مي كرد، وضع ما بهتر از اين بود. مديران در اين 
حوزه از خارج از حوزه حمل و نقل شهري انتخاب شدند 
كه اين كار منجر به عدم موفقيت معاونت حمل ونقل 
ترافيك ش��هرداري شده است. از زمان مديريت فعلي 
طي دو سال گذش��ته در معاونت حمل ونقل ترافيك 
تنها 13 اتوبوس دوكابين به ناوگان اتوبوسراني تهران 
اضافه ش��ده اس��ت كه كارنامه موفقي نيست. به طور 
خاصه به ش��ما مي گويم كه معاون��ت حمل ونقل و 
ترافيك طي دو سال گذشته تك بعدي حركت كرده و 
معاونت حمل ونقل و ترافيك را تبديل به طرح ترافيك 
كرده است و س��اير وظايف خود را فراموش و آنها را به 

حاشيه برده است.

استقرارالگويگرمتابستانهدراكثرمناطقكشورنرخمعاينهفنيخودروها55درصدافزايشيافت
مديرعامل س��تاد مركزي معاينه فن��ي خودروهاي 
تهران از افزاي��ش حدود ۵۵ درصدي نرخ معاينه فني 

خودروها خبر داد.
به گزارش فارس، سيد نواب حسيني منش، مديرعامل 
ستاد مركزي معاينه فني خودروهاي تهران درباره نرخ 
جديد معاينه فني خودرو اظهار كرد: نرخ معاينه فني 
از سال 94 هيچ افزايشي نداشت و با توجه به بالا رفتن 
هزينه ها، پيگيري هايي صورت گرفت و س��رانجام در 
جلسه هيات دولت افزايش نرخ معاينه فني مصوب شد.

وي اف��زود: بنابراين بر اس��اس اين مصوب��ه از ابتداي 
تابس��تان نرخ معاينه فني خودروها از 22 هزار تومان 

به 3۷ هزار تومان رسيد و در واقع با افزايش حدود ۵۵ 
درصدي همراه بوده است.

مديرعامل س��تاد مركزي معاينه فن��ي خودروهاي 
تهران ادام��ه داد: در حال حاضر نرخ معاينه فني همه 
خودروهاي س��بك 3۷ ه��زار توم��ان و خودروهاي 
س��نگين ۵۷ هزار تومان در نظر گرفته شده است كه 
ميزان معاينه فني خودروهاي سنگين پيش از اين 3۵ 
هزار تومان بود.  حسيني منش تصريح كرد: خودروهاي 
دوگانه س��وز عاوه بر ضرورت انجام معاينه فني بايد 
مخزن CNG همچنين تجهيزات و قطعات گازسوز 
آن نيز توسط كارشناسان بررسي شود كه دريافت وجه 

براي اين موضوع متفاوت از معاينه فني است و بايد به 
سازمان استاندارد پرداخت شود.

او گفت: بررسي مخزن CNG خودروهاي دوگانه سوز 
22 هزار تومان هزينه دارد كه تغييري نسبت به گذشته 
نداشته است ولي براي بازديد مجدد تا فاصله 1۵ روز از 
نوبت اول بررسي و بازديد مخزن CNG مبلغ 8 هزار 
تومان دريافت مي ش��ود كه پيش از اين ۵ هزار تومان 
بوده است. از همه مراكز معاينه فني شهر تهران تنها ۵ 
مركز براي شهرداري است و 16 مركز ديگر معاينه فني 
همچنين خطوط سيار براي بخش خصوصي بوده كه ما 

فقط برنامه نظارت و راهبردي براي آن داريم.

بر اس��اس تحليل آخري��ن نقش��ه هاي پيش يابي 
هواشناس��ي تا چهارش��نبه با اس��تقرار الگوي گرم 
تابس��تانه، جوي كاما پايدار بر كشور حاكم خواهد 
شد و پيامد اين وضعيت افزايش محسوس دما است.

به گزارش تس��نيم، روزه��اي پنج ش��نبه و جمعه 
با عبور س��امانه بارشي در اس��تان هاي آذربايجان 
غربي، اردبي��ل، س��واحل درياي خ��زر، ارتفاعات 
ش��مالي الب��رز و بخش هايي از شمال ش��رق بارش 
 باران گاهي رع��د و برق و وزش باد ش��ديد موقتي 

پيش  بيني شده است.
تا آخر هفته در ش��رق و جنوب شرق كشور به ويژه 

منطقه زابل وزش باد ش��ديد منجر ب��ه بروز پديده 
 گ��رد و خ��اك و كاهش كيفي��ت هوا و دي��د افقي 

مي شود. 
در مدت ياد شده با توجه به افزايش سرعت وزش باد 
به تناوب در استان هاي سمنان، شمال يزد، شمال و 
شرق اصفهان، قم،  مركزي و جنوب تهران نيز رويداد 
گرد و خاك و كاهش كيفيت هوا دور از انتظار نيست.

ب��ا توجه به افزايش س��رعت وزش باد روي كش��ور 
عراق از بعدازظهر سه شنبه 4 و چهارشنبه ۵ تيرماه 
احتمال وقوع گرد و خاك براي جنوب غرب كشور و 

استان بوشهر وجود دارد.
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اقتصاد ترامپ از ريل خارج شد
منبع:   ويسل پست|

مترجم:  اميررضا قطبي|
صنعت حمل و نقل يكي از نشانه هاي وضعيت اقتصاد 
است. كاميون ها و راه آهن ها تقريبا تمام كالا ها و مواد 
خام فروشي يا مصرفي امريكا را جابه جا مي كنند. اين 
يكي از دلايلي است كه سرمايه گذاران مراقب شاخص 
حمل و نقل »داو جونز« هستند تا از وضع اقتصاد باخبر 
شوند. به تازگي اين ش��اخص و ترافيك ريلي وضع 

خوبي نداشته اند. 
توليد ناخالص ملي دوره سه ماهه مارس و گزارش اخير 
استخدام نشان مي دهند كه زيربناي اقتصاد ضعيف تر 
از آن است كه تصور مي رود. اگر اين روند تداوم يابد، 
ممكن اس��ت ركود اقتصادي به وقوع بپيوندد: يك 
شاخص قابل اعتماد اين ركود اقتصادي را در 6 تا 18 

ماه آينده پيش بيني مي كند. 
ترافيك ريلي كمتر از سال گذشته است و دارد بدتر 

مي شود.
انجمن راه آهن امريكا ترافيك ريلي امريكا را دنبال 
مي كند و اطاعات هفتگي، ماهانه و سالانه منتشر 
مي كند. اين فعاليت ها نشانه ديگري از وضعيت اقتصاد 
هستند.  آخرين گزارش آنها )اول ژوئن( نشان مي دهد 
كه ترافيك ريلي در س��ال گذشته 2درصد كاهش 
يافته و در سال جاري كمتر هم شده است. در 2019 

تغييرات سال به سال به شرح جدول ذيل بوده اند: 

وضعيت ترافي�ك ريلي امريكا ط�ي 5 ماهه 
نخست سال 2019

درصد نسبت به دوره ماه
مشابه سال قبل

1.1+ژانويه

2-فوريه

8.1-مارس

9.1-آوريل

4.2-مه

به عاوه، فقط نفت و فرآورده هاي نفتي رشت مثبت 
سال به س��ال داش��ته اند. وقتي تاثير آنها برداشته 
مي شود كاهش 2/4 درصد به 2/9 درصد مي رسد و 

اين روند در دو هفته گذشته خيلي بدتر شده است.
اطاعات انجمن راه آهن امريكا نش��ان مي دهد كه 
ترافيك ريلي در دو هفته گذشته به طور قابل توجهي 
بدتر شده است. جان تي گري، معاون ارشد سياست 
و اقتصاد اين انجمن، در بيانيه مطبوعاتي اخير اين 
سازمان گفت: »چند عامل باعث ترافيك ضعيف فعلي 
ريلي شده است، از جمله سيل در منطقه نيمه غرب 
امريكا كه مانع عمليات ريلي و بسياري از مشتريان ان 
مي شود. مهم تر از آن ابهام اقتصادي است كه به خاطر 
تنش هاي روز افزون تجاري، تعرفه هاي بالاتر با نتيجه 
كاهش يا اختال در تجارت بين المللي و توليد كمتر 
صنعتي بدتر شده اس��ت. به عاوه، برخي بازارهاي 
ريلي به س��رعت در حال تغيير هستند. براي مثال، 
در تگزاس شن و ماسه محلي جايگزين شن و ماسه 
وارداتي ريلي ش��ده است. اين تغيير به تنهايي تاثير 
منفي قابل توجهي بر ترافيك ريلي داشته است«. در 
هفته هاي 2۵ مه  و اول ژوئن ترافيك ريلي ۷.6 درصد 
و 1.6 درصد كاهش يافت، به مراتب بدتر از كاهش 9.1 
درصد سال به سال ماه  آوريل است. به عاوه، اگر تاثير 
نفت و فرآورده هاي نفتي كه از اين روند استثنا هستند 
ناديده گرفته شود، كاهش هفته گذشته به جاي 1.6 
درصد، ۷.6 درصد خواهد بود و كاهش سال به سال به 

جاي 4.2 درصد و 9.2 درصد خواهد بود.

2۸2 هكتار از اراضي دولتي 
رفع تعرض فوري شد

فرمانده يگان حفاظت از اراضي س��ازمان ملي 
زمين و مس��كن از رفع ۷96 مورد تعرض فوري 
به مس��احت 282 هكتار از مجموع 809 مورد 
تعرض گزارش شده در سه ماهه ابتدايي سال 98 
در سراسر كشور خبر داد و افزود: بقيه موارد براي 
تش��كيل پرونده و اقدام هاي بعدي به دستگاه 
قضايي ارسال شده است. به گزارش ايسنا، جواد 
خردمند همچنين با اش��اره به اينكه در سه ماه 
اول امسال حدود 1۷3 مورد حكم قطعي قضايي 
به مس��احت 168 هكتار و ب��ا ارزش تقريبي 2 
هزار ميليارد ريال در كش��ور اجرا شده گفت: از 
اين تعداد حكم اجرا شده 68 مورد خلع يد، 89 
مورد قلع و قمع و 16 مورد تخليه بوده اس��ت. 
فرمانده يگان حفاظت از اراضي س��ازمان ملي 
زمين و مس��كن، 3۵1 مورد اباغ اوراق قضايي 
و دس��تگيري 10 نفر از متجاوزان به بيت المال 
را از ديگ��ر اقدام��ات يگان حفاظ��ت از اراضي 
دولتي برش��مرد. او با اعام اينكه در طول اين 
سه ماه بيشترين موارد وقوع تعرضات در حوزه 
استحفاظي يگان حفاظت ايرانشهر اتفاق افتاده 
است، گفت: ايرانش��هر با 1۵۵ مورد بيشترين 
ميزان تعرضات به اراضي دولتي را داشته كه از 
اين تعداد 148 مورد معادل 92 هزار متر مربع 
رفع فوري و بقيه براي تشكيل پرونده به دستگاه 

قضايي ارجاع داده شده است.
خردمند درباره وقوع و رف��ع تعرضات به اراضي 
دولتي اس��تان ته��ران گفت: با ت��اش و همت 
يگان حفاظت اين اس��تان از مجم��وع 10 مورد 
تعرض واقع ش��ده در س��ه ماهه اول سال جاري 
ب��ه اراضي دولت��ي همه اين موارد به مس��احت 
1824 مترمربع رفع فوري شده و در تهران هيچ 
پرونده اي به دستگاه قضا ارجاع نشده كه اين به 
سبب هوشياري و درايت نيروهاي زبده ما در يگان 

اين استان است.

كشتيراني جمهوري اسلامي داراي 170 ناوگان تجاري با ظرفيتي بيش از 53 ميليون تن است. در صدر فهرست برترين ها نيز طبق روال سال هاي اخير 
كش�تيراني مرسك با 71۶ فروند كشتي به ظرفيت 41515۶4 كانتينر قرار دارد. به گزارش تسنيم، مطابق جديدترين آمار منتشر شده در حال حاضر 
كشتيراني »مرسك« با در اختيار داشتن 71۶ فروند كشتي به ظرفيت 4 ميليون و 151 هزار و 5۶4 هزار كانتينر در ليست برترين شركت كشتيراني دنيا 
قرار دارد. رتبه دوم ليست برترين ها متعلق به شركت MSC) )Mediterranewn Shg Co( است. اين شركت 53۶ فروند كشتي به ظرفيت 3 ميليون و 
 CMA CGM 402 هزار كانتينر در اختيار دارد. شركت چيني كاسكو با 474 فروند كشتي به ظرفيت 2 ميليون و 895 هزار و 58 كانتينر، شركت فرانسوي
با 521 فروند كشتي به ظرفيت 2 ميليون و ۶89 هزار و 2۶5 كانتينر و هاپاگ لويد آلمان (Hapag-Lloyd( با 235 فروند كشتي به ظرفيت يك ميليون 
و ۶93 هزار و 2۶5 كانتينر در رده هاي سوم تا پنجم ليست برترين شركت هاي كانتينري كشتيراني قرار دارند. ONE ژاپن در رده ششم برترين ها قرار 
دارد؛ اين شركت در تاريخ 24ژوئن (سوم خرداد 98( 215 فروند كشتي به ظرفيت يك ميليون و 542 هزار و TEU ۶59 در اختيار دارد. شركت كشتيراني 
جمهوري اسلامي ايران (IRISL Group( نيز در جديدترين رده بندي رتبه 14 را كسب كرده است. اين شركت هم اكنون 50 فروند كشتي با ظرفيت154هزار 

و 415 كانتينر در اختيار دارد. 4۶ فروند از اين كشتي ها تحت مالكيت كشتيراني و 4 فروند نيز اجاره اي  است.

برش
وضعيت ناوگان   شركت هاي كشتيراني   برتر جهان

ايرانشهر
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بازوي پژوهشي مجلس رويكرد جهاني صنعت خودرو بر اساس مصرف سوخت و آلايندگي را بررسي كرد

سناريويي براي صنعت خودرو ايران
تعادل |

بازوي پژوهشي مجلس ش�وراي اسلامي، در 
گزارش�ي به بررس�ي رويكرد جهاني صنعت 
خودرو ب�ا تكيه ب�ر مصرف س�وخت و ميزان 
آلايندگي پرداخته اس�ت. نتايج اين گزارش 
نش�ان مي دهد، س�هم خودروهاي ديزلي در 
ناوگان حمل ونق�ل اتحاديه اروپا رو به كاهش 
اس�ت به گونه اي كه از حدود 55 درصد از كل 
خودروهاي ورودي به ناوگان در س�ال 2011 تا 
2012 با افت ش�ديدي به 44 درصد در س�ال 
2017 رس�يده اس�ت. همچني�ن خودروهاي 
بنزين�ي در ب�ازار امريكا، ژاپ�ن و چين نقش 
اصل�ي را ايف�ا مي كنند و تقريب�ا خودروهاي 
ديزل�ي نقش خاصي در اين كش�ورها ندارند. 
همچنين بازار فروش خودروهاي هيبريدي- 
برقي در اروپا س�هم 2.7 درصدي را در س�ال 
2017 ب�ه خ�ود اختص�اص داده اس�ت. پيش 
بيني مي شود در سال 2025 سهم موتورهاي 
احتراق داخل�ي به عنوان محرك�ه به كمتر از 
50 درصد مي رسد، كه حدود 40 درصد از اين 
س�هم به انواع خودروهاي هيبريدي و حدود 
10 درص�د نيز به خودروه�اي برقي اختصاص 
يابد. اين گزارش در ادامه به تجربه دو كش�ور 
»آلمان وچين« در اين زمينه پرداخته اس�ت. 
رويكرد اصلي در آلمان به عنوان بزرگ ترين 
غول فناوري در صنعت خودروس�ازي، ورود 
خودروهاي هيبريد و الكتريكي اس�ت، كه به 
نظر مي رسد، »كوچك سازي و استفاده از بسته 
جانبي هيبريد با ولتاژ متوس�ط« چش�م انداز 
صنعت خودروسازي در آلمان با تكيه بر كاهش 
مصرف س�وخت و آلايندگي خواه�د بود، كه 
ممكن است به چشم انداز صنعت خودروسازي 
جهان تبديل شود. از سوي ديگر، چشم انداز 
صنعتي چين در حال حاضر بيش�تر به توليد 
خودروهاي هيبري�دي و نهايتا برقي متمركز 
شده؛ به نحوي كه بر اس�اس آمار منتشره در 
س�ال 2016 برابر 40 درصد خودروهاي برقي 
جهان در چين توليد مي ش�وند. اين پژوهش 
در ادامه به تش�ريح س�ه س�ناريو براي پيش 
بيني وضعي�ت بازار انرژي جه�ان پرداخته و 
در هر منطقه با توجه به تعهدات و برنامه هاي 
دولت هاي مختلف اهداف متفاوتي مد نظر قرار 
داده است. سناريوي بدبينانه اين پيش بيني، 
كه كشور ايران را نيز دربر مي گيرد، سناريوي 
سياس�ت هاي جاري است. كش�ورهاي مورد 
بررس�ي بر اساس اين س�ناريو ملزم به حذف 
»يارانه هاي ان�رژي، كاهش مصرف س�وخت 
خودروه�ا و حمايت از خودروه�اي هيبريد و 

برقي تا سال 2035 « خواهند بود. 

    آلمان 
صنعت خودروسازي آلمان، بزرگ ترين كارفرماي 
صنعت��ي جهان ش��ناخته ش��ده، كه بي��ش از يك 
ميليون كارمند در اين كشور دارد. حدودا 40 درصد 
وس��ايل نقليه موت��وري و 37 درص��د خودروهاي 
توليدي در اتحاديه اروپا س��هم كشور آلمان است. 
بر اساس معيارهاي كارشناسي خودروهاي آلماني 
باكيفيت ترين خودروها در س��طح جهان هس��تند 
و بيش��ترين تعداد خودروي برگزيده در جشنواره 
جهاني خودروي س��ال را داش��ته اند. در حد فاصل 
سال هاي 2006 تا 2017 خودروهاي آلماني 6 بار 

حائز عنوان خودروي سبز سال شده اند.
در اين ميان برند »بي ام و« با سه بار موفق ترين برند 
جهان در طراحي خودروي كم آلاينده است. توجه 
به ديدگاه هاي زيست محيطي، توجه خودروسازان 
آلماني را از عملكرد مطل��وب موتور منحرف نكرده 
به نحوي كه در بازه 12س��اله 2006 تا 2017 تنها 
دو بار و در س��ال هاي 2009 و 2011 خودروسازي 
غيرآلماني فاتح عنوان بهترين عملكرد موتور شده 
كه به ترتيب به نيسان و فراري تعلق يافته است. در 
ساير سال ها برند پورشه 5 بار، آئودي 4 بار و مرسدس 

بنز يك بار فاتح اين جايزه شده اند. 
بررس��ي صنعت خودروس��ازي آلم��ان از ديدگاه 
اقتصادي، موفقيت اين صنع��ت را توجيه مي كند. 
سرمايه گذاري انجام شده در آلمان روي نوآوري در 
صنعت خودرو و ايجاد و اعمال فناوري هاي نوين در 
اين صنعت از 42.9 ميليارد يورو در سال 2010 به 
47.9 ميليارد يورو در سال 2016 رسيده و اين نشان 

از اهميت مراكز تحقيق و توسعه در اين صنعت و نيز 
در صنايع قطعه سازي در اين كشور دارد.

در قرن بيست ويكم هيچ كش��وري به اندازه آلمان 
در بخ��ش تحقي��ق و توس��عه در صنع��ت خودرو 
سرمايه گذاري نكرده و در 17 س��ال اخير با فاصله 
صدرنشين س��رمايه گذاري در بخش هاي تحقيق و 
توس��عه به منظور نوآوري در خودروها بوده و البته 
هر س��ال ميزان اين سرمايه گذاري افزايش نيز پيدا 
كرده است. در نتيجه درصدي از خودروسازان آلماني 
ك��ه محصول جدي��دي را عرضه كرده اند در س��ال 
2014 و 2015 براب��ر 23 درصد و در س��ال 2016 
برابر 24.5 درصد بوده است. اين در حالي است كه 
در كش��ور ژاپن كه در اين عرصه رقيب جدي آلمان 
محسوب مي شود، در سال 2016 معادل 19 درصد 
خودروسازان موفق به ارايه محصول جديد شده اند 
كه اين مي��زان بالاترين در دوره اخير بوده اس��ت. 
براي درياف��ت اهميت بخش تحقيق و توس��عه در 
خودروسازي در آلمان، توجه به اين نكته الزامي است 
كه آلمان در سال 2015، چيزي در حدود 217.37 
ميليارد يورو از صادرات خودرو درآمد داشته است.

در اين سال، چيزي در حدود 4.41 ميليون دستگاه 
خودرو از آلمان صادر شده و اين به مفهوم صادر شدن 
چيزي بيش از دوسوم مجموع توليد آلمان )حدود 
6 ميليون دس��تگاه( است. براين اس��اس، مي توان 
مجموع درآمد ناخالص صنعت خودروسازي آلمان 
را برابر 348 ميليارد يورو در سال 2015 تخمين زد. 
در نتيجه چي��زي در حدود 13.5 درصد كل درآمد 
اين صنعت در بخش تحقيق و توسعه سرمايه گذاري 
شده كه منجر به 96.38 ميليارد يورو ارزش ناخالص 
در سال 2016 ش��ده كه نسبت به س��ال 2015 با 
90.83 ميليارد يورو چيزي در حدود 6 ميليارد يورو 
رشد داشته است. به هر حال، اين سرمايه گذاري به 
توسعه فناوري هاي نوين در عرصه خودروسازي در 
كشور آلمان و البته ساير كشورها منجر شده است. 
در ادامه رويكرد اين كش��ور به اي��ن فناوري ها ارايه 
شده اس��ت. به نظر مي رس��د، در كنار فناوري هاي 
نوين، رويك��رد اصلي در كش��ور آلمان ب��ه عنوان 
بزرگ ترين غول فناوري در صنعت خودروس��ازي، 

ورود خودروهاي هيبريد و الكتريكي است.
البته كوچك سازي و استفاده از بسته جانبي هيبريد 
با ولتاژ متوس��ط چش��م انداز صنعت خودروسازي 
در آلمان خواهد بود. اين بدان معني اس��ت كه اين 
چشم انداز عملا ممكن اس��ت به چشم انداز صنعت 

خودروسازي جهان تبديل شود.

    چين 
زمان زي��ادي از تبديل چين به يك��ي از قطب هاي 
صنعت خودروس��ازي در جهان نمي گذرد. به بيان 
بهتر، در حالي كه از سال 2009 توليد سالانه خودرو 
در چين از مجموع توليد خودرو در امريكا و ژاپن يا 
مجموع توليد خودرو در كش��ورهاي عضو اتحاديه 
اروپا بيشتر بوده، از دهه 1950 قرن بيستم ميلادي 
كه صنعت خودروسازي در چين با همكاري و كمك 
شوروي س��ابق راه اندازي ش��د تا اوايل دهه 1990 
توليد خ��ودرو در چين هرگ��ز از 100 تا 200 هزار 

دستگاه در سال تجاوز نكرد.
براي اولين بار ظرفيت خودروسازي در چين در سال 
1992 از مرز يك ميليون خودرو گذشت و در سال 
2000 چين بيش از دو ميليون خودرو در سال توليد 
كرد. در اين زمان و با ورود چين به سازمان تجارت 
جهاني در سال 2001 ظرفيت توليد خودرو در اين 
كشور سرعت بيش��تري نيز گرفت تا اينكه با وجود 
بزرگ بودن بازار داخلي اين كشور و فروش داخلي 
بس��يار بالاي برندهاي خودرو چيني، آمار صادرات 
اين كشور در سال 2001 از 500 هزار دستگاه فراتر 
رفته و به رقم 814 هزار و 300 دس��تگاه رس��يد. 4 
خودروساز بزرگ سنتي در چين به ترتيب عبارتند 
از: »جن��رال موتورز، ش��انگ هاي، فاو، دونگ فنگ، 
چانگ آن« و ساير خودروسازان اصلي نيز عبارتند از 
گروه خودروسازي پكن )بايك )، جيانگ هوا )جك(، 
»گريت وال«، »چري«، »بي واي دي«، »جيلي« و 

»برليانس«. 
در اين ميان، گذشته از تمركز قابل ذكر صنعت چين 
بر پيشرفت اين كشور در عرصه خودروسازي و رشد 
چشمگير اين كشور در بازه 20 ساله اخير، مي توان 
يكي از عوامل تأثيرگذار بر اين روند را سرمايه گذاري 
براي همكاري مش��ترك بين خودروسازان چيني و 
برندهاي بزرگ و بهنام خودروس��ازي دنيا دانست. 

10 برند با بيش��ترين حجم توليد در حال حاضر به 
صورت مشترك در چين شامل فولكس واگن )توسط 
فاو و شانگهاي(، هيونداي )گروه خودروسازي پكن(، 
تويوتا )گروه خودروس��ازي فاو(، بيوك)شانگهاي 
جي- ام(، نيس��ان )دونگ فنگ(، فورد )چانگ آن(، 
هوندا )دونگ فنگ(، ش��ورلت )شانگهاي جي- ام(، 

آئودي )فاو(، پژو )دونگ فنگ پياسآ( مي شوند.
همكاري هاي مش��ترك باعث افزايش دانش فني و 
تقويت زيرس��اخت در چين براي پيشرفت به سوي 
اهداف چشم انداز در صنعت خودروسازي شده است. 
لازم به ذكر اس��ت كه اين تقويت زيرساخت منجر 
به وجود 546 س��ايت توليد خودرو در چين ش��ده 
است. چشم انداز صنعتي چين در حال حاضر بيشتر 
به توليد خودروه��اي هيبريد و نهايتاً برقي متمركز 
ش��ده به نحوي كه بر اس��اس آمار منتشره در سال 
2016، 40 درصد خودروهاي برقي جهان در چين 

توليد مي شوند. 

    سه سناريو براي وضعيت بازار انرژي 
بازوي پژوهش��ي مجلس در بخش ديگ��ري از اين 
گزارش، به تشريح سه س��ناريوي اصلي براي پيش 
بيني وضعيت بازار انرژي جه��ان پرداخته و در هر 
منطقه با توجه ب��ه تعهدات و برنامه هاي دولت هاي 

مختلف اهداف متفاوتي مد نظر قرار داده است. 

    سناريوي اول
س��ناريوي بدبينان��ه اي��ن پيش بيني، س��ناريوي 
سياست هاي جاري است. در اين سناريو فرض شده كه 
دولت ها تنها به اجراي تعهدات جاري خود پرداخته 
و اقدامات بيشتري در راستاي تصويب توافقنامه ها و 
برنامه هاي بهبود كارايي انرژي و كاهش ميزان انتشار 
گازهاي گلخانه اي انجام نداده اند. اكثر كشورهاي مورد 
بررسي بر اساس اين سناريو ملزم به حذف »يارانه هاي 
انرژي، كاهش مصرف سوخت خودروها و حمايت از 
خودروهاي هيبريد و برقي تا سال 2035 )بازه زماني 
طولاني تر نسبت به س��ناريوي سياست هاي نوين( 
خواهند بود، دولت ايران نيز بر اساس قانون هدفمند 
كردن يارانه ه��ا ملزم به حذف تدريج��ي يارانه هاي 

انرژي است.

    سناريوي دوم
سناريوي مرجع چشم انداز انرژي جهان، سناريوي 
سياست هاي نوين به حس��اب مي آيد. اين سناريو 
كمي خوشبينانه تر از سناريوي سياست هاي جاري 
اس��ت و اهداف و مقاصد دقيق تر و سختگيرانه تري 

دارد.
اين س��ناريو اهداف كمت��ري را در بازه هاي زماني 
كوتاه تر مد نظر قرار داده و انتظارات بيش��تري را در 
زمينه كاهش ميزان انتش��ار گازه��اي گلخانه اي و 
پيش��رفت فناوري هاي خودرويي برآورده مي كند. 
به كارگيري س��وخت هاي تركيبي و نو، اختصاص 
بخش قابل توجهي از سهم از توليد و فروش سالانه 
خودرو ب��ه خودروه��اي هيبريد و برق��ي، ارتقاي 
زيرس��اخت هاي حمل ونقل و فناوري هاي كاهش 
مصرف سوخت خودروها بخشي از مقاصد مورد نظر 

در اين سناريو است.

    سناريوي سوم 
آرماني ترين سناريو، اما »سناريوي 450 « است كه 
ب��ه دنبال كنترل ميزان انتش��ار گازهاي گلخانه اي 
و جلوگيري از افزايش دماي حاصل از انتش��ار اين 
گازها اس��ت. اين سناريو ش��اخص هاي بيشتري را 
به سناريوي سياس��ت هاي نوين افزوده و به دنبال 
دس��تيابي به كارايي انرژي بيش��تر و ميزان انتشار 
كمتر گازهاي گلخانه اي در كنار كنترل قيمت هاي 
سوخت در حد س��ناريوي سياست هاي نوين است. 
اين س��ناريو محدود كردن افزايش دماي ناش��ي از 
انتش��ار گازهاي گلخانه اي به 2 درجه س��انتيگراد 
و محدود كردن ميزان تجم��ع آلاينده هاي معادل 
دي اكس��يدكربن در اتمس��فر تا مرز ppm 450 تا 

سال 2035 است.
بررسي چشم انداز صنعت خودروسازي كشورهاي 
منتخب با تكيه بر مصرف سوخت و آلايندگي نشان 
مي دهد، چرخه ميلر- آتكينسون بهينه ترين فناوري 
از لحاظ هزينه براي كاهش دي اكسيد كربن توليدي 
اس��ت )ش��ركت هايي مانند فولكس واگن، آئودي، 
تويوت��ا و هيونداي در اين مس��ير حركت هايي را به 
انجام رس��انده اند(. از طرفي، دورگه سازي )فناوري 
خودروهاي هيبري��د( امكان دس��تيابي به بارهاي 
بالاتر براي محدوده وسيع تري از شرايط عملكردي 

را فراهم مي آورد.

    درس هايي براي ايران
ان��رژي در ايران هن��وز بس��يار ارزان قيمت عرضه 
مي ش��ود و مصرف كنندگان تنها كس��ري از قيمت 
محصولات نفتي را پرداخت مي كنند. بنابراين اولين 
گام براي همسويي با چشم انداز انرژي جهان اصلاح 
يارانه هاي انرژي در كش��ور اس��ت. بهبود وضعيت 
كيفيت هوا و نيز س��ر و س��امان بخش��يدن به رتبه 
هفتم ايران در جدول توليدكنندگان گاز گلخانه اي 
دي اكس��يد كربن، چ��اره اي جز نگ��رش جدي به 
چالش هاي معرفي شده نيست. با حركت در مسير 
فعلي و ع��دم اهتمام در ارتقاي كيفيت س��وخت و 

روغن موجود در بازار و نيز سياست هاي كلي صنعت 
خودرو، بهبود وضعيت ناوگان خودروهاي س��بك 
توليد داخل بر اساس ميزان آلايندگي چندان قابل 
دس��تيابي نيست. براين اس��اس اهم مواردي كه به 
نظر مي رس��د، به صنعت خودروسازي كشور كمك 
كند تا همراستا با چش��م انداز جهاني اين صنعت با 
تكيه بر مصرف سوخت و آلايندگي حركت كند، به 

اين شرح است: 
1. بر اس��اس قواني��ن ترمودينامي��ك، چرخه هاي 
موتورهاي مورد اس��تفاده اتو )موتورهاي بنزيني( 
و ديزل )موتورهاي ديزلي( س��قف تعيين ش��ده اي 
دارند كه عبور از آنها به لحاظ قوانين علمي ميس��ر 
نيست. رويكرد روز دنيا استفاده از چرخه هاي جديد 
از جمله چرخه تركيبي ميلر- اتكينس��ون است كه 
بازده تئوريك بسيار بالاتري دارد. اگرچه وضعيت و 
سطح فناوري خودروسازهاي داخلي حركت در اين 
راستا را با علامت سوال مواجه كرده، اما برنامه ريزي 
براي دس��تيابي به اين فناوري مي تواند نقشي موثر 

در عملكرد خودرو ايفا كند. 
2. بر خلاف مورد اول، خودروسازهاي بزرگ داخلي 
از جمل��ه ايران خودرو و س��ايپا، حركات مناس��بي 
در راستاي انجام كوچك سازي موتور انجام داده اند 
و به نظر مي رس��د، اعمال قوانين س��ختگيرانه تر در 
كنار ارايه بس��ته هاي تش��ويقي مي تواند ورود اين 
بس��تر فناورانه را به بازار خودروي كش��ور تسهيل 
كند. براي مثال از اي��ن حركات فناورانه مي توان به 
ارايه محصولات دنا پالس و سمند سورن توربوشارژ 

اشاره كرد. 
3. وجود نهاد نظارتي مستقل با زيرساخت مورد نياز 
براي انجام آزمون ها با تعداد و س��طح استاندارد 4 و 
تطابق توليد 3 بالا به منظور انجام آزمون هاي تاييد 

نوع ضروري به نظر مي رسد.
4. بسترسازي و ارايه بسته هاي حمايتي براي ورود 
خودروس��ازان به س��مت توليد خودروهاي برقي و 
هيبريدي. در همين راستا، مجلس شوراي اسلامي 
در ماده )3( طرح ساماندهي صنعت خودرو، واردات 
خودروهاي س��واري تمام برقي وتمام هيبريدي از 
حقوق ورودي تا زم��ان توليد داخ��ل آنها را معاف 
كرده و دولت را موظف ك��رده تا زمينه توليد داخل 
خودروهاي مذكور را ظرف مدت 5 سال فراهم كند.

5. بهبود وضعيت روغن موتور در كش��ور نيز شامل 
مواردي چون »نظ��ارت جدي بر توزي��ع و رعايت 
اس��تانداردهاي روغن موتور به منظور جلوگيري از 
ورود روغن نامرغوب به چرخه مص��رف با تاكيد بر 
اجراي صحيح و دقيق م��اده )3(، نامه فني موضوع 
ماده )2( قانون هواي پاك در زمينه كنترل و كاهش 
آلودگي ها، ورود فناوري هاي نوين از طريق حمايت 
از شركت هاي دانش بنيان، حركت اقتصادي موثرتر 
از خط تامين )اقتصاد خطي( به سمت زنجيرە تامين 
)اقتصاد زنجي��ره اي( به منظور نيل به چش��م انداز 
نهايي چرخه تامين )اقتصاد دوار( و در نهايت حركت 
جدي به س��مت توليد زيست روغن و استفاده از آن 

به جاي روغن معدني.«

معاون امور صنايع خبردادريیس کنفدراسیون صادرات ايران خبر داد

 تشكیل كارگروه ساخت داخل درصنعت ريليبهبود روند بازگشت ارزهای صادراتی
رييس کنفدراسيون صادرات ايران روند چند ماهه 
اخير در بازگشت ارزهای صادراتی به کشور را مثبت 
ارزيابی کرد.  محمد لاهوتی در گفت وگو با ايس��نا، 
اظهار کرد: س��ال گذش��ته از نظر ارزی س��الی پر از 
ش��وک برای بخش های مختلف اقتص��اد ايران بود. 
از اين رو چه فعالان اقتصادی و چه سياس��ت گذاران 
تصوير روش��نی از مديريت بازار نداش��تند.  به گفته 
وی، در کنار مش��کلات داخلی گسترش تحريم ها و 
محدود شدن امکان ارتباط تاجران ايرانی با بانک های 
بين المللی باعث ش��د بازگش��ت ارز به کشور نيز با 

دشواری هايی همراه شود. 
رئيس کنفدراس��يون صادرات ايران ب��ا بيان اينکه 
در ماه های گذش��ته محدوديت تعامل با بانک های 
خارجی بازگشت ارز به شکل نقد به کشور را دشوار 
کرده اس��ت، توضي��ح داد: در ماه های گذش��ته ما 

ابت��دا تلاش کردي��م اين موضوع را ثاب��ت کنيم که 
صادرکنندگان شناس��نامه دار به دنبال اين نيستند 
که ارز حاص��ل از صادرات را به کش��ور بازنگردانند، 
زيرا تمامی اين افراد در داخل ايران س��رمايه گذاری 
کرده اند و برای تداوم فعاليت های اقتصادی خود نياز 

به تامين مجدد سرمايه خواهند داشت.
لاهوتی ادامه داد: پس از آن در کنار مسائلی همچون 
سامانه نيما، گزينه هايی مطرح ش��د که واردات در 
ازای ارز حاصل از ص��ادرات يکی از اين گزينه ها بود 
که خوش��بختانه سرانجام در بخش��نامه ارزی اخير 
بانک مرکزی اين موضوع گنجانده شد.  به گفته وی 
پس از اجرايی شدن اين دستورالعمل آمارهای جديد 
نشان می دهد که بخش قابل توجهی از تعهدات ارزی 
صادرکنندگان برای بازگشت ارز اجرايی شده و بانک 

مرکزی اين موضوع را تاييد کرده است.

رييس کنفدراسيون صادرات ايران با بيان اينکه اين 
دس��تورالعمل با وجود ويژگی های مثبت همچنان 
نياز به اصلاحات ج��دی دارد، توضيح داد: ما پيش 
از اين نيز خواس��ته بوديم که دست صادرکنندگان 
در بازگش��ت ارز حاصل از صادرات شان باز باشد، در 
دس��تورالعمل جديد تنها 30 درص��د اين ارز امکان 
تبديل ش��دن به واردات را دارد اين در حالی اس��ت 
که با گش��ودن درها، صادرکننده می تواند به نسبت 
شرايط کشور و امکان پذير بودن راه حل های موجود، 
به يک طريق مش��خص ارز را به ايران بازگرداند.  در 
جديدتري��ن دس��تورالعمل ارزی بان��ک مرکزی به 
صادرکنندگان اختيار داده شده که 30 درصد از ارز 
صادراتی شان را از طريق واردات به کشور بازگردانند. 
بانک مرکزی تصريح کرده ک��ه 50 درصد از اين ارز 

همچنان بايد وارد سامانه نيما شود.

معاون امور صنايع از تشكيل كارگروه مشترك وزارت 
صنعت، معدن وتجارت با راه آهن ايران خبرداد و گفت: 
تعميق س��اخت داخل توليد انواع قطعات وتجهيزات 
واگن هاي مس��افري، ب��اري و لكوموتي��و از مهم ترين 

برنامه هاي اين كارگروه خواهد بود.
فرشاد مقيمي در جريان نشست مشترك با مديرعامل 
راه آه��ن جمهوري اس��لامي ايران با اش��اره به تبيين 
اولويت هاي وزارت صنعت، معدن وتجارت در شناسايي 
توانمندي ها و پتانس��يل هاي موجود در صنعت كشور 
اظهارداش��ت: در حال حاضردر اي��ن صنعت ظرفيت 
توليد سالانه 130 دس��تگاه لكوموتيو، 1000دستگاه 
واگن مسافري ومترو وهمچنين 2800 دستگاه واگن 

باري وجود دارد.
او با نگاهي به برگزاري نمايشگاه حمل  ونقل ريلي و صنايع 
وابسته وارايه توانمندي هاي صنعتگران اين عرصه افزود: 

با توجه به تاكيد مقام معظم رهبري بر توسعه ساخت 
داخلي، هماهنگي با دس��تگاه هاي اجرايي كه متولي 
صنايع مختلفي از كش��ور هستند در دس��تور كار قرار 
گرفت كه توسعه تعميق ساخت داخل در صنعت ريلي 
از جمله اين سياست ها بود. مقيمي توسعه صنعت ريلي 
را از اولويت هاي وزارت صنعت، معدن وتجارت برشمرد و 
گفت: با توجه به اشتغالزايي و پتانسيل هاي موجود در اين 
صنعت تشكيل كارگروه مشترك وزارت صنعت، معدن 
وتجارت با راه آهن جمهوري اسلامي در دستور كار قرار 
گرفت. او افزود: با تشكيل اين كارگروه سياست گذاري در 
حوزه صنعت با محوريت شوراي سياست گذاري صنايع 
ريلي، تشكل ها و... و سياس��ت گذاري در حوزه توليد، 
ساخت و نيازمندي ها در صنعت ريلي مورد بررسي قرار 
خواهد گرفت تا بسترهاي لازم براي توسعه اين صنعت 

فراهم شود.
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تامين مواد اوليه در مناطق 
آزاد بدون ثبت سفارش

وزارت صنعت|مشاور عالی و دستيار ويژه صنعت، 
معدن و تجارت گفت: تامي��ن مواد اوليه واحدهای 
توليدی بدون ثبت س��فارش در مناط��ق آزاد را در 
دستور کار داريم.  به گزارش وزارت صنعت، معدن 
وتجارت، صادق نجفی در ديدار با اعضای فراکسيون 
مناطق آزاد مجلس شورای اسلامی اظهار كرد: اين 
تصميم در جهت حمايت همه جانبه از توليد داخل 
به ويژه در شرايط اقتصادی کنونی و تحقق رونق توليد 
گرفته شده است.  وی حمايت از صادرات واحدهای 
توليدی صادرات گرا را برنامه ديگر وزارت صمت در 
سال رونق توليد دانس��ت و تصريح کرد: در همين 
راستا ارائه تس��هيلات لازم برای فرآوری صادرات را 
جهت ايجاد ارزش افزوده بيشتر به خصوص در حوزه 
معدن و صنايع معدنی در دستور کار داريم.  مشاور 
عالی و دستيار ويژه صمت با اشاره به برنامه های اين 
وزارتخانه در جهت توسعه صادرات غيرنفتی، گفت: 
هدف گ��ذاری 32 ميليارد دلاری ص��ادرات کالا و 
خدمات به 15 کشور همسايه و نزديک به کشورمان 
را امسال در برنامه کاری خود داريم.  نجفی در پايان 
اضافه کرد: در همين راستا توانمند سازی و توسعه 
بنگاه ه��ای خرد، کوچک و متوس��ط)SME( ها با 
هدف افزايش صادرات غيرنفتی اين واحدها از طريق 
کنسرسيوم های صادراتی ديگر برنامه وزارت صمت 

در سال تحقق رونق توليد خواهد بود.

اعلام سه محور وزارت صنعت 
برای مقابله با کم آبی 

ايس�نا| معاون وزير صمت از تعريف س��ه محور 
اساسی در اين وزارتخانه برای بحران کم آبی خبر 
داد و افزود: با يک زمان بندی مش��خص اين س��ه 
محور را عملی خواهيم کرد. محسن صالحی نيا  در 
همايش سازگاری با کم آبی، با تاکيد بر هماهنگی 
کامل اين وزارتخانه با کارگروه بحران بی آبی گفت: 
مشکل کم آبی امری اجتناب ناپذير است و با وجود 
اينکه بخش صنعت و معدن مصرف کننده ميزان 
محدودی از آب اس��ت اما باز وظيف��ه داريم برای 
بهره وری هر چه بيش��تر تلاش کنيم. به گفته وی 
اين بخش فقط 2 درص��د آب را مصرف می کنند.  
معاون وزير صمت از تعريف سه محور اساسی در اين 
وزارتخانه برای بحران کم آبی خبر داد و افزود: با يک 
زمان بندی مشخص اين سه محور را عملی خواهيم 
کرد. در فرآيند توليد بخش های صنعتی بزرگ تر از 
نظر شاخص آب بری دارای اهميت ويژه ای هستند، 
بعضاً با تکنولوژی قديمی به فعاليت ادامه می دهند 
که يکی از برنامه های ما به روز کردن و اس��تفاده از 
فناوری نوين در اين صنايع است.  صالحی نيا ادامه 
داد: بايد بهره وری صنايع ديگری که جديدالتاسيس 
هستند را بالا ببريم، البته در اين حوزه نوع مديريت 
و اس��تفاده از فناوری نوين بسيار پراهميت است و 
جز اهداف اصلی ماست.  معاون وزير صمت با بيان 
اين که محور دوم صنايع کوچک و متوسط هستند، 
گفت: صنايعی که تحت نظر شرکت شهرک های 
صنعتی فعالي��ت می کنن��د و اقداماتی همچون 
تصفيه فاض��لاب و مديريت آب جزو اهداف اصلی 
ماس��ت که در برخی اماکن با توج��ه به بودجه در 
حال توسعه است. صالحی نيا ادامه داد: سعی کرديم 
برخی واحدهای متوسط را در مناطق ساحلی و با 
استفاده از آب شيرين کن ها تجهيز کنيم که البته 
اين يک تکنولوژی نو است و در مرحله ابتدايی قرار 
داريم.  وی در پاي��ان گفت: در نهايت تدوين طرح 
جامع و تعريف استاندارد برای صنايع فعال و در حال 
احداث جزو مهم ترين برنامه های وزارتخانه است که 
بر اساس آن فعالان بخش خصوصی و دولتی مطابق 

آن استاندارد فعاليت خود را آغاز خواهند کرد.

سرنوشت شوم كله  و پاچه 
دام هاي وارداتي

ايس�نا| رييس اتحاديه طباخان، فروشندگان 
كله و پاچه و س��يرابي با بيان اينكه پيشنهاد شده 
تا كله و پاچه از كشورهاي ديگر به ايران وارد شود، 
گفت: به دليل اينكه آلايش خوراكي و غيرخوراكي 
دام هاي زنده وارداتي در اختيار فرد واسطه و بدون 
اطلاعات قرار گرفت، حجم قابل توجهي از آلايش 
دام ها به ضايعات تبديل شد و از بين رفت. حسين 
رواسي در گفت وگو با ايسنا، گفت: در چند ماه اخير 
پيشنهادات و اقداماتي در زمينه واردات كله و پاچه 
و سيراب و ش��يردان صورت گرفته اما موافقتي از 
سوي مسوولان امر اعلام نشده است. رييس اتحاديه 
طباخان، فروشندگان كله و پاچه و سيرابي ادامه 
داد: مبدأ واردات طي پيشنهاد اتحاديه، كشورهاي 
صادركننده گوشت به ايران همچون برزيل بوده 
است كه مسوولان ايراني بر فرآيند ذبح دام در آن 
نظارت دارند.وي با تاكيد بر نظارت كامل بر فرآيند 
بهداشتي ذبح و واردات آلايش دام، خاطرنشان كرد: 
دليل عدم موافقت تا به امروز اعلام نشده و متأسفانه 
به دليل آنكه آلايش خوراكي و غيرخوراكي دام هاي 
وارداتي زنده كه در ايران ذبح ش��دند را در اختيار 
واسطه قرار دادند، حجم قابل توجهي از آلايش هاي 
مورد نياز از بين رفته است.  رواسي تصريح كرد: به 
دليل عدم آشنايي فرد واس��طه كه آلايش دام ها 
را در اختيار دارد، آلايش بي��ش از 20 هزار دام به 
ضايعات تبديل ش��ده و به مصرف نرسيده است. 
رييس اتحاديه طباخان، فروشندگان كله و پاچه و 
سيرابي تاكيد كرد: در چند وقت اخير قيمت كله 
و پاچه در پي كاهش قيمت گوش��ت، روند نزولي 
به خود نگرفت و حتي ش��رايط به گونه اي اس��ت 
كه واحدهاي صنف��ي در تأمين آلايش مصرفي با 
مشكل مواجه هستند و قيمت خريد براي واحدهاي 
صنفي رشد قابل توجهي داشته است. وي با اشاره 
به افزايش قيمت كله و پاچ��ه گفت: قيمت براي 
مصرف كننده نهايي رشد قابل توجهي داشته و اين 
موضوع بر ميزان خري��د و تقاضاي مصرف كننده 

نهايي تأثيرگذار بوده است.

  س�ناريوي بدبينان�ه اي�ن پيش بيني، 
سناريوي سياس�ت هاي جاري است. اكثر 
كش�ورهاي مورد بررس�ي بر اس�اس اين 
س�ناريو ملزم به حذف »يارانه هاي انرژي، 
كاهش مصرف سوخت خودروها و حمايت 
از خودروهاي هيبريد و برقي تا سال 2035 
)بازه زماني طولاني تر نس�بت به سناريوي 
سياس�ت هاي نوين( خواهند ب�ود، دولت 
ايران نيز بر اس�اس قانون هدفمند كردن 
يارانه ها ملزم به حذف تدريجي يارانه هاي 

انرژي است

برش
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اكرم امام اوغلو نامزد حزب مخالف، شهردار استانبول شد

هيچ جايگزيني براي محصولات چيني وجود ندارد

شكست هاله شكست ناپذيري اردوغان

شركت هاي امريكايي تعرفه هاي ترامپ را دور مي زنند 

گروه جهان| سمانه قرباني| 
نامزد حزب مخالف تركيه با پيروزي دوباره در انتخابات 
شهرداري استانبول ضربه اي جدي به رجب طيب اردوغان 
رييس جمهوري تركيه، وارد كرد. »اكرم امام اوغلو« نامزد 
حزب مخالف، هاله شكست ناپذيري اردوغان را شكست 
و آراي بس��ياري از راي دهندگان ناراضي از سياست هاي 

اردوغان را به سوي خود جذب كرد.
رويترز نوشته، اكرم امام اوغلو عضو حزب جمهوري خواه 
خلق )سي اچ پي( در انتخابات يك شنبه موفق به كسب 
54.21 درصد آرا شد. خبرگزاري دولتي آنادولو گزارش 
داده، پيروزي اين بار امام اوغلو به مراتب بهتر از پيروزي سه 
ماه پيش او بوده است. گفته شده، امام اوغلو با كسب بيش 

از 54 درصد آرا پيروز اين انتخابات شده است.
نتاي��ج پيش��ين پ��س از اعتراض ه��اي ح��زب حاكم 
عدالت وتوسعه )آك پ( اردوغان لغو شد؛ بر طبق اين ادعا 
كه راي گيري قانوني نبوده است. ابطال نتيجه انتخابات و 
تصميم براي برگزاري دوباره راي گيري با انتقاد متحدان 
غربي روبرو شد و خشم مخالفان داخلي را نيز برانگيخت، 

كساني كه گفته بودند دموكراسي تركيه در خطر است.
پس از پي��روزي تاجر س��ابق بر بينال��ي ييلدريم نامزد 
منتخب اردوغان، ده ها هزار نفر از طرفداران امام اوغلو در 
روز يك ش��نبه در خيابان هاي استانبول جشن گرفتند. 
امام اوغلو پس از پيروزي در انتخابات در جمع هوادارانش 
گفت: »شما امروز در اين شهر دموكراسي را ثابت كرديد. 
متشكرم استانبول. ما آمده ايم تا همه را در آغوش بگيريم. 
ما در اين ش��هر دموكراس��ي بنا خواهيم كرد. عدالت بنا 
خواهيم كرد. قول مي دهيم در اس��تانبول، اين شهر زيبا 

آينده را با هم بسازيم.« 
خبرگزاري فرانسه در گزارشي درباره پيروزي امام اوغلو 
نوش��ته: امام اوغلو توانست در سن 4۹ سالگي بسياري از 
ناظران را با پيروزي پرش��ور خود در انتخابات شهرداري 
استانبول در ماه مارس شگفت زده كند. مهم ترين امتياز 
او تواناي��ي اش در جلب نظر اقش��ار ديگر فرات��ر از پايگاه 
اجتماعي حزب س��كولار جمهوري خواه خلق اس��ت. او 
توانست با مردم كوچه و بازار به راحتي ارتباط برقرار كند. 
اكنون پس از 1۷س��ال حضور حزب عدالت و توسعه در 
راس قدرت، اپوزسيون با اميد تازه اي به ميدان آمده است؛ 

حتي اگر تا انتخابات بعدي رياس��ت جمهوري در دست 
حزب حاكم باشد.

گرچه هيات عالي انتخابات تركيه هنوز نتايج رس��مي را 
اعلام نكرده است اما اردوغان پيروزي اكرم امام اوغلو رقيب 
انتخاباتي بينالي ييلدريم را تبريك گفته است. اردوغان 
رهبر حزب عدالت و توسعه )آك پ( دو ساعت پس از بسته 
شدن صندوق هاي انتخاباتي براي اكرم امام اوغلو شهردار 

جديد، آرزوي موفقيت كرد. 
رجب طيب اردوغان از سال 2003 ميلادي ابتدا به عنوان 
نخست وزير و س��پس به عنوان رييس جمهور در تركيه 
حكومت كرده است. او تقريبا در يك قرن گذشته پس از 
مصطفي كمال آتاتورك پايه گذار تركيه نوين، بيشترين 

زمامداري را در اين كشور داشته است. 
حزب عدالت و توسعه )آك پ( به رهبري اردوغان حمايت 
بسياري از شهروندان مذهبي و محافظه كار را داشته و در 
دهه معاصر نبض اقتصاد تركيه را در دست داشته است. 
پيشرفت اقتصادي تركيه به رهبري اردوغان كمك كرد 
تا او در بيش از 12 انتخابات ملي و محلي پيروز ش��ود. اما 
ركود اقتصادي و بحران مالي سال هاي اخير، اين حمايت را 
كاهش داده است. همچنين كنترل سفت و سخت اردوغان 
بر دولت، زنگ خطر را براي برخي از راي دهندگان به صدا 
درآورده است. همين دست نگراني ها بود كه باعث شد تا 
پس از تصميم به لغو نتايج انتخابات شهرداري استانبول 

در ماه مارس ارزش لير تركيه افت كند. 

گفت��ه ش��ده، بينال��ي ييلدري��م نام��زد ح��زب حاكم 
عدالت وتوس��عه حدود 45 درص��د آراي راي دهندگان 
استانبول را به دست آورده است. ييلدريم با حضور در برابر 
خبرنگاران و دوربين هاي شبكه هاي خبري، به شكست 
خود اعتراف كرده و به رقيبش امام اوغلو تبريك گفته است. 
اين سياستمدار نزديك به اردوغان ابراز اميدواري كرده كه 
نتايج انتخابات شهرداري استانبول آثار مثبتي براي اين 
شهر در پي داشته باش��د. او گفته كه براي رفاه و آسايش 

مردم استانبول از اقدامات امام اوغلو حمايت خواهد كرد.
نش��ريه گاردين نوش��ته: پيروزي ش��گفت انگيز حزب 
جمهوري خواه خل��ق، براي اولين بار در طول 25 س��ال 
گذش��ته يكپارچگي احزاب اس��لام گرا را در بزرگ ترين 

ش��هر تركيه و قلب اقتصاد اين كشور در هم شكست. در 
انتخابات مجدد در روز يك ش��نبه حزب عدالت و توسعه 
تلاش كرد اين آراي امام اوغلو را بازپس بگيرد و در همين 
راستا براي كسب آراي كردها وارد عمل شد و حتي حزب 
حاكم تلاش كرد كه برخي از سياست هاي امام اوغلو را به 
خود نسبت دهد، مانند سوبس��يدي كردن حمل و نقل 
عمومي براي جوانان. اما تلاش هاي حزب عدالت و توسعه 
به جايي نرسيد و امام اوغلو توانست بار ديگر در انتخابات 
به پيروزي برسد. او يك شنبه در ميان هوادارانش گفت: 
به نام اس��تانبول و به نام مشروعيت تمام انتخابات آينده 
در كشورمان، من معتقدم كه مردم من تصميم درستي 
خواهن��د گرفت. يك فع��ال جامعه مدني كه خواس��ت 
نامش فاش نش��ود، مي گويد: »امام اوغلو همه آنچه ما در 
مدت مديدي از دس��ت داده بوديم، دارد. او باهوش است 
و اميدوارانه در مس��ير تبديل ش��دن به كانديدايي عليه 

اردوغان در سال 2023 ميلادي حركت مي كند.« 
مراد يتكين روزنامه نگار و تحليلگر سياسي اهل استانبول، 
مي گوي��د: »اين پي��روزي، به آغازِ افول ح��زب عدالت و 
توس��عه و نيز خود اردوغان، تعبير خواهد ش��د؛ چرا كه 
رييس جمهوري تركيه، خود، اين رأي گيري را مساله بقا 
ناميده بود. “ به باور يتكين يكي ديگر از پيامدهاي پيروزي 
امام اغلو مي تواند برگزاري انتخابات سراسري زودهنگام 
باشد، يعني پيش از انتخابات پيش بيني شده براي سال 
2023 و همچنين ممكن است به تغيير  نيروها در كابينه 
كنوني و نيز چرخشي احتمالي در حوزه سياست خارجي 

تركيه همراه باشد.
امام اوغل��و در پنج س��ال گذش��ته )201۹ – 2014( 
شهردار منطقه بيليك دوزو اس��تانبول بود. امام اوغلو 
علاوه بر حزب متبوع خود، حزب جمهوري خواه خلق، 
از حمايت »حزب خوب« )اي��ي پارتي( نيز برخوردار 
بود كه در ائتلافي با عنوان »ائتلاف ملت« در انتخابات 
شهرداري هاي تركيه با يكديگر همكاري مي كردند. 
در انتخابات شهرداري استانبول كردها و حزب اصلي 
آنه��ا »حزب دموكراتيك خلق ها« خ��لاف دوره هاي 
پيشين نامزد معرفي نكرده بودند و از امام اوغلو حمايت 
مي كردند. با پيروزي او حاكميت 1۸ ساله حزب عدالت 

و توسعه بر كلان شهر استانبول پايان يافت. 

گروه جهان| 
ش��ركت هاي امريكايي براي فرار از تعرفه هاي سنگين 
دولت امريكا روي كالاهاي چيني به وكلاي قانوني خود 
متوسل شده اند. در همين حال يك مقام ارشد چين در 
آستانه ديدار رهبران دو كشور در حاشيه اجلاس گروه 20 

خواستار مصالحه سياسي شده است. 
به گزارش فايننشال تايمز، شركت هاي امريكايي براي وارد 
كردن محصولات اوليه خ��ود از چين و فرار از تعرفه هاي 
سنگين دولت دونالد ترامپ، از وكلاي خود مي خواهند كه 
به دنبال نقص هاي قانوني باشند تا بتوانند از پرداخت تعرفه 

خودداري كرده يا هزينه كمتري بپردازند. 
شركت هاي مشاوره حقوقي مي گويند كه درخواست هاي 
بسياري از سوي شركت هاي امريكايي دارند، شركت هايي 
 de 321« ك��ه به دنب��ال اس��تفاده از قوانين��ي چ��ون
minimis« هستند كه به واردكنندگان اجازه مي دهد 
تا كالاهايي به ارزش كمتر از ۸00 دلار را بدون تعرفه وارد 

ايالات متحده كنند. 
مشاوران حقوقي هشدار مي دهند كه تلاش براي كاهش 
هزينه ها بدون خطر هم نيست. به گفته مشاوران حقوقي، 
اگر دولتم��ردان امريكايي س��خت گيري كنند علاوه بر 
دريافت تعرفه هاي منظور شده، مديران ارشد شركت ها 
نيز بايد پاسخگو اقدام خود باشند. جف پولاك كارشناس 
حقوقي، در اين باره مي گويد: »گمرك در نهايت ارشدترين 

فرد در شركت را مسوول و پاسخگو مي داند. پس فقط شما 
نيستند كه درگير اين مساله است.« 

جيس��ون بافينگ مدير اجرايي ش��ركت خرده فروشي 
»بس��ت باي« اخيرا به نماين��دگان امريكايي گفته: »در 
بسياري از محصولات پيشرو در كوتاه مدت هيچ جايگزيني 
مناس��بي براي محصولات چيني وجود ندارد. در نتيجه 
شركت ها ترغيب ش��ده اند كه به تمامي راه هاي ممكن 
براي دور زدن تعرفه هاي اعمال شده از سوي دولت امريكا 
متوسل ش��وند.« بافينگ مي گويد كه ش��رايط موجود 
باعث شده تا بخش خصوصي انگيزه بالايي داشته باشد 
كه خلاقيت خود را براي كاهش آس��يب پذيري از ناحيه 

تعرفه ها تقويت كند. 
ماه گذشته گروه هاي تجاري امريكايي نسبت به استفاده 
خصمانه و غيرقابل پيش بيني ترامپ از تعرفه ها ابراز نگراني 
كرده بودند. گروه هاي تجاري نيرويي قدرتمند در حزب 

جمهوري خواه هستند. 
در آن زمان اعلام ش��ده كه بخش تج��اري امريكا اطلاع 
نداشته كه دونالد ترامپ مكزيك را به اعمال تعرفه هاي 
فلج كننده تهديد كرده اس��ت تا مانع جريان مهاجران از 
امريكاي مركزي به ايالات متحده ش��ود. با انتش��ار خبر 
اين تهديد،  شركت هاي امريكايي به شدت نسبت به آن 

واكنش نشان دادند.
به گزارش رويترز، پس از آنك��ه مكزيك با انجام اقدامات 

بيشتر براي متوقف كردن مهاجران موافقت كرد، دو طرف 
به مصالحه رسيدند. اما ترامپ چند روز بعد دوباره تهديد 
كرد كه اگر مكزيك به يك تعهد كه »در آينده نه چندان 
دور آشكار خواهد شد« عمل نكند، تعرفه ها وضع خواهد 
شد. گروه هاي تجاري كه از پيش از اقدامات ترامپ براي 
توقف مهاجرت ابراز ناخش��نودي كرده اند، مي كوش��ند 
جايگاه خود را در اين فضاي سياسي به سرعت تغيير دهند. 
آنها با خوش��حالي از كاهش ماليات شركت ها و تسهيل 
مقررات محيط زيستي حمايت كردند. اما استفاده پر فراز 
و نشيب ترامپ از تعرفه ها، ش��ماري از مديران اتاق هاي 
بازرگاني و س��رمايه داران بزرگ در حزب جمهوري خواه 

را به منتقدان جدي رياست جمهوري او بدل كرده است.
نگراني ها نسبت به تبعات جنگ تجاري در شرايطي به قوت 
خود باقي است كه دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
و شي جين پينگ رييس جمهوري چين، قرار است كه در 
حاشيه نشست گروه 20 در ژاپن با يكديگر ديدار و در اين 
باره گفت وگو كنند. وانگ ش��ؤون، معاون وزير بازرگاني 
چين در آس��تانه اين ديدار گفته كه هر دو كشور بايد در 
مذاكرات تجاري سازش كنند. مذاكرات تجاري ميان دو 
كشور ماه گذشته پس از اينكه مقامات امريكايي، چين را 
متهم كردند از تعهدات توافق ش��ده قبلي پا پس كشيده 
است و ترامپ تعرفه روي واردات 200ميليارد دلار كالاي 
چيني را افزايش داد به بن بست خورد. وانگ شؤون معاون 

وزير بازرگاني چين كه در هيات مذاكره كنندگان تجاري 
با امريكا حضور دارد در كنفرانس مطبوعاتي در خصوص 
نشست گروه20 گفته است كه مذاكرات ميان تيم هاي 
تجاري دو كشور در جريان است. او اما به جزييات بيشتر 

اشاره نكرده است. 
با وجود ارسال س��يگنال هاي اميدواركننده از سوي 
امريكا و چين براي حل وفصل تنش هاي تجاري، هنوز 
دسترس��ي به توافق معنادار ميان پكن و واش��نگتن، 
با ترديد مواجه اس��ت. اين ترديد ه��ا در پي قرار دادن 
»هوآوي« بزرگ ترين شبكه ارتباطي جهان در فهرست 
سياه از سوي واش��نگتن پررنگ تر نيز شده اند. وزارت 
بازرگاني امريكا جمعه اعلام كرد چندين شركت چيني 
و موسسه دولتي ديگر را نيز به فهرست سياه همكاري 

با س��ازمان ها و ادارات دولتي امريكا افزودند. روزنامه 
چيني »گلوبال تايمز« نيز اعلام كرد احتمالا شركت 
فدكس را به فهرست شركت هاي غيرقابل اعتماد براي 

پمن خواهد افزود.
امريكا و چين درگير يك جنگ تجاري پرهزينه شده اند 
و روي واردات ميليارده��ا دلار از كالاهاي يكديگر تعرفه 
سنگين وضع كرده اند. چين وعده داده است در خصوص 
مسائل اساسي، تس��ليم فشارهاي امريكا نخواهد شد. بر 
اس��اس گزارش رويترز، ترامپ تهديد كرده است اگر دو 
طرف در زمينه تجارت به توافق نرسند، روي 325ميليارد 
دلار ديگر كالاي چيني تعرفه بالا وضع خواهد كرد كه در 
اين صورت تمام��ي واردات چين به امريكا هدف عوارض 

سنگين قرار مي گيرند.

دريچه

كوتاه از منطقه

كودتاي نافرجام در اتيوپي؛ 
فرمانده ارتش كشته شد

گروه جهان| ژنرال سئاره مكونين فرمانده ستاد 
ارتش اتيوپي، به دست محافظ خود در آديس آبابا 
پايتخت اين كش��ور به قتل رس��يده است. ژنرال 
مكونين و يك افسر ارش��د ديگر در حالي به قتل 
رسيدند كه سعي داش��تند مانع از وقوع كودتا در 
منطقه خودمختار امهره در شمال غربي اين كشور 
شوند. آمباچوو مكونين رييس منطقه امهره نيز به 
دست كودتاچيان كشته شده است. به گفته آبيي 
احمد نخست وزير اتيوپي، كودتا در امهره شكست 
خورده است. احمد از مردم اتيوپي خواسته در برابر 
نيروهايي كه پي تفرقه در اين كشور هستند، متحد 
شوند. به گفته احمد، كودتاي نافرجام در امهره به 
وسيله فرمانده نيروهاي امنيتي اين منطقه هدايت 
شده و بس��ياري از عاملان آن بازداشت شده اند. 
امهره كه يك��ي از نه منطق��ه خودمختار اتيوپي 
است، در سال هاي اخير شاهد خشونت هاي قومي 
بوده اس��ت. حدود ۸0 قوميت مختلف در اتيوپي 
كه قديمي ترين كشور مستقل آفريقاست زندگي 
مي كنند. اين كشور با 102 ميليون نفر جمعيت، 
دومين كش��ور پرجمعيت اين قاره است. اقتصاد 
اتيوپي در س��ال هاي گذشته به شدت رشد كرده 

اما تعداد زيادي از جوانان بيكار هستند. 
آبيي احمد كه س��ال گذش��ته به نخست وزيري 
اتيوپي انتخاب شده، براي آزادسازي سياسي در 
اين كشور تلاش مي كند و علاوه بر لغو ممنوعيت 
احزاب، زندانيان سياسي را هم آزاد كرده است اما 
اين حوادث نشان مي دهد بحران سياسي اتيوپي 

شرايط ويژه اي را تجربه مي كند.

ادامه تظاهرات گرجستاني ها 
عليه ميلياردر حامي روسيه

گروه جه�ان| هزاران ت��ن از معترض��ان مخالف 
دولت گرجس��تان ب��راي چهارمي��ن روز متوالي به 
خيابان هاي پايتخت اين كش��ور آمدند و عليه اعمال 
نفوذ روسيه بر سياس��ت اين كشور تظاهرات كردند. 
به گزارش خبرگزاري فرانسه، اين اعتراض ها مجددا 
تنش ها را ميان مس��كو و تفليس افزايش داده است. 
اعتراض ه��اي اخي��ر در تفليس پس از آن آغاز ش��د 
كه ي��ك قانونگذار روس��يه در پارلمان گرجس��تان 
در اقدامي حساس��يت برانگيز با نشس��تن بر كرسي 
رييس پارلمان، سخنراني كرد. اين اعتراض ها خيلي 
سريع تبديل به يك جنبش اعتراضي بزرگ تر عليه 
»بيدزينا ايوانيشويلي« ميلياردر مشهور گرجستاني 
و نخست وزير سابق اين كش��ور شد؛ كسي كه از او به 
عنوان تعيين كننده اتفاقات سياس��ت در گرجستان 
به عن��وان رهبر حزب حاكم روياي گرجس��تاني ياد 
مي ش��ود. معترضان در مقابل س��اختمان پارلمان 
گرجس��تان تجمع كردن��د و در عين ح��ال خيابان 
مهم »روس��تاوي« در پايتخت را به اش��غال درآورده 
و مس��دود كردند. اي��ن معترض��ان پلاكاردهايي با 
مضامين اعتراضي عليه ايوانيشويلي و ولاديمير پوتين 
رييس جمهور روسيه به همراه داشتند؛ اين در حالي 
است كه پوتين در پاسخ به اين تظاهرات در گرجستان 
پرواز هواپيماهاي مس��افربري روسيه به گرجستان 
را ممنوع كرد. معترضان همچنين خواس��تار اعمال 
اصلاحات انتخاباتي و برگ��زاري انتخابات زودهنگام 
شده اند. آنها اميدوار هستند حمايت رأي دهندگان را 
با توجه به نارضايتي گسترده از حزب حاكم به سبب 
شكست هايش در بهبود وضعيت اقتصادي جلب كنند.

دعواي خانگي، حمايت ها از 
جانسون را كاهش داد 

گروه جهان| ميزان محبوبيت بوريس جانسون 
در پي حض��ور پليس در منزل مس��كوني وي به 
دلي��ل دعوايش با نامزدش كاهش چش��مگيري 
داش��ته، در حالي كه مي��زان حمايت ها از جرمي 
هانت، از كانديداه��اي رهبري حزب محافظه كار 
انگليس، رش��د داشته اس��ت. به گزارش روزنامه 
ميرر، نظرسنجي ها نشان مي دهد كه حمايت ها 
از بوريس جانسون  وزير خارجه سابق انگليس، در 
پي علني شدن حضور پليس در منزل مسكوني اش 
كاهش داشته است. پيش از انتشار خبر درگيري 
خانگي، جانس��ون هش��ت درصد از جرمي هانت 
جلوتر ب��ود و 3۶درصد از تمام��ي رأي دهندگان 
در اين نظرس��نجي گفته بودند جانسون بهترين 
نخس��ت وزير خواهد بود و 2۸ درص��د از جرمي 
هانت حمايت كردند. اما در دومين نظرس��نجي 
اين ميزان براي جانس��ون به 2۹ درصد رس��يد و 
حمايت ها از هانت 32 درصد شد. گفته شده، بيش 
از نيمي از رأي دهندگان ي��ا 53 درصد گفته اند، 
زندگي شخصي بوريس جانس��ون به توانايي اش 
در اينكه نخست وزير شود، ربط دارد.  همسايگان 
خانه بوريس جانسون و نامزدش به دنبال شنيده 
شدن صداي بحث و مشاجره از داخل خانه با پليس 
تم��اس گرفتند و موضوع را ب��ه آنها اطلاع دادند. 
گاردين نوشته همسايگان، صداي كري سايموند، 
نامزد جانس��ون را ش��نيدند كه به او مي گفت »از 
خانه من برو بيرون.« طبق آنچه توس��ط يكي از 
همسايه ها ضبط شده از اينكه خانه را ترك كند، 

امتناع مي كرده است. 

هند 10ميليارد دلار تجهيزات 
نظامي امريكايي مي خرد

گروه جهان|- با وجود اختلافات تجاري و نگراني 
هند از قوانين جديد مهاجرتي امريكا، دهلي اعلام 
كرده تا دو س��ال آينده تجهيزات نظامي به ارزش 
10ميليارد دلار از واش��گنتن خري��داري خواهد 
كرد. به گزارش تايمز آو اينديا، جديدترين قرارداد 
دفاعي ميان هند و امريكا كه هم اكنون در مرحله 
تأييد دولت هند قرار گرفته، توافق خريد 10فروند 
هواپيماي تجس��س و نظ��ارت بلندمدت دريايي 
موسوم به »پوسايدون پي۸« به ارزش سه ميليارد 
دلار است.  هند در سال 200۸ هشت فروند از اين 
نوع هواپيما را به قيمت 2.1 ميليارد دلار خريداري 
كرد و در نيروي دريايي خود به خدمت گرفت. اين 
كشور همچنين 4 فروند ديگر هواپيماي پوسايدون 
پي۸ را از امريكا به قيمت 1.1ميليارد دلار خريداري 
كرده اس��ت كه قرار است تا س��ال 2022 تحويل 
بگيرد. ساير قراردادهاي نظامي هند با امريكا كه در 
طول دو سال آينده امضا خواهند شد شامل خريد 
24 فروند بالگرد چند منظ��وره دريايي به ارزش 
2.۶ميليارد دلار، نس��ل دوم موشك هاي زمين به 
هوا )NASAS( به ارزش يك ميليارد دلار و شش 
فروند بالگرد آپاچي ب��ه ارزش ۹30ميليون دلار 
است. با وجود اينكه امريكا از سال 200۷ تاكنون 
توانس��ته قراردادهاي نظامي به ارزش 1۷ميليارد 
دلار با هند امضا كند، اما واشنگتن همچنان هند 
را به دليل روابط نظامي خود با روس��يه تهديد به 
تحريم مي كند. امريكا از دهلي درخواس��ت كرده 
قرارداد نظامي خريد س��امانه موشكي اس400 با 

روسيه را لغو كند. 

گاردين: شايد لندن هرگز 
اتحاديه اروپا را ترك نكند

گروه جهان| روزنامه گاردين دوشنبه با اشاره 
به تبعات اجتماعي و سياس��ي خروج انگليس از 
اتحاديه اروپا )برگزيت( نوش��ته: »ش��ايد هرگز 
بريتانيا دست به اين اقدام نزند.« به گزارش اين 
رس��انه انگليسي، بريتانيا در س��ه سال گذشته 
چهار بار براي خروج از اتحاديه اروپا اقدام كرده، 
اما تمام آنها با شكست همراه بوده است. اعضاي 
پارلمان بريتانيا نتوانس��تند بر س��ر هيچ يك از 
طرح هاي جايگزين براي خروج از اتحاديه اروپا، 
به توافق برس��ند. پارلمان بريتانيا تاكنون س��ه 
بار با توافق »ترزا مي« نخس��ت وزير اين كشور 
براي خروج از اتحاديه اروپا مخالفت كرده است، 
مخالفتي كه باعث ش��د تا ترزا مي  استعفايش را 
از رياست دولت و رهبري حزب محافظه كار اعلام 
كند. به گزارش گاردين، برگزيت هميش��ه يك 
فرآيند بوده نه يك رويداد. در همين رابطه بايد 
بدانيم كه هر آنچه در چند ماه و س��ال آينده رخ 
دهد بدون شك سياست و اقتصاد كلان بريتانيا 

را درگير خود خواهد كرد.
نزديك به س��ه سال اس��ت كه از رفراندم خارج 
شدن بريتانيا از اتحاديه اروپا مي گذرد، در حالي 
كه بريتانيايي ها هنوز خود براي نحوه خروج به 
توافق نرسيدند. انگليسي ها ژوئن 201۶ با راي 
اكثريت در همه پرس��ي به خروج كشورشان از 
اتحاديه اروپ��ا راي مثبت دادن��د. تاريخ خروج 
انگليس از اتحاديه اروپا كه ابتدا براي 2۹ مارس 
و سپس 12 آوريل مقرر ش��ده بود در نهايت به 

31 اكتبر تغيير كرد.
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واكنش جهان عرب به معامله 
قرن: هيچ و پوچ

گروه جهان| طرح داماد دونالد ترامپ براي صلح 
خاورميانه در جهان عرب با موجي از واكنش هاي منفي 
روبرو شده است. از سودان تا كويت، بازخورد سياسي 
اين طرح نزد بسياري از تحليل  گران مشابه بوده است. 
رسانه هاي عرب زبان عمدتا نوشته اند كه طرح از همان 
شروع مرده و چيزي نيست جز »هيچ و پوچ« و »اتلاف 
وقت.« وزير دارايي تشكيلات خودگردان فلسطين آن 
را متوهمانه  ناميده است. مفسر مصري نيز نوشته طرح 
را مشاوران املاك نوشته اند نه اهل سياست. به گزارش 
دويچه وله، كشورهاي عربي طرح جرد كوشنر داماد 
رييس جمهور امريكا، براي صلح خاورميانه موسوم به 
»معامله قرن« را با شديدترين انتقادها مورد حمله 
قرار داده اند. بيش از همه به اين خاطر كه در اين طرح، 
توسعه اقتصادي بر راه كارها و مطالبات سياسي تقدم 
دارد. شكري بشاره وزير دارايي تشكيلات خودگردان 
فلسطين در حاشيه اجلاس اتحاديه عرب، گفته اين 
تصور كه احياي اقتصادي به صلح منجر مي ش��ود، 
غيرواقع بينانه و متوهمانه است. سازمان آزاديبخش 
فلسطين اين طرح را مجموعه اي از وعده هاي توخالي 
ناميد و پايان كشمكش در خاورميانه را صرفا مستلزم 
راه كاري سياسي دانست. حماس فلسطين را غيرقابل 
معامله خوانده است.  جمال فهمي مفسر مصري با 
كنايه به لقب »غول مس��تغلات« كه معرف ترامپ 
پيش از رياست جمهوري بود، طرح را محصول فكر 
مشاوران املاك خوانده نه اهل سياست. در يادداشت 
او آمده كه حتي آن دسته از كشورهاي عربي نيز كه 
ميانه رو توصيف مي شوند، نمي توانند آشكارا از چنين 
طرحي حمايت كنن��د. روزنامه لبناني النهار هم در 
تحليلي نوشته: »اين طرح اقتصادي مثل ساير طرح ها 
شكست مي خورد چرا كه فاقد مباني سياسي است.« 
كوشنر مي خواهد طرح صلح خاورميانه را سه شنبه يا 
چهارشنبه در نشست بين المللي منامه ارايه كند. نكته 
كانوني طرح، راه اندازي يك صندوق مالي بين المللي 
براي رشد اقتصادي در مناطق فلسطيني و كشورهاي 
عربي هم مرز با اين مناطق اس��ت. طبق اين طرح، 
بايد 50ميليارد دلار در س��رزمين هاي فلسطيني 
سرمايه گذاري شود و تامين اين مبلغ در درجه نخست 
برعهده كشورهاي ثروتمند حاشيه خليج فارس باشد. 
طرح پنج ميليارد دلار براي احداث راه هاي ترانزيت 
در فلسطين از جمله بين كرانه باختري و نوارغزه نيز 
در نظر گرفته است. جنبه هاي ديگر طرح محرمانه 
مانده اند. در اين طرح 40صفحه اي، به راه حل دو كشور 

مستقل و همجوار اشار ه اي نشده است. 

طالبان، رسانه هاي افغانستان 
را تهديد كرد

ش��به نظاميان طالبان، رس��انه هاي افغانس��تان را 
تهدي��د كردند و گفتن��د، خبرن��گاران را هدف قرار 
مي دهند مگر آنكه رسانه ها و روزنامه ها پروپاگانداي 
دولت عليه شبه نظاميان را متوقف كنند. به گزارش 
آسوش��يتدپرس، طالبان در بيانيه دوشنبه خود به 
ايستگاه هاي راديويي، كانال هاي تلويزيوني و ساير 
رسانه هاي افغانستان يك هفته مهلت داده تا انتشار 
اظه��ارات و اخبار ضد طالبان را كه به گفته اين گروه 
براي اين كار از دولت كابل پول گرفته اند، متوقف كنند.

سفر وليعهد عربستان
 به كره جنوبي

مقام هاي سئول اعلام كردند، وليعهد عربستان قرار 
است در روزهاي آينده در حالي به كره جنوبي سفر كند 
كه دو كشور به دنبال تقويت روابط اقتصادي به ويژه در 
حوزه انرژي هستند. به گزارش رويترز، اين سفر دو روزه 
كه از چهارشنبه آغاز مي شود، نخستين سفر از سوي 
وليعهد عربس��تان به كره جنوبي از 1۹۹۸ محسوب 
مي شود. دو طرف قرار است يكسري توافقنامه ها را براي 
تقويت همكاري در حوزه هاي مختلف شامل انرژي 
و خدمات عمومي امضا كنند. عربستان، بزرگ ترين 

تأمين كننده نفت كره جنوبي محسوب مي شود. 

راي اعتماد پارلمان 
به 3وزير كابينه عراق 

پارلمان عراق دوشنبه به 3 وزير از وزراي باقي مانده 
كابينه ع��ادل عبدالمهدي راي اعتم��اد داد و نامزد 
مطرح براي وزارت آم��وزش و پرورش را رد كرد تا به 
اين صورت كابينه ناتمام نخست وزير عراق- جز يك 
وزارتخانه- تكميل شود. به گزارش ايرنا، وزيراني كه 
از پارلمان عراق رأي اعتماد گرفته اند وزارتخانه هاي 
كشور، دفاع و دادگستري هستند. طبق اعلام منابع 
پارلماني عراق، قرار است كه عبدالمهدي نامزد جديد 
وزارت آموزش و پرورش را پنج شنبه آينده معرفي كند. 
كابينه عراق شامل 22وزير است كه در مرحله اول، 
نمايندگان پارلمان اين كشور به 14وزير راي اعتماد 
داده بودند و هشت وزير از سوي نمايندگان رد شدند. 

عمران خان: در انتخابات 
افغانستان كانديدا نداريم

عمران خان نخست وزير پاكستان گفته اسلام آباد در 
انتخابات رياست جمهوري افغانستان هيچ كانديداي 
ارجحي ندارد. به گزارش نيشن، عمران خان كه با يك 
هيات از رهبران ارشد گروه هاي مختلف افغانستان 
ديدار كرده گفته اسلام آباد به حق مردم افغانستان 
براي انتخاب رهبرانشان احترام مي گذارد. اين رهبران 
افغانستاني در اجلاس موسوم به »فرآيند صلح لاهور« 
ش��ركت كردند. در اين كنفرانس، 5۷ سياستمدار 
افغان شامل گلبدين حكمتيار، رهبر حزب اسلامي 
افغانس��تان، عطا محمد نور، والي سابق بلخ، محمد 
محقق، معاون رييس اجرايي افغانستان و عبداللطيف 
پدرام، از كانديداهاي انتخابات رياست جمهوري پيشرو 

در افغانستان حضور داشتند.
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عكسروز

چهرهروز

عاشيق حيدر محمودي درگذشت
عاشيق حيدر محمودي از نوازندگان و هنرمندان شناخته شده موسيقي عاشيقي منطقه همدان 
در س��ن ۷۵ سالگي دار فاني را وداع گفت. اين هنرمند يكي از تأثيرگذار و برجسته ترين هنرمندان 
عرصه هنر عاشيقي در سراسر ايران بود. حيدر محمودي متولد روستاي نوآباد از توابع شهرستان 
كبودرآهنگ استان همدان بود و هفتمين نسل از سلسله يك خانواده عاشيق پرور به شمار مي آمد. 
پدر اين هنرمند »عاش��يق مولا« نام داشت كه حدود ۵۰ س��ال عاشيق بود. پدر بزرگش »عاشيق 

حسين« نام داشت و جدش »عاشيق محمود انصاري« كه حدود ۴۰ سال عاشيق بود. 

بازارهنر

چالش بليت »مهمان« در تئاتر به روايت چند كارگردان

سه جايزه براي »قصر شيرين« 

مخاطبان سينما در بهار ۹۸ به ۱۰ ميليون نفر رسيد

يك كارگردان تئاتر ب��ا انتقاد از رواج يافتن برخي 
عادت هاي غلط در اين حوزه معتقد اس��ت: تهيه 
بليت براي تماشاي يك نمايش كمترين احترامي 
است كه بابت زحمت عوامل آن كار قائل مي شوند، 
اما متاسفانه عده اي فقط با بليت ميهمان به تئاتر 
مي روند آن ه��م بدون توجه ب��ه اينكه هيچ كس 
كارش را مُفت انجام نمي دهد. معمولا گيشه براي 
تمام گروه هاي تئات��ري يكي از دغدغه هاي اصلي 
است و انتش��ار آمار فروش با رقم نااميدكننده اي 
به ويژه در تماش��اخانه هاي دولتي همراه است، به 
ويژه آنكه تعداد بليت هاي مهمان چشمگير و حتي 
در مواردي از بليت هاي فروخته ش��ده هم بيشتر 
است. همين باعث شده، مس��اله »بليت مهمان« 
به نوعي دغدغه تبديل شود و هنرمندان و مديران 
مختلف نظرهاي متعددي داش��ته باش��ند مبني 
براينكه يا بليت ميهمان بطور كلي حذف شود يا با 
سهميه هاي مشخص و محدودي در اختيار گروه ها 
و سالن ها قرار گيرد. ليلي عاج كه نمايش اجتماعي 
»كميت��ه نان« را خرداد ۹۸ در س��الن قش��قايي 
تئاترشهر روي صحنه داش��ت به ايسنا مي گويد: 
هر گروهي كه در تالار قش��قايي اج��را مي كند از 
مجموع بليت هاي ميهمان شبي پنج بليت سهميه 
دارد و اين س��هميه تغيير نمي يابد. دو رديف جلو 
يعني بيس��ت صندلي براي اجراي نمايش ها براي 
ميهمانان اختصاص داده مي شوند كه پنج عدد از 
آنها به كارگ��ردان و گروهش اختصاص دارد و ۱۵ 
بليت ميهمان ديگر براي مديريت، روابط عمومي 
و تشريفات سالن اس��ت. او اضافه مي كند: من هم 

گاهي دغدغه آمارهايي را كه از بليت هاي ميهمان 
منتشرمي شوند، دارم چون در طول اجرا فقط شبي 
پنج بليت ميهمان داشتم و هيچ ميهمان اضافه تري 
نبوده. فك��ر مي كنم اين آمار از بليت هاي ميهمان 
بر اين اساس است كه ابتدا بليت هاي فروخته شده 
نمايش ه��ا اعم از نيم بها، تمام به��ا و تخفيف دار را 
مي ش��مارند و ميزان ظرفيت باقي مانده را با بليت 
ميهمان پ��ر مي كنند، اما در واق��ع چنين چيزي 
نيست و هميشه چالش من اين است كه شبي پنج 
بليت را بين بازيگران و عوامل گروه تقس��يم كنم. 
عاج با بيان اينكه »من پاسخ روشني براي اين ساز 
و كار ندارم و فقط از سهميه اي كه خودم دارم مطلع 
هستم و درباره آمار اضافه بليت هاي ميهمان بايد 
از خود مسوولان تئاتر ش��هر پرسيده شود« ادامه 
مي دهد: به نظر من وجود اين بليت هاي ميهمان 
اش��كالي ندارد، ش��ايد روزي تئاتر ش��هر تصميم 
بگيرد سهميه پنج بليت خود را به خانه تئاتر دهد 
يا به كارمندان بني��اد رودكي يا …. من به عنوان 
كارگردان خيلي درگير آمار و ارقام اينكه چه كسي 

ميهمان است، نمي شوم.

فيلم سينمايي »قصر ش��يرين« ساخته سيدرضا 
ميركريم��ي س��ه جايزه اصل��ي جش��نواره فيلم 
ش��انگهاي را از آن خ��ود كرد. »قصر ش��يرين«، 
بيست و دومين جشنواره فيلم شانگهاي دقايقي 
قبل به پايان رسيد و سه جايزه اصلي جشنواره به 
فيلم سينمايي »قصر ش��يرين« ساخته سيدرضا 
ميركريمي اهدا ش��د. در اختتاميه اين فستيوال 
بين الملل��ي، جايزه بهترين بازيگر م��رد به حامد 
بهداد براي بازي در »قصر شيرين« رسيد و سپس 
س��يدرضا ميركريمي توانس��ت ۲ جايزه بهترين 
كارگرداني و جام طلايي بهترين فيلم جش��نواره 
ش��انگهاي را دريافت كن��د. ميركريمي در هنگام 
دريافت جايزه اش، بر ل��زوم ارتقاي همكاري هاي 
آس��يايي تاكيد كرد. حامد بهداد نيز در يك ويدئو 
كه در اختتاميه پخش شد، جايزه اش را به مناسبت 
تولد زنده ياد عباس كيارس��تمي، به اين فيلمساز 
فقيد تقديم كرد. هيات داوران اين دوره از جشنواره 
شانگهاي به رياست نوري بيلگه جيلان فيلمساز 

سرشناس ترك تشكيل شد و نهايتاً »قصر شيرين« 
از ايران در ميان ۱۵ فيلم از كشورهاي آلمان، ايتاليا، 
هند، چين، ژاپن، قزاقس��تان، گرجستان، برزيل، 
روس��يه و مكزيك جام طلايي جشنواره را كسب 
كرد. جشنواره بين المللي فيلم شانگهاي در گروه 
جش��نواره هاي رده A بين المللي است كه در اين 
دوره بيش از ۵۰۰ فيلم از بيش از ۸۰ كشور جهان 
در آن به نمايش درآمد. اين اولين حضور بين المللي 
»قصر شيرين« بود كه قرار است تا يك ماه آينده در 

ايران روي پرده سينماها برود.

سازمان سينمايي ميزان فروش سينماي ايران در 
س��ه ماهه نخست سال ۹۸ را ۱۱۴ ميليارد و آمار 
مخاطبان در اين ب��ازه زماني را ۹ ميليون و ۸۰۰ 
هزار نفر اعلام كرد. س��ينماي اي��ران در ۳ ماهه 
نخست سال ۹۸ به فروشي معادل ۱۱۴ ميليارد 
و ۱۶۲ ميليون و ۸۳۹ هزار تومان دس��ت يافت و 
جمعاً ۹ ميليون و ۸۴۶ ه��زار و ۶۲۳ مخاطب به 
تماشاي فيلم ها نشس��ته اند.  اين در حالي است 
كه در ۳ ماه نخس��ت س��ال ۹۷ ميزان فروش به 
۸۴ ميلي��ارد و ۷۵۳ ميلي��ون و ۷۹۲ هزار تومان 
با ۹ ميليون و ۸۱۷ هزار و ۷۹۶ نفر رس��يده بود. 
بر اساس بررس��ي هاي معاونت توس��عه فناوري 
و مطالعات سينمايي س��ازمان سينمايي ميزان 
افزايش فروش فيلم ها در ۳ ماهه ابتدايي امسال 
)سال ۹۸( نس��بت به مدت مشابه سال گذشته، 
۳۵ درصد افزايش و تعداد تماشاگران نيز ۳ درصد 
رشد داشته اس��ت. ميزان فروش سينماي ايران 

در خردادماه سال ۹۸ معادل ۲۸ ميليارد و ۸۷۲ 
ميليون و ۶۱ هزار تومان بوده است و ۲ ميليون و 
۵۰۸ هزار و ۲۷۳ نفر به تماشاي فيلم هاي اكران 
ش��ده نشستند كه در مقايس��ه با خردادماه سال 
گذشته كه ميزان فروش ۱۳ ميليارد و ۶۸۹ هزار 
و ۶۴۸ هزار توم��ان بوده و ي��ك ميليون و ۷۴۳ 
هزار و ۴۸۳ نفر به تماشاي فيلم ها نشسته بودند، 
خردادماه امسال ۱۱۱ درصد افزايش فروش و ۴۴ 

درصد افزايش بيننده را داشته ايم.

تاريخنگاري

از نخست وزيري تا بازداشت 
چهارم تير ۱۳۱۹، احمد متين دفتری که در سوم آبان ۱۳۱۸ خورشيدی کابينه خود را 
تشکيل داده بود به دستور رضا پهلوی برکنار و بازداشت شد. دوران نخست وزيری متين 
دفتری با مشکلاتی مواجه شد، از جمله مشکل بازرگانی بين ايران و آلمان که نتوانست 
کاری از پيش برد و بيش از هشت ماه به طول نينجاميد و در شب چهارم تيرماه ۱۳۱۹ 
مغضوب رضاشاه شد و از کار برکنار شد و به دستور رضاشاه و توسط سرپاس مختار به 
شهربانی برده شد. فردای آن روز به دستور رضاشاه، دکتر مصدق پدرزن و عموی دکتر 
متين دفتری بازداش��ت و به زندان شهربانی منتقل شد و پس از يازده روز به بيرجند 
تبعيد گرديد. متين دفتری چندی در زندان باقی ماند، سپس به منزل خود انتقال يافت 
و تحت نظر قرار گرفت. برخی در علت برکناری می گويند که طراحی يک کودتا توسط 
متين دفتری با همکاری آلمانی ها و حمايت دکتر مصدق بوده است.  قانون تشکيلات 
دادگستری، قانون استخدام قضات، جلد دوم و سوم قانون مدنی، قانون آيين دادرسی 
مدنی، قانون امور حسبی، لايحه قانون کيفر و آيين دادرسی کيفری، قانون اجرای احکام 
و قانون تعديل مال الاجاره و... قوانين مهمی بودند که احمد متين دفتری برای تسهيل 
در کارها و امور قضايی دادگاه های کشور، تدوين کرد. دانش آموخته دکترای حقوق از 
فرانسه، بعد از پايان تحصيل به ايران بازگشت و در خلال فعاليت های قضايی، اين قوانين 
را هم تدوين کرد. او دومين وزير دادگستری نوين ايران در سال های ۱۳۱۵ تا ۱۳۱۸ بود. 
قاضی ديوان داوری بين المللی لاهه، داور حقوقی و نماينده دولت در جامعه ملل، رييس 
هيات نمايندگی ايران در يازدهمين کنگره بين المللی جزايی و ششمين کنفرانس 
بين المللی حقوق جزايی و دومين کنفرانس بين المللی حقوق تطبيقی، استاد آکادمی 
حقوق بين المللی لاهه به مدت يک سال، دادرس ديوان داوری لاهه به مدت ۶سال 
از ۱۹۳۹ که پس از پايان اين دوره، دوباره به اين سمت انتخاب شد، بخشی از عناوين 
متين دفتری بوده است. او بعدها وارد وزارت امور خارجه شد و از آنجا به وزارت دادگستری 
)در زمان علی اکبر داور( منتقل شد. در زمان وزارت صدرالاشراف معاون وزير و در زمان 
نخست وزيری محمود جم وزير دادگستری شد. در سال ۱۳۱۸ )۱۹۳۹( در اوج قدرت 
حزب نازی در آلمان به دستور رضاشاه پهلوی يک کابينه جوان به نخست وزيری احمد 
متين دفتری روی کار آمد. سياست خارجی اين کابينه نزديک شدن به آلمان بود. در 
عمل هم روابط تجاری و صنعتی بين ايران و آلمان توسعه يافت. ولی اين دوران ۹ ماه 
بيشتر طول نکشيد و متين دفتری مدتی را هم در زندان رضاشاه به سر برد. او سپس 

در کابينه احمد قوام وزير مشاور شد. در سال ۱۳۲۶ نماينده مشکين شهر در مجلس 
شورای ملی و دو سال بعد سناتور انتخابی تهران شد و سال ها در کسوت سناتوری باقی 
ماند و در همين سمت درگذشت. او تيرماه ۱۳۵۰ در ۷۶ سالگی در تهران دارفانی را 
وداع گفت. پيکرش در قبرستان حضرت عبدالعظيم)س( در تهران، به خاک سپرده 

شده است. آرامگاه او در باغچه عليجان شاه عبدالعظيم قرار دارد.

میراثنامه

»آتش« نشانه هاي باستاني را دود مي كند
»ح��رارت آتش در محوطه تاريخي با معماري س��نگي مانند تخت  جمش��يد، 
سنگ ها را فرسوده مي كند و به مرور پودر مي شود، از سوي ديگر با هر بارانِ بعد از 
آتش سوزي ها، خاكستر و زغال آتش به سطوح پايين تر محوطه كشيده مي شود 
و روي نهشته هاي باس��تاني را مي گيرد و در نهايت امكان هر نوع تاريخ نگاري از 
بين مي رود.« احتمالًا وجين كردن علف هاي هرز و خشك شده در محوطه هاي 
تاريخي، كاري سخت تر از خاموش كردن آتشي است كه مي تواند نشانه هاي قابل 
تاريخ گذاري يك محوطه تاريخي كاوش نشده را بطور كامل از بين ببرد. شايد هم 
متوليان محوطه هاي تاريخي امروز ديگر درخواستِ مرحوم سيد باقر آيت الله زاده 
شيرازي- يكي از بنيانگذاران سازمان ميراث فرهنگي- را به فراموشي سپرده اندكه 
وقتي ديد كارگران محوطه باس��تاني شوش از معمولي ترين وظيفه خود يعني 
درو كردن علف هاي هرز سر باز مي زنند، خود با دست شروع به كندن آنها كرد تا 
بالاخره كارگران نيز شروع به كار كردند. )نقل از يكي از استادان دانشگاه تهران 
كه همراه با دكتر شيرازي در اين محوطه تاريخي حضور داشت( . و حالا همه چيز 
را به باد و گرما و آتش س��پرده اند؛ آتش��ي كه تا امروز از هگمتانه، بافت تاريخي 
ده دشت در بلاد شاپور در استان كهگيلويه و بويراحمد، كرخه، شوش، قبرستان 
خالد نبي و قطعاً محوطه هاي تاريخي ديگري كه به جز دود هيچ خبر ديگري از 
آنها بلند نشد، گذشته است تا اين اتفاق طبيعي روند خود را سپري كند. كاميار 
عبدي، باستان شناس، اما نظري مخالف مسوولان ميراثي دارد؛ نظري كه هر نوع 
آتش سوزي در محوطه هاي تاريخي را غيرعمد و به دليل گرماي هوا نمي داند مگر 
احتمال يك درصد از ۹۹ درصد! او به ايسنا مي گويد: براي آتش گرفتن يك پوشش 
گياهي كه در تابستان خشك مي شود، به گرمايي حداقل ۶۰ درجه و آفتاب شديد 
نياز است، پس آتش گرفتن اين محوطه ها در حالت طبيعي احتمالي يك درصد 
است و معمولًا ۹۹ درصد آن آتش سوزي هاي عمدي است كه انسان عمداً يا سهواً 
باعث مي شود. او آتش سوزي هايي را كه گاها در كاليفرنيا رخ مي دهد، نمونه اي 
از اين اتفاقات مي داند و ادامه مي دهد: در اين منطقه از هر صد صاعقه يكي باعث 
آتش سوزي مي ش��ود، آن هم معمولًا كار بشر است كه با انداختن يك بطري در 
طبيعت، به واسطه آبِ كمي كه معمولًا داخل آن باقي مي ماند و نقش ذره بين را 
ايفا مي كند، باعث آتش گرفتن علف ها مي شود، بنابراين ۹۹ درصد آتش سوزي ها 

عمدي يا اشتباهي، يا به دليل فراموشي براي خاموش كردن آتش رخ مي دهند.
او با تاكيد بر اينكه محوطه هاي باستاني، پارك جنگلي نيستند كه مردم بخواهند 
اتراق كنند يا سيگارشان را بيندازند، احتمال بروز اين نوع آتش سوزي ها را نيز 
ضعيف مي داند و مي گويد: به نظر مي رس��د اين اتفاق در محوطه هاي تاريخي 
معمولًا عمدي و ناشي از تنبلي گردانندگان و كساني كه مسوول اين محوطه هاي 
باستاني هستند، باشد. عبدي با اشاره به اينكه متوليان محوطه هاي تاريخي از 
يك س��و قصد هزينه  براي وجين كردن علف هاي هرز محوطه هاي باستاني را 
دارند، توضيح مي دهد: اما از سوي ديگر به نظر مي رسد ساده ترين راه حل يعني 
آتش زدن محوطه باستاني را استفاده مي كنند. اتفاقي كه پيش زمينه آن يك 
كار وحش��تناك از تركيب آتش و محوطه باستاني است كه فقط اثر مخرب به 
دنبال دارد. اين باستان ش��ناس با بيان اينكه حرارت آتش در محوطه تاريخي 
كه از معماري سنگي مانند تخت جمشيد برخوردار است، باعث فرسوده شدن 
سنگ ها مي ش��ود، اظهار مي كند: آنها هزاران سال در معرض عوامل طبيعي 
مانند باد، باران، برف و آفتاب بوده اند، حالا اينكه آتش هم دما را به ۳۰۰ درجه 

مي رساند شروع به ترك خوردن و پودر شدن مي كند.

ايستگاه

نمايش پشت تابلوي 
ون گوگ براي اولين بار

مرگ يكي از پيشگامان 
موسيقي امريكا در ۱۰۰ سالگي 

م��وزه »ون گ��وگ« در 
نمايش��گاه جديد خود به 
ن��ام »ون گوگ و گل هاي 
آفتاب گردان« در اقدامي 
غيرمعمول فرصت بازديد 
از پش��ت تابل��و نقاش��ي 
»گل هاي آفتاب گردان« 
را ب��راي بازديدكنندگان 

فراهم كرده  است. به گزارش آرت نت نيوز، تابلو نقاشي 
»گل هاي آفتابگردان« اثر »ونسان ون گوگ« كه در 
سال ۱۸۸۹ خلق شد، مشهورترين اثر اين هنرمند 
در موزه آمستردام محسوب مي شود. در حقيقت اين 
تابلو نقاشي از چنان محبوبيتي در بين مردم برخوردار 
است كه امكان جدا كردن آن از روي ديوارهاي گالري 
براي انجام مطالعات تا دهه هاي متوالي وجود نداشت. 
اما اكنون به لطف پيشرفت تكنولوژي، كارشناسان 
توانس��تند تحقيقات خود را در همين گالري انجام 
دهند. بنابراين يك تيم متشكل از تاريخ دانان هنري و 
كارشناسان بازسازي آثار هنري نتايج مطالعات خود 
را در نمايشگاهي ويژه ارايه مي دهند. اين نمايشگاه با 
عنوان »ون گوگ و گل هاي آفتاب گردان« از بيست و 
يكم همين ماه تا يكم سپتامبر فعاليت دارد. نمايشگاه 
»ون گوگ و گل هاي آفتاب گردان« اين بار تكه چوبي 
كه ب��راي گس��ترش دادن فضاي بوم ب��ه آن اضافه 
شده اس��ت را به نمايش عموم مي گذارد. تحقيقات 
كارشناسان نشان مي دهد اين تكه چوب توسط خود 
»ون گوگ« به بوم اضافه ش��ده است؛ چرا كه نحوه 
رنگ آميزي اين بخش با ساير قسمت هاي بوم تفاوت 
ندارد. اما اين تكه چوب اضافه شده حقايق عجيبي از 
گذشته اين تابلو نقاشي بيان مي كند و اين تاريخچه 
مستقيما به نحوه بازسازي آن در گذشته بازمي گردد. 
اين تكه چوب اضافه شده در سال ۱۹۶۱ توسط يك 
كارشناس آثار هنري از تابلو جدا شد و بعدها توسط سه 
پيچ بزرگ دوباره متصل شد كه اين امر سبب صدمه 
ديدن تابلو نقاشي و واضح تر شدن مرز بين اين تكه 

چوب و تابلو نقاشي شد.

ديو بارتلوميو عضو تالار 
مشاهير آهنگ سازان و 
تالار مشاهير راك  اند رول 
يكشنبه در بيمارستاني 
در حومه شهر نيواورلينز 
از دنيا رف��ت. به گزارش 
هالي��وود ريپورت��ر، ديو 
بارتلوميو يكي از غول هاي 

عرصه موسيقي شهر نيواورلينز و پيشگام موسيقي 
راك اند رول كه در طول مسير حرفه اي كاري خود 
آهنگ هاي شناخته شده بسياري را توليد كرد در 
۱۰۰ سالگي چش��م از جهان فروبست. بارتلوميو 
كه عضو تالار مشاهير آهنگ سازان و تالار مشاهير 
راك اند رول بود، يكشنبه در بيمارستاني در حومه 
شهر نيواورلينز از دنيا رفت. بزرگ ترين پسرش ديو 
بارتلميو جونيور گفت: »بدن��ش از كار افتاد. پدر 
۱۰۰ سال و ش��ش ماه داشت«. بارتلميو از دوران 
كودكي ترامپت مي نواخت و پيش از جنگ جهاني 
دوم هم رييس يك گروه موسيقي و آهنگساز بود. 
او يكي از نخس��تين س��تاره هاي موسيقي راك و 
مخصوصاً عرصه موسيقي شهر نيواورلينز بود. در 
تمام دهه هاي پنجاه و ش��صت ميلادي عملًا هر 
كسي كه مي خواست در نيواورلينز موسيقي ضبط 
كند زماني را به اجراي آهنگ هاي بارتلميو يا كار 
كردن با او در اس��توديو اختصاص مي داد. فروش 
بين المللي اين هنرمن��د در نهايت به ۶۰ ميليون 
نسخه رسيد. شهرت اصلي او در همكاري با فتس 

دومينو به دست آمد. 

حسن يزدانی يا کامران قاسمپور، چه كسي به تيم ملي مي رود؟ 

کشتی همچنان در بلاتکليفی

در حالی که برخی ش��ايعات حاکی از 
برگزاری انتخابی تيم ملی کشتی آزاد 
ميان حسن يزدانی و کامران قاسمپور 
در ت��ک مبارزه خواهد بود، ام��ا تاکنون کادر فنی 
موضع رسمی خود را در اين باره اعلام نکرده است.

حسين نقيبی، مربي قاس��م پور، درباره برگزاری 
ديدار انتخابی وزن ۸۶ کيلوگرم تيم ملی کش��تی 
آزاد ميان حسن يزدانی و کامران قاسمپور اظهار 
کرد: به هر حال در اين وزن شرايط به گونه ای رقم 
خورده که دو کشتی گير بسيار خوب ما بايد برای 
رس��يدن به دوبنده تيم ملی سرش��اخ شوند و در 
نهاي��ت يکی از اين دو می تواند به دوبنده تيم ملی 

در مسابقات قهرمانی جهان برسد. 

در حالی که ۸ ماه از بلاتکليفی فدراسيون کشتی 
می گذرد و هم��ه در انتظار تايي��د صلاحيت ها و 
برگزاری انتخابات هستند اما آخرين قول مسوولان 
وزارت ورزش مبنی بر »اعلام تاييد صلاحيت ها تا 
روز پنج شنبه گذشته« نيز محقق نشد. در حالی که 
۸ م��اه از بلاتکليفی فدراس��يون کش��تی بدنبال 
استعفای رس��ول خادم از رياست اين فدراسيون 
می گذرد، اما مش��خص نيس��ت چرا پروسه تاييد 
صلاحيت و اعلام تاييد کانديداها تا اين حد زمان بر 
شده که ديگر صدای همه را درآورده و ورزش اول 
اي��ران را با حواش��ی زيادی روبرو کرده اس��ت. به 
دنبال افزايش اعتراضات نسبت به تعيين تکليف 
فدراس��يون کشتی آن هم در سال قبل از المپيک 
که ه��ر س��اعت آن از اهميت حيات��ی برخوردار 
است، شروين اس��بقيان مدير کل دفتر مشترک 

فدراسيون های ورزشی وزارت ورزش و جوانان به 
عنوان آخرين مسوول اين وزارتخانه بود که اوايل 
هفته پيش در يک برنامه زن��ده راديويی قول داد 
که قطعاً تا پايان هفته گذش��ته اسامی افراد تاييد 
صلاحيت شده اعلام و در نيمه نخست تير ماه نيز 
انتخابات برگزار شود. اما اين بار نيز اين قول عملی 

نشد و مشخص نيست چه زمانی قرار است تکليف 
مهمترين و پرافتخارترين رشته ورزشی ايران در 
المپيک مشخص شود؟ با توجه به اينکه طبق قانون 
کانديداهای تاييد شده بايد ۱۵ روز برای جلب نظر 
اعضای مجمع به مذاک��ره و لابی بپردازند، به نظر 
می رسد برگزاری انتخابات در نيمه نخست تير ماه 
نيز که بارها از س��وی مسوولان قول آن داده شده 
بود، نامشخص باش��د.  طولانی شدن اين پروسه 
کسل کننده باعث حواشی و بداخلاقی های زيادی 
در کش��تی به عنوان ورزش پهلوانی ايران شده  و 
انتظ��ار می رود مس��وولان ورزش کش��ور هر چه 
سريع تر نسبت به تعيين تکليف کشتی در آستانه 
برگزاری رقابت ه��ای قهرمانی جهان و پس از آن 
المپي��ک ۲۰۲۰ توکيو اقدام کنن��د تا ورزش اول 

ايران بيش از اين دچار حاشيه و اختلاف نشود.

ورزشي
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